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مع��اون ام��ور اقتص��ادي وزارت اقتصاد گف��ت: رفع 
مش��كلات موجود در ب��ازار اج��اره نيازمن��د اتخاذ 
راهكارهاي بلندمدت اس��ت و براي ايجاد تعادل بين 
عرضه و تقاض��ا در اين ب��ازار بايد س��رمايه گذاري در 
بخش مسكن و عرضه را تقويت كرد. از اين رو تاسيس 
شركت هاي اجاره داري و صندوق هاي سرمايه گذاري 
در بخش اج��اره مي تواند از راهكارهاي س��اماندهي 
بازار اجاره مسكن باش��د. محمدعلي دهقان دهنوي 
در گفت وگ��و با ايلنا با اش��اره ب��ه آخرين تصميمات 
درباره طرح وزارت اقتصاد براي ساماندهي بازار اجاره 
مس��كن اظهار داش��ت: هر چند كه فصل اج��اره در 
تابستان رو به اتمام اس��ت اما اين طرح در حال حاضر 
در مراحل بروكراس��ي اداري است و هنوز در سطحي 
مطرح نشده كه تاييد يا رد شود در هر حال اين طرح 
هفته آينده م��ورد ارزيابي ق��رار مي گيرد.معاون امور 
اقتصادي وزارت اقتصاد افزود: رفع مش��كلات موجود 
در بازار اج��اره نيازمند اتخ��اذ راهكارهاي بلندمدت 
اس��ت و براي ايجاد تعادل بين عرض��ه و تقاضا در اين 
بازار بايد س��رمايه گذاري در بخش مسكن و عرضه را 
تقويت كرد. از اين رو تاسيس شركت هاي اجاره داري 
و صندوق هاي سرمايه گذاري در بخش اجاره مي تواند 
از راهكارهاي س��اماندهي بازار اجاره مس��كن باشد. 
دهقان دهنوي با اشاره به اتخاذ راهكارهاي كوتاه مدت 
براي ساماندهي بازار اجاره مسكن گفت: در كنار اجراي 
برنامه هاي بلندمدت و ميان مدت، پيش��نهاد اجراي 
راهكار كوتاه مدت را اراي��ه داديم. بطور قطع نمي توان 
با راهكارهاي مناس��بِ بازه زماني كوتاه، مش��كلات 
موجود را برطرف كرد اما ه��دف وزارت اقتصاد از ارايه 
اين راهكارها تسهيل شرايط در بازار اجاره براي موجران 
و مستاجران است.  وي با اش��اره به نرخ بالاي تبديل 
وديعه به اجاره در بازار مسكن گفت: نرخ تبديل وديعه 
به اجاره در نظام موجود بازار مسكن، عدد بالايي است 
بطوري كه در حال حاضر هر يك ميليون تومان وديعه 
با ۳۰ هزار تومان به اجاره تبديل مي شود كه اين رقم در 
۱۲ ماه س��ال به ۱۶۰ هزار تومان مي رسد و به عبارت 
ديگر نرخ تبديل وديعه به اجاره ۳۶ درصد است. معاون 

وزير اقتصاد ادامه داد: از اين رو وزارت اقتصاد پيشنهاد 
راه اندازي صندوقي را داده كه با جذب س��رمايه ها اين 
تبديل را با نرخ كمتري براي مستاجران محاسبه كند 
و نرخ تبديل وديعه به اجاره در اين صندوق به حدود ۲۲ 
تا ۲۴ درصد مي رسد. دهقان دهنوي اظهار كرد: نتيجه 
راه اندازي صندوق اين خواهد بود ك��ه وقتي موجر از 
مس��تاجر تقاضاي ۵۰ ميليون رهن ي��ا ۱.۵ ميليون 
تومان اجاره را دارد، مس��تاجر مي توان��د ۵۰ ميليون 
تومان را از صندوق به عن��وان رهن به موجر ارايه دهد 
و به جاي اينكه ۱.۵ ميليون اجاره بپردازد، ۸۰۰ هزار 
تا يك ميليون توم��ان به صندوق بابت برداش��ت ۵۰ 
ميليون تومان واريز كند. وي با تاكيد بر اينكه نمي توان 
گفت سرمايه گذاري در اين صندوق، ارايه تسهيلات 
محسوب مي شود، گفت: در واقع اين يك قرارداد سه 
جانبه بين موجر، مستاجر و صندوق است تا ريسكي 
هم براي صندوق نداش��ته باش��د. معاون وزير اقتصاد 
درباره اجراي اين طرح در بانك هاي تجاري و تخصصي 
گفت: كلي��ات طرح كه ب��ه تصويب برس��د هر بانك 
متقاضي مي تواند نسبت به راه اندازي اين صندوق اقدام 
كند اما از آنجايي كه بانك مسكن، بانك عامل دراين 
حوزه است نسبت به اجراي اين برنامه در اولويت قرار 
دارد. وي با اش��اره به امكان سوءاستفاده عده اي از اين 
صندوق براي انجام اقداماتي به غير از استفاده از آن در 
بازار اجاره تاكيد كرد: ممكن است صندوق محلي براي 
سوءاستفاده افراد باشد و براي استفاده از آن نسبت به 
انعقاد قراردادهاي صوري اقدام كنند. بنابراين همچنين 
با توجه به كمبود منابع بانكي پيش��نهاد ما اين بوده 
است كه اولويت استفاده از منابع صندوق براي اجاره 
واحدهاي كم متراژ يا قراردادهايي كه براي تمديد به 
امضا مي رسند، باشد.  دهقان دهنوي با اشاره به پروسه 
تصويب و اجراي اين طرح گفت: اگر س��تاد اقتصادي 
دولت اين طرح را مورد تصوي��ب قرار بدهد، پس از آن 
جزييات را بايد بانك عامل طراحي كند و به تاييد بانك 
مركزي برس��د و پس از طي اين پروسه امكان اجراي 
طرح وجود دارد اما به نظر مي رس��د امكان اجراي اين 

طرح در نيمه دوم سال وجود دارد. 

رفع مشكلات بازار اجاره با سرمايه گذاري در مسكن
مجيد اعزازي|

دبيرگروه راه و شهرسازي|
سال ها اس��ت كه كارشناس��ان از پيامدهاي منفي 
قيمت گ��ذاري توس��ط دول��ت س��خن مي گويند 
و دول��ت را از اي��ن كار از طري��ق به كار گي��ري 
ش��يوه هاي تنبيهي و تعزيري من��ع مي كنند. اين 
دس��ته از كارشناس��ان در همين حال پيش��نهاد 
كرده و مي كنند كه با اتخاذ سياس��ت هاي همس��و 
و س��ازگار مالي و پولي آرامش را ب��ه فضاي كلان 
اقتص��اد بازگردان��ده و ت��ورم را ب��ه عن��وان عامل 
اصلي بي ثبات كنن��ده بازارها مهار كند. بر اس��اس 
اين ديدگاه، مكانيس��م عرضه و تقاض��ا در بازارها 
تعيين كننده قيمت ها اس��ت و از همي��ن رو، تنها 
وظيفه دول��ت، كنترل و نظارت بر س��ه ش��اخص 
اصلي اقتصاد كلان يعني نرخ تورم، نرخ رشد و نرخ 
بيكاري از طريق به كارگيري سياس��ت هاي كلان و 

نه مداخله مستقيم در بازارها است.
تجربه چند دهه گذش��ته به خوبي بيانگر حقانيت 
اين نكات كارشناس��ي مبني بر لزوم عدم مداخله 
دول��ت در بازاره��ا و در عين حال ض��رورت ثبات 
بخش��ي ب��ه فضاي كل��ي اقتصاد اس��ت. بررس��ي 
بازارهاي خودرو و مس��كن طي سال هاي گذشته، 
مثال هاي ملموس��ي از ضرورت عدم مداخله دولت 
در بازارها به دس��ت مي دهند. هم��ه مي دانند كه 
مس��كن به عن��وان ضروري تري��ن و در عين حال 
خصوصي ترين كالاي توليد داخل ني��ز از مداخله 
دولت در امان نمانده اس��ت. ساخت مسكن مهر در 
دولت هاي نه��م و دهم اوج مداخل��ه دولت در بازار 
مسكن بود كه به دليل اينكه تامين مالي اين پروژه 
از منابع بان��ك مركزي بود، منجر ب��ه افزايش پايه 
پول��ي و در پي آن جه��ش تورم ش��د و پيامدهاي 
مخربي را ب��راي اقتصاد كلان به وج��ود آورد. اين 
طرح در پي جهش قيمتي مس��كن در سال ۸۶ كه 
ناش��ي از رش��د نرخ تورم بود، مطرح و اجرايي شد. 
اجراي اين طرح ب��ا نقص هاي متع��ددي همراه و 
بخش قابل توجهي از واحدهاي مسكوني اين طرح 
فاقد امكانات زيرساختي بوده و به همين دليل نيز 
تاكنون غيرقابل سكونت هستند و متقاضي ندارند، 
در عين ح��ال، اجراي اي��ن طرح، نه تنها مش��كل 
خانه دار ش��دن جمعيت هدف را ه��م بطور كامل 
حل نكرد كه به افزايش تع��داد خانه هاي خالي به 
۲.۵ ميليون واحد مس��كوني كمك كرد. در همين 
حال، شهروندان شاهد بودند كه در پي نوسان هاي 
تورمي در سال 97 كه منش��أ آن بازشدن فنر نرخ 
سركوب شده ارز بود، قيمت مسكن هم جهش كرد 
و واحدهاي مسكوني ساخته شده بدون هيچ گونه 
تغييري در هزينه نهايي توليد آنها به يك باره س��ه 
برابر شد. در واقع، در سال گذشته مكانيسم عرضه 
و تقاضاي مس��كن كه در اثر نوس��ان هاي تورمي و 
ارزي حساس شده بود، فعال شد و ارزش مبادله اي 

آنها و نه هزينه نهايي توليدش��ان مبناي معاملات 
مس��كن قرار گرفت و در عرض چند ماه متوس��ط 
قيمت خريد ي��ك متر واحد مس��كوني از حدود ۴ 
ميليون تومان به بالاي ۱۲ ميليون تومان رس��يد. 
بازار خ��ودرو همچني��ن وضعيتي دارد. مش��تري 
خودرو در ش��رايطي ك��ه بابت خري��د تكنولوژي 
برتر خودروي خارجي بايد تعرفه س��نگين بپردازد 
و نمي توان��د اين هزين��ه را تحمل كند، به س��وي 
خودروس��ازهاي داخلي متمايل و مجبور مي شود 
در س��ال 97،  خودروهايي كه با نرخ هاي سال 9۶ 
توليد شده اند را با سه برابر قيمت خريداري كنند. 
در واقع اينجا هم مكانيس��م عرضه و تقاضا، ارزش 
مبادله اي و نه هزينه نهاي��ي توليد خودرو را ملاك 
قرار داده و مي دهد و اشكالي هم ندارد و نمي تواند 
داشته باش��د. چون ارزش كالاها در مبادله تعيين 
مي ش��ود و هي��چ دولت��ي نمي تواند از اي��ن قاعده 
تخطي كرده ي��ا آن را دور بزن��د. بنابراين كاري كه 
دولت ها بايد انجام مي دادند و بدهند، جلوگيري از 

جهش هاي تورمي است.
با وجود چني��ن تجربه هاي عيني، قائ��م مقام وزير 
صنعت در ام��ور بازرگان��ي اعلام كرده ك��ه »اخيرا 
س��امانه اعلام قيم��ت ۱۰۰ قلم كالاي اساس��ي را 
فعال كرده ايم كه در چارچ��وب آن مردم مي توانند 
از قيمت هاي قابل قبول دولت باخبر ش��وند. در اين 
س��امانه پايين ترين نرخ موجود در بازار و همچنين 
بالاترين نرخ اعلام ش��ده اس��ت و در كن��ار آن يك 
قيمت عرف نيز در اختيار مردم قرار مي گيرد. قيمت 
قابل قبول دولت همان قيمت عرف اس��ت كه مردم 
بايد بدانند در صورت مواجه ش��دن ب��ا نرخي بالاتر 
از قيمت ع��رف، واحد صنفي مربوطه گرانفروش��ي 
مي كند. به گفته مدرس خياباني، ب��ا امكاني كه در 
اين س��امانه قرار گرفته م��ردم مي توانند به محض 
مواجه شدن با گرانفروشي گزارش آن را ثبت كرده و 

واحد صنفي متخلف را معرفي كنند.«
در اينجا چند سئوال مطرح مي ش��ود، اينكه قيمت 
»عرف« چيست و بر اساس چه معيار و ملاكي تعيين 
مي ش��ود؟ آيا قيمت عرف، ميانگين قيمت ها است؟ 
و... اما پاس��خ اين سئوالات و س��ئوالاتي از اين دست 
معلوم نيست. در عين حال، اين اظهارات متناقض نيز 
هستند. گفته شده كه پايين ترين و بالاترين قيمت ها 
در اين سامانه ارايه مي ش��ود، اما اگر قيمتي بالاتر از 
قيمت »عرف« باشد،  گرانفروشي محسوب مي شود! 
معناي اين اظهارات چيزي جز اين نيس��ت كه دولت 
قيمت گذاري مي كند و قيمت دولتي را قيمت عرف 
معرفي مي كند. بي گمان،  همانطور ك��ه بارها و بارها 
تجربه شده، پيامدهاي اين دسته از رويكردها نه تنها 
مانع افزايش قيمت ها نخواهد ش��د كه بازار سياهي 
در كنار بازار رس��مي ش��كل خواهد گرف��ت و ارزش 
مبادله اي كالا را هم براي مردم نيازمند بيشتر خواهد 

كرد.

مداخله در قيمت گذاري
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

مداخله در قيمت گذاري
ك��ه  اس��ت  س��ال ها 
كارشناسان از پيامدهاي 
منف��ي قيمت گ��ذاري 
توس��ط دولت س��خن 
مي گوين��د و دول��ت را 
از اي��ن كار از طري��ق 
به كار گيري ش��يوه هاي 
تنبيهي و تعزيري منع 
مي كنند. اين دسته از كارشناسان در همين حال 
پيشنهاد كرده و مي كنند كه با اتخاذ سياست هاي 
همسو و س��ازگار مالي و پولي آرامش را به فضاي 
كلان اقتصاد بازگردانده و ت��ورم را به عنوان عامل 
اصلي بي ثبات كننده بازارها مهار كند. بر اس��اس 
اين ديدگاه، مكانيس��م عرضه و تقاض��ا در بازارها 
تعيين كننده قيمت ها اس��ت و از همي��ن رو، تنها 
وظيفه دولت، كنترل و نظارت بر سه شاخص اصلي 
اقتصاد كلان يعني نرخ تورم، نرخ رشد و نرخ بيكاري 
از طريق به كارگيري سياست هاي كلان و نه مداخله 

مستقيم در بازارها است.

مجيد اعزازي
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تشكلها

قيمت قابل قبول دولت 
قيمت عرف است

تعادل|
قائم مق��ام وزير صنع��ت در ام��ور بازرگاني به 
اراي��ه توضيحات��ي درب��اره »سيس��تم توزيع 
كالا در ب��ازار، تخصي��ص دلار ۴۲۰۰ توماني، 
تاثير تورم و افزايش ن��رخ ارز در قيمت كالاها، 
ممنوعيت ه��اي صادراتي، شفاف س��ازي رفع 
تعهدات واردكنندگان« پرداخت. او در تازه ترين 
اظهارات خود، وعده داده ك��ه در صورت ادامه 

ثبات در بازار ارز، قيمت كالاها نيز كاهش يابد. 

بازارسرمايه

بورس تهران در مسير 
پايان دادن به محدوديت ها

سميرا  ابراهيمي| 
در كتاب آيين نام��ه رانندگي، تابلويي وج��ود دارد 
كه شامل دايره اي س��فيد و يك خط مشكي مورب 
مي شود. نام اين تابلو، پايان تمام محدوديت هاست. 
البته تا به حال اين تابلو را در هيچ جاده اي نديدم اما به 
معني اين است كه تمام محدوديت ها اعم از سرعت 
محدود، ممنوعيت س��بقت، ممنوعيت بوق زدن و 
امثالهم به پايان رسيده و همه چيز آزاد است.  چندي 
پيش نيز علي صحرايي، مديرعامل ش��ركت بورس 
تهران از راه اندازي تابل��وي معاملاتي خبر داد كه در 
آن خبري از حد نوس��ان ۵ درصدي نيست، بلكه با 
يك درجه آزادي حد نوسان قرار است به ۱۰ درصد 
برسد. البته شنيده مي شود كه قرار است در اين بازار، 
حجم مبنا نيز برداشته ش��ود، اما آنطور كه محسن 
خدابخش، مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس 
و اوراق بهادار به »تعادل« خبر داد، هنوز اين موضوع 

به تصويب هيات مديره سازمان نرسيده است. 
5

دولت

وزير كشور با اش��اره به اهميت ارتباط دهياري ها و 
شهرداري هاي كشور به ستاد از طريق سامانه هاي 
آنلاين گفت: با راه اندازي س��امانه ها زمينه نظارت 
بر عملك��رد و هزينه كرده��اي دهياري ها نه تنها 
براي مديران س��تادي بلكه براي عموم مردم مهيا 
خواهد بود بنابراين بايد تمام اقدامات وزارت كشور 
هوشمندسازي شود. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
وزارت كش��ور؛ عبدالرض��ا رحماني فضل��ي در 
نشس��ت رييس، معاونان و مديران كل س��ازمان 
امور ش��هرداري ها و دهياري هاي كش��ور با تاكيد 
بر اينكه تمامي امور عمراني و زيربنايي ش��هرها، 
روستاها، شهرستان ها و استان ها مرتبط با معاونت 
عمراني و سازمان امور ش��هرداري ها و دهياري ها 
اس��ت، تاكيد كرد: عملكرد اين بخ��ش مي تواند 
نقش مهمي در رضايتمندي يا عدم رضايت مردم 
داشته باشد؛ چرا كه اين امور به صورت مستقيم با 
زندگي مردم در ارتباط است. وزير كشور همچنين 
به نقش موثر معاونين عمراني استانداري ها اشاره 
و اظهار كرد: معاونين عمراني مقام اصلي هستند 
كه بايد در استانداري ها بر پروژه هاي كشور نظارت 
كنند و گزارش دهند و همچنين ضمن نظارت بر 
امور ش��هرداري ها و روس��تاها، پروژه هاي عمراني 
اين بخش ها را مورد ارزيابي و پيگيري قرار دهند. 
وي افزود: معاونين عمراني استانداري ها با توجه به 
گستردگي پروژه هاي عمراني و تنوع دستگاه هاي 
دخيل در اين پروژه ها بايد به عنوان هماهنگ كننده 
عمل كنند؛ همانطور كه بخش��ي از امور ش��هري 
و روس��تايي در وزارت كش��ور دنبال مي شود بايد 
هماهنگ��ي و ارتباط و همكاري ميان دس��تگاه ها 
افزايش يابد تا در كن��ار هم و بدون م��وازي كاري 
پروژه هاي عمراني به نحو احس��ن به پايان برسد. 
رحماني فضل��ي همچنين به چالش ه��اي حوزه 
ش��هري اش��اره كرد و گفت: گس��ترش شهرها و 
ساختمان سازي ها، آنچنان كه بايد، منطبق بر قواعد 
نيست و فرهنگ شهري با چالش هايي مواجه شده 
است. لذا سازمان امور ش��هرداري ها و دهياري ها 
بايس��تي ضمن اعمال قوانين و مقررات، فرهنگ 
و زيست ش��هري را بازتعريف كند. رحماني فضلي 
همچنين بر ض��رورت اص��لاح هرچه س��ريع تر 
اساسنامه س��ازمان هاي همياري و نظارت بر آنها 
تاكيد كرد و افزود: مديران كشور بايد با دل و جان 
كار كنند و در اين مسير وجدان خود را ملاك كار 
قرار دهند. وزير كشور همچنين به اهميت ارتباط 
دهياري ها و شهرداري هاي كشور به ستاد از طريق 
سامانه هاي آنلاين اش��اره كرد و گفت: با راه اندازي 
سامانه ها زمينه نظارت بر عملكرد و هزينه كردهاي 
دهياري ها نه تنها براي مديران ستادي بلكه براي 
عموم مردم مهيا خواهد بود و در پيشبرد اهداف و 

برنامه هاي كلان بسيار موثر است.

 لزوم باز تعريف
 فرهنگ و زيست شهري

برجام

تعادل |محمدج��واد ظريف در س��فر اروپايي 
اخيري كه به كش��ورهاي فنلاند، نروژ، س��وئد و 
فرانس��ه داش��ت، به نظر مي آيد كه با دستان پر 
به كش��ور بازمي گردد؛ سفري كه دس��تاورد آن 
احياي برجام است .  س��فر وزير خارجه ايران به 
فرانس��ه و ديدار وي با ايمانوئل مك��رون، در روز 
قبل از نشست سران گروه هفت، بيش از هميشه 
بازتاب داشت . چون اين بار رييس جمهور فرانسه 
با پيشنهادهاي جديدي براي حفظ برجام و توقف 
ايران در كاهش تعهدات با وزير امور خارجه كشور 

ما ديدار كرد . 
طي روز هاي گذشته و با انتشار خبر پيشنهادهاي  
جديد مك��رون براي اي��ران كه در دي��دار هفته 
گذش��ته خود با خبرنگاران آن را فاش س��اخت، 
رسانه ها بدنبال محتواي اين پيشنهادها بودند . 
روز چهارشنبه هفته گذشته خبرگزاري رويترز 
گزارش داد ك��ه يكي از پيش��نهادات مكرون به 
ايران پرداخت جبران خس��ارت است . هر چند 
كه ميزان اين جبران خس��ارت كه قرار اس��ت از 
س��وي كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا پرداخت 
شود اعلام نشده است اما به نظر مي رسد كه يكي 
از راهكارهاي اين جب��ران مي تواند پيش خريد 
نفت باشد . پيش از اين، ايران اظهار كرده بود كه 
اينس��تكس، س��از و كاري مالي كه اتحاديه اروپا 
براي مقابله با تحريم امريكا راه اندازي كرده بود، 

بدون خريد نفت قابل قبول نيست . 
همچنين از س��وي ديگر، محمدج��واد ظريف 
در گفت وگ��و با رس��انه هاي اروپايي بخش هايي 
از پيش��نهادات مكرون را نيز فاش ساخت . او در 
گفت وگويي كه با يورونيوز داش��ت ضمن اظهار 
خوش��حالي از اينكه مذاكرات خيل��ي خوبي با 
مكرون در پاريس داش��ته اس��ت گفت ك��ه ما با 
مكرون درباره اين بحث كرديم كه ايالات متحده 
چگونه مي تواند )به برج��ام( برگردد و اينكه اروپا 
و جامعه بين الملل چگونه مي توانند مس��تقل از 
ايالات متحده تعهدات خودشان را )به برجام( نگه 
دارند . او گفت ك��ه رييس جمهور مكرون تلاش 
حداكثري خودش را مي كند . شركاي ما در اروپا 
مجبور هس��تند نه فقط درباره ايران بلكه اينكه 
چگونه مي خواهند با ايالات متحده برخورد داشته 
باش��ند تصميم بگيرند . ظريف با پيش��نهادات 
مكرون راهي ايران شده اس��ت و آن طور كه او در 
حساب توييتري خود نوشته است قرار است بعد 
از اقامت كوت��اه در ايران به ژاپ��ن، چين و مالزي 
سفر كند . آيا اين سفر او در راستاي پيشنهادات 

مكرون است؟ بايد منتظر ماند و ديد. 
مصاحبه ظريف با خبرگزاري فرانسه را در 
صفحه 2 بخوانيد.

پيشنهاد ميانجي فرانسوي براي 
احياي برجام

بسته جبران خسارت اروپا

جهان

حمله ترامپ به چين، شركت هاي 
امريكايي و  فدرال رزرو
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هيات دولت، با عضويت لعيا جني��دي معاون حقوقي 
رييس جمه��وري در ش��وراي سياس��ت گذاري ملي و 
هماهنگ��ي دس��تگاه هاي اجرايي در زمين��ه مالكيت 
معنوي موافقت ك��رد. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني 
دفتر هيات دولت، با تصويب هيات دولت، لعيا جنيدي 
مع��اون حقوقي رييس جمه��وري به تركيب ش��وراي 
سياست گذاري ملي و هماهنگي دستگاه هاي اجرايي 
در زمينه مالكيت معنوي افزوده شد. براين اساس، هيات 
وزيران در جلسه بيست و هفتم مرداد ۱۳9۸ به پيشنهاد 

معاونت حقوقي رييس جمهوري با الحاق معاون حقوقي 
رييس جمهوري به تركيب شوراي سياست گذاري ملي و 
هماهنگي دستگاه هاي اجرايي در زمينه مالكيت معنوي 
موافقت كرد. شوراي سياست گذاري ملي با مسووليت 
وزير دادگستري و عضويت چندين وزارتخانه و دستگاه 
دولت��ي با ه��دف سياس��ت گذاري مل��ي و هماهنگي 
دستگاه هاي اجرايي در زمينه مالكيت معنوي و اجرايي 
كردن برنامه هاي همكاري با س��ازمان جهاني مالكيت 

معنوي فعاليت مي كند.

معاون حقوقي رييس جمهوري عضو شوراي ملي سياست گذاري شد

خبر

پيشنهاد ميانجي فرانسوي براي احياي برجام

 ظريف: ما با مكرون درباره اين بحث كرديم كه
 ايالات متحده چگونه مي تواند )به برجام( برگردد

مركز پژوهش هاي مجلس با بررسي 
دلايل فقر پايدار در ايران پيشنهاد داد 

بسته جبران خسارت اروپا  9 راهكار
 خروج  از فقر

گروه اقتص�اد كلان| آن گونه كه مرك��ز پژوهش هاي 
مجلس ايران درباره وضعيت فقر در ايران گزارش داده است 
موضوع فقر تنها با وضع قوانين و مقررات حل نخواهد شد. 
وضعيت فقر در اقتصاد بستگي زيادي به متغيرهاي اقتصاد 
كلان دارد. مثلا آنكه ركود، بيكاري و تورم باعث افزايش فقر 
خواهد شد. از دست دادن شغل به عنوان مهم ترين منبع 
درآمد دهك هاي پايين درآمدي باعث افزايش فقر شده و 
تورم هزينه دس��تيابي به نيازهاي اوليه را براي دهك هاي 
پايين درآمدي افزايش خواهد داد. به گزارش »تعادل«، فقر 
و متغيرهاي مربوط به آن ازجمله متغيرهاي مهم اقتصادي 

هستند كه نه تنها ابعاد اقتصادي، بلكه ابعاد اجتماعي آن 
نيز داراي اهميت بسياري است. بررسي وضعيت فقر و در 
كنار آن توزيع درآمد همانند هر متغير اقتصادي ديگر داراي 
اهميت بوده و سياست گذار با به دس��ت آوردن اطلاعات 
كافي درخص��وص آن، باي��د در جهت سياس��ت گذاري 
مناسب گام بردارد. آنچه موضوع فقر را با اهميت تر از برخي 
متغيرهاي اقتصادي مي س��ازد، ابعاد اجتماعي آن است. 
افزايش نرخ فقر يا حتي بدتر شدن وضعيت توزيع درآمد 
)در شرايطي كه نرخ فقر با افزايش مواجه نبوده(، موجب 

افزايش نارضايتي اجتماعي  مي شود. 
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 پنجمين طرح تامين مسكن 
طي 4 ماه گذشته رونمايي شد 

 تهاترخانه هاي خالي 
با زمين هاي دولتي

 صفحه 13  

 صفحه 3  



روي موج خبر

رهبر معظّم انقلاب دبيركل 
مجمع جهاني اهل بيت)ع( را 

منصوب كردند
حض��رت آي��ت الله خامن��ه اي در حكم��ي 
حجت الاسلام والمسلمين رمضاني را به عنوان 
دبيركل مجمع جهاني اهل بي��ت )ع( منصوب 
كردند. به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام 
معظم رهبري متن حكم رهبر انقلاب اسلامي به 

اين شرح است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

جناب حجت الاسلام والمسلمين آقاي حاج شيخ 
رضا رمضاني دام توفيقه

به پيشنهاد اعضاي محترم شوراي عالي مجمع 
جهاني اهل بيت)ع(، جنابعال��ي را كه از تعهد و 
سوابق علمي و تجربه طولاني فعاليت در خارج 
از كشور بهره مند هستيد، به عنوان دبيركل آن 
مجمع منصوب مي كنم. اميد اس��ت با رويكرد 
تحول گرا و متناسب با شرايط حساس بين المللي 
و جايگاه مهمّ پيروان اهل بيت عليهم السلام و نيز با 
استفاده از نيروهاي فكري، جوان، كارآمد و مجرّب 
و نيز ارتباط موثر با علماء و انديشمندان و به ويژه 
اعضاء محترم شوراي عالي و مجمع عمومي در نشر 
معارف اسلام ناب و وحدت امّت اسلامي موفق و 
مويد باشيد. لازم مي دانم از زحمات و تلاش هاي 
مخلصانه و ديرپاي جناب حجت الاس��لام آقاي 

اختري در مديريت مجمع محترم تشكر نمايم.
توفيق همگان را در انجام وظايف محوله از حضرت 

حق مسألت دارم.
سيدعليخامنهاي

رييسجمهوريدوقانونمصوبمجلسرا
براياجراابلاغكرد؛پاد|

رييس جمهوري، دو قانون مصوب مجلس را براي 
اجرا به وزارتخانه هاي امور اقتصادي و دارايي و راه و 
شهرسازي ابلاغ كرد. بر اين اساس، در اجراي اصل 
يكصد و بيست و سوم قانون اساسي، رييس جمهوري 
»قانون تفس��ير ماده )۳۶( قانون رفع موانع توليد 
رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور« را جهت اجرا 
به وزارت امور اقتصادي و دارايي و همچنين »قانون 
تصويب سندهاي الحاقي )پروتكل هاي( مربوط به 
اصلاح بند »الف« ماده )۵۰( و ماده )۵۶( كنوانسيون 
هواپيمايي كش��وري بين المللي« را جهت اجرا به 

وزارت راه و شهرسازي ابلاغ كرد.

برگزاريچهارمينجلس�هدادگاهپرونده
جديدپتروشيمي؛ايسنا|

چهارمي��ن جلس��ه رس��يدگي به پرون��ده جديد 
پتروش��يمي ديروز در ش��عبه س��وم دادگاه ويژه 
رسيدگي به جرايم اخلالگران و مفسدان اقتصادي 
برگزار شد. قاضي مسعودي مقام در ابتداي جلسه 
اظهار كرد: ادله اختصاص��ي متهم رديف هفدهم 
با اته��ام معاونت در جرم با مته��م رديف هفتم در 
خصوص ف��روش ۱۲۰۰ تا ۱۴۰۰ تن م��واد اوليه 
پتروشيمي در بازار آزاد و سود ۲ تا ۲ ميليارد و ۲۰۰ 
ميليون تومان به نام مجيد ابرازه قرائت مي ش��ود. 
وي افزود: متهم به دس��تور حامد مقدم مواد اوليه 
شركت ها را در بازار آزاد به فروش مي رسانده است 
و مجيد ابرازه در اقارير خود اقرار كرده كه ۲۰۰۰ تن 
بوده و مبالغ حاصل از فروش مواد اوليه را به حساب 
حامد مقدم واريز مي كرده اس��ت. مته��م ابرازه در 
دفاعيات خود اظهار كرد: بنده هيچ گونه اختياري در 
تصميم گيري و فروش مواد پتروشيمي نداشتم. من 
فقط يك كارمند حقوق بگير بر اساس عرف بودم و 

نقشي در تخلفات نداشتم.

كانادارفاه400هزارايرانيراگروگاناهداف
سياسيكردهاست؛ايسنا|

س��خنگوي وزارت امور خارجه كشورمان، اظهارات 
اخي��ر وزير خارجه كانادا در م��ورد مذاكرات با ايران 
براي ارايه خدمات كنسولي به ايرانيان مقيم آن كشور 
را متناقض، نوعي فرار از مسووليت و غيرقابل قبول 
عنوان كرد. سيدعباس موسوي با اشاره به مشكلات 
عديده ايرانيان مقيم كانادا در زمينه مسائل كنسولي 
و درخواس��ت آنها از دولت كانادا جهت همكاري با 
دولت ايران جهت رفع اين مش��كلات گفت: اگرچه 
ايران حداكثر تلاش خود را در 7 سال گذشته براي 
ارايه تسهيلات كنسولي به شهروندان ايراني مقيم 
كانادا فراهم كرده اس��ت ولي آنها براي دريافت اين 
تسهيلات همچنان به خاطر مخالفت ناموجه دولت 
كانادا مجبور مي شوند براي دريافت خدمات كنسولي 
با تحمل مشقات و هزينه هاي زياد راهي كشورهاي 
ديگر شوند. اخيرا وزير امور خارجه كانادا درپاسخ به 
طومار پارلماني ايرانيان كانادا براي تجديد رابطه ايران 
و كانادا و بازگشايي سفارت هاي دو كشور كه نزديك 
به ۱۶هزار نفر از سراسر كانادا امضا كرده بودند با طرح 
برخي از ادعاها اعلام كرد: تا زماني كه مريم ممبيني 
)همسر كاووس سيد امامي( نتواند از ايران خارج شود 
هرگونه مذاكره اي با ايران درباره بازگرداندن ايشان به 

خانه خود، كانادا، خواهد بود.

نفتكشايرانيآدرياندريابهسمتتركيه
تغييرمسيرداد؛تسنيم|

نفتكش ايراني آدريان دريا۱ غروب روز جمعه مسير 
خود را از كالاماتاي يونان به س��مت مرسين تركيه 
عوض كرد. تخمين زده مي شود اين نفتكش در ۳۱ 
آگوست به مرسين برسد. نفتكش ايراني آدريان دريا 
در جولاي در جبل الطارق توقيف و روز يكشنبه با رد 
درخواست امريكا مبني بر نگه داشتن اين كشتي 
توسط مقامات محلي جبل الطارق، آزاد شد. اطلاعات 
رديابي كشتي ها نشان مي داد كه نفتكش آدريان 
دريا آخرين بار به سمت يونان حركت مي كرده ولي 
نخس��ت وزير يونان اعلام كرد اين كشتي عازم اين 
كشور نيست. تهران اعلام كرد هرگونه اقدام امريكا 
براي توقيف دوباره اين كشتي پيامدهاي سنگيني 

خواهد داشت.

ايران2

رييس جمهوري در مراسم تجديد ميثاق هيات دولت با آرمان هاي امام راحل: 

از پيچ تاريخي كنوني عبور خواهيم كرد
گروهايران|

رييس جمه��ور و اعضاي هيات دولت دي��روز همزمان با 
هفته دولت با حضور در مرقد بنيانگذار جمهوري اسلامي 
با آرمان هاي بلند امام خميني )ره( تجديد ميثاق كردند. 
مراسمي كه در جريان آن روحاني با نثار تاج گل، به مقام 
والاي معمار كبير انقلاب، اداي احترام كرد و با بازخواني 
مسيري كه انقلاب اسلامي از سال۵7 تا به امروز پيموده، 
تصويري از مهم ترين بايدها و نبايدهاي كشور در شرايط 
حس��اس فعلي ارايه ك��رد.   روحاني همچني��ن در اين 
مراسم كه سيد حسن خميني توليت آستان مطهر امام 
خميني )ره( نيز حضور داشت با قرائت فاتحه ياد و خاطره 
آيت الله هاشمي رفسنجاني رييس فقيد مجمع تشخيص 
مصلحت نظام را گرامي داش��ت. رييس جمهوري با بيان 
اينكه همه توان دولت براي اجراي آرمان هاي انقلاب به 
كار گرفته مي شود، گفت: » امروز روز حمايت بيشتر مردم 
از دولت و خدمت بيشتر دولت به مردم است و مطمئنا با 
وحدت دولت و ملت، از پيچ تاريخي كنوني عبور و دشمن 
را مايوس خواهيم كرد.« روحاني ديروز در مراسم تجديد 
ميثاق اعضاي دولت دوازدهم با آرمان هاي امام راحل در 
مرقد بنيانگذار كبير انقلاب، ضمن گراميداشت ياد امام 
راحل و ش��هيدان رجايي و باهنر و هفت��ه دولت و با بيان 
اينكه سه مرحله نظام اسلامي، انقلاب اسلامي و جمهوري 
اسلامي در طول يك خط و مكمل يكديگر هستند، اظهار 
داشت: گفتمان انقلاب اسلامي كه امام بزرگوار براي ما به 
وجود آورد گفتماني توأم با سعه صدر بود و همه اعتقادات، 
انديشه ها و سليقه ها را در خود جاي مي داد و در آن، فضا 
براي هيچ كس تنگ نبود و بايد اين گفتمان را با همه قدرت 
ادامه دهيم. رييس جمهوري با اشاره به اينكه در گفتمان 
انقلاب به ط��ور عمده آرمان ها و آرزوه��اي كوتاه مدت و 
بلندمدت مد نظر بوده است، گفت: در جمهوري اسلامي 
آرمان هاي كوتاه و بلندمدت، راهبردها و برنامه ها و حتي 
اجرا تدوين شد و در گفتمان ايران عمدتاً مديريت نظام 
اسلامي مطرح است، لذا آنهايي كه فكر مي كنند گفتمان 
انقلاب در برابر گفتمان جمهوري اسلامي ايران است راه 
اشتباه و خطايي را انتخاب كردند، اين دو در طول يكديگر 
هس��تند و در عرض هم قرار ندارند. رييس جمهور افزود: 
البته در بسياري از موارد جمهوري اسلامي را با معيارهاي 
انقلاب تطبيق مي دهيم و اگر اصلاحاتي لازم است آن را 
انجام مي دهيم. روحاني بالاترين مرتبه در نهضت، انقلاب 
و نظام جمهوري اسلامي را مرحله دولت سازي دانست و 
گفت: دولت سازي مرحله بسيار سختي است و بسياري 
آن را بعد از فرهنگ س��ازي و تمدن سازي مرحله دوم در 
اين راه مي نامند. روحاني ب��ا بيان اينكه گفته امام راحل 

در اين خصوص كه ميزان رأي ملت اس��ت، يك ش��عار و 
تظاهر به دموكراسي نيست، تصريح كرد: اين گفته يك 
نظريه سياس��ي، حقوقي و حتي فقهي بود و در حكومت 
اسلامي اداره جامعه با رأي و نظر مردم صورت مي گيرد به 
همين دليل است كه انقلاب و نظام جمهوري اسلامي تا 
امروز مستحكم باقي مانده است. روحاني خاطرنشان كرد: 
نسل اول و دوم انقلاب بار مسووليت نظام و اداره كشور را 
در روزهاي سخت بر دوش داشتند و آينده نظام متعلق به 
نسل سوم و چهارم انقلاب اس��ت. ما نسل اول و دومي ها 
كم كم بايد خانه را تميز كرده و آن را به صاحب خانه كه نسل 
سوم و چهارم هستند بسپاريم. لذا در اين مقطع استفاده 
از ظرفيت نسل جوان و تحصيل كرده در اداره و مديريت 
كشور يك ضرورت اس��ت. تا زماني كه انقلاب و نظام به 
مردم متصل است و با رأي مردم مشروعيت مي يابد، هيچ 

گزندي نمي تواند اين نظام را از پا در آورده يا تهديد كند.

    دولت آماده شنيدن انتقادات است
رييس جمهور اضافه كرد: ۳۰ س��ال از رحلت امام راحل 

مي گذرد و نظامي كه ايشان برپا كردند، نه تنها در برابر باد 
و باران مصون بوده، حتي در برابر توفان و سيل نيز مقاوم 
ايستاده است و نظام جمهوري اسلامي، ايراني با قدرت را 
در منطقه حساس خاورميانه به نمايش گذاشته است. تا 
زماني كه مردم با انقلاب و نظام و انقلاب با مردم باشد اين 

نظام به كار خود ادامه خواهد داد.
روحان��ي در بخش ديگري از س��خنان خود با اش��اره به 
اينكه امروز در ش��رايط بسيار س��خت و پيچيده اي قرار 
گرفته اي��م، گفت: در طول يك س��ال گذش��ته مردم در 
رنج و س��ختي بودند، ام��ا همچنان مقاوم و اس��توار در 
برابر توطئه هاي بيگانگان ايس��تادگي كردند و امروز روز 
حمايت م��ردم از دولت و خدمت بيش��تر دولت به مردم 
اس��ت. رييس جمهوري با تاكيد بر اينكه دولت از انتقاد 
دلسوزانه استقبال و حمايت مي كند، اظهار داشت: انتقاد 
از دولت بلامانع است و حتي در دولت يازدهم و دوازدهم 
انتق��اد از دولت بي هزينه و حتي توأم با جايزه و تش��ويق 
بوده اس��ت . رييس جمهور با بيان اينكه انتقاد بي هزينه 
از آثار دولت يازدهم و دوازدهم اس��ت كه براي هميش��ه 

باقي مي ماند، گفت: بسيار سخت است كه اين آثار دولت 
يازدهم و دوازدهم را پس از اين كسي بتواند تغيير دهد. 
رييس جمهور با بيان اينكه انتقاد به تنهايي كافي نيست و 
نياز به دلسوزي هم داريم، تصريح كرد: نقد دلسوازنه غير 
از تخريب كينه توزانه است. لذا پس از انتقاد همه بايد براي 
اصلاح جامعه دس��ت به دست هم دهيم و در اين شرايط 
همديگر را ياري كنيم تا به مقصد نهايي برسيم. روحاني 
خاطرنشان كرد: امام راحل تأكيد داشتند كه بار سنگين 
مسووليت اداره كشور بر دوش دولت است و همه بايد از آن 
حمايت كنند و رهبر معظم انقلاب نيز در ديدار اخيرشان 
با هيات دولت تأكيد فرمودند كه دولت در ميدان است و بار 
اصلي مسووليت را بر دوش دارد و همه بايد از دولت حمايت 
كرده و دولت را ياري كنند. بدون ترديد با وحدت و همدلي 
بين دولت و مردم و همه نخبگان به ويژه نسل جوان، از اين 

پيچ تاريخي عبور كرده و دشمن را مأيوس خواهيم كرد.

    اميد به آينده با همدلي
روحاني با تأكيد بر اينكه وحدت، تلاش و ايستادگي همه 

مسوولان و مردم، دشمن را مأيوس مي كند، گفت: توطئه 
دشمنان روزي به پايان مي رسد كه از ضربه زدن به نظام 
مأيوس شوند. لذا هدف بزرگ ما مأيوس كردن دشمنان 
است. رييس جمهور خاطرنشان كرد: اميد به آينده بهتر 
م��ردم هدف ديگري اس��ت كه آن را با ق��درت پيگيري 
مي كنيم و معتقديم تا زماني كه اميد وجود دارد، مس��ير 
پيش��رفت به خوبي ادامه خواهد يافت. روحاني افزود:با 
وجود اينكه فشار و سختي مردم در سال هاي اخير بيشتر 
شده است اما اين احساس وجود دارد كه در ماه هاي اخير 
مقداري از مشكلات مردم كاسته شده است. آمارهاي دو 
ماهه اخير و نيز آمار روز گذشته مركز آمار، نشان مي دهد 
كه هم نرخ تورم ماهانه و هم تورم نقطه به نقطه نس��بت 
به ماه هاي ابتدايي س��ال كاهش يافته است. اگر چه بايد 
همچنان براي رفع مشكل تورم تلاش هاي خود را ادامه 
دهيم. رييس جمهور با تأكيد بر اينكه دولت در ش��رايط 
كنوني همه توان خود را براي رفاه مردم به كار گرفته است، 
گفت: گاهي مشكلات ناش��ي از قصور و كوتاهي و گاهي 
ناشي از تقصير و خطا ست. اما زماني نيز به خاطر شرايط 

ناخواسته اي است كه از سوي دشمن تحميل مي شود.
روحاني تصريح كرد: دولت همه توان خود را براي ايجاد 
روابط مناسب با جهان شرق و غرب به كار گرفته است اما 
يك دولت تازه كار ناشي باعث شد كه زحمت فراواني براي 

مردم ما و منطقه، حتي مردم خودش ايجاد شود.
رييس جمهور افزود: در اين شرايط وجود مشكلات ناشي 
از تقصير و قصور معنا ندارد، بلكه به خاطر تحميل شرايط 
سخت از سوي دشمن براي ملت ايران است، لذا همه بايد 
به اين ويژگي توجه داشته باشيم و براي تغيير اين شرايط 

ناخواسته در كنار يكديگر تلاش كنيم.
روحاني ب��ا بيان اينكه جامعه ق��وي در كنار دولت قوي، 
دولت قوي در كنار رهبري ق��وي و رهبري قوي در كنار 
انقلاب قوي قرار دارد، خاطرنش��ان كرد: امروز با تضعيف 
دولت كسي تقويت نمي ش��ود، بلكه اين كار دشمنان را 
براي توطئه بيشتر ترغيب مي كند. رييس جمهور در پايان 
سخنان خود اظهار داشت: امروز در كنار مرقد امام راحل 
عهد و پيمان مي بنديم كه راه خدمت به مردم را با گام هاي 
بلند و استوار ادامه دهيم. همچنين به ارواح مطهر شهيدان 
بهشتي، رجايي، باهنر، آيت الله هاشمي رفسنجاني و همه 
شاگردان، امام راحل و همه شهيدان و خادمان نظام درود 
مي فرستيم و براي همه خدمتگزاران و همه كساني كه براي 
پايداري مسير امام راحل تلاش مي كنند و همچنين براي 
يادگار عزيز امام راحل استاد حوزه حضرت حجت الاسلام 
والمسلمين سيدحسن خميني و همه خانواده امام آرزوي 

توفيق مي كنيم.

وزير امور خارجه ايران:

برگشت امريكا به ميز مذاكره غيرمحتمل نيست
»امكان بازگش��ت اي��الات متحده به مي��ز مذاكره هرگز 
غيرمحتمل تصور نشده اس��ت.« اين اظهاراتي است كه 
رييس دستگاه ديپلماسي كشورمان در پاسخ به پرسش 
خبرنگار خبرگزاري فرانسه در خصوص دورنماي احتمالي 
مذاكرات برجامي عنوان مي كند. اظهاراتي كه نشان دهنده 
رويكرد ايران در پيگيري سياست تنش زدايي در موضوعات 
مختلف در حوزه روابط بين الملل است و درست در نقطه 
مقابل تخريب هايي ق��رار دارد كه هي��ات حاكمه امريكا 
در موضوع برجام دنبال مي كن��د.  محمد جواد ظريف در 
مصاحبه با خبرگزاري فرانسه گفت: رييس جمهور ماكرون 
و رييس جمهور روحاني چند هفته پيش با هم گفت وگوي 
تلفني داشتند . هدف اين گفت وگو ها اين بود كه ببينيم 
چگونه مي توان توافق هسته اي را از طريق عمل كردن اروپا 
به تعهداتش ذيل اين توافقنامه حفظ كرد.  رييس جمهور 
ماكرون هفته گذشته پيش��نهاداتي را به رييس جمهور 
روحاني ارايه داد و ما معتقديم كه اين پيشنهادات حركت 
در مسيري درست است؛ هر چند تا رسيدن به هدف فاصله 
داريم . ما روز جمعه مذاكرات خوبي داشتيم و در نشست 
من با رييس جمهور ماكرون احتمالاتي را مورد بررسي قرار 
داديم . در حال حاضر ايشان قصد دارد با شركاي اروپايي و 
ساير طرف هاي همكاري درباره اينكه از اين به بعد چه بايد 

كرد، گفت وگو كند. 
وزير خارج��ه كش��ورمان در اين گفت وگو كه از ش��بكه 
تلويزيوني پرس تي وي پخش ش��د، در پاسخ به سوالي در 
خصوص جزييات مطرح شده در اين نشست گفت: برجام 
توافقنامه اي بود كه نه با اعتماد كامل بلكه با بي اعتمادي 
متقابل مورد مذاكره قرار گرفت .بنابراين ما ابزار هاي جبراني 
در اختيار داشتيم و ايران اين ابزارهاي جبراني را كه در برجام 
پيش بيني شده بود, به كار گرفته اس��ت. ما از همان ابتدا 
گفته ايم كه به مجرد اينكه اروپا اجراي تعهدات خود ذيل 
برجام را آغاز كند ايران نيز آماده خواهد بود از گام هاي كه 
برداشته بازگردد. بقاي برجام در گرو دو اصل بنيادين است 
يكي اينكه ايران اطمينان دهد كه برنامه )هس��ته اي(  اش 
صلح آميز بماند و ديگري اينكه بقيه جهان روابط اقتصادي 
خود را به حالت عادي در بياورند. به علت فشارهاي امريكا و 

سياست فشار حداكثري و اساسا تروريسمي كه ترامپ دنبال 
مي كند مردم ايران تحت فشار فوق العاده اي هستند چرا كه 
اقدامات امريكا افراد غير نظامي ايراني را هدف قرار داده است 
و اروپا قادر نبوده به تعهدات خود در قبال برجام عمل كند و 
در حال حاضر ما به دنبال يافتن راه هايي هستيم كه اروپا در 
حقيقت بتواند به تعهدات خود در اين زمينه عمل كند و ما 

از گام هايي كه برداشته ايم برگرديم .
به گزارش خبرگزاري صدا و س��يما ظريف در ادامه گفت: 
براي ما مهم اين است كه قادر باشيم به تجارت با اتحاديه اروپا 
ادامه دهيم، بتوانيم فروش نفت خود را ادامه دهيم و پول آن 
را به كشور بازگردانيم.روشي كه طرف هاي اروپايي در برجام 
به علاوه چين و روسيه كه دو طرف غير اروپايي برجام هستند 
و بقيه جامعه بين المللي كه قطعنامه ۲۲۳۱ از آنها خواسته 
شده روابط اقتصادي خود با ايران را به حالت عادي دربياورند 
و اينكه آنها با يا بدون امريكا چه كاري مي توانند انجام دهند 
چيزهايي است كه ما درباره آن گفت وگو مي كنيم . وي ادامه 
داد: از نگاه ما، امريكا مجبور به ترك ميز مذاكره نشده است. 
ما ميز مذاكره داشته و در حال حاضر هم داريم .هر سه ماه 
يك بار ما بر اس��اس برجام مذاكره مي كنيم و مسائلي كه 
براي ما مهم ب��وده را مورد بحث قرار دهيم. ايالات متحده 
قبلا در اين مذاكرات مشاركت داشته است و حتي در دوره 
دولت ترامپ و تا آوريل ۲۰۱۸ هم اين اتفاق افتاده است .اگر 
آنها جنگ اقتصادي و تروريسم اقتصادي خود را عليه ايران 
متوقف كنند، بازگشت آنها مورد استقبال قرار خواهد گرفت .

    اجراي دوباره برجام
وزير امور خارجه كشورمان در پاسخ به اين سوال كه اگر اروپا 
به تعهدات خود عمل كند ايران حاضر است چه گام هايي 
در زمينه فعاليت هاي هسته اي خود بردارد، گفت: ما خيلي 
علني و به روشني گفته ايم كه در اين صورت ما از تصميمات 
اتخاذ ش��ده خود در تاريخ هش��ت مه  بازخواهيم گشت و 
بازگشت به اجراي كامل توافق هسته اي را از سر خواهيم 
گرفت .يعني اقداماتي كه بر اساس مفاد توافق انجام داده ايم 
و همچنين تصميم به بازگش��ت به مواردي كه در توافق 
آمده اس��ت كه همه اينها منوط به عمل طرف هاي ديگر 

به تعهدات ش��ان خواهد بود. ظريف در ادامه اين مصاحبه 
افزود: ما از سرگيري مجدد عمل به تعهدات خود از سوي 
امريكا را نه تنها در قب��ال برجام بلكه در عمل به قطعنامه 
۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان ملل غير محتمل نمي دانيم. 
اما من فكر نمي كنم ايالات متحده امريكا در چنين موقعيت 
تعيين كننده اي باش��د .من معتقدم اروپ��ا و بقيه جامعه 
بين المللي اگر تصميم به انجام چني��ن كاري بگيرند در 
حقيقت خواهند توانست دست به اقداماتي بزنند كه لازمه 
تقويت توافق هسته اي است و اين بدان معنا خواهد بود كه 
مردم ايران بايد از مزاياي اقتصادي توافقنامه برخوردار شوند. 
ظريف درباره موضوع مذاكره با دولت امريكا گفت: امكان 
بازگشت ايالات متحده به ميز مذاكره هرگز غير محتمل 
تصور نشده اس��ت. ما ميز مذاكره اي داريم كه خيلي وقت 
است كه وجود دارد و ايالات متحده امريكا خود ميز مذاكره 
را ترك كرده اس��ت، ما گفت وگوهاي خوبي در گذشته با 
امريكا داشته ايم ما مذاكرات به شدت گسترده اي داشته ايم 
. ما از مذاكره كردن خجالت نمي كش��يم .ما طولاني ترين 
مذاكرات كه يك كش��ور با امريكا داشته و گسترده ترين 
مذاكرات يك وزير خارجه با وزير خارجه امريكا را به مدت 
دو سال داشته ايم . بنابر اين اگر ايالات متحده به تعهدات 
خودبازگردد و احترام به امضاي خود را از سر بگيرد خيلي 

چيزها محتمل خواهد بود .
وي در پاسخ به سوالي درباره اينكه آيا موضوع برنامه هاي 
موشكي ايران و مسائل منطقه اي در گفت وگو با ماكرون 
مطرح شده اس��ت يا خير گفت: من فكر مي كنم برجام 
به اندازه كافي مورد مذاكره قرار گرفته اس��ت اما ما يقينا 
مي توانيم درباره اينكه بهترين راه عملي كردن آن چيست 
بحث كنيم .درباره موشك ها و مسائل منطقه اي ما تصميم 
گرفته ايم كه اين دو موضع را در مباحث مربوط به برجام 
وارد نكنيم نه به اين علت كه ايران آماده اين كار نيست بلكه 
در درجه اول غرب براي كاهش فروش تسليحات نظامي 
خود در منطقه و پايان دادن به حمايت خود از كساني كه در 
تروريسم و تجاوزگري در منطقه ما مشاركت دارند آمادگي 
ندارد . بنابر اين اجازه بدهيد با برجام شروع كنيم ببينيم 

چه اتفاقي مي افتد . 

    حضور روحاني در اجلاس گروه 7؟
وزير امور خارجه كشورمان در پاس��خ به سئوالي درباره 
اينكه آيا احتمال حضور روحاني در نشست گروه 7 وجود 
دارد گفت: من از وجود دعوتنامه براي حضور رييس جمهور 
روحاني در نشس��ت ف��رداي گروه 7 اطلاعي ن��دارم، اما 
رييس جمهور روحاني براي نشست مجمع عمومي سازمان 
ملل به نيويورك خواهد رفت و ديداري با رييس جمهور 
ماكرون و ديگر كش��ورهاي اروپايي خواهد داش��ت .من 
مطمئنم كه رييس جمهور ماكرون درباره ايران با همتايان 
خود گفت وگو خواهد كرد و اين موضوع به خود ايش��ان 
مربوط مي شود .  ظريف در پاسخ به سوالي درباره آزادي 
نفتكش آدريان دريا گفت: مش��كل اين است كه كشتي 
ما بدون هيچ مبناي حقوقي به درخواست ايالات متحده 
امريكا از طرف مقامات جبل الطارق توقيف شد .در حال 
حاضر ايلات متحده نشان داده كه كشتي ما را در آبهاي 
آزاد مورد آزار و اذيت قرار مي دهد و مانع آزادي حمل و نقل 
دريايي شده است .اين موضوع قابل تحمل نيست .ايالات 
متحده امريكا نمي تواند مانع كشتيراني قانوني ايران شود. 
نفت ما از سوي هيچ كسي تحريم نشده است و تحريم هاي 
اتحاديه اروپا عليه طرف ثالث در قبال ايران كاربردي ندارد. 
ما گفته ايم كه اين كشتي به مكاني كه به عنوان مقصد آن 
در نظر گرفته شده نمي رفته است و ما مقصد آن را اعلان 
نخواهيم كرد چون ايالات متحده امريكا در فعاليت هاي 
اقتصادي ما خرابكاري مي كند . همانطوري كه مي دانيد 

امريكا عليه ملت ما مبادرت به تروريسم اقتصادي مي كند و 
ما اجازه نخواهيم داد كه تروريست ها به اهداف خود برسند . 
وزير خارجه كشورمان در پاسخ به سوالي درباره رويارويي 
نظامي ايران و امريكا گفت: ما نه به دنبال روياروي نظامي 
هس��تيم و نه آغاز گر آن خواهيم ب��ود. اما همانطوري كه 
گفته ايم از خود دفاع خواهيم كرد و اين روش��ن است كه 
آوردن ناوهاي دريايي به خليج فارس كه مايه نگراني بسيار 
كوچكي هستند به منطقه اي كه مملو از كشتي هاي تجاري 
است به ارتقاي امنيت كمك نخواهد كرد و به ناامني منجر 
شده و احتمال وقوع حادثه در منطقه خليج فارس را افزايش 
خواهد داد. بنابر اين ما توصيه مي كنيم كساني كه به امنيت 
علاقه دارند دست به اقدامي نزنند كه دقيقا نتيجه عكس در 

پي داشته باشد .
وزير امور خارجه كش��ورمان در پاس��خ به اين س��وال كه 
ارزيابي اش از نتيجه احتمالي نشس��ت گروه 7 چيست و 
اينكه آيا پيش بيني مي كند كه با مقامات دولت ترامپ در 
واشنگتن ديدار كند گفت: من انتظار ندارم كه به واشنگتن 
بروم. اما نمي توانم درباره نتايج نشست گروه 7 هم نظر بدهم 
و اين موضوع مربوط به كساني است كه در نشست گروه 7 
شركت مي كنند چون ما بر اساس چيزي كه ديگران بايد 
انجام دهند درباره سياست خارجي خود تصميم نمي گيريم . 
الزاماتي وجود دارد كه خيلي هم براي ما مهم و لازم است كه 
عملي شوند. وقتي اين الزمات عملي شد ما گام هاي بعدي 

مان را بر مي داريم .
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چهره ها

۲۰۰ هزار ميليارد تومان به تامين كالاهاي ضروري اختصاص يافت
عض��و كميس��يون اقتص��ادي مجلس با 
بي��ان اينكه عملكرد دول��ت در هزينه كرد 
۱۴ميلي��ارد دلار جهت تأمي��ن كالاهاي 
اساسي رضايت بخش نبود گفت: مجلس 
۲۰۰ هزار ميليارد تومان ديگر براي تأمين 
اقلام ضروري مردم اختصاص داد. به گزارش 
تسنيم، سيدكاظم دلخوش ديروز با انتقاد 
شديد از نحوه عملكرد دولت در موضوع هزينه كرد ۱۴ ميليارد دلاري 
كه براي تأمين كالاهاي اساسي در نظر گرفته شده بود اظهار داشت: 
مجلس براي جبران ناعدالتي هاي پيش آمده ۲۰۰ هزار ميليارد تومان 

ديگر براي اين كار اختصاص داد. عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
برخورد با مفاسد اقتصادي كه در كشور اتفاق مي افتد را لازم و ضروري 
خواند و عنوان كرد: اين عمل كاري خوب و به جاست اما سودي به حال 
مردم ندارد و به عقيده بنده در درجه نخست بايد جرم هايي كه در حيف 
و ميل ۱۴ ميليارد دلار اعتبار تأمين كالاهاي اساسي اتفاق افتاده مورد 
پيگيري قرار گيرد. نماينده مردم صومعه سرا در مجلس برخورد با عوامل 
فساد را به صورت ريشه اي مورد تأكيد قرار داد و تصريح كرد: منابع مالي و 
اعتباراتي كه ابتداي امسال توسط مجلس براي تأمين كالاهاي اساسي 
در نظر گرفته شد اموال مردم و بيت المال بود بنابراين بي مديريتي در 

نحوه توزيع آن به هيچ عنوان قابل گذشت نيست.

دليلي ندارد از هر كسي  حمايت كنيم
محمدعلي افش��اني، عضو ش��وراي مركزي 
حزب اعتماد ملي با بي��ان اينكه وقتي مردم 
قدرت انتخاب نداشته باشند، نتيجه اش فساد 
و رانت و اختلاس است، خطاب به اعضاي حزب 
اعتماد ملي استان فارس گفت: مراقب باشيد 
در انتخابات، براي هر كس��ي هزينه نكنيد، از 
داوطلبان س��الم و توانمند كه به منافع مردم 
مي انديشند و دنبال فساد و رانت نيستند حمايت كنيد. دليلي ندارد از هر 
كسي حمايت كنيم. به گزارش روابط عمومي حزب اعتماد ملي، افشاني 
در ديدار با اعضاي حزب اعتماد ملي منطقه فارس اظهار كرد: فكر نكنيد 

آنهايي كه در مسندهاي قدرت نشسته اند از شما بيشتر مي فهمند، شركت 
و حمايت از نهاد انتخابات وظيفه ماست. دشمنان ما دنبال نقطه ضعف 
هستند. ممكن است به خاطر شرايط موجود، مردم از مسوولان رويگردان 
باشند، اما ملت ايران ملت آگاهي است.  افشاني گفت: ما نمي توانيم بگوييم، 
در انتخابات شركت نمي كنيم، تأييد افراد داراي صلاحيت در هر شرايطي 
به ويژه شرايط فعلي كشور وظيفه و پذيرش حق مردم است.  عضو شوراي 
مركزي حزب اعتماد ملي ادامه داد: مهم ترين تفاوت انسان با ساير موجودات 
قدرت انتخاب اوست. اگر مردم بتوانند بين خوبان بهترين را انتخاب كنند، 
قطعا سرنوشت بهتري خواهند داشت. وقتي مردم قدرت انتخاب نداشته 

باشند، نتيجه اش فساد و رانت و اختلاس است. 



3 كلان

مركز پژوهش هاي مجلس با بررسي دلايل فقر پايدار در ايران پيشنهاد داد 

9 راهكار خروج  از فقر

موديان از فرصت بخشودگي جرايم مالياتي بهره ببرند

گروه اقتصاد كلان|
آن گونه كه مركز پژوهش هاي مجل��س ايران درباره 
وضعيت فقر در ايران گزارش داده اس��ت موضوع فقر 
تنها با وضع قوانين و مقررات حل نخواهد شد. وضعيت 
فقر در اقتصاد بستگي زيادي به متغيرهاي اقتصاد كلان 
دارد. مثلا آنكه ركود، بيكاري و تورم باعث افزايش فقر 
خواهد شد. از دست دادن ش��غل به عنوان مهم ترين 
منبع درآمد دهك هاي پايين درآمدي باعث افزايش 
فقر شده و تورم هزينه دستيابي به نيازهاي اوليه را براي 

دهك هاي پايين درآمدي افزايش خواهد داد.
به گزارش تعادل، فقر و متغيرهاي مربوط به آن ازجمله 
متغيرهاي مهم اقتصادي هس��تند ك��ه نه تنها ابعاد 
اقتصادي، بلكه ابعاد اجتماع��ي آن نيز داراي اهميت 
بسياري است. بررسي وضعيت فقر و در كنار آن توزيع 
درآمد همانند هر متغير اقتصادي ديگر داراي اهميت 
بوده و سياست گذار با به دست آوردن اطلاعات كافي 
درخصوص آن، بايد در جهت سياست گذاري مناسب 

گام بردارد.
آنچه موضوع فقر را با اهميت ت��ر از برخي متغيرهاي 
اقتصادي مي س��ازد، ابعاد اجتماعي آن است. افزايش 
نرخ فقر يا حتي بدتر شدن وضعيت توزيع درآمد )در 
شرايطي كه نرخ فقر با افزايش مواجه نبوده(، موجب 
افزايش نارضايتي اجتماعي ش��ود. از اين رو است كه 
پرداختن به موضوع فقر و توزيع درآمد از اهميت بالايي 

برخوردار است.
ايران ازجمله كشورهايي اس��ت كه به لحاظ نرخ فقر 
وضعيت مناسب تري نس��بت به برخي كشورهاي در 
حال توسعه يا كمتر توسعه يافته با نرخ هاي فقر مطلق 
30 تا 40 درصد دارد، اما همچنان موضوع فقر مطلق 
در آن مطرح است. براساس برآورد مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي، نرخ فقر در سال 1396 به طور 
متوسط در كل كشور 16 درصد بوده است كه هرچند 
نسبت به برخي كشورهاي در حال توسعه در وضعيت 
بهتري قرار دارد، اما نيازمند آن است كه به دلايل ايجاد 
فقر و همچنين راهكاره��اي قانوني براي كاهش فقر 
پرداخته شود. ازهمين رو مركز پژوهش هاي مجلس 
به طور خلاصه درگزارشي به تشريح دلايل پايداري فقر 
در كشور پرداخته و برخي پيشنهادهاي قانوني براي 

كاهش آن را توضيح داده است.
در اين گ��زارش در توضيح دلايل فق��ر نظام يافته در 
كشور آمده است: وجود فقر مطلق در يك كشور زماني 
نگران كننده تر خواهد بود كه اولا نرخ فقر در طول زمان 
و به عنوان مثال ب��ا چرخه هاي اقتصادي مانند دوران 
رشد اقتصادي كاهشي را تجربه نكند و ثانيا افراد گرفتار 
در فقر نتوانند بعد از گذشت مدت زماني از فقر خارج 
ش��وند. اين امر موجب پايداري فقر شده و يك بخش 
از جامعه براي مدت زم��ان طولاني فقير خواهند بود 
كه تبعات اجتماعي متعددي را در پي خواهد داشت. 

  پايين بودن تحرك درآمدي در دهك هاي 
پايين درآمدي

به طوركلي چنانچه تحرك درآمدي در كش��وري بالا 
باشد به اين معناست كه افراد با استفاده از توانايي هاي 
خود مي توانند در بازه زماني مشخصي وضعيت خود را 
بهبود بخشند و به دهك هاي بالاتر منتقل شده و از فقر 
خارج شوند در اين صورت فقر مقوله نگران كننده اي 
نيس��ت. مطالعات مربوط به تحرك درآمدي در ايران 
نشان مي دهد كه تحرك درآمدي در دهك هاي پايين 
درآمدي به ويژه دهك 1 و 2 بسيار اندك بوده و به عبارتي 
احتمال اينكه خانواري در دهك 1 و 2 بتواند وضعيت 

خود را بهبود بخشند بسيار اندك است.
پس از بررسي مهم ترين عوامل جابه جايي خانوارها در 
دهك هاي درآمدي مشخص شد كه مهم ترين عامل 
ورود افراد به ورطه فقر كاهش درآمدهاي شغلي بوده 
است حال آنكه مهم ترين عامل خروج از فقر خانوارها 

افزايش درآمدهاي متفرقه بوده است.
 عواملي كه در اين مطالعه مورد بررس��ي قرار گرفتند 
عبارت اند از درآمد حاصل از ش��غل سرپرست خانوار، 
تعداد ش��اغلين در هر خانوار، بعد خانوار و درآمدهاي 
متفرقه، ش��امل حقوق و مزاياي بازنشستگي، حقوق 
خدمت وظيفه، درآمد حاصل از املاك، درآمد حاصل 
از حساب س��پرده، س��هام و بيمه )پس انداز(، درآمد 
حاصل از فروش مصنوعات ساخته شده توسط خانوار، 
كمك ه��اي دريافتي از س��اير خانوارها و موسس��ات 
حمايتي و خيريه، دريافتي ه��اي انتقالي و يارانه بوده 

است.

از اين رو وجود حمايت هاي بيروني جهت خروج از فقر 
الزامي به نظر مي رسد. لازم است پس از شناسايي گروه 
هدف حمايت هايي مناسب هر گروه طراحي شود. اين 
حمايت ها مي توانند به ص��ورت مهارت آموزي جهت 
افزايش توانمندي، يارانه نقدي و غيرنقدي، رفع موانع 

قانوني، وام و... باشند.

   وجود شاغلين با درآمد پايين
بررس��ي وضعيت فعاليت سرپرس��تان خانوار در سه 
دهك پايين درآمدي نشان مي دهد كه بيش از نيمي از 
سرپرستان خانوارها در سه دهك اول درآمدي شاغل 
هستند. ليكن داشتن شغل امكان خروج آنها را از فقر 

فراهم نكرده است.
با وجود آنكه تعداد موقعيت هاي شغلي بالغ بر چند هزار 
شغل مي شود با اين حال تمركز بسيار بالايي در تعداد 
محدودي شغل وجود دارد. به گونه اي كه در دهك اول 
ش��هري تنها در هفت موقعيت شغلي 6۵ درصد افراد 
حضور دارند. اين تمركز بالا در تعداد بسيار محدودي 
شغل دو پيام دارد: اول آنكه در دهك هاي پايين تنوع 
مهارتي پاييني وجود دارد و همين امر س��بب ش��ده 
است تا موقعيت هاي شغلي به تعداد بسيار معدودي 
محدود ش��ود و از طرف ديگر اين تمركز بالا به معني 
عرضه بيشتر در موقعيت هاي شغلي خاص و در نتيجه 
احتمالا دستمزد پايين تر خواهد بود. از طرف ديگر اين 
مشاغل نوعا مشاغل با مهارت س��اده و بدون آموزش 
هس��تند. درنتيجه براي بهب��ود در وضعيت درآمدي 
دهك هاي پايين، آموزش هاي مهارتي از اولويت بالايي 

برخوردار است. 
از سوي ديگر حضور فقرا در مشاغل غيررسمي و عدم 
بهره مندي آنها از قانون كار و نيز خدمات بيمه اي يكي 
ديگر از عواملي است كه مانع از خروج آنها از فقر مي شود. 
نبود نظام متناسب س��ازي مهارت هاي مورد نياز بازار 
با مهارت هاي آموزش داده ش��ده در مراكز آموزش��ي 
رسمي و غيررسمي، تجمع بالاي فقرا در شغل هايي كه 
به مهارت اندك نيازمندند يا بدون مهارت هستند و نيز 
سهم بالاي جوانان بيكار با تحصيلات بالا در ميان فقرا 
نشان از نبود نظام ارزيابي مهارت ها و تشخيص نيازهاي 

بازار كار است.
همچنين عدم توجه به كيفيت آموزش هاي رسمي و 
غيررسمي، ضعف در مكانيسم هاي نظارت و ارزيابي 
اثربخش��ي در طرح هاي حمايتي و اشتغال زايي، نبود 
برنامه ريزي مرك��زي در زمينه فعاليت هاي حمايتي، 

اشتغال زا يي و كاهش فقر و... نيز موثرند.
به نظر مي رس��د كه تعدد دستگاه هاي متولي كاهش 
فقر امر كاهش فقر در ايران را با س��ختي مواجه كرده 
است. وجود يك برنامه ريزي مركزي بلندمدت كه به 
تقسيم وظايف و جلوگيري از همپوشاني فعاليت هاي 
حمايتي توسط دستگاه هاي مختلف و هماهنگي ميان 
دستگاه هاي اجرايي بينجامد مي تواند از هدررفت منابع 
صرف ش��ده در زمينه كاهش فقر كاسته و به افزايش 

بازدهي فعاليت ها بينجامد.

   دسترسي نامتوازن به تسهيلات بانكي
در ايران دسترس��ي به خدمات مالي با وجود توس��عه 
س��خت افزاري مناس��ب و قابل رقابت با كش��ورهاي 
توسعه يافته، به نحوي نامتوازن توسعه يافته است. براي 
مثال ميزان استفاده از تسهيلات بانكي ميان دهك هاي 
مختلف درآمدي تفاوت چشمگير دارد. از دلايل اين 
امر مي توان به ديوا نسالاري پرپيچ و خم و بار سنگين 
قوانين و مقررات نامساعد و اضافي در نظام بانكي كشور، 
هزينه هاي بالاي عمليات پايش و دشواري هاي تهيه 
وثايق اشاره كرد كه همگي موارد ذكر شده، سادگي و 

سهولت دسترسي را تحت الشعاع قرار مي دهند.
همچنين مي ت��وان ب��ه مهاجرت هاي نامناس��ب و 
برنامه ريزي نش��ده درون كش��وري و برون كشوري، 
بالا رفتن نرخ شهرنش��يني، خروج افراد متخصص و 
تحصيلكرده از كشور و ورود نيروي كار ساده و ارزان به 
كشور، رشد جمعيت با سن بالاي ۵۵ سال كه نيازمند 
خدمات بازنشستگي و بيمه اي هستند، نرخ رشد بالاي 
جوانان در س��ن كار بيكار يا خارج از بازار كار، افزايش 
ناگهاني و بيرويه نرخ ارز و انتظارات تورمي حاصل از آن 
و عدم توجه به ارتقا سطح اقتصادي و اجتماعي مناطق 
در افزايش ضريب دسترسي به زيرساخت هاي اساسي 
و همچنين عدم آينده نگري و برنامه ريزي مناسب براي 
كاهش اثرات نامطل��وب برخورد با تكانه هاي خارجي 

احتمالي اشاره كرد.
در بخش ديگري از اين گزارش درباره پيش��نهادهاي 
اجرايي براي خ��روج از فقر و كاهش فقر و محروميت، 
نيز آمده است: پس از مروري بر دلايل پايداري فقر در 
اقتصاد ايران، مي توان به ارايه پيشنهادهايي در جهت 
كاهش فقر پرداخت. در ادامه به طور خلاصه به برخي از 

پيشنهادها پرداخته مي شود.

   طراحي و اجراي سند كاهش فقر
يكي از اين پيش��نهادها طراحي و اجراي سند كاهش 
فقر اس��ت. هدف از تدوين سند راهبردي كاهش فقر، 
هماهنگ س��ازي دستگاه ها براي رس��يدن به اهداف 
قابل دسترس��ي از طريق برنامه هاي كارشناسي شده 

كاهش فقر است. 
تدوين اين سند در ايران مي تواند اهدافي از اين قبيل را 
محقق سازد: اهداف مورد اتفاق دستگاه ها در مقابله با 
فقر را مشخص كند، ارزيابي از سياست هاي كاهش فقر 
را فراهم كند، به تخصيص بهينه منابع كمك كند، از 

همپوشاني فعاليت ها جلوگيري به عمل آورد.
ادغام سند راهبردي كاهش فقر در لايحه بودجه، شيوه 

تضمين اجراي آن است. 
بودجه سالانه كه ش��امل الزامات اجرايي و حقوقي و 
منابع اجراست، پيوند مناسبي بين راهبرد و اجرا ايجاد 
مي كند. همچنين بودجه به دليل شفافيت و بررسي هاي 
عملكردي توس��ط نهادهاي ناظ��ر، مي تواند ضمانت 

اجرايي سند راهبردي كاهش فقر را فراهم آورد.
يكي ديگر از اين پيش��نهادها، ش��واهدمحور ش��دن 
سياس��ت گذاري و اجرا است و منظور از شواهد محور 

ش��دن، اس��تفاده درس��ت از اطلاعات و تجربيات در 
برنامه ريزي، اجرا و نظارت و ارزيابي اس��ت. استفاده از 
شواهد در فرايند منسجم نظارت و ارزيابي براي بهبود 

پروژه الزامي است.
يكي ديگر از اين پيش��نهادها هم مشاركت ذي نفعان 
در برنامه ريزي و نظارت است، تجربه اصلاح فرآيندها 
با مشاركت ذي نفعان نشان مي دهد كه مشاركت آنها 
مي تواند كارآمدي برنامه ها را به شدت افزايش دهد. به 
عنوان نمون��ه، در تجربه اصلاح فرايند بيمه اجتماعي 
كارگران ساختماني، انجمن كارگران ساختماني در 
بازطراحي فرايند بيمه اجتماعي كارگران ساختماني 
و ارزيابي ثبت نام كنندگان مش��اركت كرد. اين تغيير 
توانست دقت شناس��ايي برنامه را به شدت افزايش و 

هزينه هاي طرح را به شدت كاهش دهد.
همچنين يكي ديگر از پيشنهادات پيش بيني تكانه هاي 
احتمالي خارج��ي و برنامه ريزي ب��راي مقابله با آنها 
تصميمات ش��تاب زده و بدون مطالعه در زمان بحران 
ممكن است عواقب نامطلوبي را به دنبال داشته باشد. 
از آنجايي كه كشور ما غالبا با تكانه هاي خارجي ازجمله 
تحريم ها مواجه بوده است لازم است جنبه هاي مختلف 
از قبل مورد مطالعه قرار گرفته و دس��تورالعمل هاي 
مش��خص براي مقابله با هر بحران تعيين ش��ود تا از 

عكس العمل هاي شتابزده جلوگيري به عمل آيد.
همچنين يكي ديگر از پيش��نهادات »ايجاد اشتغال 
مولد« اس��ت. ازآنجايي كه نيروي كار تنها دارايي اكثر 
فقراست، افزايش درآمد فقرا از طريق ايجاد اشتغال مولد 

مي تواند اصلي ترين راه مقابله با فقر باشد.
كاهش توان اشتغال زايي بخش هاي مختلف اقتصاد 
ايران از طريق كاهش فرصت هاي شغلي، افزايش نرخ 
بيكاري و از ميان رفتن امكان كسب درآمد، كاهش نرخ 
مزد و گسترش فقر در ميان شاغلين منجر به افزايش 
فقر ش��ده اس��ت. در حال حاضر تركيبي از نرخ بالاي 
بيكاري و افزايش سهم اشتغال غيررسمي با مزدهاي 
پايين از عوامل مهم بالا رفتن نسبت جمعيت زير خط 
فقر در ايران است. به همين جهت شناسايي موانع رشد 
اشتغال و اعمال سياس��ت هاي مناسب براي تسريع 
آهنگ رشد اشتغال ازجمله راهكارهاي اساسي براي 

كاهش فقر خواهد بود.
اين گزارش همچنين شناسايي فقرا و نيازهاي آنها را 
يكي ديگر از پيش��نهادات اجرايي براي خروج از فقر و 
كاهش فقر و محروميت دانسته و آورده است: با توجه 
به محدوديت منابع لازم است مبحث شناسايي به طور 

جدي دنبال شود.
همچنين درباره بهبود فضاي كسب وكار نيز به عنوان 
پيشنهادي ديگر آمده است: بهبود فضاي كسب وكار و 
كاهش ريسك سرمايه گذاري، امنيت و ثبات سياسي، 
پايداري حقوق مالكيت، حفاظت از قراردادها، تضمين 
بازگشت اصل و سود سرمايه هاي خارجي از مهم ترين 
عوامل براي جل��ب اعتماد س��رمايه گذاران داخلي و 
خارجي، ايجاد ش��غل و كاهش فقر اس��ت چرا كه در 
ش��رايط عدم اطمينان نسبت به چشم انداز اقتصادي 

كشور، با پرداخت وام نمي توان بنگاهي را به استخدام 
نيروي كار و افزايش ظرفيت هاي توليدي هدايت كرد. 
كاهش تنش هاي داخلي و بين المللي و همكاري ميان 
قواي مقننه، قضاييه و مجريه براي ايجاد اعتماد نسبت 
به ثبات اقتصادي و سياسي در ميان صاحبان سرمايه 

داخلي و خارجي ضروري است.
اين گزارش درباره مهارت آموزي نيز چنين آورده است: 
در كنار آموزش هاي رس��مي، مهارت آموزي به عنوان 
سياستي براي توانمندسازي و خروج از فقر از اهميت 
ويژه اي برخوردار اس��ت. برنامه هاي مهارت آموزي به 
دنبال ارتقاي س��طح مهارت بيكاران و افزايش شانس 
يافتن ش��غل اس��ت. هماهنگي ميان ارايه كنندگان 
آموزش هاي فني و حرفه اي و توجه به نيازهاي بازار كار 
در ارايه برنامه هاي مهارت آموزي جديد حايز اهميت 
اس��ت. علاوه بر آموزش مهارت هاي فني و حرفه اي، 
جوانان جوياي كار به مهارت هاي نرم مانند روش هاي 
ايجاد ارتباط و توان حل مساله نيازمندند. كسب اين 

مهارت ها به توان اشتغال آنان ياري مي رساند.
در بخش ديگري از اين گزارش آمده است: در برنامه هاي 
فقرزدايي لازم است به جنبه هاي مختلف فقر ازجمله 
فقر آموزشي، فقر سلامت، فقر زيرساخت، فقر و محيط 
زيس��ت پرداخت و همچنين علاوه بر افزايش ضريب 
دسترسي به زيرس��اخت هاي اساسي مانند آب و برق 
و س��وخت و ارتباطات هم توجه كرد. همچنين پيوند 
دادن آن با ارتقاي سطح اقتصادي و اجتماعي مناطق 
و تنوع بخشي شغلي و افزايش سطح درآمدها نيز بايد 
مدنظر باشد. همچنين حمايت از سازمان هاي مردم نهاد 
براي تس��هيل ارتباط ميان جوامع محلي و نهادهاي 
اجرايي در برنامه جامع كاهش فقر لازم لازم بوده و پايش 
مداوم طرح هاي تس��هيلات اعطايي اعم از حمايتي و 
اشتغال در جلوگيري از هدر رفت منابع و كاهش فقر 

نيز بايد در دستور كار قرار گيرد.

   اقدام�ات و تمهيدات مقررات�ي مورد نياز 
براي كاهش فقر

در حال حاضر در وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي 
مطالعات و مقدمات لازم براي تهيه س��ند كاهش فقر 
صورت گرفته و اين وزارتخانه مي تواند به عنوان متولي 
تهيه اين سند و ارايه آن به هيات وزيران تعيين شود. در 
اين سند وزارت رفاه بايد مكلف شود هر سه ماه يك بار 
گزارشي از نحوه اجرا و همچنين عملكرد سند كاهش 
فقر را به هيات وزيران و مجلس ش��وراي اسلامي ارايه 
دهد. منابع لازم براي اجراي سند كاهش فقر در بودجه 
سالانه و در رديف هاي بودجه اي مجزا به تصويب رسيده 
و گزارش عملكرد اين رديف بودجه هر سه ماه يك بار 

ارايه شود. 
شايان ذكر اس��ت كه در س��ال 1384 هيات وزيران 
سندي با عنوان »سند كاهش فقر و هدفمندي يارانه ها« 
تصويب كرد ولي اين سند به دليل مشخص نبودن ابعاد 

دقيق مساله عملا متروك ماند.
بر اين اس��اس، وزارت رفاه مكلف به محاسبه و انتشار 
متغيرهاي مرتبط با فقر شد و مكلف شد سالانه گزارشي 
شامل عدد خط فقر، نرخ فقر، تعداد خانوارهاي زير خط 
فقر، مشخصات خانوارهاي زير خط فقر، درصد ورود و 
خروج خانوارها به زير خط فقر، مشخصات خانوارهاي 
خارج ش��ده از خط فق��ر و تأثير س��ند كاهش فقر بر 
خانوارهاي زير خط فق��ر را به هيات وزيران و مجلس 

شوراي اسلامي ارايه دهد.
در قالب اين سند، براي هريك از نهادها و وزارتخانه هاي 
درگير بايد اهداف قابل سنجش تعيين شده و درصد 
تحقق اهداف نيز در بازه هاي تعيين شده مورد بررسي 
قرار گيرد. مجلس شوراي اسلامي مي تواند از ابزارهاي 
نظارتي خود در اجراي بهتر اين سند و ارزيابي اقدامات 

دولت در اين زمينه استفاده كند.
با اين حال بايد توجه داش��ت كه موض��وع فقر تنها با 
وضع قوانين و مقررات حل نخواهد شد. وضعيت فقر 
در اقتصاد بستگي زيادي به متغيرهاي اقتصاد كلان 
دارد، ركود، بيكاري و ت��ورم باعث افزايش فقر خواهد 
شد. از دست دادن شغل به عنوان مهم ترين منبع درآمد 
دهك هاي پايين درآمدي باعث افزايش فقر شده و تورم 
هزينه دس��تيابي به نيازهاي اوليه را براي دهك هاي 

پايين درآمدي افزايش خواهد داد.
از همين رو، سياست هاي كاهش فقر كه در قالب سند 
كاهش فقر تهيه مي ش��ود، بايد با سياست هاي كلان 
اقتص��ادي كه ثبات در محيط اقتص��اد كلان را برقرار 

مي كند، همراه باشد.

رييس كل سازمان امور مالياتي اعلام كرد: آخرين 
فرصت بهره من��دي از بخش��ودگي 100 درصدي 
جرايم قابل بخشش، امسال است و در صورت عدم 
پرداخت بدهي مالياتي قطعي شده و برخورداري از 
تس��هيلات ياد شده تا پايان سال جاري، اين امكان 

در سال آينده فراهم نخواهد بود.
اميد علي پارس��ا، ضمن اش��اره به بخش��نامه هاي 
اخير درباره بخش��ودگي جرايم مالياتي اظهار كرد: 
اين بخش��ودگي صرفا به منظور حمايت از فعالان 
اقتصادي در س��ال رونق توليد و با توجه به شرايط 
خاص اقتصادي كش��ور صادر ش��ده و در سال هاي 
آتي، بدين منوال شاهد بخشودگي جرايم مالياتي 
نخواهيم بود؛ لذا لازم است فعالان اقتصادي به ويژه 
فعالان عرص��ه توليد، از تس��هيلات قانوني مذكور 

نهايت استفاده را ببرند.
وي ضمن رد اين ش��ائبه كه بخشودگي 90 تا 100 
درصدي جرايم مالياتي هر ساله تكرار خواهد شد، 
گفت: قطعا حمايت دولت از بخش غيردولتي همواره 
بايد محدود، مش��روط، كاهنده و تضمين دار باشد. 

البته با صدور بخشنامه اي و به منظور رفع اين شائبه، 
اعلام كرديم كه در سال 1399، هم سطح اختيارات 
ادارات كل ام��ور مالياتي در خصوص بخش��ودگي 
جرايم مالياتي محدود خواهد شد و هم احراز شرايط 
خوش حسابي بايد با مستندات كامل صورت گيرد. 
در واقع صرفه و صلاح اين است كه فعالان اقتصادي 
از فرصت استثنايي امس��ال استفاده كنند و ضمن 
اكتس��اب عنوان خوش حسابي، با سهل ترين شكل 
ممكن و با عزت و احترام از بار سنگين جرايم مالياتي 
رهايي يابند و قاعدتا هيچ مودي هوشمندي 100 
تومان بخشودگي س��هل و آسان و با عزت و احترام 
امسال را با ۷0 تومان بخشودگي احتمالي و سخت 

در سال بعد عوض نمي كند.
پارسا در توضيح نحوه محدود شدن سطح اختيارات 
مديران در سال آينده گفت: با رعايت مفاد ماده 191 
قانون ماليات هاي مستقيم و ساير مقررات مربوط، 
در خصوص بدهي هاي قطعي شده از 1399/1/1 به 
بعد، حداكثر بخشودگي جرايم قابل بخشش، براي 
موديان واحدهاي توليدي داراي پروانه بهره برداري 

يا پروانه كسب توليدي از مراجع ذي ربط، ۷0 درصد 
و براي ساير موديان ۵0 درصد براي هر منبع مالياتي 
در هر س��ال يا دوره ب��ه مديران كل ام��ور مالياتي 

تفويض مي گردد.
رييس كل س��ازمان امور مالياتي كش��ور بار ديگر 
بر اس��تفاده از اين ظرفيت قانوني از س��وي فعالان 
اقتصادي تاكيد كرد و گفت: موديان در صورت عدم 
پرداخت بدهي مالياتي قطعي ش��ده تا پايان سال 
جاري، به عنوان مودي خوش حساب تلقي نشده و 

جرايم متعلق قابل بخشودگي نخواهد بود.
وي تاكيد كرد: تف��اوت اين بخش��ودگي جرايم با 
اختيارات بخشودگي مديران اس��تان ها اين است 
كه براي نخستين بار، 100 درصد بخشودگي ابلاغ 
ش��ده و اختلاف سليقه و برداش��ت و اتلاف وقت و 
انرژي فعالان و سيستم اداري يا پرداخت هزينه هاي 
مش��اوره و وكالت و... براي مجاب كردن ادارات كل 
امور مالياتي و اخذ بخش��ودگي و خداي ناخواسته 
مفس��ده اداري در اين خصوص را به صفر رس��انده 
و در واق��ع هر م��ودي بدون اتلاف وق��ت و انرژي و 

... صرفا با مراجعه به اداره ام��ور مالياتي ذي ربط و 
پرداخت اصل بدهي، با س��هولت هر چ��ه تمام و با 
 عزت و احترام از بار سنگين جرايم خلاص مي شود. 
طبق اعلام سازمان امور مالياتي و به گزارش ايسنا،  
ش��رايط بخش��ودگي جرايم مالياتي قابل بخشش 

موضوع برخي مواد قانون ماليات هاي مس��تقيم و 
قانون ماليات بر ارزش افزوده، طي بخش��نامه هاي 
ش��ماره 41/98/200 مورخ 1398/۵/8و ش��ماره 
4۵/98/200 م��ورخ 1398/۵/2۷ ب��ه منظ��ور 

بهره مندي فعالان اقتصادي اعلام شده است.
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پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )61(

نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

  همكاري جهاني در قرن بيست و يكم 
حمايت گرايي نه تنها به ايالات متحده بلكه حتي به 
آنهاي��ي كه از صنعتي زدايي آس��يب ديده اند كمك 
نخواه��د كرد، ولي مي تواند تاثي��رات كاملا منفي بر 
شركاي تجاري امريكا و اقتصاد جهاني داشته باشد. 
طي هفتاد سال گذشته جامعه بين المللي يك نظام 
مبتني ب��ر قواعدي را خلق كرده اس��ت كه تجارت و 
همكاري را تسهيل مي كند . ايالات متحده در خلق 
اين سيستم يك نقش محوري را ايفا كرده است . ما اين 
را از نوع بشر دوستي انجام نداديم بلكه معتقد بوديم 
كه چنين سيستمي براي كل جهان از جمله ايالات 
متحده بهتر است . اعتقاد بر اين بود كه تجارت و مبادله 
درك همديگر را در سراسر مرزها ارتقا خواهد داد و به 
صلح كمك مي كند و باعث جنگ كمتري كه در قرن 
گذشته مصيبت هاي زيادي را به بار آورده بود، مي شود. 
همچنين اين كار براي يك اقتصاد هم خوب اس��ت: 
جهاني سازي كه مبتني بر قواعد و به خوبي هم مديريت 

ش��ده باش��د منافع 
بالقوه تمامي كشورها 
را تامين مي كند  و كل 
اقتصاد ايالات متحده 
هم به اين كار كمك 
كرد - اما مساله اين 
بود كه م��ا مطمئن 
نبوديم ثم��رات آن 
رشد، به طور عادلانه 

تقسيم شود .
  جنگ هاي تجاري و همكاري جهاني 

اكنون اين سيستم تجاري جهاني مبتني بر قواعد، 
زير حمله اس��ت . زماني كه ترامپ ب��راي اولين بار 
پيش��نهاد داد كه او يك جنگ تجاري با چين را در 
دس��ت اجرا دارد، آنهايي كه در داخل و خارج ايالات 
متحده بودند به نظر مي آمد كه نمي خواستند باور 
كنند كه چه اتفاقي دارد مي افتد. با همه اين احوال، به 
نظر مي آمد اين كار به شدت عليه منافع هر دو طرف 
اس��ت و به ويژه منافع همكاري كه به نظر مي رسيد 
براي مدت طولاني سياس��ت اقتصادي بين المللي 
ايالات متحده را ديكته كرده بود. اما ترامپ هرگز نه به 
عقلانيت معروف بود و نه ثبات راي . كشمكش هاي 
اوليه در فولاد، آلومينيوم، ماش��ين هاي لباسشويي 
و پنل هاي خورش��يدي كه در سال 2018، همراه با 
اعمال تعرفه ها بر بيش از 200 ميليارد دلار كالاهاي 
چيني شكوفا ش��د، به يك جنگ تمام عيار تجاري 
و اقدام متقابل چيني ها تبديل شد. ترامپ مطمئن 
است كه به يك دليل س��اده ايالات متحده مي برد، 
ايالات متحده از چين بيش��تر وارد مي كند تا صادر 
. اما اين دليل به چند دليل ديگر غلط اس��ت . آنچه 
مهم است ابزارهايي است كه در اختيار هر طرف قرار 
دارد از قبيل: عزم، ظرفيت ضربه زدن به طرف ديگر و 
ضربه متقابل طرف ديگر و حمايت هاي درون كشور. 
از آنجا كه اقتصاد چين نسبت به ايالات متحده هنوز 
يك اقتصاد كنترل شده است، نه تنها مي تواند بهتر از 
ايالات متحده هدف گذاري كند بلكه مي تواند اقدامات 
ضد حمله براي آن بخش هايي كه آسيب مي بينند را 
فراهم سازد. چين مي خواهد از وابستگي به صادرات 
رها شود و ايالات متحده اين فرايند را به راحتي شتاب 
مي بخشد و همين باعث مي شود كه عزم چين براي 
بالا بردن ظرفيت هاي فناوري اش را بالا ببرد. علاوه بر 
اين، بخشي از صادرات چين كه في الواقع »ساخت 
چين« است خيلي كوچك تر از بخشي است كه ايالات 
متحده به آنجا صادر مي كند بنابراين، يك دلاري كه 
درصادرات چين كاهش مي يابد خيلي تاثير كمتري 
بر اقتصاد آن دارد تا يك دلاري كه در صادرات ايالات 
متحده كاهش مي يابد و بر اقتصاد ايالات متحده تاثير 
مي گذارد. چين همچنين جنگ تجاري را با مردمش 
كه پشت دولتش متحدتر ايس��تاده اند شروع كرده 
است؛ ايالات متحده جنگ تجاري را با فراكسيون هاي 
بزرگ كه ش��ايد اكثريت آن با اين سياست مخالف 
هستند شروع كرده است. و در آخر، كنش هاي زياد 
اقتصادي و غير اقتصادي است كه چين مي تواند انجام 
دهد، از تحت فشار قرار دادن فعاليت هاي شركت هاي 
امريكايي در چين گرفته تا عمليات پرخاشگرانه در 
درياي چين جنوبي . البته احتمال دارد كه هر طرف 
در نهايت با واكنش هاي منف��ي حمايت گرايي كه 
فراتر از كانال هاي مستقيم اقتصادي بسط يافته است 
بازنده شود . ما در كنار تجارت به بسياري از جبهه ها در 
همكاري بين المللي نياز داريم. براي مثال ما به كمك 
كره جنوبي و چين در معامله با كره شمالي نياز داريم؛ 
ما به كمك اروپا بر سر برخورد با روسيه نياز داريم. اگر 
كشور ما درگير جنگ تجاري شود بعيد است كه چنين 

كمك هايي پيش بيايد.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

كمك هاي آلوده به رانت از 
سوي سازمان هدفمندي يارانه ها

رييس كميته تحقيق و تفحص از ستاد هدفمندي 
يارانه ه��ا گفت: گزارش اين تفحص به كميس��يون 
اقتصادي قوه مقننه فرستاده شده و پس از قرائت در 
صحن علني كميسيون، براي اعلام نظر نمايندگان 
ب��ه صحن علني پارلم��ان ارجاع داده خواهد ش��د. 
جبار كوچكي نژاد ادامه داد: رقم تخلفاتي كه صورت 
گرفته قابل جمع بندي نيست و بيشترين تخلفات 
در پرداخ��ت كمك ه��اي بلاع��وض اس��ت.  طبق 
قانون هدفمندي يارانه ها، باي��د 30 درصد از درآمد 
هدفمندي ها به بخش توليد و بهداشت اختصاص داده 
شود كه متأسفانه اين اختصاص ها به رانت آلوده شده و 
هر فردي كه توانسته كانالي را در سازمان هدفمندي 
يارانه ها و س��ازمان برنامه پيدا كن��د، از كمك هاي 
بلاعوض 10 و 1۵ ميليارد توماني بهره مند شده   است.

خبر كلا ن



بانك و بيمه4اخبار

همتي در گفت وگو با »ان بي سي« با اشاره به روش تهاتر براي اختصاص ارز صادراتي به واردات تاكيد كرد

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد

با كنترل نرخ ها ثبات نسبي بر بازار ارز حاكم شد

افزايش دوباره نرخ اونس جهاني طلا

ميانگين هر چك رمزدار 213 ميليون تومان 

گروه بانك و بيمه|
عبدالناصر همتي، رييس كل بانك مركزي، در گفت وگو 
 ،NBC با لس��تر هولت، خبرنگار ش��بكه تلويزيوني
توضيحاتي را درباره آخرين تحولات اقتصادي كشور، 
صادرات نفت ايران، شرايط اقتصادي ايران پس از وضع 

تحريم هاي امريكا ارايه كرده است.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، همتي در پاسخ 
به اين سوال كه دولت ترامپ در رسيدن به هدف خود 
مبني بر به صفر رس��اندن صادرات نفت ايران، تا كجا 
پيش رفته است، گفت: امروز نقل قولي را از آقاي ترامپ 
مي خواندم كه گفته بود »صادرات نفت ايران از حدي كه 
من فكر مي كردم پايين تر است« و اين در حالي است كه 
رييس جمهوري امريكا گفته بود كه صادرات نفت ايران 
را به صفر مي رساند، از اين رو و باتوجه به اين صحبت، 
پس الان بايد صادرات نفت ما منفي مي شد، اما اين اتفاق 
نيفتاد و ما به صادرات نفت خود ادامه مي دهيم. البته 
صادرات نفت ما در حال افزايش نيز هست و از روش هاي 

غيرمتعارف كار خود را پيش مي بريم.
رييس كل بانك مركزي، تحريم ها را غيرقانوني خواند و 
تصريح كرد: ما معتقديم كه دولت امريكا و آقاي ترامپ 
نمي تواند در دنيا قانون وضع كند و براي ساير كشورها 
تعيين تكليف كند، بنابراي��ن زماني كه ما نفت صادر 
مي كنيم، روال طبيعي خودمان را طي مي كنيم، ولي در 

واقع در حال دور زدن اقدامات امريكا هستيم. 
رييس ش��وراي پول و اعتبار درخص��وص رقم ميزان 
ص��ادرات نفت ايران عنوان ك��رد: همان طور كه آقاي 
ترامپ اعلام كرده، ما صادرات نفت را انجام مي دهيم، اما 
اجازه دهيد روند و رقم آن نزد ما بماند. معتقديم در حال 
حاضر درگير جنگ اقتصادي با دولت امريكا هستيم و 
قطعاً در يك جنگ اقتصادي هيچگاه اطلاعاتِ مهم مان 
را به دولتي ك��ه در مقابل ما قرار گرفته اس��ت، اعلام 
نمي كنيم. ثبات اقتصادي كه الان در ايران حاكم شده 
است، نشان مي دهد كه ما توانستيم امريكا را در رسيدن 
به هدفش شكست دهيم. دكتر همتي در پاسخ به سوال 
ديگري مبني بر ارايه نظر خود درخصوص افراد زيادي 
كه در ايران آسيب بسياري از تحريم ها ديده اند، اظهار 
كرد: مردم ما مي دانند كه فشار تحريم عمدتاً به آنها وارد 
شده است و اين در حالي است كه دولت امريكا مي گفت 
ما مي خواهيم نظام جمهوري اسلامي را نابود كنيم و 
اين امر خود نشان مي دهد كه نتيجه كار امريكا فشار 
به اقشار متوسط و طبقات با درآمد پايين جامعه است. 
اين امر موجب شده است كه يك شوك تورمي ايجاد 
شود كه عمدتاً طبقات محروم و پايين جامعه كه درآمد 
ثابتي داشتند، ناشي از آن دچار مشكل شدند و البته 
تمام تلاش دولت هم اين اس��ت كه بتواند اين كاهش 
درآمد را جبران كند.رييس كل بانك مركزي در پاسخ 

به سوالي درباره چگونگي تهيه و وارد كردن كالاهايي كه 
از نظر فني در فهرست كالاهاي تحريم شده قرار دارند، 
گفت: ايران كشور بسته اي نيست. سال گذشته براساس 
آمار صندوق بين المللي پ��ول، ما هجدهمين اقتصاد 
دنيا از نظر ش��اخص PPP بوديم و اين قدرت را داريم 

كه نيازهايمان را از هر جايي كه بخواهيم تهيه كنيم.
دكتر همتي در ادامه در جواب سوال لستر هولت درباره 
اينكه آيا ايران دوس��تاني دارد ك��ه حاضر به پذيرش 
ريسك واردات اين كالاها باشند، گفت: بله، تجار ما فعال 
هستند و كشورهايي زيادي نيز هستند كه با ما همكاري 
مي كنند، ما فقط متكي به سيستم بانكي و سيستم هاي 
متعارف مبادله نيستيم و از طريق روش تهاتر و ديگر 
روش ها، درآمدهاي صادرات غيرنفتي مان را به واردات 

اختصاص مي دهيم.
در ادام��ه اين گفت وگو، ريي��س كل بانك مركزي در 
پاسخ به پرسش لستر هولت درباره پول ايران و اينكه 
اين كاه��ش ارزش پول تا كجا ادامه مي يابد و آيا ايران 
مي تواند با وجود اين امر پايداري را حفظ كند يا خير، 
گفت: همان طور كه اطلاع داريد در اوايل شروع تحريم 
به دليل جو روان��ي و همچنين انتظارات منفي كه در 
بين فعالان اقتصادي ايجاد ش��د، احساس ناپايداري 

نس��بت به آينده اقتصاد ش��كل گرفت، همچنين به 
كمك رسانه هاي حامي سياست امريكا و رسانه هاي 
متحدشان در منطقه، اين تصور به وجود آمد كه ممكن 

است، نرخ ارز غيرقابل كنترل شود. 
اما با وجود آنكه در اواخر ش��هريور ماه سال گذشته يا 
سپتامبر، نرخ ارز به رقم هاي بسيار بالايي افزايش يافت 
و درس��ت زماني كه مرحله اصلي و نهايي تحريم هاي 
امريكا شروع شد، تقويت ارزش پول ملي ما نيز آغاز شد 
و در طول هشت ماه گذشته ارزش پول ملي ما مجدداً 

40 درصد تقويت شده است. 
در حال حاضر بر نرخ ارز كنترل داريم و ثبات نسبي بر 
بازار ارز حاكم ش��ده است، نتيجه كنترل هاي صورت 
گرفته اين اس��ت كه طي چهار ماه گذشته، رشد تورم 

ماهانه در حال كاهش است.
همتي در پايان درباره ميزان اثرگذاري تحريم ها بر ايران 
عنوان كرد: در هر صورت ايران تحت تأثير تحريم ها قرار 
گرفته است. طي دو، سه سال گذشته در مرحله اصلاح 
ساختار اقتصادي و كنترل تورم قرار داشتيم و  از رشد 
اقتصادي مطلوبي برخوردار بوديم به طوري كه پيش از 
تحريم ها رشد اقتصادي در حدود 12 درصد را نيز تجربه 
كرديم. طبيعي است با وضع تحريم ها به دليل اينكه ما 

ساختار اقتصاديمان را به طور كامل اصلاح نكرده بوديم، 
شوكي به ساختارهاي اقتصادي ما وارد شد. از اين منظر، 
تحريم ها روي مردم و اقتصاد كشور تأثير داشت، ولي 
ما اين نكته را با هدف دولت ترامپ مقايسه مي كنيم و 

مي گوييم هدف امريكا با شكست مواجه شد.

   بانك مركزي بازار ارز را كنترل كند
از سوي ديگر، محمدرضا پورابراهيمي عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي گفت: سياست هاي 
ارزي در اختيار بانك مركزي است و مي تواند به راحتي 
و با برنامه مناسب اين بازار را كنترل كند و صحبت هاي 
رييس جمهور درباره بازار ارز نيازمند اين است كه به 

يك ثبات برسيم.
پورابراهيمي در گفت وگو با ايسنا، درباره نرخ ارز اظهار 
كرد: به دليل ناشي گري دولت در نيمه اول سال ۹۷ 
و اتخاذ تصميم هاي غيرعلمي و غيرتخصصي كه اوج 
آن تعيين نرخ ارز 4200 توماني در بهار سال ۹۶ بود، 
اين تصميم در مسائل ارزي به جاي كمك به مديريت 
التهاب ارزي، به افزايش التهاب كمك كرد و آن عدد 

فراتر از عدد واقعي شكل گرفت.
نماينده مردم كرمان و راور در مجلس شوراي اسلامي 

تصريح كرد: سياست هاي بانك مركزي در نيمه دوم 
سال قبل اشتباهات نيمه اول را تا حدي پوشش داده 

و بايد اين اقدامات مثبت جلو برود.
اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به اينكه روند كاهش��ي ن��رخ ارز ادامه پيدا 
مي كند، گفت: عدد واقعي نرخ ارز كمتر از نرخ كنوني 
در بازار اس��ت و خوش��بختانه با اتخاذ سياست هاي 
غيرارزي براي مديريت بازار ارز مانند تراكنش بانكي 
و نقل و انتق��ال غير ارزي امروز بازار ارز در كش��ور تا 
حدودي مديريت شده است.پورابراهيمي بيان كرد: 
اولويت ما ثبات است و بايد در بازار ارز به عددي برسيم 
كه سياس��ت گذار و فعال اقتص��ادي بتوانند روي آن 
حساب باز كنند و رس��يدن به عدد ثابت اصلي ترين 
مساله اس��ت.وي با بيان اينكه پيش بيني ما كاهش 
قيمت دلار به كمتر از 10 هزار تومان اس��ت، گفت: 
سياس��ت هاي ارزي در اختيار بانك مركزي اس��ت 
و مي توان��د به راحتي و با برنامه مناس��ب اين بازار را 
كنترل كند و صحبت هاي رييس جمهور درباره بازار 

ارز نيازمند اين است كه به يك ثبات برسيم.
نماينده مردم كرمان درباره انتقال حساب شركت هاي 
بزرگ معدني به اس��تان كرمان اظهار كرد: براساس 
قانون برنامه ششم شركت هاي معدني و صنعتي فعال 
در هر استاني مكلف هستند گردش مالي حساب هاي 

خود را به همان استان محل فعاليت منتقل كنند.
وي افزود: در سال گذش��ته بيش از 10 هزار ميليارد 
تومان گردش مالي شركت ملي مس و گل گهر بوده 
و با توجه به فعاليت ش��ركت هاي وابسته به ايميدرو 
كه در كرم��ان كار معدني مي كنند، بيش از اين عدد 
گردش مالي بوده است. پورابراهيمي تصريح كرد: با 
كسب اطلاعاتي از صورت هاي مالي اين شركت ها كه 
بعضا بورسي هستند، برآورد اين است كه بين 40 تا ۵0 
هزار ميليارد تومان گردش مالي شركت هاي مشمول 
قانون انتقال حساب هاس��ت كه اگر به استان كرمان 
 بيايد، انقلابي ايجاد مي كند اما مانده حساب ها اين را 

نشان نمي دهد.
اين عضو كميس��يون اقتصادي مجلس بيان كرد: در 
شوراي معادن اس��تان مصوب شده و همه شركت ها 
مكلف هستند براساس حكم قانون گردش مالي خود 
را به استان منتقل كنند و پاي اين قضيه ايستاده ايم.

وي در بخش ديگري از س��خنانش درباره تحقيق و 
تفحص از شركت مس عنوان كرد: تحقيق و تفحص 
از شركت مس انجام شده است و گزارش آن در صحن 
علني مجلس ش��وراي اس��لامي قرائت و به دستگاه 
قضايي ارس��ال و بخشي از آن گزارش به كرمان ابلاغ 
شده و پرونده متخلفان اين حوزه در دستگاه قضايي 

در دستور كار قرار دارد.

گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري|
بازار ارز وطلا روز 2 شهريور ۹8، تحت تاثير كاهش قيمت 
دلار به 11۵۷0 تومان و رش��د قيمت اونس جهاني طلا 
به نرخ 1۵2۶ دلار قرار داش��ت كه به خاطر ادامه جنگ 
تجاري امريكا و چي��ن، اختلاف نظر ترامپ با رييس كل 
بانك مركزي امريكا و نگراني از ركود اقتصادي در ماه هاي 
آينده و... فلز زرد و دارايي و س��رمايه گذاري سنتي طلا با 
افزايش قيمت 30 دلاري همراه شد و كارشناسان پيش 
بين��ي مي كنند كه تحت تاثير تح��ولات اقتصاد جهان، 
شاخص هاي ارزي مانند رشد ارزش دلار و كاهش ارزش 
يوان، افزايش قيمت طلا و سقوط ارزش برخي ارزها ادامه 

خواهد داشت. 
به گزارش »تعادل«، روز شنبه، صرافي هاي مجاز بانكي 
قيمت ارز را ثابت نگه داش��تند و دلار به قيمت 11۶۵0 
توم��ان و يورو به ن��رخ 13100 تومان معامله ش��د. نرخ 
لحظه اي دلار نيز در س��امانه س��نا به 11۶00 و يورو به 
130۵0 تومان رسيد.  همچنين قيمت سكه و طلا اندكي 
افزايش داشت و سكه طرح جديد 4 ميليون و 1۶۵ هزار، 
نيم س��كه 2 ميليون و140 هزار، ربع س��كه 1 ميليون و 
340 هزار و سكه گرمي ۹۵0 هزار تومان، داد و ستد شد 
و مظنه مثقال 1۷ عيار يا طلاي آب ش��ده به 1 ميليون و 
811 هزار تومان و قيمت گرم 18 عيار به 418 هزار تومان 
رسيد.بازار سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز پنج شنبه 31 
مرداد را براي دلار 11۶11، يورو 13034، درهم 31۶3، 
يوآن 1۶8۹، پوند 14042 و لير تركيه 21۶۶ تومان اعلام 
كرد. در بازار ارز رسمي، بانك مركزي نرخ 4۷ ارز را اعلام 
كرد كه بر اساس آن نرخ 2۶ ارز مانند يورو و پوند كاهش 
و قيم��ت 11 واحد پولي ديگر افزايش يافت. نرخ دلار و ۹ 
ارز ديگر نيز ثابت ماند. هر دلار امريكا براي پنج شنبه 31 
مردادماه ۹8 بدون تغيير نسبت به روز چهارشنبه 42 هزار 
ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند انگليس با 4۶ ريال 
كاهش نسبت به روز چهارشنبه ۵0 هزار و ۹21 ريال و هر 
يورو نيز با 32 ريال افت نسبت به روز چهارشنبه 4۶ هزار 

و ۵۶0 ريال ارزش گذاري شد.

   بانك ها دلار را چند مي خرند؟
در حالي كه نرخ ارز در صرافي هاي بانكي با افزايش اندك 

قيمت نسبت به هفته گذشته همراه شده، قيمت خريد 
ارزهاي اصلي در بانك ها كاهش يافت. مدتي اس��ت كه 
ثبات به بازار ارز بازگشته و تغييرات چنداني در قيمت دلار 
صورت نمي گيرد، بر همين اساس بانك ها دوم شهريور هر 
دلار امريكا را 11 هزار و ۵۵0 تومان مي خرند كه نسبت به 
هفته گذشته با كاهش همراه بوده است. همچنين هر يورو 
در بانك ها به قيمت 13 هزار تومان خريداري مي شود كه 
قيمت اين ارز نيز نسبت به آخرين روز كاري هفته گذشته 
كاهش يافته است. قيمت خريد هر پوند انگليس در بانك ها 

نيز 13 هزار و ۹00 تومان است.
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش آن 
در بازار بالاتر است؛ به طوري كه قيمت فروش ارز مسافرتي 
در بانك ها 13 هزار و 2۵2 تومان اعلام شده كه با احتساب 

كارمزد به حدود 13 هزار و ۶00 تومان مي رسد.

   نرخ ارز در صرافي هاي بانك
اما صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت دلار را نسبت 
به هفته گذشته ۵0 تومان افزايش دادند؛ به طوري كه 
قيمت خريد دلار در اين صرافي ها 11 هزار و ۵۵0 تومان 
و قيمت ف��روش آن 11 هزار و ۶۵0 تومان اس��ت اين 
صرافي ها هر يورو را به قيمت 13 هزار تومان مي خرند 
و 13 هزار و 100 تومان مي فروشند كه نسبت به هفته 

گذشته تغييري نداشته است.

   پايان دادن به سلطه دلار 
 از سوي ديگر، رييس بانك مركزي انگليس گفت: جهان 

بايد به وابستگي پر ريسك خود به دلار خاتمه دهد.
به گزارش ياهوفاينانس، مارك كارني، رييس بانك مركزي 
انگليس كه به منظور شركت در اجلاس مشترك روساي 
بانك هاي مركزي جهان راهي وايومينگ امريكا ش��ده 
بود، از ضرورت اتحاد بانك هاي مركزي جهان با يكديگر 
براي تغيير تركيب فعلي ذخاير ارزي سخن گفت و افزود 
سلطه دلار بر نظام مالي جهان باعث افزايش آسيب پذيري 
كشورها در مقابل نرخ بهره پايين و رشد ضعيف امريكا شده 
است. كارني كه پيش تر نيز پيش بيني كرده بود يوان چين 
به زودي جاي دلار را به عن��وان ارز غالب جهاني خواهد 
گرفت، افزود كه مفاد توافق كنفرانس برتون وودز از دهه 

1۹۷0 رها شده است و دلار ديگر ارزي متكي به طلا نيست. 
وي كه يكي از گزينه هاي هدايت صندوق بين المللي پول 
نيز به شمار مي رود گفت: مشكل نظام مالي جهان در حال 
حاضر مقابله با سياست هاي پوپوليستي است.كارني نقش 
دلار را در مقطع كنوني، بره��م زننده نظام مالي جهاني 
خواند و تاكيد كرد: كشورها براي پايان دادن به سلطه دلار 
بايد يك نظام چند قطبي متشكل از ارزهاي معتبر ديگر و 
حتي ارزهاي ديجيتالي تشكيل دهند و منابع مالي صندوق 
بين المللي پول را تقويت كنند.كارني پيشتر گفته بود كه 
دوره گذار از دلار به ارزي ديگر سريع نخواهد بود چرا كه 
اقتصاد امريكا در اواسط قرن نوزده با پشت سر گذاشتن 
انگليس به بزرگ ترين اقتصاد جهان تبديل شد اما دلار تا 
سال 1۹20 نتوانست جاي پوند را به عنوان ارز غالب جهاني 
بگيرد.رييس بانك مركزي انگليس در بخش ديگري از 
سخنان خود گفت كه وابستگي بالاي كشورهاي جهان 
به دلار باعث افزايش آسيب پذيري آنها به نوسانات دلار 
خواهد شد و لازم است تا كشورها روي اين مساله بهتر فكر 

كنند و راه حلي براي آن بيابند.

   تبعات منفي جنگ تجاري با چين
همچني��ن رييس بانك مركزي امري��كا گفت كه جنگ 
تج��اري با چين يكي از مهم ترين ريس��ك هاي خارجي 
موجود بر س��ر راه اقتصاد امريكا است.به گزارش رويترز، 
سخنراني جروم پاول در خصوص وضعيت اقتصادي امريكا 
هزاران معامله گر در سراس��ر جهان را به پاي تلويزيون ها 
كش��اند اما برخلاف انتظ��ارات، وي نه تنها س��عي نكرد 
كه پيامدهاي جنگ تجاري با چين را منكر ش��ود كه از 
تشديد وضعيت فعلي شديدا ابراز نگراني كرد.پاول گفت 
كه اقتصاد امريكا در موقعيت مطلوب��ي قرار دارد و بانك 
مركزي امريكا متناسب با شرايط اقدام خواهد كرد. پاول با 
بيان اينكه شاخصه هاي اصلي اقتصادي امريكا در محدوده 
هدف گذاري شده قرار دارند، از وجود ريسك هاي جدي 
بر سر راه اقتصاد امريكا خبر داد و از كاهش رشد اقتصادي 
جهان و آينده نامطمئن جنگ تجاري به عنوان مهم ترين 
ريسك هاي خارجي نام برد.رييس بانك مركزي امريكا با 
بيان اينكه در حال حاضر مش��كل اصلي فدرال رزرو نرخ 
تورم پايين است افزود كه بانك مركزي كار دشواري براي 

رساندن تورم به محدوده مناسب خواهد داشت.توماس 
كاسترگ، كارشناس ارشد مسائل اقتصادي در موسسه 
»ولث منيجمنت« سوييس گفت: به نظر مي رسد كه پاول 
بيشتر از مديران دفاتر منطقه اي فدرال رزرو در خصوص 
وضعيت اقتصادي نگران است. به نظرم اينكه گفته بانك 
مركزي متناس��ب با ش��رايط اقدام خواهد كرد مي تواند 
نشان دهنده اين باشد كه فدرال رزرو در ماه سپتامبر يك 
مرتبه ديگر نرخ بهره را كاهش خواهد داد. جفيل اورلاندو، 
استراتژيست ارشد موسسه »فدريتد اينوستورز« نيز گفت: 
پاول با سه مساله چالش برانگيز روبرو است: اول استقلال 
بانك مركزي و حفظ آن در مقابل حملات و فش��ارهاي 
دونالد ترامپ، دوم قابل اتكا بودن اطلاعات اقتصادي و سوم 
نگراني هاي فرامرزي نظير مساله برگزيت و جنگ تجاري با 
چين. در مقايسه با وضعيت اروپا و آلمان و چين بايد گفت 
كه اقتصاد امريكا موقعيت بهت��ري دارد و اين يعني بايد 

منتظر كاهش نرخ بهره در سپتامبر باشيم.

   حمله ترامپ به رييس بانك مركزي امريكا
 از سوي ديگر، رييس جمهور امريكا تلويحا از رييس بانك 

مركزي اين كشور خواست تا استعفا دهد.
به گزارش رويترز، پس از آنكه جروم پاول در سخنان خود 
به تاثير زياد جنگ تجاري با چين روي رش��د اقتصادي 
امريكا اعتراف كرد و س��يگنال مش��خصي براي كاهش 
بيشتر نرخ بهره ارسال نكرد، دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا در حملاتي بسيار تند و بي سابقه، وي را دشمني 
بزرگ تر از چين براي امريكا دانس��ت!ترامپ كه در حال 

ترك واشنگتن به مقصد پاريس براي شركت در اجلاس 
سران گروه ۷ به سوالات خبرنگاران پاسخ مي داد گفت كه 
در صورتي كه پاول بخواهد از رياست بر فدرال رزرو استعفا 
دهد مانع كارش نخواهد ش��د.ترامپ پيش از اين نيز در 
توييتر خود نوشته بود: مثل هميشه فدرال رزرو هيچ كاري 
نكرد! باوركردني نيست كه مي توانند بدون اينكه بدانند يا 
بپرسند من چه كار مي كنم حرف مي زنند. ما دلار خيلي 
قوي و بانك مركزي خيلي ضعيفي داريم و من بايد با هر 
دوي آنها سر و كله بزنم! تنها سوال من اين است: دشمن 
بزرگ تر ما كيس��ت، جروم پاول )رييس فدرال رزرو( يا 
شي جين پينگ )رييس جمهور چين( ؟! ترامپ همچنين 
گفت كه در حال برنامه ريزي روي طرحي است كه هم روي 
فدرال رزرو و هم دلار موثر خواهد بود اما به جزييات اينكه 
چه كاري مي خواهد انجام دهد اشاره نكرد. وي همچنين 
در پست توييتري ديگري وعده داد پاسخ مناسبي به اقدام 
اخير چي��ن در افزايش تعرفه ها روي محصولات وارداتي 
امريكايي خواهد داد.وي همچنين در سخنان ديگري از 
شركت هاي امريكايي خواست تا جايگزين هاي ديگري 
براي تجارت با چين پيدا كنند و هر چه زودتر به تجارت 

خود با چين خاتمه دهند.
مينث ترانگ، معامله گر ارز در ش��هر س��انتا كلارا گفت: 
سخنان پاول بسياري از چيزها را زير سال برد، اينكه اقتصاد 
امريكا واقعا چه قدر خوب عمل كرده است و اينكه جنگ 
تجاري با چين چه پيامدهايي براي ما خواهد داشت. فكر 
مي كنم چيزي ك��ه از دهان پاول بيرون آمد با چيزي كه 

بازارها مي خواستند بشنوند متفاوت بود.

گروه بانك و بيمه|
۹۹8 هزار فقره چك رمزدار به ارزش��ي بالغ بر ٢١٢٦ هزار 
ميليارد ريال در تير ماه ۹8 در كل كشور وصول شد كه بر 
اين اساس، ميانگين هر چك رمزدار صادرشده در بانك هاي 
كشور معادل 213 ميليون تومان بوده است كه نشان مي دهد 

از اين ابزار بانكي اثرگذار و مهم در اقتصاد ايران براي خريد 
و فروش ملك، تجارت، معاملات بزرگ استفاده مي شود و 
عمده فروشي ها، قراردادها و معاملات با ارقام بزرگ به چك 
رمزدار به شدت وابسته است. به گزارش »تعادل«، براساس 
تازه ترين آمار بانك مركزي، بال��غ بر ٩٩٨ هزار فقره چك 

رمزدار به ارزشي بالغ بر ٢١٢٦ هزار ميليارد ريال در تيرماه 
١٣٩٨ در كل كشور وصول شد كه نسبت به ماه قبل از نظر 
تعداد و مبلغ به ترتيب ۷.۵ درصد و ٥٥ درصد افزايش داشته 
است. در ماه مورد بررسي در استان تهران بالغ بر ٣٢٦ هزار 
فقره چك رمزدار به ارزشي بالغ بر ١٥٣٦ هزار ميليارد ريال 
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بانك صادرات به دانشجويان 
پيام نور وام قرض الحسنه مي دهد

بانك صادرات ايران با امضاي تفاهم نامه اي مشترك 
با دانش��گاه پيام نور، به دانشجويان تمامي مقاطع 
تحصيلي اين دانشگاه وام قرض الحسنه دانشجويي 

با كارمزد ٢.٨ درصدي پرداخت مي كند.
به گزارش روابط عمومي بانك صادرات ايران، اين 
تفاهم نامه با حضور حجت اله صيدي مديرعامل 
بانك صادرات ايران، رضا صديق و امير يوس��فيان 
اعضاي هيات مديره، محمدرض��ا زماني، رييس 
دانشگاه پيام نور، اصغر ابوالحسني، رييس كميته 
پولي و بانكي دبيرخانه مجمع تشخيص مصلحت 
نظام به امضا رس��يد و همكاري سال هاي گذشته 
بانك صادرات ايران با اين دانشگاه با ارايه خدمات 
متنوع  تر بانكي ب��ه دانش��جويان و كاركنان اين 

دانشگاه ارتقا يافت.
حجت اله صيدي در اين مراسم با اشاره به اهميت 
تقوي��ت ارتب��اط بانك ص��ادرات ايران ب��ا مراكز 
دانشگاهي و تحقيقاتي كشور، آمادگي بانك براي 
تقويت همه جانبه همكاري با دانشگاه پيام نور را 

اعلام كرد. 
مديرعامل بانك ص��ادرات ايران اف��زود: آموزش 
مهم تري��ن ابزار توس��عه از منظ��ر نظريه پردازان 
محسوب مي شود و بانك صادرات ايران با همين 
رويكرد در پي نق��ش  آفريني موثر خ��ود در اين 

حوزه است.
حجت اله صيدي با اش��اره به وجه مشترك بانك 
ص��ادرات ايران و دانش��گاه پيام نور در مقايس��ه 
گستردگي شعب و واحدهاي آموزشي اظهار كرد: 
بانك صادرات ايران به دنبال تخصيص بهينه منابع 
و كارآمدي اثربخش آن، همكاري با دانشگاه پيام 
نور را تقويت خواهد كرد و دانش��جويان، اساتيد و 
كاركنان اين دانشگاه از خدمات و تسهيلات بانك 
منتفع خواهند شد.وي افزود: براي خانواده بزرگ 
دانشگاه پيام نور كارت ويژه با كاربرد اختصاصي ارايه 
خواهد شد تا خدمات بانكي و كيفيت بالاتر با سرعت 
بيشتر به اين مجموعه ارايه شود.رييس دانشگاه پيام 
نور نيز در اين مراس��م با قدرداني از همكاري هاي 
مطلوب بانك صادرات ايران با اين دانشگاه بر تقويت 
همكاري ها تاكيد كرد.محمدرضا زماني با تشكر از 
س��رعت عمل بانك صادرات ايران در بسترسازي 
س��ريع اعطاي وام دانش��جويان با شرايط جديد، 
همزمان با امضاي اين تفاهم نامه گفت: مديريت 
بانك صادرات ايران در كنار دانشگاه قرار گرفته تا 
مشكلات مالي و تحصيلي دانشجويان را حل كند.
در اين مراسم همچنين اصغر ابوالحسني، رييس 
كميته پولي و بانكي دبيرخانه مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام با يادآوري سابقه بانك صادرات ايران 
گفت: سامانه گلستان دانشگاه پيام نور با اتصال به 
بانكداري الكترونيك بانك صادرات ايران راه اندازي 
ش��ده و با اين تفاهم نامه مش��كل مالي تحصيل 
فرزندان ٥٠٠ هزار خانوار در كشور حل مي شود.

بنابراين گزارش، ارتقاي سطح همكاري هاي متقابل 
و مراودات بانكي از طريق افتتاح انواع حساب هاي 
ريال��ي و ارزي و ارايه خدمات ويژه بانكي و اعطاي 
تسهيلات به كاركنان دانشگاه، دانشجويان مقاطع 
تحصيلي كارشناسي، كارشناسي ارشد و دكتري و 
همچنين پشتيباني سخت افزاري و نرم افزاري لازم 
از درگاه پرداخت اينترنتي براي شهريه دانشجويي 

از مهم ترين مفاد اين تفاهم نامه است.

117درصد اهداف ضمانتنامه 
بانك پاسارگاد محقق شد

بانك پاسارگاد با ارايه بسته حمايتي ويژه به فعالان 
اقتصادي كش��ور، توانس��ت 11۷درصد از اهداف 
۵ماهه اول سال 13۹8 را محقق كند. ميزان صدور 
ضمانتنامه در اين بانك نسبت به عملكرد مشابه در 

سال گذشته، 242 درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، اين بانك 
با هدف كمك به رونق توليد و اشتغال زايي، رشد و 
شكوفايي صنايع داخلي و چرخه اقتصاد كشور بسته 
حمايتي ويژه خدمات بانكي شامل اعطاي تسهيلات 
ارزان قيمت، گشايش اعتبار اسنادي داخلي و صدور 
انواع ضمانتنامه بانكي را ارايه كرده كه با اس��تقبال 
صاحبان مشاغل، فعالان اقتصادي و توليدكنندگان 
مواجه شده است. يكي از مهم ترين خدمات اين بسته 
حمايتي ويژه، صدور انواع ضمانتنامه هاي بانكي است 
كه موجب تسهيل مبادلات اقتصادي و تجاري در 
جامعه مي شود. بانك پاسارگاد با وجود تدوين اهداف 
جس��ورانه و افزايش۷1درصدي در اهداف سالانه 
خود در صدور ضمانتنامه، موفق ش��ده است كه با 
برنامه ريزي، تلاش و عملكرد مسوولانه در ۵ماهه اول 
سال 13۹8، 11۷درصد از اين اهداف را محقق كند. 
با استقبال فعالان اقتصادي و افزايش 28درصدي در 
تعداد مشتريان دريافت كننده ضمانتنامه و از طرف 
ديگر افزايش ۵8درصدي در تعداد ضمانتنامه هاي 
صادره، عملكرد بانك در مقايسه با مدت مشابه خود 

در سال قبل، با 242درصد رشد همراه شده است.
اين بانك با رش��دي فراتر از اهداف در ارايه اين گونه 
خدمات كارمزد محور، موفق ش��ده است سهم اول 
ب��ازار را در مانده ضمانتنامه ه��ا، در بين بانك هاي 
خصوصي كش��ور كس��ب كند. حوزه هاي توليدي 
مانند تجهي��زات الكترونيك��ي و مخابراتي، نفت و 
گاز و پتروش��يمي، فلزات اساسي، صنايع معدني و 
شركت هاي پيمانكاري توانس��ته اند با دريافت اين 
خدمات در حوزه  فعاليت خود گام هاي مثبتي را در 

مسير توسعه و رونق اقتصادي كشور بردارند.
گفتني است انواع ضمانتنامه هاي شركت در مناقصه/

مزايده، حسن انجام كار يا تعهدات، پيش پرداخت و 
كس��ور وجه الضمان، گمركي، مالياتي و ساير براي 
مشتريان در شعبه هاي بانك پاس��ارگاد در سراسر 
كش��ور صادر مي شود.شعبه هاي بانك پاسارگاد در 
سراسر كشور و مركز مشاوره و اطلاع رساني به شماره 
تماس 828۹0، آماده ارايه مشاوره و پاسخ به سوالات 

مشتريان هستند.

وصول ش��د.در ماه مذكور 48.۵ درصد از تعداد چك هاي 
رمزدار وصولي در سه استان تهران )32.۷ درصد( و اصفهان 
و خراسان رضوي )هركدام ۷.۹ درصد( وصول شده است 
كه بيشترين سهم را در مقايسه با ساير استان ها دارا بوده اند. 
همچنين ۷۹.2 درصد از ارزش چك هاي فوق در استان هاي 
تهران )۷2.3 درصد(، اصفهان )3.8 درصد( و خراسان رضوي 
)3.1 درصد( وصول شده است.بالغ بر ٨ ميليون فقره چك در 
تيرماه ١٣٩٨ در كل كشور وصول شد كه از اين تعداد بالغ بر 

۷ ميليون فقره عادي و حدود يك ميليون فقره رمزدار بوده 
است. بر اين اساس در كل كشور 8۷.۶ درصد از كل تعداد 
چك هاي وصولي، عادي و 12.4 درصد رمزدار بوده است.
در ماه مورد بررسي، در كل كشور حدود ٣٠٢١ هزار ميليارد 
ريال چك وصول شد كه بالغ بر ٨٩٤ هزار ميليارد ريال چك 
عادي و بالغ بر ٢١٢٦ هزار ميليارد ريال چك رمزدار است. 
به عبارتي در كل كشور 2۹.۶ درصد از كل ارزش چك هاي 

وصولي، عادي و ۷0.4 درصد رمزدار بوده است.



بورس انرژي

روي خط شركت ها 

5 بازار سرمايه

»تعادل« موضوع راه اندازي تابلوي برتر در بورس تهران را بررسي مي كند 

مدير نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد

بورستهراندرمسيرپاياندادنبهمحدوديتها

يكسان سازي دستورالعمل صندوق هاي سرمايه گذاري در دستور كار

گروه بورس|سميرا  ابراهيمي| 
در كتاب آيين نامه رانندگي، تابلوي��ي وجود دارد كه 
شامل دايره اي سفيد و يك خط مشكي مورب مي شود. 
نام اين تابلو، پايان تمام محدوديت هاست. البته تا به حال 
اين تابلو را در هيچ جاده اي نديدم اما به معني اين است 
كه تمام محدوديت ها اعم از سرعت محدود، ممنوعيت 
سبقت، ممنوعيت بوق زدن و امثالهم به پايان رسيده و 

همه چيز آزاد است. 
چندي پيش نيز علي صحرايي، مديرعامل ش��ركت 
بورس تهران از راه اندازي تابل��وي معاملاتي خبر داد 
كه در آن خبري از حد نوسان 5 درصدي نيست، بلكه 
با يك درجه آزادي حد نوسان قرار است به 10 درصد 
برسد. البته شنيده مي شود كه قرار است در اين بازار، 
حجم مبنا نيز برداشته ش��ود، اما آن طور كه محسن 
خدابخش، مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس و 
اوراق بهادار به »تعادل« خبر داد، هنوز اين موضوع به 

تصويب هيات مديره سازمان نرسيده است. 
ديگر الزاماتي كه اين بازار برتر بورس قرار است داشته 
باشد، به اين شرح اس��ت كه شركت هايي كه حداقل 
نمره اطلاع رساني شان كمتر از ۷0 نباشد، سرمايه شان 
حداقل 1,000 ميليارد تومان و س��هام شناورش��ان 
حداقل ۲5 درصد باشد يا اينكه سهام آزاد شناورشان 
از نظر ريالي 1,500 ميليارد تومان باشد مي توانند وارد 

بازار برتر شوند.
به گفته صحرايي، لحاظ شدن گزارش هاي حسابرس 
در صورت هاي مالي شركت هايي كه مي توانند در اين 
بازار ليست شوند، به سازمان بورس پيشنهاد شده كه 
منتظر بررسي آن هستيم.لازم به ذكر است كه در اين 
بازار وجود بازارگردان الزامي اس��ت و تمام اين شرايط 
باعث شده كه معاون شركت بورس از پذيرش كمتر از 

۲0 شركت در اين تابلو خبر بدهد. 

     ضرورت ايجاد بازار برتر 
محمدمه��دي بحرالعلوم، عض��و هيات مديره بورس 
تهران در گفت وگو با »تعادل« اظهار كرد: خاس��تگاه 
اين تصميم، ايجاد مزيت براي دارايي هاي مالي است 
كه از ش��ركت هاي با حساسيت بيشتر و نقدشوندگي 

بيشتر و توانمندي مالي بيشتري برخوردار شوند. در اين 
صورت به كارايي تخصيصي منابع در بازار سرمايه كمك 
مي شود و در نهايت باعث مي شود كه دارايي ها به سمت 
بخش مولد بروند. وي افزود: عملا اين تصميم، در مقابل 
بازار پايه اتخاذ شد. در بازار پايه به دليل آنكه محدوديت 
نوس��ان همچنين الزاماتي براي پذي��رش آنها وجود 
نداشت، باعث مي شد كه نقدينگي زيادي را به سمت 
سهم هايي ببرند كه ورشكسته هستند يا زيان انباشته 
دارند و در بورس و فرابورس پذيرفته ش��ده نيس��تند. 
همين موضوع باعث ش��د كه تصميم راه اندازي بازار 
برتر اتخاذ شود كه شركت هاي بزرگ و توانمند و داراي 
ارزش بازار مورد استقبال سرمايه گذاران قرار بگيرند. 

     سيگنالي كه تابلوي برتر مي دهد 
اگر بازار برت��ر راه بيفتد، محملي ايجاد مي ش��ود كه 
برخي سهام به صورت دومينويي رشد كنند. براي فهم 
بهتر اين موضوع، اگر سهمي را »آ« در نظر بگيريم كه 
سهامداري به نام »ب« داشته باشد، ممكن است »آ« 
شرايط ورود به بازار برتر را داشته باشد اما »ب« كه آن 
هم شركتي پذيرفته شده در بورس يا فرابورس است، 
شرايط ورود به بازار برتر را ندارد. در اين صورت با رشد 
روزانه 10 درصدي »آ«، سهم »ب« با سرعت كمتر يا 
حتي فاصله زماني نسبت به رشد »آ«، با افزايش تقاضا 
و افزايش قيمت مواجه خواهد بود. اين موضوع به دليل 
افزايش خالص ارزش دارايي هاي »ب« ايجاد مي شود، 
اما اگر رشد »آ« به دليلي به جز دلايل اقتصادي باشد، 
در واقع مي توانيم بگوييم كه تابلو ها، سيگنال مي دهند

بحرالعل��وم در اين خصوص گف��ت: طبيعتا وقتي كه 
ش��ركتي در بازار برتر رشد داشته باشد، خالص ارزش 
دارايي سهامداران آن نيز با رشد مواجه مي شود. حال 
به لحاظ اينكه ارزش دارايي هاي آن زير مجموعه رشد 
كند، احتمالا با يك فاصله زماني رش��د مي كند. اين 
موضوع در صورتي رخ مي دهد كه س��هام مورد اقبال 
بازار قرار مي گيرد و طبيعي است كه سهامداران نيز با 
رشد ارزش سهام مواجه شوند. اما اگر اين سهام بخواهند 
رشد كنند، مانند بازار پايه، ناگهان رشد 100 درصدي 
نخواهند داش��ت و در واقع در نظ��ر گرفتن ۲5 درصد 

سهام ش��ناور، براي اين است كه دستكاري قيمت در 
اين سهام رخ ندهد.  اين شركت ها آنقدر بزرگ هستند 
و س��هامداران بزرگي دارند كه وقتي عرضه مي كنند، 
اتفاقات بزرگي روي سهم اتفاق مي افتد و اين سهم ها، 
سهم هايي نيستند كه با جريان هاي محدود نقدينگي، 

جابه جا شوند. 
مديرعامل كارگزاري بانك مس��كن خاطرنشان كرد: 
از طرف ديگر بايد توجه داشت كه سهام شركت هاي 
بزرگ، هم اكنون به لحاظ نقدينگ��ي داراي جذابيت 
هستند، اما سهام ش��ركت هاي كوچك به دليل آنكه 
با پول هاي كوچك جابه جا مي شوند، حي گاهي رشد 
حبابي داشتند. به گفته اين عضو هيات مديره شركت 

بورس تهران، اين حركت شركت بورس به تخصيص 
درست منابع بازار كمك مي كند و رشد قيمتي نيز به 
تناسب ارزش ذاتي و سودآوري آنها اتفاق مي افتد و در 
واقع رشد قيمتي به دليل سهام شناور بالا، دستكاري 

قيمتي و حبابي را در تابلوي برتر نخواهد داشت. 

     مقدمه اي براي كاهش محدوديت ها 
بحرالعلوم در خصوص آثاري كه راه اندازي تابلوي برتر در 
بورس به دنبال خواهد داشت، گفت: تابلوي برتر، مانند 
ساير تابلوها، الزاماتي دارد كه به آنها اشاره شده است. 
هر شركتي كه ويژگي هاي آن را به دست بياورد، به اين 
تابلو منتقل شده و از مزاياي آن بهره مند مي شود. اين 

موضوع به منزله شروعي است بر يك برنامه بلندمدت 
براي برداشتن حد نوسان. همچنين تاثيرپذيري بازار 
از تصميمات مقطعي محدودتر شده و رفتار توده وار و 
خري��د و فروش هاي هيجاني نيز جاي خود را به رفتار 

عقلايي بر سر سهم هاي بنيادي مي دهد. 
وي افزود: در اين صورت مي توان انتظار داشت كه منابع 
مالي در تابلوهاي برتر و س��هم هايي كه طرح توسعه و 
جذابيت هاي سود آوري دارند، تقويت شود. در صورتي 
كه عمق بازار زياد شود، مقدمات لازم براي حذف دامنه 
نوسان نيز ايجاد مي شود. اما تا زماني كه بازيگران بازار 
محدود باشند و سهام شناور كم باشد، نمي توان دامنه 

نوسان را حذف كرد.

مدير نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار 
از يكسان سازي قوانين صندوق هاي سرمايه گذاري براي 

سهولت آشنايي سرمايه گذاران با مكانيسم آنها خبر داد.
محمدرض��ا معتمد، يكسان س��ازي مق��ررات در حوزه 
صندوق هاي سرمايه گذاري را از اقدامات سازمان بورس 
عن��وان كرد و گفت: ما اكنون براي ه��ر نوع از صندوق ها 
يك اميدنامه و اساس��نامه داريم و اين مساله سبب شده 
تا سرمايه گذاران براي س��رمايه گذاري در هر يك از اين 
صندوق ها مجب��ور به مطالعه و بررس��ي مختصات آنها 
شوند.بر اين اساس در حال بررسي مقررات، يكسان سازي 
و متمركزس��ازي قوانين ان��واع صندوق ها هس��تيم تا 
سرمايه گذار براي آشنايي با فرآيند كاري آنها تنها به يك 

دستورالعمل مراجعه كند.
به گزارش س��نا، وي درباره روند اجراي اين فرآيند افزود: 
اكنون فراخوان عمومي اين مس��اله اعلام و به كانون ها و 
فعالان بازار سرمايه نيز ارجاع داده شده است. همچنين 
روي سايت سازمان جهت جمع آوري نظرات قرار گرفته 
است و از فعالان بازار سرمايه و افراد صاحب نظر مي خواهيم 
ضمن مطالعه اين فراخوان، ما را از نظرات خود بهره مند 
كنند تا چنانچ��ه امكان بهبود يا اصلاح قوانين و مقررات 
وجود دارد اين اتف��اق رخ دهد.معتمد درخصوص زمان 
برنامه ريزي شده براي جمع بندي نظرات و تصويب نهايي 
مقررات كاري صندوق ها در هيات مديره سازمان گفت: 
تلاش ما اين است تا در شهريورماه ۹۸ پس از جمع آوري و 
بررسي نظرات، اين مقررات را براي تصويب در هيات مديره 
س��ازمان بررس��ي كنيم.مدير نظارت بر نهادهاي مالي 

سازمان بورس: اكنون فراخوان عمومي اين مساله اعلام و 
به كانون ها و فعالان بازار سرمايه نيز ارجاع داده شده است. 
همچنين روي سايت سازمان جهت جمع آوري نظرات 
قرار گرفته است و از فعالان بازار سرمايه و افراد صاحب نظر 
مي خواهيم ضمن مطالعه اين فراخوان، ما را از نظرات خود 
بهره مند كنند تا چنانچه امكان بهبود يا اصلاح قوانين و 

مقررات وجود دارد اين اتفاق رخ دهد.

     صندوق هاي جديد در حال شكل گيري است
محمدرضا معتمد در خصوص س��اير دستورالعمل هاي 
مورد بررسي در اين بخش گفت: در حوزه نهادهاي مالي 

مواردي كه در قانون مطرح شده، اكنون پياده سازي شده 
اس��ت. اما در حوزه صندوق هاي سرمايه گذاري به دليل 
اينكه شاخه هاي مختلفي دارند، بر اساس نيازهاي موجود 
در محيط تجاري بازار سرمايه، مقررات جديد به فراخور 

نيازها وضع مي شود.
وي با اشاره به برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي ايجاد 
صندوق هاي املاك و مستغلات به عنوان آخرين فعاليت 
صورت گرفت��ه در حوزه صندوق هاي س��رمايه گذاري و 
نهادهاي مالي افزود: اين صندوق ها قرار اس��ت نيازهاي 
صنعت اجاره داري در حوزه مسكن را پوشش دهد و از اين 
رو جنس آنها با صندوق هاي زمين و ساختمان متفاوت 

است؛ چراكه صندوق هاي زمين و ساختمان حوزه ساخت 
و فروش را پوش��ش مي دهد، اما مكانيسم صندوق هاي 
اجاره داري به نحوي است كه در حوزه تحصيل املاك و 

مستغلات و اجاره داري آنها فعاليت خواهند كرد.

   تفاوت دو ابزار مسكن بورس اوراق و كالا 
اين مقام ناظر بورسي برنامه پيش رو در ايجاد صندوق هاي 
املاك و مستغلات را متفاوت از برنامه عرضه مسكن در 
بورس كالا ارزيابي كرد و يادآور ش��د: اين يك ابزار جديد 
در ايران است، هرچند كه اين ابزار در قالب صندوق هاي 
املاك و مستغلات در همه دنيا وجود دارد و اكنون ما نيز به 
اقتضاي مقررات در حال اجراي آن هستيم. البته هر دو ابزار 
امكان فروش وجود دارد، ولي در ابزار بورس اوراق بهادار، 

قصد اصلي اجاره داري است.
معتمد خاطرنش��ان كرد: در اين ميان پيگيري و اصلاح 
برخي موارد مالياتي در اين صندوق ها ضروري اس��ت تا 
بتوانند در سايه كسب معافيت هاي مالياتي كه در قانون 
توس��عه ابزارها مطرح شده است از دادن ماليات مضاعف 
معاف شوند تا نرخ بازدهي متناسبي با ساير صندوق ها به 

سرمايه گذاران خود بدهند.
معتمد ايجاد ابزارهاي مناسب براي حمايت از پروژه هاي 
استارتاپي و كوچك را از ديگر اهداف سازمان بورس عنوان 
و خاطرنشان كرد: در اين راستا پيشنهاد بحث تامين مالي 
جمعي به سازمان بورس ارايه شده است تا در پروژه هاي 
كوچك و نيازمند س��رمايه هايي در حد يك و دو ميليارد 
بدون نياز به انتش��ار اوراق بدهي يا عرضه عمومي تامين 

مالي صورت گيرد. به اين شكل كه سازمان از طريق شركت 
فرابورس و فراخوان هايي كه از طريق سايت اين شركت 
منتشر مي كند بتواند با نظارت نهادهاي مالي داراي مجوز 

اين تامين مالي هاي خرد را انجام دهد.

    صدور مجوز صندوق ها با روال قبل 
مدير نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار 
درباره آخرين تغييرات تمديد مج��وز صندوق ها گفت: 
صندوق ها عمدتا مجوزهاي بلندمدت دو ساله، سه ساله و 
5 ساله دارند، مگراين كه به خاطر تغييرات قوانين اين زمان 
تغيير كند. ضمن اينكه بعضي از صندوق ها نيز عمر دارند؛ 
مثلا صندوق هاي جسورانه حداكثر عمر ۷ ساله دارند و در 
پايان ۷ س��ال بايد صندوق تبديل وضعيت شود؛ يعني يا 
منحل يا تبديل به شركت شود.وي در تشريح ساير تغييرات 
در صندوق هاي سرمايه گذاري اظهار كرد: در شرايطي كه 
برخي مقررات بالادستي تغيير كند، مواردي همچون نياز 
به تعويض مدير صندوق به فراخور مقررات جديد به وجود 
آمده است. در عين حال، چنانچه برخي از نهادهاي مالي 
درخواست مجوز صندوق داشته باشند، با توجه به اينكه 
س��هامداران عمده اين نهادها بانك ها هستند و در قانون 
تصريح شده كه اگر شركت هاي وابسته به بانك بخواهند در 
حوزه صندوق هاي سرمايه گذاري فعاليت كنند بايد مجوز 
بانك مركزي را هم داشته باشد، دريافت مجوز بانك مركزي 
به موارد پذيرش ما نيز افزوده شده است. در غير اين صورت 
صدور مجوز بر اساس روال قبلي و بر اساس مختصاتي كه 

مديران ارايه مي كنند انجام مي شود.
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سهامداران به اطلاعات واقعي 
سهام بورس انرژي توجه كنند

معاون اجراي��ي بورس انرژي گفت: برخ��ي افراد از 
ناآگاهي مردم سوءاس��تفاده كرده و از طريق فضاي 
مجازي تحليل هاي غير واقعي در خصوص شركت ها 
ارايه مي كنند كه انتظار مي رود سرمايه گذاران محترم 
از طريق كدال و سايت ش��ركت اطلاعات واقعي را 
دريافت و از مشاوران داراي مجوز از سازمان بورس و 

اوراق بهادار براي خريد سهام بهره مند شوند.
به گزارش آنا، علي نقوي معاون اجرايي بورس انرژي 
ايران با اش��اره به رشد ش��اخص هاي بازار سرمايه و 
افزايش تمايل مردم به س��رمايه گذاري در اين بازار 
گفت: برخي افراد از ناآگاهي مردم سوءاستفاده كرده 
 و از طري��ق فضاي مجازي تحليل ه��اي غير واقعي 
در خصوص شركت ها ارايه مي كنند كه انتظار مي رود 
سرمايه گذاران محترم از طريق سايت كدال و سايت 
شركت اطلاعات واقعي را دريافت و از مشاوران داراي 
مجوز از س��ازمان بورس و اوراق به��ادار براي خريد 
سهام بهره مند شوند.وي با اشاره به تغيير قريب الوقوع 
مقررات ب��ازار پايه از س��رمايه گذاران در اين بازار از 
جمله سهام بورس انرژي ايران خواست تا با مطالعه 
دقيق اين تغييرات، نسبت به انتخاب سهم اقدام كنند 
چرا كه ممكن است برخي با توجه به كاهش مزاياي 
نوسان گيري در سهام شركت هاي بازار پايه برخي از 
 فعالان اين بازار اقدام به فروش س��هام خود به افراد 
كم تجربه و كم اطلاع كنند. علي نقوي با اش��اره به 
افزايش فعاليت برخ��ي كانال ها و گروه ها در فضاي 
مجازي و ارايه اطلاعات غيرقابل اتكا در خصوص سهام 
بورس انرژي ايران از هماهنگي با فرابورس ايران براي 
رسيدگي جدي تر و سريع تر به كساني كه در فضاي 
مجازي اطلاعات گمراه كننده منتشر مي كنند خبر 
داد و افزود: همكاران واحد نظ��ارت فرابورس ايران 
با رصد مستمر سهام ش��ركت گزارش هاي نظارتي 
درباره برخي افراد و گروه ها تهيه كرده اند و در جايي 
كه ظن دستكاري قيمت مي رود در حال برخورد طبق 
مقررات هستند. معاون اجرايي بورس انرژي ايران با 
اشاره به اينكه اين شركت در شفاف سازي هاي متعدد 
خود طي دو سال گذشته بر وجود محدوديت در سقف 
كارمزدهاي دريافتي بورس ها تاكيد كرده اس��ت از 
سهامداران خواس��ت از مبنا قرار دادن تحليل هايي 
كه بدون در نظر گرفتن سقف كارمزدها، درآمدهاي 
غير واقعي ب��راي بورس انرژي محاس��به مي كنند 
خودداري كنند چرا كه اين تحليل ها موجب گمراهي 
سهامداران مي شود.وي افزود: با توجه به محدديت در 
سقف كارمزدها درآمدهاي شركت به ميزان درصد 
افزايش عرضه فرآورده هاي نفتي و برق در بازارهاي 
مختلف اين بورس افزايش پيدا نخواهد كرد و اين در 
تحليل سهامداران بايد مدنظر واقع شود.  وي در پايان 
متذكر شد مسووليت سرمايه گذاراني كه بدون توجه 
به اطلاعات رسمي تصميم گيري مي كنند، بر عهده 

خودشان است.

   ۳۳5ريال؛ سود شناسايي شده »غدشت« 
براي هر سهم: شركت دشت مرغاب در اطلاعات و 
صورت هاي مالي 1۲ماهه منتهي به ۳1خرداد1۳۹۸ 
سود هر سهم را ۳۳5ريال اعلام كرد. به گزارش سنا، 
اين شركت سود عملياتي را 1۳1ميليارد ريال، سود 
خالص را 1۷ ميليارد و ۹10ميلي��ون ريال و زيان 
انباش��ته پايان دوره را 11۳ميليارد و 111ميليون 
ريال اع��لام كرده اس��ت. در اين گ��زارش اهداف 
»غدش��ت« در س��ال مالي جديد حفظ سهم بازار 
ش��ركت در محصولات اس��تراتژيك و همچنين 
افزايش ف��روش در محصولات گروه بس��ته بندي 
است. از سوي ديگر تغييرات و نوسانات اخير در بازار 
ارز، آثار بالقوه اي در بهاي خريد مواد اوليه ش��ركت 
ايجاد خواهد كرد. ليكن به منظور حفظ سهم بازار، 
رويك��رد مديريت بر حداقل افزاي��ش نرخ فروش، 
تا حدود پوش��ش بهاي تمام شده اس��ت. با توجه 
به نوس��انات قيمتي اخير، پيش بيني قابل اتكاء 
در خصوص بهاي خريد مواد اوليه بس��ته بندي 
)شيشه، قوطي و ساير لوازم بسته بندي( وجود 
ن��دارد. ذكر اين نكته ضروري اس��ت كه با توجه 
به روند افزايش قيمت ها و تأثير آن بر نهاده هاي 
كشاورزي، پيش بيني افزايش قابل توجه در نرخ 
خريد مواد اوليه كشاورزي در 6 ماهه آتي نيز وجود 
دارد. ليكن به دليل شرايط فعلي بازار، حدود ريالي 
افزايش بهاي مواد اوليه قابليت پيش بيني ندارد. 
اين شركت اعلام كرد كه در تغييرات بهاي عوامل 
بهاي تمام شده توليدات از جمله نرخ مواد اوليه 
تره بار و بسته بندي در دوره مورد گزارش بسيار 
زياد بوده اس��ت. لذا تا برقراري ثبات قيمتي در 
بازار مديريت قادر به پيش بيني قابل اتكا در اين 

خصوص نيست.

   داوه ۳ماهه ۷۲ريال از س�ود را پوشش داد 
شركت داروسازي آوه س��ينا در صورت هاي مالي 
۳ماهه اعلام كرد كه ۷۲ريال از س��ود هر س��هم را 
پوشش داده اس��ت. شركت داروس��ازي آوه سينا 
در اطلاعات و صورت ه��اي مالي ۳ماهه منتهي به 
۳1خرداد1۳۹۸ س��ود هرس��هم را ۷۲ريال اعلام 
كرد. اين ش��ركت س��ود عملياتي را ۴۹ميليارد و 
۴۳5ميليون ريال، س��ود خال��ص را ۳۴ميليارد و 
60۸ميليون ريال و س��ود انباش��ته پايان دوره را 
۲15ميلي��ارد ريال اعلام كرد. »داوه« در تش��ريح 
اه��داف و برنامه هاي راهبردي خ��ود در خصوص 
توليد و فروش محصولات اعلام كرده است كه توليد 
محصولات جديد، توليد محصولات با حاشيه سود 
بالاتر، كاهش توليد و ف��روش محصولات زيان ده 
و بررس��ي و تحقيق روي محصولات زيان ده جهت 
افزايش راندمان توليد از برنامه هاي شركت است. 
همچنين نرخ فروش محصولات به تناسب افزايش 

نرخ ارز، افزايش خواهد داشت.

گروه بورس|محمد امين خدابخش|
معاملات روز جمعه در بازارهاي جهاني بسيار غير منتظره به اتمام 
رسيد. طي اين روز در حالي كه تمامي معاملات يك هفته اخير در 
انتظار سخنان جرمي پاول رييس فدرال رزرو در اغما و نوسان هاي 
 بي حاصل س��پري ش��ده، بازارها در نهايت به س��خنان مهم ترين 

تصميم ساز پولي جهان واكنش منفي نشان دادند. 
همان طور كه در گزارش هاي قبلي به آن اشاره شد، سرمايه گذاران 
امريكايي مدت هاست به هر خبري كه مربوط به كاهش نرخ بهره باشد 
واكنش جدي نشان مي دهند. دليل اين واكنش ها نيز به چشم انداز 
اقتصادي و ركود احتمالي بر مي گردد كه بسياري از مفسران معتقدند 
به واسطه جنگ تجاري، سياس��ت هاي دونالد ترامپ و مقتضيات 
طبيعي اقتصاد پس از يك دوره رونق، به وقوع خواهد پيوست. از همين 
رو، با شروع سال جاري ميلادي همواره به دنبال آنند تا از هر عاملي 
كه به كاهش نرخ بهره و به تبع آن رونق در سرمايه گذاري بهره ببرند.

با اين ح��ال، همان گونه كه پيش تر انتظار مي رفت، در س��خنراني 
آخر هفته رييس فدرال رزرو، خبري از كاهش دوباره نرخ بهره نبود. 
پس از س��خنان وي كه در صبح جمعه ايراد ش��د، بازارهاي امريكا 
 واكنش��ي منفي را آغاز كرد؛ واكنش��ي كه با درج خبر اعمال تعرفه

 5 تا 10 درصدي از س��وي چين، روي ۷5 ميليارد دلار از كالاهاي 
امريكايي بيش از پيش تشديد شد. موضع گيري چين كه عملا جنگ 
تجاري در گرفته بين قدرت هاي اقتصادي دو سوي آتلانتيك را وارد 

مرحله جديدي كرد، به همين جا محدود نماند.

شاخص هاي داوجونز، اس اند پي 500 و نزدك كه تازه با شك صبح 
گاهي رو به رو شده بودند، پس از مدت كوتاهي، از انتشار توييت هاي 
دونالد ترامپ به اين تصميم چين، فشار بيشتري را متحمل شدند. بر 
اين اساس قرار شده تا تعرفه وضع شده روي ۳00 ميليارد دلار كالاي 
چيني كه پيش تر نرخي حدود 10 درصد براي ان در نظر گرفته شده 
بود به 15 درصد افزايش يابد، همچنين ۲50 ميليارد دلار از صادرات 

چيني ها نيز تعرفه اي بين ۲5 تا ۳0 درصد را متحمل خواهند شد.
تمامي اين عوامل موجب شد تا روز جمعه معاملات سهام در امريكا 
بيش از پيش با نوسان همراه شود و متوسط بهاي تمامي نمادهاي 
مورد معامله در بازار اين كش��ور حدود ۲,5 درصد افت كند. به جز 
سهام معاملات اوراق قرضه هم از اين بابت متحمل فشار سنگيني 
شد و براي بار سوم نرخ اوراق خزانه دو ساله امريكا از نرخ اوراق خرانه 
10 ساله كمتر شد. گفتني است، نمودار اين دو نرخ كه همواره مورد 
توجه بسياري از تحليلگران است به منظور تخمين اختمال ركورد 

مورد ارزيابي قرار مي گيرد.
با اين حال تاثي��ر اين تعرفه ها تنها بر اقتص��اد امريكا نخواهد بود. 
انتظار مي رود شروع دور جديد جنگ تجاري، ضربه اي سهمگين به 
اقتصاد چين وارد كند و رشد اقتصادي اين كشور را كه مدت ها بود 
نسبت به گذشته با ضعف تقاضا مواجه است، به زير 6 درصد ببرد. 
از اين رو انتظار مي رود كه شاخص بورس هاي آسيايي در نخستين 
روز معاملات هفته جاري يعني دوش��نبه واكنش��ي جدي به اين 

رويدادها بدهند.

وحشت در وال استريت
همزمان با بالاگرفتن مناقشات تجاري بررسي شد

گروه بورس|
معاملات نخستين روز از هفته جاري با رشد 1,۴5 درصدي شاخص كل 
بورس به اتمام رسيد. داد و ستدهاي روز شنبه بازار سهام در حالي آغاز 
شد كه تحولات منفي بازارهاي جهاني نتوانست تصميم سهامداران را 
براي افزايش تقاضا در بسياري از نمادهاي بورسي و فرابورسي تغيير 
دهد. برآيند اين امر حجم مناس��ب معاملات در روز گذش��ته بود كه 
توانست ضمن رشد ۳ هزار و ۸5۹ واحدي شاخص بورس تهران، اين 

نماگر را به سطح ۲6۹ هزار و ۹۸6 واحد برساند.
س��اير نماگرهاي بورس تهران نيز طي اين روز با رش��د مواجه شدند 
به طوري كه ش��اخص  قيمت وزني- ارزش��ي با 10۴۲ واحد افزايش 
مع��ادل 1.۴5 درصد به ۷۲ هزار و ۹۳6 واحد و ش��اخص كل هم وزن 
با 1۷65 واحد رش��د معادل ۲.۴5 درصد تا س��طح ۷۳ ه��زار و ۸۹0 
واحد رش��د كرد. همچنين ش��اخص قيمت هم وزن با 11۸۳ واحد 
افزاي��ش، معادل ۲.۴5 درصد به ۴۹ هزار و 5۲۲ واحد، ش��اخص آزاد 
شناور با ۴11۴ واحد رش��د، معادل 1.۳5 درصد به ۳0۷ هزار و ۸۷۸ 
 واحد، ش��اخص بازار اول با ۲6۳6 واحد افزاي��ش معادل 1.۳6درصد 
ب��ه 1۹6 ه��زار ۳ واحد و ش��اخص ب��ازار دوم با ۸5۸۹ واحد رش��د 
مع��ادل 1.5۹ درص��د، ب��ه 5۴۹ ه��زار و ۹۹5 واح��د رس��يد. از 
 س��ويي ديگر روز گذش��ته ۷ نم��اد »فارس ب��ا ۳16 واح��د، همراه 
 با 1۹6 واحد، ش��بندر ب��ا 1۴۳ واحد، وپاس��ار ب��ا 116 واحد، كچاد 
با 110 واحد، حكشتي با ۹5 واحد و پارسان با ۸۷ واحد « رشد، بيشترين 
تاثير مثبت را بر ش��اخص كل بورس بر جاي گذاش��تند.  اين گزارش 

مي افزايد، شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي نيز با رشد مواجه شدند 
به طوري كه شاخص صنايع »زغالسنگ با ۴16 واحد صعود معادل 5 
درصد به ۸ هزار و ۷6۲ واحد، منسوجات با 150 واحد افزايش معادل 
۴.1۲ درصد به ۳ هزار و ۷۹۸ واحد، انبوه سازي با ۸0 واحد صعود معادل 
۴.0۹ درصد به ۲ هزار و 51 واحد، سيمان ۷۴ واحد رشد معادل ۴.0۸ 
درصد به ۲ هزار و 51 واحد، كاش��ي و سراميك با ۳۴5 واحد افزايش، 
مع��ادل ۳.۹5 درصد به ۹ هزار و ۷۹ واح��د، حمل و نقل با ۲۸5 واحد 
رشد معادل ۳.60 درصد به ۸ هزار و ۲۳6 واحد، تامين آب، برق و گاز با 
1۳۴ واحد افزايش معادل ۳.5۴ درصد به ۳ هزار و ۹۳۹ واحد« رسيد. 
در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي ديروز بازار سهام مشخص 
مي كند: قيمت س��هام نمادهاي »وپترو، ثاخت، بفجر، فسرب، البرز، 
حتايد وغدشت« بيش��ترين افزايش قيمت و نمادهاي »وآذر، بالبر، 
كپشير، وملي، فسپا، چكاران و شكربن« بيشترين كاهش قيمت را در 

بازار سهام رقم زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند.
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز قبل بورس، در ۴0۷ هزار نوبت 
معاملاتي، 5 ميليارد و 1۷۷ ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 1۴ هزار و 
۹۴ ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار به ۹۹1 هزار و 600 
ميليارد تومان رسيد. در فرابورس نيز وضعيت مشابه بورس بود. رونق 
معاملات در اين روز به رشد 10 درصدي شاخص اين بازار انجاميد. بر اين 
 اساس معاملات امروز بازار در حالي به اتمام رسيد كه شاخص فرابورس
۳ هزار و 5۸۹ واحدي ش��د. اين در حالي است كه ارزش معاملات اين 

بازار ۹۲۳ ميليارد تومان بوده است.

شاخص بورس در آستانه ورود به كانال 270 هزار واحدي
مروري بر آمار معاملات بورس و فرابورس

خبر
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قائم مقام وزير صنعت در امور بازرگاني:

قيمت قابل قبول دولت، قيمت عرف است
تعادل|

قائم مقام وزير صنعت در امور بازرگاني به ارايه توضيحاتي 
درباره »سيستم توزيع كالا در بازار، تخصيص دلار 4200 
تومان��ي، تاثير ت��ورم و افزايش ن��رخ ارز در قيمت كالاها، 
ممنوعيت ه��اي صادراتي، شفاف س��ازي رف��ع تعهدات 
واردكنندگان« پرداخت. او در تازه ترين اظهارات خود، وعده 
داده كه در صورت ادامه ثبات در بازار ارز، قيمت كالاها نيز 
كاهش يابد. حسين مدرس خياباني در عين حال علت گراني 
برخي از كالاها را ناشي از ايرادات سيستم توزيع در كشور 
دانس��ت وتاكيد كرد كه قانون نصب برچسب قيمت روي 
كالاها احيا مي شود. البته او اين اطمينان را داد كه ذخاير 
كالاهاي استراتژيك كامل است. قائم مقام وزير صنعت در 
امور بازرگاني همچنين اعلام كرد كه فعلا برنامه اي براي 
حذف دلار 4200 توماني وجود ن��دارد. مدرس خياباني، 
اما در گفت وگوي خود با ايس��نا در مورد آمار ارايه ش��ده از 
سوي رييس كل بانك مركزي مبني بر اجرايي نشدن يك 
ميليارد دلار تعهد ارزي واردكنندگان نيز به ارايه توضيحاتي 
پرداخت. به گفته او، برآوردها نش��ان مي دهد، ۵0 درصد 
از اين رقم مربوط به شركت پش��تيباني امور دام است كه 
بازگشت كالاهاي آنها به كشور مراحل مختلف خود را طي 
كرده و به زودي تعهدات نهايي مي شود. مابقي نيز مربوط 
به واردكنندگاني است كه ثبت سفارش كرده اند و اقدامات 
لازم براي وارد كردن كالاهايشان را انجام مي دهند. از اين 
منظر، مدرس خياباني، با بي��ان اينكه واردكنندگان براي 
انجام تعهداتشان در شرايط تحريم به زمان بيشتري نياز 
دارند، پيشنهاد داد كه به اين واردكنندگان از ابتداي فرآيند 
چهارماه زمان داده شود تا كالاهايش��ان را وارد كنند و در 
صورتي كه بعد از فرجه داده شده، اقدامي صورت نگرفت، 
مي توان از طريق مراجع قانوني كار آنها را پيگيري كرده و 

نتايج را به مردم ارايه كرد. 

      احياي قانون نصب برچسب قيمت ها 
قائم مقام وزير صنع��ت در امور بازرگاني در گفت وگويي با 
ايسنا، درباره موضوعاتي از جمله »سيستم توزيع كالا در 
بازار، نرخ دلار 4200 توماني، تاثير تورم و افزايش نرخ ارز در 
قيمت كالاها، ممنوعيت هاي صادراتي، شفاف سازي رفع 
تعهدات واردكنندگان« به ارايه توضيحاتي پرداخته است. 
حسين مدرس خياباني در پاسخ به چرايي ناكارآمد بودن 
سيستم توزيع با بيان اينكه ايراد گرفتن از نظام توزيع كالاها 
بايد با توجه به واقعيت ها انجام شود، توضيح داد: براي مثال 
وقتي قيمت كالايي همچون سيب زميني ناگهان در بازار 
افزايش پيدا مي كند، براي آنكه يك ايراد كلي به نظام توزيع 
كالاها بگيريم، بايد يك پرسش مهم را مطرح كنيم، كه چرا 
در همين نظام توزيع تا هفته قبل قيمت سيب زميني 3 هزار 
تومان بود، اما ناگهان قيمت افزايش يافت؟ چه طور ممكن 
اس��ت كه همان نظام توزيع كه برخي مي گويند ناكارآمد 
است، براي مدت طولاني قيمت يك كالا را باثبات نگه داشته 

اما ناگهان تغييراتي در بازار آن كالا اتفاق مي افتد؟
بنابه اظهارات او، در موارد اينچنيني پيش از آنكه به نظام 
توزيع ايراد گرفته ش��ود، بايد به بح��ث تامين كالاها نگاه 
كرد. براي مثال در حوزه كش��اورزي برخي از كالاهاي ما 
در فصل هاي مختلف براي تامين كامل با مش��كل مواجه 
مي شوند و يك زمان كوتاه مدت نياز است تا با تامين جديد، 
قيمت ها بار ديگر به نظم سابق باز گردند. همانطور كه وزير 
جهاد كشاورزي پيش از اين اعلام كرده بود براي رسيدن 
برخي محصولات به بازار به چند هفته زمان احتياج است و 

نمي توان حدفاصل رسيدن اين كالاها به بازار اعلام كرد كه 
نظام توزيع ما مشكلات بنيادين دارد. قائم مقام وزير صنعت 
در امور بازرگاني با بيان اينكه قطعا نظام توزيع ايراداتي داشته 
كه وزارت صنعت تلاش مي كند آنها را برطرف كند، تاكيد 
كرد: بايد توجه داشت كه نظام توزيع ما در سال هاي گذشته 
تغييرات مثبت قابل توجهي را پشت سر گذاشته است. براي 
مثال ما امروز سامانه جامع تجارت را داريم كه با استفاده از 
آن بطور دقيق مشخص مي شود كه يك كالا از زمان توليد 
يا از زمان واردات چه مراحلي را طي كرده و چگونه به دست 

مصرف كننده رسيده است.
مدرس خياباني با بيان بهبود امكانات نظارت بر توزيع كالاها، 
اظهار كرد: برخلاف دهه هاي گذش��ته ما امروز اطلاعات 
دقيقي داريم كه كالاهاي مصرفي مردم در كجا انبار شده 
و به چه شكلي به دست شان مي رسد و از اين رو در صورت 

مشاهده تخلف با آنها برخورد مي شود.
او با تاكيد بر لزوم بازگش��ت برخي فرهنگ هاي مثبت به 
اقتصاد ايران، توضيح داد: در بسياري از كشورهاي خارجي 
مي بينيم كه در فروشگاه ها روي تمامي قفسه ها برچسب 
قيمت خورده و مشتري بطور دقيق در جريان نرخ ها قرار 
مي گيرد. اين موضوع نخستين و مهم ترين حق متقاضي 
كالا است و وزارت صنعت، معدن وتجارت تلاش مي كند، اين 
حق را بازگرداند. اين در حالي است كه به گفته قائم مقام وزير 
صنعت در امور بازرگاني، متاسفانه در بسياري از فروشگاه هاي 
ما فرهنگ برچسب قيمت فراموش شده است. ما بايد تلاش 
كنيم با تكرار و تاكيد روي اين موضوع بار ديگر اين برچسب ها 

را به فروشگاه هاي عرضه نيازهاي مردم بازگردانيم.
مدرس خياباني در پاسخ به اين س��وال كه آيا براي بهبود 
نظارت بر توزيع كالاها مس��ائلي همچون محدود كردن 
خرده فروش ها مطرح است، پاسخ داد: ما امروز در كشور 3 
ميليون واحد خرده فروشي داريم كه در آنها ۷۵00 اتحاديه 
و 20 ميليون شغل وجود دارد. اصناف ۱۷ درصد از آمار توليد 
ناخالص داخلي را به خود اختصاص داده اند و قطعا نمي توان 
به حذف يا كنار گذاش��تن آنها فكر كرد. او در ادامه عنوان 
كرد كه در كنار فعاليت خرده فروش��ي ها امروز مدل هاي 
جديد فروشگاه هاي زنجيره اي يا فروشگاه هاي اينترنتي 
وارد شده اند كه مي توانند سهمي از بازار را به خود اختصاص 
دهن��د. در كنار آن روش هاي ديگ��ري همچون فروش از 
طريق اتحاديه ها از گذش��ته وجود داشته و در حال حاضر 
نيز ادامه دارد. مدرس خياباني با تاكيد بر اين موضوع كه بايد 
واسطه هاي غيرضرور از نظام توزيع كالا حذف شوند، تصريح 
كرد: برخي از واسطه ها ضروري هستند و به رساندن كالا به 
دست مردم كمك مي كنند، اما بعضا واسطه هاي غيرضرور 
با ورودشان به بازار موجب افزايش قيمت ها مي شوند كه بايد 

حضور آنها محدود شود.

      پاسخي به گراني كالاها 
مدرس خياباني با بيان اينكه بخشي از افزايش قيمت كالاها 
در سال گذشته به دنبال بالا رفتن نرخ تورم و افزايش قيمت 
ارز بوده، تشريح كرد: قطعا قيمت كالاها از شاخص هاي كلان 
اقتصادي تاثير مي پذيرند و نمي توان انتظار داشت كه با وجود 

تورم، قيمت ها در اين حوزه ثابت بماند.
قائم مقام وزير صنعت در امور بازرگاني افزود: آنچه در اين 
ميان مهم است، سوء استفاده برخي افراد از اين تورم است. 
براي مثال قيمت يك كالا از يك به دو واحد افزايش يافته، 
اما در اين ميان برخي واس��طه ها و سودجويان قيمت را از 
حد عادي نيز بالاتر برده اند و همين مساله به گرانفروشي 

منجر شده است. ما تمام تلاش خود را مي كنيم كه با اين 
گرانفروشي برخورد ش��ود. او با بيان اينكه همانطور كه با 
افزايش قيمت ارز كالاها گران شدند، با ثبات و كاهش اين 
نرخ نيز شاهد پايين آمدن قيمت ها خواهيم بود، گفت: اين 
انتظار كه به محض پايين  آمدن قيمت دلار، قيمت كالاها 
نيز كم شود، از واقعيت به دور است؛ همانطور كه در چند ماه 
ابتدايي افزايش قيمت ارز كالاها به شكل دفعه اي افزايش 
قيمت نداشتند، در حال حاضر نيز بايد پس از يك دوره از 
ثبات، انتظار كاهش قيمت ها را داشته باشيم. به گفته مدرس 
خياباني، ميزان تاثيرپذيري هر كالا از نرخ ارز متفاوت است 

و براساس ميزان اين تاثير قيمت ها تغيير خواهند كرد.
قائم مقام وزير صنعت در امور بازرگاني با بيان اينكه سياست 
ابتدايي وزارت صنعت، معدن و تج��ارت در رابطه با هيچ 
كالايي، واردات يا محدود كردن صادرات نيست، توضيح 
داد: ما تمام تلاش خود را مي كنيم كه با استفاده از ابزارهاي 
موجود، ب��ازار كالاهاي داخلي به بهترين ش��كل ممكن 
مديريت ش��ود و كمترين تلاطم را در آن ش��اهد باشيم. 
براس��اس آيين نامه در صورتي كه تمام اين ابزارها كارايي 
نداشته باشند، مي توان در مدت مشخص نسبت به واردات 
يا محدود كردن صادرات اقدام كرد تا پس از بازگش��ت به 
ثبات، بار ديگر به سياست هاي قبلي بازگرديم. او با تاكيد بر 
اين موضوع كه مي توان با برخي سياست گذاري هاي به موقع 
محدوديت هاي اين چنيني را كاهش داد، بيان كرد: براي 
مثال اگر ما بتوانيم پيش از ماه رمضان نسبت به صادرات خرما 
عوارضي تعيين كنيم كه صادركننده در دل آن بتواند تصميم 
بگيرد كه چگونه نياز بازار را تامين كرده و به صادرات فكر 
كند، بسياري از مشكلات در اين حوزه برطرف خواهد شد.

      عملكرد سامانه آنلاين قيمت 
قائم مقام وزير صنعت در امور بازرگاني با اشاره به برنامه ريزي 
جدي براي شفاف سازي قيمت كالاهاي اساسي، اظهار كرد: 

ما اخيرا سامانه اعلام قيمت ۱00 قلم كالاي اساسي را فعال 
كرده ايم كه در چارچوب آن مردم مي توانند از قيمت هاي 
قابل قبول دولت باخبر شوند. در اين سامانه پايين ترين نرخ 
موجود در بازار و همچنين بالاترين نرخ اعلام شده و در كنار 

آن يك قيمت عرف نيز در اختيار مردم قرار مي گيرد.
بنابه توضيحات مدرس خياباني، قيمت قابل قبول دولت 
همان قيمت عرف اس��ت، اما براي اينكه س��امانه بتواند 
واقعيت ها را منعكس كند، پايين ترين و بالاترين قيمت هاي 
موجود در بازار نيز ارايه ش��ده است كه مردم بايد بدانند در 
صورت مواجه ش��دن با نرخي بالاتر از قيمت عرف، واحد 
صنفي مربوطه گرانفروشي مي كند. به گفته او، با امكاني كه 
در اين سامانه قرار گرفته مردم مي توانند به محض مواجه 
شدن با گرانفروشي گزارش آن را ثبت كرده و واحد صنفي 

متخلف را معرفي كنند.
قائم مقام وزير صنعت در امور بازرگاني همچنين با بيان اينكه 
بخشي از تلاطم هاي بازار به دليل نبود امنيت رواني در مردم 
ايجاد مي شود، تاكيد كرد: ما با قاطعيت اعلام مي كنيم كه 
امروز تمام مصرف و نياز جامعه بطور كامل تامين شده و هيچ 
نگراني در اين حوزه وجود ندارد. در كنار آن ذخاير استراتژيك 
كشور كامل است و براي امسال و اوايل سال آينده هيچ نيازي 
در اين حوزه نخواهيم داشت. به گفته او، مردم بايد بدانند كه 
برخي شايعات و گمانه زني ها در رابطه با محدود بودن كالاها 

صحت ندارد و هيچ كسري در بازار وجود نخواهد داشت.

      ارز ۴۲۰۰ توماني فعلا حذف نمي شود
اما قائم مقام وزير صنعت در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود و در پاسخ به اين پرسش كه آيا عرضه ارز 4200 توماني 
براي كالاهاي اساس��ي طرحي موفقيت آميز بود، توضيح 
داد: قطعا مي توان انتقادهايي به اجراي اين طرح داشت، اما 
در مجموع نتايج مثبت آن نيز غيرقابل چشم پوشي است. 
براي مثال امروز برنج خارجي كه ارز 4200 توماني دريافت 

مي كند در بازار قيمتي كمت��ر از نصف قيمت برنج ايراني 
دارد و همين مساله امنيت غذايي مردم را تضمين مي كند.

بنابه توضيحات او؛ در حوزه نهاده هاي دامي نيز براي مثال 
»خوراك دام و طيور« با اين ارز تامين مي شود و قيمت هاي 
موجود در بازار با توجه به همين برنامه است و اگر قيمت ها 
آزاد ش��ود با يك افزايش نرخ مواجه خواهيم شد. مدرس 
خياباني بر اين باور اس��ت كه با توجه به تمام اين ش��رايط 
فعلا تصميمي براي حذف ارز 4200 توماني وجود ندارد. 
مدرس خياباني در عين حال به ذكر اين نكته نيز پرداخت 
كه واگذاري اين ارز به چند قلم كالاي اساسي محدود شده 
و در رابطه با ديگر كالاها دولت تخصيص اين ارز را متوقف 

كرده است.

      شفاف سازي رفع تعهدات واردكنندگان
قائم مق��ام وزير صنعت در ام��ور بازرگاني دربخش بعدي 
س��خنان خود درباره آمار ارايه ش��ده از سوي رييس كل 
بانك مركزي مبني بر اجرايي نش��دن ي��ك ميليارد دلار 
تعهد ارزي واردكنندگان، نيز به ارايه توضيحاتي پرداخت و 
گفت: برآوردها نشان مي دهد، ۵0 درصد از اين رقم مربوط 
به شركت پش��تيباني امور دام است كه بازگشت كالاهاي 
آنها به كش��ور مراحل مختلف خود را طي كرده و به زودي 
تعهدات نهايي مي شود. مابقي نيز مربوط به واردكنندگاني 
است كه ثبت س��فارش كرده اند و اقدامات لازم براي وارد 
كردن كالاهايشان را انجام مي دهند. مدرس خياباني اين 
را هم گفت كه با توجه به شرايط تحريم بايد درك كرد كه 
بعضا واردكنندگان براي انجام تعهداتشان به زمان بيشتري 
احتياج خواهند داشت. پيش��نهاد ما اين است كه به اين 
واردكنندگان از ابتداي فرآيند چهار ماه زمان داده شود تا 
كالاهايش��ان را وارد كنند و در صورتي كه بعد از اين زمان 
اقدامات لازم انجام نشد، مي توان از طريق مراجع قانوني كار 

آنها را پيگيري كرده و نتايج را به مردم ارايه كرد.

عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران خبر داد: با توافق 
دولت هاي ايران و عراق، در سه نقطه از مرزهاي مشترك 
دو كشور مراكز تجاري ايجاد مي ش��ود. به گزارش اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران، كيوان كاشفي 
در نشس��ت فعالان اقتصادي كرمانشاه با هيات تجاري 
اتاق بازرگاني بابل عراق با اشاره به حجم ۹ ميليارد دلاري 
صادرات ايران به عراق در سال گذشته، گفت: رقم تجارت 
ايران و عراق در يك سال اخير جهش قابل توجهي داشته 
و كرمانش��اه نيز با رقم حدود س��ه ميليارد دلار صادرات 
به عراق سهم بس��زايي از اين مبادلات تجاري را به خود 
اختصاص داده اس��ت. او ضمن تأكيد بر لزوم حفظ اين 
ميزان صادرات به عراق و افزايش آن افزود: براي تحقق اين 
هدف چند استراتژي مهم در پيش گرفته ايم كه اولين و 
مهم ترين آن، صادرات مواد اوليه به عراق است ضمن اينكه 
برنامه داريم سرمايه گذاري هاي مشترك در عراق را نيز 
افزايش دهيم. رييس اتاق كرمانشاه ادامه داد: برنامه ديگر 
استفاده از مرزهاي مشترك عراق است زيرا ايران از بين 

تمام كشورهاي همسايه بيشترين مرز را با عراق دارد و ما 
نيز بايد از اين ظرفيت حداكثر استفاده را ببريم. او با بيان 
اينكه اخيراً دو دولت ايران و عراق به توافق رس��يدند كه 
مراكز تجاري را در سه نقطه از مرزهاي مشترك دو كشور 
ايجاد كنند، يادآور شد: مقرر شد يك نقطه از اين مراكز 
در مرزهاي استان كرمانشاه باشد. كاشفي از برنامه ريزي 
براي واردات از كش��ور عراق به ايران هم خبر داد و گفت: 
به دليل صادراتي كه به كشور عراق داريم هم ارز كافي در 
اين كشور داريم و هم شركت هاي فعال زيادي در عراق 
داريم كه مي توانند به افزايش واردات از اين كشور كمك 
كنند. او بر لزوم افزايش ترانزيت بين دو كشور هم تأكيد 
كرد و با بيان اينكه ايران و عراق ظرفيت قابل توجهي در 
ترانزيت منطقه دارند، گفت: امكان افزايش ترانزيت بين 
دو كشور تا پنج برابر ميزان فعلي وجود دارد.عضو هيات 
رييسه اتاق ايران با بيان اينكه بايد از ظرفيت گردشگري، 
به ويژه توريسم درماني و زيارتي نيز بين دو كشور استفاده 
كنيم، اظهار كرد: به دليل علايق مشترك بين مردم ايران 

و عراق بايد به بعد توريست براي افزايش تعاملات بين دو 
كشور بيشتر توجه كنيم.  به عقيده كاشفي، امروز مبادلات 
توريست بين دو كشور ايران و عراق بسيار بيشتر شده و 
توافقات بين سران دو كشور براي در نظر گرفتن تسهيلات 
رواديد بين دو كشور به اين موضوع كمك كرده است.او 
ابراز اميدواري كرد: بزودي به دليل درهم تنيدگي كه بين 
مردم دو كشور وجود دارد شاهد از بين رفتن ويزا براي تردد 

بين ايران و عراق باشيم.
عضو هيات رييسه اتاق ايران از ايران و عراق به عنوان دو 
كشور بزرگ و ثروتمند منطقه ياد كرد و ادامه داد: با دقت 
تحولات اقتصادي و سياسي عراق را پيگيري مي كنيم و 
اكنون كه ثبات و آرامش در اين كشور فراهم شده است 
بايد به دنبال افزايش تعاملات بين دو كشور باشيم. مردم 
دو كشور نيز مي توانند از مزيت هاي اين تعاملات بيشتر 
اس��تفاده كنند و اين عزم بين مس��وولان دو كشور نيز 
وجود دارد كه شرايط را براي تعاملات بيشتر و استفاده از 

ظرفيت هاي يكديگر فراهم كنند.

      صادرات مجدد كالا از عراق به ايران
رييس اتاق بازرگاني بابل عراق نيز به نمايندگي از فعالان 
اقتص��ادي اين اس��تان براي كمك ب��ه تأمين كالاهاي 
وارداتي مورد نياز ايران اعلام آمادگي كرد و با اش��اره به 
م��راودات تجاري كه بين ايران و عراق وجود دارد، گفت: 
سال گذشته حدود ۱2 ميليارد دلار كالا از ايران به عراق 
صادر شده كه ۹ ميليارد دلار آن كالاهاي مصرفي و بقيه 
شامل نفت، گاز و... بوده است. اين ميزان صادرات مي تواند 
تا سطح 20 ميليارد دلار افزايش پيدا كند. صادق هاشم 
فاضل با اش��اره به برنامه هايي كه براي افزايش مبادلات 
تجاري بين ايران و عراق وجود دارد، عنوان كرد: در سفر 
اخير رييس جمهوري ايران به عراق توافقاتي بين سران 
دو كش��ور صورت گرفت كه يكي از موارد آن ايجاد س��ه 
منطق��ه آزاد در نوار مرزي ايران و عراق اس��ت. به عنوان 
بخش خصوصي به دولت عراق فش��ار وارد مي كنيم كه 
اين توافقات بين دو كش��ور هر چه زودتر اجرايي شود و 
ويژگي ها، موقعيت دقيق و مساحت اين مناطق هرچه 
سريعتر مشخص شود. او يكي ديگر از زمينه هاي همكاري 
مش��ترك را كمك به صادرات مجدد به ايران ياد كرد و 
گف��ت: اين آمادگي را داريم در ش��رايطي كه ايران براي 
واردات برخي كالاها محدوديت دارد، كالاهايي را به عراق 
وارد كرده و بدون سود به ايران صادرات مجدد كنيم. البته 

در اين زمينه محدوديت هاي قانوني داريم اما به دنبال رفع 
اين محدوديت ها هستيم. به گفته هاشم فاضل، برقراري 
صادرات مجدد به جمهوري اسلامي ايران هم مي تواند به 
فعال شدن واردات كالا به عراق كمك كند و هم كمكي 
به جمهوري اسلامي ايران در اين شرايط باشد. او بر لزوم 
س��رمايه گذاري هاي مش��ترك بين ايران و عراق تأكيد 
كرد و افزود: درخواس��ت ما اين است كه خطوط توليد و 
مونتاژ كالاها توسط تجار ايراني در عراق راه اندازي شود 
يا خط توليد كارخانه هايي كه در زمينه توليد كالا براي 
صادرات به عراق فعاليت دارند به داخل عراق جابه جا شود. 
رييس اتاق بازرگاني بابل عراق با اشاره به مزيت هايي كه 
سرمايه گذاري هاي مشترك بين دو كشور دارد، يادآور 
شد: اين امر كمك مي كند هم توليد ملي در عراق افزايش 
يابد هم نيروهاي كار دو كشور مشغول به كار شوند و هم 
تجار ايراني با هزينه كمتري دسترسي به بازار عراق داشته 
باشند. به گفته او، وقتي كه كالاهاي ايراني در عراق توليد 
ش��ود هم از هزينه هاي گمركي معاف خواهد ش��د، هم 
هزينه هاي حمل ونقل بسيار كاهش مي يابد و به علاوه اين 
كالاها بدون واسطه در بازار عراق عرضه خواهد شد. هاشم 
فاضل از مشوق هايي كه براي سرمايه گذاري در عراق در 
نظر گرفته شده نيز ياد كرد كه شامل معافيت هاي مالياتي، 

تضمين خروج سرمايه اوليه و... است.

نمايندگان بخش خصوصي در كميسيون تسهيل تجارت 
و توس��عه صادرات اتاق بازرگاني تهران، با حضور مديران 
ارشد صندوق ضمانت صادرات به بررسي و تشريح عملكرد 
اين صندوق پرداختند و خدمات گوناگون آن براي توسعه 
صادرات بخش خصوصي و پوشش ريسك هاي صادراتي 
را م��ورد نقد قرار دادند. در اين نشس��ت مديران صندوق 
ابراز امي��دواري كردند با مطالبه گ��ري و همراهي بخش 
خصوصي، شرايط افزايش سرمايه صندوق فراهم شود. در 
اين نشست مدير اطلاعات و برنامه ريزي صندوق ضمانت 
صادرات با بيان اينكه كل پوش��ش ريسك صادراتي سال 
۹۷ معادل 2.3 ميليارد دلار بوده اس��ت، افزود: پوش��ش 
ريسك صادرات امسال به رقم 8۱8 ميليون دلار رسيده 
كه 88 درصد نسبت به مدت مشابه ۹۷ رشد داشته است. 
پوشش  بيمه اعتبار صادراتي كوتاه مدت 3۵8 ميليون دلار 

و پوش��ش  بيمه اعتبار صادراتي ميان و بلندمدت معادل 
3۷۹ ميليون دلار اس��ت كه به ترتيب با رشد 3۱ درصد و 
۹3۷۵ درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال ۹۷ مواجه 
شده است. مهرداد پارسامنش، سپس به معرفي خدمات 
قابل ارايه به صادركنندگان پرداخت و گفت: ايجاد مزيت 
صادراتي براي كالاها و خدمات ايراني، تسهيل دسترسي 
صادركنندگان به تامين مالي ارزان قيمت صادراتي، صدور 
ضمانتنامه هاي لازم براي مناقصات خارج از كشور، بيمه 
مطالبات مدت دار صادركنندگان و تبديل آن به نقدينگي، 
س��رمايه گذاري صادراتي در خارج از كش��ور و شناخت 
بازارها و مش��تريان خارجي در ش��مار اين خدمات قرار 
دارد.  در همين حال، مديرعامل صندوق ضمانت صادرات 
توضيح داد كه اين صندوق به دليل رش��د عملكرد، مقام 
نخست را در ميان كش��ورهاي عضو اتحاديه امان كسب 

و كرس��ي هيات مديره اتحاديه امان براي سال 2020 تا 
202۱ را با اجماع كش��ورهاي اسلامي احراز كرده است. 
افروز بهرامي گفت: سرمايه اين صندوق ۱30 ميليون دلار 
بوده و مهم ترين مساله در شرايط كنوني كفايت سرمايه 
۷درصدي صندوق ضمانت صادرات است كه اميدواريم اتاق 
بازرگاني در افزايش سرمايه اين صندوق به ما كمك كند. 
افروز بهرامي با اشاره به امكان اعتبارسنجي شركت هاي 
طرف معامله با صادركنندگان ايران��ي گفت: در عراق به 
عنوان يكي از ش��ركاي تجاري ايران، ما با شخصيت هاي 
حقيقي مواجه هستيم كه فاقد ترازنامه شركتي هستند 
و در اين كشور مشكل اعتبار سنجي وجود دارد. صندوق 
براي حل اين مساله در عراق و افغانستان، حضور مستقيم 
پيدا كرد و دفتر ما در عراق راه اندازي شده و صادركنندگان 
 مي توانند از خدمات آن اس��تفاده كنند.  در ادامه، بهمن 

منتي، مديرخس��ارت صندوق ضمانت ص��ادرات درباره 
يكي از خدمات صندوق مبني بر پوشش بيمه اي خسارات 
صادركنندگان توضيح داد و گفت: پس از اعتبارس��نجي 
خريدار خارجي، اگر براي صندوق محرز شود كه صادرات 
انجام شده و خريدار به سبب ريسك سياسي يا ورشكستگي 
بدهي خود را تسويه نكرده، صادركننده حقوق قرارداد را 
به صندوق واگذار كرده و ظرف 4۵ روز خس��ارت دريافت 
 مي كند و صندوق پيگير بازيافت اين خس��ارت از خريدار 
خارجي خواهد بود. رييس كميس��يون تسهيل تجارت 
و توس��عه صادرات اتاق تهران با تاكي��د بر اينكه خدمات 
صندوق بايد به نحو شايسته اي اطلاع رساني شود، افزود: 
ش��واهد نش��ان  مي دهد كه خدمات صن��دوق به بخش 
خصوصي واقعي كمتر بوده و منابع اين صندوق بيشتر در 
اختيار خصولتي ها قرار گرفته است؛ شايد به اين دليل كه 
اين شركت ها در بازار سرمايه فعال بوده اند و اعتبارسنجي 
آنها به راحتي انجام   شده است. محمد لاهوتي با بيان اينكه 
صادركنندگان بخش معدن و كشاورزي كمتر مورد توجه 
صندوق بوده اند، توصيه كرد كه صندوق ضمانت صادرات 

ارتباط خود را با اين بخش ها تقويت كند. او سپس با اشاره 
به اينكه سرمايه صندوق، تناسبي با حجم صادرات كشور 
ندارد، گفت: ادغام صندوق ضمانت صادرات و بانك توسعه 
صادرات  و ايجاد )EXIMBANK( مي تواند به عنوان يك 
راهكار براي افزايش سرمايه صندوق مورد توجه قرار گيرد 
و خدمت رس��اني به حوزه توليد، صادرات و واردات مواد 
اوليه كارخانجات را نيز پوشش دهد. احمدرضا فرشچيان 
نيز با اشاره به اينكه بخش عمده اي از مشتريان صندوق، 
خصولتي ها هس��تند، گف��ت: بخش زي��ادي از صادرات 
كشور توسط شركت هايي انجام  مي گيرد كه اندازه بزرگي 
ندارند. حال آنكه آسيب پذيري اين شركت ها بيشتر است 
و بيش از شركت هاي بزرگ به خدمات صندوق نياز دارند. 
پيشنهاد من اين است كه صندوق براي شركت هاي كوچك 
و متوس��ط، بس��ته خدمات طراحي كند. محمدمهدي 
طباطبايي نماينده كنفدراسيون صادرات ايران با تاكيد بر 
اينكه، استفاده از خدمات صندوق براي بخش خصوصي 
واقعي تس��هيل ش��ود، توصيه كرد كه صندوق ضمانت 

صادرات، نگاه خود را از كشور هاي همسايه فراتر ببرد. 
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 شرايط تجارت با قطر
 سخت شد

خبرگزاري فارس | رييس اتاق مشترك ايران و قطر 
گفت: تجارت با قطر بسيار سخت شده و اقدام خاصي از 
سوي دولت براي توسعه تجارت ديده نمي شود. عدنان 
موسي پور درباره وضعيت تجارت بين دو كشور ايران 
و قطر گفت: تجارت با قطر بسيار سخت شده است و تا 
زماني كه برخي مشكلات تجارت بين المللي حل نشود 
به نظر مي رسد اين وضعيت ادامه داشته باشد. رييس 
اتاق مشترك ايران و قطر افزود: شرايط تجارت با قطر 
بسيار سخت است و روز به روز هم سخت تر مي شود 
و تجار تمام توان و نيروي شخصي خود را براي ادامه 
تجارت با اين كشور به كار گرفته اند در حالي كه در اين 
شرايط هيچ حمايتي هم از صادركنندگان نمي شود. 
وي در پاسخ به اينكه با توجه به تاكيد دولت بر توسعه 
تجارت با ۱۵ كشور همسايه آيا حمايتي از سوي دولت 
براي توسعه تجارت با اين كشور انجام مي شود؟ اظهار 
كرد: اقدام خاصي از سوي دولت مشاهده نمي شود و 

تجارت با اين كشور روند كاهشي دارد.

قيمت رب گوجه فرنگي 
كاهش مي يابد

ش�اتا | س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنندگان مكلف ش��د با توجه به كاهش نرخ 
گوجه فرنگي نسبت به اصلاح نرخ رب گوجه فرنگي 
اقدام و قيمت اصلاحي در سامانه ۱24 اطلاع رساني 
ش��ود. س��تاد تنظيم بازار با توجه به كاهش قيمت 
گوجه فرنگي و به منظور جلوگي��ري از ضرر و زيان 
كش��اورزان و از بين رفتن انگيزه توليد اين محصول 
در سال هاي آتي، سازمان مركزي تعاون روستايي را 
مكلف كرد نسبت به خريد حمايتي گوجه فرنگي در 
قالب ساز و كارهاي تعريف شده براي آن سازمان اقدام 
كند. سقف قيمت تعيين شده ۱۱00 تومان به ازاي هر 
كيلوگرم تحويل درب مراكز خريد است و پيش بيني 
شده است، سازمان تعاون روستايي با عقد قرارداد با 
كارخانجات رب سازي نسبت به فروش گوجه فرنگي 
خريداري ش��ده يا فرآوري آن اقدام كند. همچنين 
سازمان برنامه و بودجه كشور، وزارت جهاد كشاورزي 
و وزارت صنع��ت، معدن و تجارت مكلف به تأمين و 
اختصاص منابع مورد ني��از براي اجراي طرح فوق از 
طريق بانك هاي عامل هستند. بر اساس اين گزارش، 
عمليات خريد حمايتي با قيمت مصوب تا زمان تعديل 
و تثبيت قيمت به تشخيص وزارت جهاد كشاورزي 
ادامه خواهد داشت. سازمان حمايت مكلف به محاسبه 
هزينه هاي تبعي اجراي طرح براي تأمين هزينه هاي 
مذكور از سوي سازمان برنامه و بودجه كشور است. بر 
اساس اين گزارش مقرر شد، دفتر مقررات صادرات و 
واردات با دعوت از سازمان ملي استاندارد و سازمان غذا 
و دارو نسبت به تعريف استانداردهاي مورد نياز براي 
صادرات رب گوجه فرنگي در قالب نوع بسته بندي، 
احجام بسته بندي و... اقدام تا مقدمات لازم براي صدور 
مجوز صادرات رب گوجه فرنگي در احجام بالاتر از 3 و 

۵ كيلوگرمي فراهم شود.

ساز و كار دريافت پول 
صادرات برق و  گاز به عراق

خبرگزاري تسنيم | دبير اتاق بازرگاني مشترك 
ايران و عراق جزيياتي از نحوه پرداخت پول صادرات 
برق و گاز ايران به عراق را تشريح كرد و از واريز اين پول 
به يك حساب بانكي در عراق خبر داد كه قرار است 
براي واردات اقلام غيرتحريمي به كار گرفته شود. سيد 
حميد حسيني با اش��اره به توافق انجام گرفته ميان 
بانك مركزي دو كشور ايران و عراق و وزارت خارجه، 
براي يك سازوكار مالي براي پرداخت پول حاصل از 
صادرات گاز و برق ايران به عراق اظهار كرد: در توافق 
انجام گرفته مقرر شد تا پول حاصل از صادرات گاز و 
 TBI برق ايران به عراق در يك حساب بانكي در بانك
عراق متمركز شده و با استفاده از اين حساب، اقلام 
مورد نياز كشور خريداري شود. حسيني گفت: اين 
سازوكار تنها براي اقلام و كالاهاي غيرتحريمي است 
و با توجه به اينكه بانك TBI عراق، تنها بانكي است 
كه توانايي بازگشايي ال سي و خريدهاي خارجي را 
 JPMorgan دارد و از سوي ديگر زيرنظر موسسه
امريكا قرار دارد و بعد از حضور امريكايي ها در عراق، 
مديريت اجرايي اين بانك در اختيار امريكايي ها قرار 
گرفت، نمي شود انتظار بيشتري از اين بانك داشت. او 
درباره ميزان پولي كه به ازاي صادرات گاز و برق ايران 
در حس��اب TBI عراق قرار دارد، گفت: پيش بيني 
مي شود حدود 4 تا ۵ ميليارد دلار پولي كه بخشي از 
آن پول صادرات برق و گاز كشورمان به عراق است و 
بخشي ديگر، مبالغي از مطالبات قبلي ايران در عراق 
را شامل مي شود در اين حساب قرار مي گيرد كه اين 
رقم حدوداً معادل هزينه ارزي يك سوم نيازهاي كشور 

براي تأمين كالاهاي اساسي است. 

كاهش ۱۵ درصدي نرخ 
كالاهاي خرازي 

اتاق اصناف ايران | رييس اتحاديه خرازي فروشان 
تهران از كاهش ۱۵ درصدي نرخ كالاهاي خرازي به 
دليل ركود اقتصادي خبر داد. سيدحسين دكمه چي 
با اشاره به اينكه ممنوعيت واردات برخي از كالاهاي 
صنف خرازي باعث شده تا براي جبران كسري بازار 
كالاها از طريق قاچاق واردات شود، افزود: در برخي 
از كالاهاي صنف خرازي )س��وزن، س��نجاق، لوازم 
آرايش��ي( توليد داخلي نداريم و زمان��ي كه واردات 
اين كالاها نيز ممنوع ش��ود به ناچ��ار كالاي قاچاق 
جايگزين مي گردد. او درباره لوازم خرازي اظهار كرد: 
اتحاديه خرازي داراي ۱240 رسته صنفي است كه 
انواع وسايل خرازي تا انواع لوازم آرايشي و بهداشتي 
و عطريات، شال و روس��ري، لباس زيرمردانه، زنانه 
و بچه گانه، انواع تريكو و البس��ه بافتني كاموا، چتر، 
زيورآلات، بدليجات زينتي، پتو و حوله، اسباب بازي و 

لوازم بهداشتي كودك را تحت پوشش قرار مي دهد.

در نشست كميسيون تسهيل تجارت اتاق تهران مطرح شد
ناهمخواني سرمايه صندوق ضمانت با ارزش صادرات 

عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران خبر داد 

ايجاد مراكز تجاري در ۳ نقطه مرزي با عراق 
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»تعادل«بررسيميكند

عملكرد گلادياتورهاي ايراني روي صندلي مجامع بين المللي انرژي
گروه انرژي|نادي صبوري| 

اگر به مدخل »بند لغ��زي« در ويكي پديا برويد با اين 
توضيح روبرو مي ش��ويد: مردم در ن��گاه اول و با اولين 
برخورد اين ورزش را با بند بازي اش��تباه مي گيرند، در 
حالي كه اين دو كاملًا متفاوت هس��تند، در بند بازي، 
طناب يا س��يم آهني ضخيمي كه بند باز روي آن راه 
مي رود كاملًا سفت و تقريباً بدون تنش و حركت است و 
بند باز از چوب بلندي براي حفظ تعادل استفاده مي كند. 
اما در بندلغزي تسمه كشيده شده بين دو نقطه نسبتاً 
شل و پر از حركت و تنش است و بندلغز بدون استفاده از 
چوب و به كمك حركات دست و بدن تعادل خود را حفظ 
مي كند. اما چرا اين مطلب اين طور ش��روع مي شود؟ 
چون مي ش��ود تصميم گيري ها و عملكرد ايراني ها در 
يك سال اخير را به يك »بندلغز« تشبيه كرد، كسي كه 
دارد روي يك بند باز كه اجازه كوچك ترين اشتباهي 
ندارد حرك��ت مي كند و حتي به خاط��ر اينكه با يك 
رييس جمهور غير قابل پيش بيني در امريكا طرف است 
نمي تواند مطمئن باشد اين بند تنش و حركت نكند. در 
اين يك سال ايراني ها در هر قامتي كه فعاليت كردند با 
موقعيتي چندگانه روبه رو بودند كه بايد بطور همزمان 
فاكتورهاي مختلفي در آن در نظر گرفته مي شد تا به 
بهترين تصميم منتهي شود. حالا اگر ذره بين را جلوتر 
ببريم و بخواهيم بدانيم كساني كه شغلشان نمايندگي 
ايران در مجامع بين المللي انرژي اس��ت چه روزهايي 
داشتند و چه عملكردي از خود رقم زدند به چه جوابي 
مي رسيم؟ آنها بايد از يك طرف مراقب مي بودند در اين 
موقعيت ويژه حق ايران پايمال نشود و از يك طرف بايد 
شأن ايران به عنوان يك كش��ور استخوان دار در حوزه 
توليد و ذخاير ان��رژي را هم حفظ مي كردند. خب اين 
بخش در يك سال اخير تا چه حدي توانسته با در نظر 
گرفتن تمام ملاحظات عملكردي قابل قبول از خود رقم 
بزند؟ در يادداشت پيش رو محمد تائب مديركل امور 
اوپك و روابط ب��ا مجامع انرژي وزارت نفت، به آنچه در 

اين يك سال در اين بخش انجام شده پرداخته است. 
سخن از تعاملات ايران با مجامع بين المللي انرژي طي 
يك سال گذشته )از شهريور 1397 تا شهريور 1398( 
امري است سهل و ممتنع! در اين ميان، سنجش عيار 
ديپلماسي انرژي جمهوري اسلامي ايران نيز در كوران 
وقايع اتفاقيه سال قبل و آن هم در قالب يادداشتي كوتاه 
اندكي دشوار به نظر مي رسد. با وجود اين، تلاش مي شود 
در نوشتار پيش رو به اهم كنش ها واقدامات وزارت نفت 

در مجامع بين المللي انرژي توجه شود.
وزارت نفت جمهوري اس��لامي ايران، با س��ازمان ها و 
نهادهاي بين المللي گوناگوني س��روكار دارد. از جمله 
چهار نهاد بين المللي در عرصه هاي مرتبط با مس��ائل 
نفتي و گازي كشوركه با اداره كل اوپك و روابط با مجامع 
انرژي وزارت نفت در ارتباط مستقيم هستند عبارتند از 
سازمان كشورهاي صادر كننده نفت )OPEC(، مجمع 
كشورهاي صادركننده گاز )GECF(، مجمع بين المللي 
انرژي )IEF( و كنوانس��يون تغيير اقليم س��ازمان ملل 
متحد )UNFCCC( . طي يك س��ال گذشته هر كدام 
از س��ازمان ها يا نهاد هاي مذكور تحولاتي را پشت سر 
گذاشته اند كه وزارت نفت جمهوري اسلامي ايران نيز 
به عنوان يكي از اعضاي هر كدام از چهار نهاد يادش��ده 
اقدامات و كنش هاي لازم و متناسب با منافع ملي كشور 

را نسبت به آنها به انجام رسانده است.
الف( ايران و سازمان كشورهاي صادركننده نفت 

 )OPEC(
طي سال گذشته، هيات نمايندگي جمهوري اسلامي 
ايران در سطح وزارتي در دو اجلاس كنفرانس هاي 175 
و 176 اوپك در دسامبر 2018 و جولاي 2019 شركت 
كرد. به گواه تحولات ثبت شده منطقه اي و بين المللي، 
دو كنفرانس يادش��ده از اجلاس هاي بس��يار پرتنش 
و پرفشار تاريخ اوپك بوده اس��ت. با وجود اين، حضور 

هيات جمهوري اس��لامي ايران، از سطوح كارشناسي 
تا سطح عالي وزارتي، در جلسات اوپك حضوري فعال 
و تاثيرگذار بود. اهم دس��تاوردهاي جمهوري اسلامي 
ايران در اجلاس اوپك در س��الي كه گذشت، به ويژه با 
محوريت اقتصاد مقاومتي و مقابله با تحريم هاي ظالمانه  

عليه ايران عبارتند از: 
در فاصله ماه هاي مه  تا نوامبر 2018، فش��ار امريكا به 
برخي از كشورهاي توليدكننده حاضر در توافق »بيانيه 
همكاري« اوپك و غيراوپك مبني بر افزايش توليد نفت 
به بهانه جب��ران كمبود عرضه نفت به بازارهاي جهاني 
ناش��ي از تحريم نفتي جمهوي اس��لامي ايران توسط 
امريكا، منجر به كاهش سطح پايبندي اين كشورها و از 
بين بردن مازاد پايبندي خود به تعهد 1/8 ميليون بشكه 
در روز كاهش توليد و در نهايت، سقوط حدوداً 30 دلار 
در هر بشكه قيمت نفت در ماه نوامبر سال 2018 شد. به 
اين ترتيب كشورهاي اوپك و غيراوپك حاضر در توافق 
»بيانيه همكاري« را به اين نتيجه رساند كه عرضه نفت 
ايران در بازارهاي جهاني، بر خلاف نظر امريكا، همچنان 
ادامه دارد و لذا اين كش��ورها بايد س��طح توليد خود را 
برابر تعهد خود كاهش دهند. با وجود فشارهاي بسيار 
طي اجلاس 175 كنفرانس اوپك در دس��امبر 2018، 
جمهوري اسلامي ايران اعلام كرد كه حاضر به پذيرش 
هيچ گونه تعهدي نسبت به كاهش توليد در قالب توافق 
»بيانيه همكاري« اوپك و غيراوپك نيست. با اين حال، 
ساير كشورهاي حاضر در توافق كاهش توليد پذيرفتند 
كه جمهوري اس��لامي اي��ران از هرگونه كاهش توليد 
مستثني شود و ساير توليدكنندگان حاضر در توافق، از 
ابتداي سال 2019 به مدت شش ماه، تعهد كاهش توليد 
مجموعاً به ميزان 1/2 ميليون بشكه در روز )800 هزار 
بشكه در روز تعهد كاهش توليد اوپك و 400 هزار بشكه 
در روز تعهد كاهش توليد براي كشورهاي غيراوپك( را 
پذيرفتند. همزمان، وجه ديگر ديپلماسي انرژي هيات 
ايراني در اجلاس اوپك ناظر بر حمايت از كاهش توليد 
س��اير كش��ورهاي توليدكننده در قالب توافق »بيانيه 
همكاري« اوپك و غيراوپك و تداوم آن بود. در اين راستا  
جمهوري اسلامي ايران كه از ابتداي اجراي توافق »بيانيه 
همكاري«، همواره نقش مثبت و سازنده خود در حمايت 
از اجراي تعهدات كشورها در جهت كاهش توليد را ايفا 
مي كرد، از اجراي كامل و دقيق توافق »بيانيه همكاري« 
تا ماه مارس سال2020، مطابق با تصميم اجلاس 176 
اوپك، حمايت كرد. با اين حال، مذاكره كنندگان نفتي 
جمهوري اسلامي ايران بر موضع بحق خود نسبت به عدم 
پذيرش هرگونه تعهد به كاهش توليد در خلال شرايط 

تحريمي تاكيد و ايستادگي كردند.
در اجلاس 176 كنفرانس اوپك در جولاي سال 2019، 
موضوع »نهادينه كردن همكاري اوپك و غيراوپك« كه از 
سال 2016 مطرح شده بود با عنوان »چارچوب همكاري 
اوپك و غيراوپك« در دستور كار قرار گرفت و مذاكرات 
پيرامون اين موضوع تحت لواي »منشور همكاري اوپك و 
غيراوپك« شكل گرفت. هيات ايراني طي فرآيند بررسي 
كارشناسي اين مس��اله، با نقطه نظرات حقوقي و فني 
خود، ملاحظات جدي را بر متن پيش نويس پيشنهادي 
عربس��تان س��عودي وارد كرد كه نتيجه آن به چالش 
كشيدن اصول شكلي و محتوايي مندرج در پيش نويس 
مذكور بود. نهايتاً، ملاحظات جمهوري اس��لامي ايران 
در اجلاس 176 كنفرانس اوپك مورد قبول واقع ش��د 
و در متن منشور همكاري و مصوبات كنفرانس مذكور 
اوپك لحاظ شد. با اين تغييرات، »منشور همكاري اوپك 
و غيراوپك«، غيرالزام آور و داوطلبانه گشته و به شكلي 
تنظيم شد كه هيچ گونه تهديدي براي اوپك ايجاد نكند. 
ب( اي�ران و مجمع كش�ورهاي صادركننده گاز 

 )GECF(
»مجمع كشورهاي صادركننده گاز« با توجه به تكثر 
اعضا و تنوع جغرافياي سياس��ي كشورهاي عضو و نيز 

نقش روز اف��زون گاز طبيعي در س��بد انرژي جهان و 
سهم بالاي ذخاير گاز طبيعي ايران در جهان، عرصه اي 
بسيار گس��ترده فراروي ديپلماسي انرژي ايران جهت 
پيگيري و بيشينه سازي منافع ملي كشور است. طي 
يك سال گذشته وزارت نفت جمهوري اسلامي ايران 
تعاملات و اقدامات ش��ايان توجهي را با مجمع مذكور 
داشته است. برخي از گام هاي قابل توجه ايران در اين 

عرصه عبارتند از: 
جمهوري اس��لامي ايران طي سالي كه گذشت نقش 
موث��ري در جهت ده��ي به تصميمات ش��وراي فني 
اقتصادي»مجمع كشورهاي صادركننده گاز« داشته 
است. از جمله اينكه، نمايندگان وزارت نفت ايران در 
جلس��ات ش��وراي فني اقتصادي مجمع و تحقيقات 
دبيرخانه در خصوص بررسي سياست ها و راهكارهايي 
كه منجر به افزايش تقاضاي گاز در جهان مي شود، نقش 

پررنگي ايفا كرده اند. 
همچنين، مطالعات و تحقيقات پيشنهادي ايران در 
زمينه هاي بررسي راهكارهاي »افزايش سهم گاز در 
بخش نيروگاهي«، »مقايسه رقابت پذيري گاز با ساير 
سوخت ها« و »بررس��ي بازارهاي اصلي گاز با رويكرد 
امكان ايجاد بازار گاز كش��ورهاي عض��و مجمع«، در 
دبيرخانه انجام شد. به علاوه، چشم انداز انرژي بلندمدت 
سال 2019 و سالنامه آماري دبيرخانه مجمع با ملحوظ 
نمودن نظرات نمايندگان ايران در حال تدوين نهايي 

است. 
در يك سال گذش��ته وزارت نفت جمهوري اسلامي 
ايران همگام با ساير نهادهاي كلان حاكميتي با جديت 
ب��ه دنبال راهكارهاي��ي جهت كاهش تاثيرات س��وء 
تحريم هاي ظالمانه عليه ايران بوده است. از جمله چنين 
راهكارهايي مشاركت در ايجاد و تاسيس موسسات فني 
و تخصصي چندجانبه با همكاري نهادهاي بين المللي 
است. تاسيس »موسسه گاز الجزاير« هم راستا با ايده 
راهبردي چندجانبه گرايي جمهوري اسلامي ايران يكي 
از اين موارد است. همچنين، تاسيس اين موسسه يكي از 
مهم ترين اقدامات فني و تخصصي چندجانبه ي»مجمع 
كشورهاي صادركننده گاز« است. اين موسسه امكان 
همكاري ه��اي فني بين كش��ورهاي عض��و در حوزه 
فناوري هاي نوين گاز و نيز انتقال دانش را در بين اعضا 
فراهم مي آورد. در يك سال گذشته جمهوري اسلامي 

ايران در تدوين نهايي مراحل اجرايي و ساختار حقوقي 
»موسسه گاز الجزاير« در جلسات هيات اجرايي»مجمع 
كش��ورهاي صادركننده گاز« نيز مش��اركت موثري 

داشته است.
شركت در بيستمين اجلاس وزارتي »مجمع كشورهاي 
صادركننده گاز« به عنوان تريبوني بين المللي در عرصه 
انرژي فرصتي مغتنم فراهم كرد تا نمايندگان كشورمان 
از آن براي محكوم ك��ردن تحريم هاي ظالمانه و يك 
جانب��ه امريكا عليه ايران به نحو احس��ن بهره برداري 
كنند. نماينده جمهوري اس��لامي اي��ران در اجلاس 
وزارتي مجمع مذكور ضمن تاكي��د بر نقش كليدي 
ايران به عنوان يكي از بزرگ ترين دارندگان ذخاير گاز 
جهان و نقش ايران در تامين امنيت عرضه انرژي جهان، 
خواستار اتخاذ مواضع واحدي از سوي كشورهاي عضو 
»مجمع كشورهاي صادركننده گاز«در برابر خطرات 
ناشي از اقدامات يك جانبه گرايانه امريكا بر جريان آزاد 

تجارت انرژي در جهان شد.
ج( ايران و كنوانسيون تغيير اقليم سازمان ملل 

 )UNFCCC(
اجراي سياست ها و برنامه هاي كاهش انتشار گازهاي 
گلخان��ه اي در چارچوب »كنوانس��يون تغيير اقليم 
س��ازمان ملل متحد«مي تواند هزينه ها، آثار و تبعاتي 
بر اقتصاد و درآمد كش��ورهاي درحال توسعه از جمله 
درآمدهاي نفتي ايران داش��ته باش��د. جامعه جهاني 
به ويژه كش��ورهاي صنعتي كه »مسووليت تاريخي« 
در افزايش غلظت گازهاي گلخانه اي در جو )به عنوان 
يك��ي از عوامل موثر بر گرمايش جهان��ي( دارند، بايد  
طبق كنوانسيون يادشده در جهت كاهش چنين آثار 
سويي بر درآمد و معيش��ت مردم كشورهاي درحال 
توس��عه، اقدامات موثري را از طريق ارايه كمك هاي 
مالي و فناوري انجام دهند.در راستاي اجرايي كردن اين 
مطالبات از كشورهاي توسعه يافته، نمايندگان وزارت 
نفت جمهوري اسلامي ايران در مذاكرات تغيير اقليم 

شركت موثري داشته اند.
وزارت نفت جمهوري اس��لامي ايران به عنوان متولي 
توليد و فروش نفت و گاز، ضمن مشاركت در برنامه هاي 
داخلي مرتبط با كاهش انتشار، طي يك سال گذشته 
با حضور موثر در مذاك��رات بين المللي تدوين برنامه 
كاري »توافق نامه پاريس«، موفق شده است بخشي از 

مطالبات يادشده از جامعه جهاني و مواضع صنعت نفت 
را در اين برنامه بگنجاند. همچنين با بررسي گزارش هاي 
تهيه ش��ده توس��ط »هيات بين الدولي تغيير اقليم« 
كه به عن��وان بازوي علمي كنوانس��يون تغيير اقليم، 
نقش اساسي در تعيين اهداف و جهت دهي مذاكرات 
جهاني تغيير اقليم دارد، وزارت نفت ايران ملاحظات و 
اصلاحات لازم را در رابطه با نتايج گزارش هاي يك سال 

اخير اين هيات مطرح و پيگيري كرده است. 
از اقدامات شايان توجه وزارت نفت جمهوري اسلامي 
ايران در مقابله باآثار سوء سياست ها و پيامدهاي تغيير 
اقليم بر محيط زيس��ت ايران و ني��ز درآمدهاي نفتي 
كشور عبارتند از اينكه در عرصه داخلي، با تمركز بر گاز 
طبيعي در تركيب سبد سوخت مصرفي كشور، ايران 
توانسته بخشي از رشد فزاينده انتشار گازهاي گلخانه اي 
خود را مهار كند. بطوري كه مطابق محاسبه نهادهاي 
ذي ربط؛ چنانچه جايگزيني گاز طبيعي با سوخت هاي 
مايع در كشور انجام نمي شد، طي دو دهه گذشته ميزان 
انتشار گازهاي گلخانه اي ايران سالانه 3 درصد بيشتر 

افزايش مي يافت.
 )IEF( ايران و مجمع بين المللي انرژي )د

پس از برگ��زاري اولين گردهمايي كش��ورهاي مهم 
توليد كننده و مصرف كننده نفت و گاز در سال 1991، 
مقرر ش��د كه توليد كنندگان و مصرف كنندگان نفت 
به ش��كل منظم در قالب نهادي تحت عنوان »مجمع 
بين المللي انرژي« در خصوص مسائل انرژي جهان با 
يكديگر به گفت وگو و تبادل نظر بپردازند تا بدين وسيله 
از هر گونه نا اطميناني و نوسانات مضر در بازارهاي انرژي 

جلوگيري كنند. 
در شرايط كنوني كه تحريم هاي ظالمانه و غيرقانوني 
امريكا صنعت نفت ايران را مورد هدف و هجمه تخريبي 
خود قرار داده اس��ت، وزارت نفت جمهوري اسلامي 
ايران طي يك س��ال گذشته، با حضور موثر و معطوف 
به »سياست زدايي از بخش انرژي در مذاكرات مجمع 
بين المللي انرژي« فعال بوده است.نمايندگان وزارت 
نفت با در نظر داشتن لزوم حضور كنشگرانه در اثناي 
نشست هاي اين مجمع، با انجام ملاقات هاي دوجانبه 
روشنگرانه بانمايندگان كشورهاي مصرف كننده نفت 
درصدد خنثي كردن تبليغات مبتني بر ايران هراسي و 

اطلاع رساني به جامعه بين المللي بوده اند.
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5 شهريور، عرضه بورسي 
2ميليون بشكه نفت خام سنگين

ايلنا| پنجم شهريورماه 2 ميليون بشكه نفت  خام 
سنگين در رينگ بين الملل بورس انرژي با قيمت 
پايه 50 دلار و 37 س��نت براي هر بش��كه عرضه 
مي شود. اطلاعيه عرضه 2 ميليون بشكه نفت  خام 
سنگين در رينگ بين الملل بورس انرژي با قيمت 
پايه 50 دلار و 37 سنت براي هر بشكه منتشر شد. 
اميرحس��ين تبيانيان، نماينده شركت ملي نفت 
ايران در بورس انرژي گفت: بر اساس قانون بودجه 
س��ال 98 وزارت نفت مكلف است ماهانه حداقل 
2 ميليون بشكه نفت خام سبك، 2 ميليون بشكه 
نفت خام سنگين و 2 ميليون بشكه ميعانات گازي 
عرضه كند كه عرضه هاي امسال از جمله عرضه اين 
هفته بر اساس اين قانون است. اين هفتمين عرضه 
نفت خام سنگين در رينگ بين الملل از زمان آغاز 
عرضه نفت در بورس انرژي است. دهم ارديبهشت 
امسال در نخستين عرضه نفت خام سنگين 70 
هزار بشكه معامله شد. خريداران مي توانند تا سه 
ماه پس از انجام معامله محموله را تحويل بگيرند 
و تحويل محموله در ديگر مناطق منوط به تاييد 
شركت ملي نفت ايران امكان پذير است. بر اساس 
اين گزارش، عرضه نفت خام در بورس انرژي ايران 
در راستاي تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي 
مبتني بر ايجاد تنوع در روش هاي فروش نفت و 
استفاده از ظرفيت هاي بخش غيردولتي به منظور 

صادرات نفت خام در دستور كار قرار گرفته است.

 دفتر جنگ تجاري
به برگ »نفت« رسيد

ش�انا| چين روز جمع��ه اعلام ك��رد كه براي 
نخستين بار، تعرفه هايي بر واردات نفت از امريكا 
وضع مي كند. به گزارش خبرگزاري رويترز، دولت 
چين اعلام كرد كه ممكن اس��ت نفت از جمله 
كالاهاي امريكايي باشد كه از يكم سپتامبر امسال، 

مشمول تعرفه پنج درصدي واردات مي شود.
دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا، در مقابل 
اع��لام كرد ك��ه از يكم اكتبر امس��ال تعرفه 15 
درصدي ب��راي واردات كالاهاي چيني به ارزش 
250 ميليارد دلار، به 30 درصد افزايش مي يابد.

جنگ تجاري ميان امريكا و چين كه بزرگ ترين 
اقتصادهاي جهان هستند، نگراني هايي درباره 
آينده اقتصاد جهاني و تقاضاي نفت ايجاد كرده 
است. چين به عنوان بزرگ ترين واردكننده نفت 
جه��ان، واردات نفت خود از امريكا را به ش��دت 
كاهش داده است. معامله گران و تحليلگران اعلام 
كردند با تعرفه هاي جديد، واردات نفت چين از 

امريكا به احتمال زياد كاملا متوقف خواهد شد.

 واسطه گري روسنفت
براي فروش نفت ونزوئلا

شانا| ش��ركت روسنفت روس��يه به بزرگ ترين 
معامله كننده نفت ونزوئلا تبديل ش��د تا به خنثي 
كردن فشار امريكا كمك كند. به گزارش خبرگزاري 
رويترز از مسكو، شركت روس��نفت نفت توليدي 
ونزوئلا را به مشترياني در چين و هند انتقال مي دهد 
و از دس��ت رفتن معامله گران س��نتي را كه نگران 
تحريم هاي امريكايي هس��تند، جب��ران مي كند. 
داده هاي كشتيراني و اعلام منابع معاملاتي نشان داد 
شركت روسنفت به بزرگ ترين خريدار نفت ونزوئلا 
در ماه جولاي و نيمه نخست ماه اوت امسال تبديل 
شده اس��ت. روس��نفت 40 درصد از صادرات نفت 
شركت دولتي نفت ونزوئلا را در ماه جولاي دريافت 
كرد و اين رقم در روزهاي گذش��ته از ماه آگوست 
امس��ال به 66 درصد رسيده كه دو برابر خريد نفت 
روسنفت از شركت ملي نفت ونزوئلا )پدوسا( پيش 
از آغاز تحريم هاي امريكاست. سه منبع صنعتي اعلام 
كردند شركت روسنفت كه حدود 5 درصد از نفت 
جهان را توليد مي كند، اكنون مسووليت عمليات 
انتقال و بازاريابي بيش��تر ص��ادرات نفت ونزوئلا را 
به عهده گرفته اس��ت. پيش از اين روسنفت نفت 
خريداري شده از پدوسا را به شركت هاي معاملاتي 
مي فروخت و نقش چنداني در بازاريابي نداش��ت. 
اكنون اين شركت عرضه نفت به مشتريان شركت 
پدوسا در هند و چين را آغاز كرده است، در حالي كه 
شركت هاي معاملاتي همچون ترافيگورا و ويتول 

به دليل تحريم هاي امريكا، خود را كنار كشيده اند.
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روند نزولي آخرين معاملات هفتگي نفت
ايسنا|

افزايش تعرفه هاي واردات نفت خام امريكا كه براي 
نخستين بار توسط چين اعمال شد، قيمت نفت را 
تا چهار درصد كاهش داد و به كمترين ميزان در دو 

هفته اخير رساند.
روز جمعه چين در اقدامي تلافي جويانه تعرفه هاي 
واردات 75 ميليارد محصولات امريكايي را افزايش 
داد كه بعد از آن دونالد ترامپ، رييس جمهور ايالات 
متحده امريكا نيز از تمامي ش��ركت هاي امريكايي 
فعال در بازار چين درخواست كرد كه هرچه زودتر 
خاك اين كش��ور را ترك كرده و فعاليت هاي خود 

را در آن خاتم��ه دهند. ترام��پ همچنين در ادامه 
اظهارات خ��ود در اين خصوص گف��ت اول اكتبر 
تعرفه ه��اي گمرك��ي واردات 250 ميليارد دلاراز 
كالاهاي چيني را تا 30 درصد افزايش خواهد داد 
اين در حالي اس��ت كه اين رقم تاكنون 25 درصد 
ب��ود. وي همچنين از افزاي��ش تعرفه هاي واردات 
300 ميليارد دلار كالاي چيني ديگر از 10 درصد 
به 15 درصد خبر داد كه قرار اس��ت تا 15 دسامبر 

سال جاري ميلادي اجرايي شود.
آتش جنگ تجاري مي��ان چين و امريكا كه تقريبا 
از س��ال گذشته آغاز ش��د، تبعات منفي متعددي 

براي اقتصاد جهان داشته است و موجب شده است 
تحليلگران بارها درباره نرخ رش��د اقتصاد جهاني 

هشدار دهند.
بر اس��اس گزارش رويت��رز، تش��ديد اختلافات و 
اقدام��ات تلافي جويان��ه چين و امريكا ك��ه در اثر 
افزايش تعرفه ه��اي واردات محصولات امريكايي 
موجب شده است كه قيمت نفت حدودا چهار درصد 
كاه��ش پيدا كند و به كمترين مي��زان خود در دو 

هفته اخير برسد.
پكن اعلام كرده اس��ت كه اين افزايش تعرفه هاي 
گمركي شامل نفت خام امريكا نيز مي شود كه از اول 

سپتامبر سال جاري ميلادي به ميزان پنج درصد 
اعمال خواهد شد. در معاملات روز جمعه، بهاي هر 
بشكه نفت برنت درياي شمال با افزايش 9 سنتي به 
60.01 دلار رسيد و نفت خام امريكا نيز با افزايش 3 

سنتي به ازاي 55.38 دلار معامله شد.
روند كاهش��ي قيمت نفت كه روز گذش��ته تحت 
تاثي��ر اظهارات جروم پاول، ريي��س بانك مركزي 
امريكا، متوقف شده بود حالا با انتشار خبر تشديد 
جنگ تجاري و اقدامات تلافي جويانه چين و ايالات 
متحده باري ديگر رو به كاهش رفت. بر اساس خبر 
CNBC، قيم��ت نفت خام برنت ب��ا 0.8 درصد يا 
50 س��نت كاهش، در 59.40 دلار ايستاد و قيمت 
معاملات آتي نفت خام وس��ت تگزاس اينترمديت 
)WTI( نيز با 2.1 درصد يا 1.18 دلار كاهش، در 
54.17 دلار اعلام ش��د. البته به گفته تحليلگران 
بازار نفت، از آنجايي كه ترامپ در اواخر روز جمعه 

اين قانون افزاي��ش تعرفه هاي گمركي بر كالاهاي 
چين��ي را اعلام كرد و بازار معاملات بس��ته بودند، 
تاثير و تبعات منفي اين اقدام��ات تلافي جويانه و 
جنجال برانگيز چين و امريكا از ابتداي هفته جاري 

ميلادي آغاز مي شود.

ايسنا|
 B آنچه باعث مي شود توس��عه ميدان گازي فرزاد
كه به دليل مش��ترك بودن با عربستان براي ايران 
اهميت زيادي دارد، به تأخي��ر بيفتد، نوع گاز اين 
ميدان اس��ت؛ البته ب��ه تازگي ش��ركت ملي نفت 

سناريويي را براي اين مساله در نظر گرفته است.
گاز ميدان فرزاد B غني نيس��ت و در مقايس��ه اين 
ميدان با ميدان گازي پارس جنوبي بايد گفت پارس 
جنوبي كاندينست دارد و كاندينست آن نيز براي 
بازپرداخت هزينه هاي سرمايه گذاري كافي است؛ 
اما يكي از مشكلات براي توسعه فرزاد B اين است كه 

گاز آن غني نيست و طرف هندي بايد گاز توليدي 
 آن را ال. ان. جي كند يا به صورت خط لوله بفروشد.

اما پيشنهاد هندي ها اين است كه ايران گاز فرزاد 
B را بخ��رد اما بنا بر اعلام، ايران از يك س��و منابع 
مورد نياز خريد گاز فرزاد را ندارد و از س��وي ديگر 
نيازي به گاز ف��رزاد B حداقل تا پنج س��ال آينده 

نخواهد داشت.
حج��م گاز درجاي ميدان گازي ف��رزاد B، بيش از 
21 تريليون ف��وت مكعب برآورد ش��ده كه 12.5 
تريليون آن قابل اس��تحصال و طب��ق برنامه قرار 
است با توس��عه ميدان در فاز نخست از اين ميدان 

 روزان��ه 1.1 ميليارد فوت مكعب گاز توليد ش��ود.
در اين باره، رضا دهقان، معاون مديرعامل شركت 
ملي نفت ايران گفت: يكي از مباحثي كه در گذشته 
ب��ا هندي ها درب��اره آن اختلاف داش��تيم، تعيين 
تكليف براي گاز فرزاد B بود كه اكنون اين مس��اله 
حل ش��ده، اما هندي ها به دليل مسائل بين المللي 

نگراني هايي دارند.
وي در پاس��خ به اين سوال كه س��ناريوي توسعه 
ش��ركت ملي نفت ايران چيس��ت، گفت: براساس 
پيش بيني هاي صورت گرفته، قصد داريم گاز اين 

ميدان را به پنج پالايشگاه موجود تزريق كنيم.

بر اس��اس اين گزارش، مي��دان گازي فرزاد B در 
مجموعه اي مش��هور به نام بلوك فارسي قرار دارد 
كه حوزه اي سرش��ار از منابع گاز و ميعانات گازي 
واقع ش��ده در غرب ميدان پارس شمالي و شمال 
غرب ميدان هاي  گلش��ن و فردوس��ي در آب هاي 

خليج فارس است. 
حجم گاز درجاي ميدان گازي فرزاد B، بيش از 21 
تريليون فوت  مكعب برآورد شده كه 12.5 تريليون 
آن قابل استحصال است و طبق برنامه قرار است با 
توسعه ميدان در فاز نخست از اين ميدان روزانه 1.1 

ميليارد فوت مكعب گاز توليد شود.

معاونمديرعاملشركتملينفتايرانعنوانكرد

 B تغيير برنامه ها براي  گاز  فرزاد
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الزامات حقوقي امنيت انرژي با تاكيد بر مخاطرات زيست محيطي در صنعت نفت و گاز

تعارض مخاطرات زيست محيطي و مقررات شركت هاي انرژي
الهام امين زاده -  بهنام بهنيايي|

ام��روزه بس��ياري از ش��ركت ها دريافته ان��د كه مزيت 
رقابتي آنه��ا در گروي افزودن ملاحظ��ات اجتماعي و 
زيست محيطي به اس��تراتژي شركت است. مسووليت 
اجتماعي شركت ها عبارتي جديد از يك مفهوم بنيادين 
و البته متأث��ر از گرايش هاي جهاني اس��ت و مجموعه 
وظايف و تعهداتي است كه سازمان بايد در جهت حفظ و 
مراقبت و ارتقاي رفاه عمومي جامعه اي انجام دهد كه در 
آن فعاليت مي كند و فراتر از منافع سازمان و آن چيزي 
است كه قانون بايسته مي دارد. بدين ترتيب مسووليت 
اجتماعي شركت ها در فضاي كسب و كار مسائلي مانند 
انتظارات اقتصادي، اخلاقي و زيس��ت محيطي را ايجاد 
مي كند كه اگر اين پاسخگويي به عنوان وظيفه شناخته 

شود، مي تواند برند پايدار و توسعه پايدار را ايجاد كند .
شركت هاي چندمليتي يا فراملي، بنگاه هاي بازرگاني جهاني 
و سازمان هاي ابرشركتي هستند كه كالاها و خدمات خود 
را در يك يا چند كش��ور ديگر جز كشور ما ارايه و مديريت 
مي كنند. اما برخي عقيده دارند از منظر علمي در اس��ناد 
بين المللي و آكادميك تعريف واضحي از شركت هاي فراملي 
ارايه نشده است و بايد در عرف بين المللي به دنبال تعريف 
اين شركت ها بود . گفتني است در جريان پنجاه و هفتمين 
شوراي اقتصادي و اجتماعي سازمان ملل متحد در سال 
۱۹۷۴ اصطلاح »فراملي« جايگزين »چندمليتي« شد تا 
مشخص شود منظور از آن موسساتي هستند كه از مرزهاي 
كشور مبدأ فراتر مي روند. اين شركت ها كه از تابعان حقوق 
بين الملل محسوب مي شوند، امروزه به عنوان يكي از عناصر 
و شاخصه هاي اصلي اقتصاد جهاني و نظام سرمايه گذاري 
جديد به شمار مي آيند و حتي برخي صاحب نظران - به دليل 
وحدت تجاري، مالي و صنعتي - رشد اين شركت ها را با روند 

جهاني شدن اقتصاد مترادف مي پندارند.
از اين رو طبق نظر مركز شركت هاي فراملي سازمان ملل 
متحد شركت فراملي شركتي است كه: ۱( حداقل در دو 
كشور شعبه داشته باشد؛ ۲( سيستم مديريتي آن تمام 
شعبات را به پيروي از سياست ها و استراتژي هاي يكسان 
و فراگيري ملزم س��ازد؛ 3( چگونگي ارتباط شعبه ها به 

گونه اي باشد كه بر يكديگر تأثير بگذارند . 
همچنين براساس گزارش آنكتاد درباره سرمايه گذاري 
خارجي در سال ۲۰۱۴ بيش از ۸۰۰۰۰ شركت فراملي در 
جهان مشغول فعاليت هستند و حدود ۶۰ درصد تجارت 
جهاني، ۷۵ درصد تحقيقات و فعاليت هاي توسعه اي و 
بيش از ۹۰ درصد جريان تكنولوژي در كشورها توسط 

اين شركت ها صورت مي گيرد.

  1-  مباني و راهبردهاي »مسووليت اجتماعي 
شركت ها«

اغلب صاحب نظران معتقدند كه مسووليت اجتماعي 
ش��ركتي نه تنها زير مجموعه اي از »حقوق نرم« است، 
بلكه مصاديق آن موضوع بس��ياري از قوانين داخلي و 
بين المللي، كنوانس��يون ها و پيمان نامه هاي مختلف 
بوده اس��ت. از اي��ن رو مي توان مس��ووليت اجتماعي 
شركتي را در تقسيم بندي مسووليت هاي حقوقي جاي 
داد . با وجود ديدگاه كلاس��يك در خصوص مسووليت 
اجتماعي شركت ها كه مبتني بر مسائل زيست محيطي 
بوده است، امروزه موضوع مس��ووليت اجتماعي ابعاد 
وس��يع تري پيدا كرده اس��ت كه اهم آنها عبارت اند از: 
مس��ووليت هاي حقوق��ي، اقتصادي، بشردوس��تانه و 
اخلاقي. از طرفي، نظريه ذي نفعان با عنايت به اهميت 
نقش رضايت جامعه و مسائل اخلاقي شركت ها از اين 
اس��تدلال اس��تفاده مي كند كه علاوه بر كساني كه در 
شركت سهم مالكانه دارند، بسياري از افراد و گروه هاي 
ديگر نيز حقوقي دارند كه رفتار و نحوه راهبري شركت 
ب��ر آن اثر مي گ��ذارد؛ بنابراين بايد حق��وق اين طيف 
گسترده از ذي نفعان در سياست ها و رفتار شركت ديده 
ش��ود. گروه هاي ذي نفع اين بنگاه ها ب��ه طور معمول 
مالكان، س��هامداران، مديران، كاركنان، مش��تريان، 
تأمين كنندگان، توزيع كنندگان، دستگاه هاي ناظر بر 
حسن اجراي قوانين، سازمان هاي حافظ محيط زيست، 
مردم، دولت، رقبا، بانك ها و موسس��ات مالي، رسانه ها 
و جامعه علمي هس��تند. بنابراين يك��ي از راهبردهاي 
مسووليت اجتماعي شركت ها، لزوم هماهنگي در رشد 
و توس��عه صنعتي و اقتصادي با هنجارها و ارزش هاي 
منطقه عملياتي يا كشور ميزبان است. از اين رو معاهدات 
بس��ياري وجود دارد كه جنبه هاي مختلف موضوعات 
مربوط به حوزه مسووليت اجتماعي شركت ها را تحت 
پوش��ش قرار مي دهد، از جمله معاهده ۱۹۸۹ باس��ل 
جهت جابه جاي��ي و دفع فرامرزي زباله هاي خطرناك؛ 
معاهده ۱۹۹3 سازمان بين المللي كار جهت پيشگيري 
از حوادث مهم صنعتي و كنوانسيون ۱۹۹۸ رتردام در 
مورد رضايت مبتني بر آگاهي قبلي كه با برقراري ساز و 
كارهاي اجرايي متناسب، آثار اجتماعي و زيست محيطي 
فعاليت شركت هاي فراملي را هدايت و كنترل مي كنند. 
به عقيده نگارندگان اين مقاله، شركت هاي فراملي در 
راستاي عمل به تكليف مس��ووليت اجتماعي خود در 
حوزه محيط زيست، شايسته است اقدامات اساسي ذيل 
را اجرا كنند. راه اندازي سيستم مديريت محيط زيست 
براي ارزياب��ي جنبه هاي زيس��ت محيطي، طرح هاي 
عمليات و توس��عه شركت طراحي براي محيط زيست 
جهت ارزيابي آثار چرخه حيات محصولات و خدمات 
بر محيط زيست و جامعه با ديدگاه طراحي محصولات 
و خدماتي كه از لحاظ محيط زيستي و اجتماعي پايدار 
هس��تند؛ ارزيابي پايداري براي بررس��ي اث��ر رويه ها، 
فعاليت ها و سياست هاي ش��ركت بر محيط انساني و 
بيوفيزيكي؛ ارزيابي مس��ووليت يا ريسك اجتماعي و 
زيست محيطي براي تعيين مس��ووليت، ريسك هاي 
كوتاه مدت و بلندمدت كه يك ش��ركت در معرض آن 
قرار مي گيرد و طراحي پاسخ هايي به منظور جلوگيري 
يا مديريت ريسك هاي درگير و حسابداري و حسابرسي 
محيط زيستي براي ارزيابي منافع و هزينه هاي رويه ها، 

پروسه ها، اقدامات و سياست هاي خاص.

   2- مسووليت اجتماعي شركت هاي فراملي 
در نظام ملل متحد

منشور ملل متحد شوراي اقتصادي و اجتماعي سازمان 
ملل متحد را مامور ارتباط موسسات تخصصي سازمان 
ملل كرده است. اين شورا در سال ۱۹۷3 ميلادي گروهي 
از نخبگان متخصص را گرد آوري كرد تا با مطالعه تأثيرات 
شركت هاي فراملي بر توسعه اقتصادي و روابط بين الملل، 
توصيه ها و پيشنهادهايي را به سازمان ملل متحد ارايه 
دهند. اين توصيه ها در سال ۱۹۷۴ به شوراي اقتصادي و 
اجتماعي سازمان ملل متحد ارايه شد كه مهم ترين آنها 
تأسيس يك كميسيون و يك مركز شركت هاي فراملي 
در سازمان ملل متحد بود. در اين سال »كميسيون ملل 
متحد در ارتباط با ش��ركت هاي فراملي« تحت فش��ار 
كشورهاي در حال توسعه به عنوان ارايه كنندگان طرح 
نظام نوين بين الملل قدم هاي نخستين را در جهت مهار 
قدرت مخرب و افسار گسيخته اين شركت ها برداشت. 

استدلال تدوين كنندگان اين ضوابط و مقررات اين بود 
كه يك ش��ركت چند مليتي جداي از منافع و مزايايي 
كه ممكن اس��ت براي افراد جامعه داشته باشد، معايب 
و مضار جانب��ي براي نيروي كار و محيط پيراموني خود 
نيز به هم��راه دارد. از اين رو باي��د ضوابط كاري مدوني 
وجود داش��ته باش��د كه اين آثار مخ��رب را به حداقل 
برساند. بخش��ي از اين ضوابط پيش از اين در چارچوب 
آيين نامه هاي س��ازمان بين المللي كار تدوين شده بود 
و بخشي ديگر نياز به تدوين داشت. امروزه شكل تكامل 
يافته و البته همچنان ناقص اين ضوابط در »ميثاق جهاني 
ملل متحد« متبلور است. بنابراين مسووليت اجتماعي 
ش��ركت هاي چند مليتي را چه به عنوان »مشاركت در 
توس��عه پايدار جوامع و افزايش فوايد و كاهش مضرات 

آنها« تعريف كنيم، چه آن را »وظيفه پاس��خگويي يك 
ش��ركت در قبال تمام سهامدارانش« بدانيم، بايد گفت 
كه مسووليت اجتماعي ش��ركت ها به اين معناست كه 
يك بنگاه اقتصادي به عنوان عضوي از جامعه براساس 
اخلاق و تعهدات قانوني خود عمل كرده و هر گونه تأثير 
منفي ناشي از اقدامات خود را بر محيط زيست، جامعه و 

بهداشت انسان ها كاهش دهد«.
ميثاق جهاني ملل متحد در ارتباط با شركت هاي فراملي، 
جامع ترين سند جهاني تا به امروز است كه اصول ده گانه 
حاكم بر فعاليت شركت هاي چند مليتي را در برمي گيرد. 
اين سند به لحاظ عمق مس��ووليت شامل حقوق بشر 
بين المللي، حق��وق اجتماع��ي ني��روي كار و به ويژه 
مسووليت هاي زيست محيطي شركت هاي فراملي است. 
به لحاظ گستره شموليت نيز مسووليت هاي شركت هاي 
فراملي در قبال كل افراد بشري را دربر مي گيرد. اصول ده 
گانه ميثاق جهاني كه شركت هاي فراملي بايد براساس 
آن عمل كنند از سه سند مهم بين المللي استخراج شده 
است. اين اسناد عبارت اند از: اعلاميه جهاني حقوق بشر، 
اعلاميه اصول و حقوق بنيادين كار سازمان بين المللي كار 
و اعلاميه محيط زيست و توسعه ريو. اين اصول ده گانه 

بدين شرح هستند: 
 ۱- حمايت و احترام به پاسداري از حقوق بشر پذيرفته 

شده بين المللي.
 ۲- عدم مشاركت در نقض حقوق بشر.

 ٣- آزادي تش��كيل اجتماعات و شناس��ايي موثر حق 
چانه زني جمعي كارگران.

 ۴- لغو تمام اشكال كار اجباري و الزامي.
۵- لغو موثر كار كودكان.

۶- لغو تبعيض در استخدام و اشتغال. 

۷- رويكرد پيشگيرانه در برابر چالش هاي زيست محيطي.
 ۸- بر عه��ده گرفتن مس��ووليت بيش��تر در رابطه با 

محيط زيست 
۹- حمايت از توسعه و اشاعه تكنولوژي هاي غير مخرب 

زيست محيطي.
 ۱۰-. مبارزه با تمام اشكال فساد شامل اخاذي و ارتشا.

اين اصول ده گانه، رويه هاي مناس��ب و پذيرفته ش��ده 
جهاني هس��تند كه از شركت ها انتظار مي رود آنها را در 
حوزه ه��اي مربوطه رعايت كنند. ه��دف اين اصول كه 
از حمايت س��ازمان ملل متحد برخوردار است، توسعه 
مس��ووليت اجتماع��ي ش��ركت ها در س��طح جهان و 

شهروندي مطلوب آنهاست .
ميثاق جهاني مل��ل متحد فراهم كنن��ده بنياني براي 
گفت وگوي ساختاري بين سازمان ملل متحد، اربابان 
اقتصادي كارگ��ران و جامعه مدن��ي در رابطه با بهبود 
عملكرد ش��ركت ها در محيط و عرصه اجتماعي است. 
اين ميثاق ماهيت شهروندي جهاني شركت ها را نشان 
مي دهد و فرصت گفت وگوي متمركز، هدفمند، سازنده 
و ميانجي گرانه را فراهم مي كند ولي فاقد سازوكارهاي 
نظارتي است . با وجود اين، نمونه اي از گسترش همزمان 
افقي و عمودي مسووليت شركت هاي چند مليتي است . 
در ضمن لازم به ذكر است كه به دليل تغييرات اقتصادي 
بسياري كه در دو دهه ۸۰ و ۹۰ ميلادي در سطح جهان 
صورت گرفت، كميسيون شركت هاي فراملي سازمان 
ملل متحد حذف شد و فعاليت آن را كنفرانس تجارت و 

توسعه سازمان ملل )آنكتاد( ادامه داد .
آنكتاد به عنوان نهاد ذي ربط در سازمان ملل متحد سه 
بار در سال به ارايه گزارش هايي با عنوان »سازمان ملل 

متحد و شركت هاي فراملي« اقدام مي كند.

   3-  مسووليت اجتماعي شركت هاي فراملي 
در صنعت نفت و گاز 

يك��ي از آثاري كه كش��ف نف��ت در پي داش��ت ظهور 
ش��ركت هاي ب��زرگ نفتي ب��ود. ش��ركت هاي بزرگ 
چندمليتي با اكتشاف نفت پا به عرصه ظهور گذاشتند. 
اين شركت هاي معظم به نام غول هاي نفتي جهان شهرت 
يافته و به ندرت ش��ركت هاي فعال در ديگر حيطه هاي 
اقتصادي توان رقابت مالي و تجاري با اين ش��ركت ها را 
دارند. شركت هاي معظم نفتي مانند سوداگراني هستند 
كه در ابتدا براي به دست آوردن منابع جهاني نفت و نيز 
بازارهاي كش��ورهاي مصرف كننده با يكديگر به رقابت 
پرداختند ولي پس از مدتي فعاليت هاي خود را براساس 
زدوبندهاي في مابين استوار و به صورت تقريبا انحصاري 
در بازار نفت عمل مي كنند . به دليل همين ويژگي نفت، 
برخي مولفان آن را به عنوان يكي از مولفه هاي اساسي در 
شكل دهي نظام اجتماعي و سياسي ايران و از منابع اصلي 
قدرت در ظهور و سقوط دولت ها در ايران قلمداد كرده اند.

از طرفي، در س��ال هاي اخير برخ��ي پروژه هاي بزرگ 
شركت هاي نفتي مانند پروژه شل ساخالين، خط لوله 
باكو - تفلي��س - جيحان و خط لوله چ��اد - كامرون با 
انتقادات گسترده رسانه ها و سازمان هاي مردم نهاد به 
دليل حوادث ناگوار زيست محيطي، بهداشت، ايمني و 
شفاف سازي مواجه شده اند. همچنين مي توان به سير 
تحولات شهر مسجدسليمان اشاره كرد كه در پي حفر 
نخس��تين چاه نفت ايران در اين شهر، حيات اجتماعي 
آن دچار تغيير شد. نخستين ايستگاه راديو، نخستين 
تيم فوتبال، نخس��تين زمين گلف و يكي از مجهزترين 
بيمارستان هاي ايران و بسياري ديگر از امكانات توسعه اي 
در مسجدسليمان ايجاد شد. با وجود اين پس از پايان عمر 
ميدان هاي نفتي آن شهر و زماني كه مسجدسليمان ديگر 
مركز مهمي در صنعت نفت ايران به حس��اب نمي آمد، 
ركود و افول اين ش��هر نيز آغاز ش��د؛ تا آنجا كه امروزه 
پايين ترين شاخص هاي كيفيت زندگي و توسعه شهري 
در اين شهر قابل مشاهده است. چنين وضعيت مشابهي 
مي تواند براي كليه ش��هرهايي كه توسعه آنها تابعي از 

استخراج منابع است رخ دهد .

   4- ارزيابي زيس�ت محيطي در صنعت نفت 
و گاز 

پيش��گيري را مي توان به عنوان هدف عام الشمولي در 
نظر گرفت كه تعدادي از س��از و كارهاي حقوقي نظير 
ارزيابي پيشين آسيب زيس��ت محيطي و صدور پروانه 
يا مجوزهايي را كه در آنها ش��رايط فعاليت و پيامدهاي 
جبراني براي نقض ش��رايط مذكور درج مي شود ايجاد 

مي كند. تعيين حدود مجاز انتشار گازها و مواد خطرناك 
و تعيين استانداردهاي ديگر محصولات يا فرايندهاي 
استفاده از بهترين تكنولوژي موجود و ديگر تكنيك هاي 
مش��ابه را مي توان به عنوان مصاديق��ي از اعمال اصل 

پيشگيري در نظر گرفت.
ارزيابي آثار زيست محيطي براي نخستين بار در امريكا 
در سال ۱۹۶۹ ميلادي پس از تصويب قانون »سياست 
ملي محيط زيس��ت معرفي ش��د. به موجب اين قانون 
براي اجراي كليه فعاليت هايي كه ممكن است آثار قابل 
توجهي بر محيط زيست داشته باشد، بايد »اظهارنامه 
آثار زيست محيطي« صادر ش��ود. چنين اظهارنامه اي 
بايد شامل توصيف آثار زيست محيطي ناشي از فعاليت 
توس��عه اي باش��د و بنايي براي مش��اوره مش��اركت و 
تصميم گيري فراه��م آورد. پس از آن آلمان در س��ال 
۱۹۷۱ ميلادي، سوئد در سال ۱۹۷۲ ميلادي، انگلستان 
و كانادا در س��ال ۱۹۷3 ميلادي، استراليا و دانمارك در 
سال ۱۹۷۴ ميلادي، فرانسه در سال ۱۹۷۶ ميلادي و 
هلند در سال ۱۹۸۶ ميلادي، ارزيابي زيست محيطي را 
به عنوان ي��ك اصل پذيرفتند و قوانين و الزامات قانوني 
براي آن وضع كردند . اسناد بين المللي متعددي از جمله 
ميثاق بين المللي حقوق اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي 
مصوب سال ۱۹۶۶ ميلادي به حق انسان ها بر بهره مندي 
از حداكثر استانداردهاي سلامت ذهن و جسم تصريح 
مي كنند. اين در حالي است كه فعاليت هاي صنعت نفت 
و گاز امكان دارد به طور مس��تقيم باعث ورود زيان هاي 
بهداشتي شود. براي مثال، گازهاي سمي نشت يافته از 
خطوط انتقال گاز يا آلودگي آب هاي رودخانه ها ناشي 
از نش��ت لوله هاي انتقال نفت به بهداش��ت و س��لامت 
انسان آس��يب مي رس��اند. همچنين مواد نفتي شامل 

هيدروكربن ها و تركيبات سولفوري درجه هايي از مواد 
معدني هستند. مواد سمي ديگري نيز همچون تركيبات 
گل حفاري، مواد شيميايي و اسيدها به هنگام عمليات 
ايجاد مي شوند. اين مواد ممكن است از طريق جذب از 
راه پوست، آب نوش��يدني و مواد غذايي مصرفي و نيز از 
راه تنفس وارد بدن انس��ان شوند. سرطان ها، مشكلات 
تنفسي، اگزما و ساير ضايعات پوستي از جمله پيامدهاي 

ورود مواد نفتي به بدن انسان است .
بنابراي��ن در مرحله حف��اري و اكتش��اف بايد ملاحظات 
زيست محيطي مدنظر قرار گيرد. با توجه به اهميت مسائل 
زيست محيطي در دنياي امروز، يك پروژه ممكن است به 
علت چنين مسائلي به تأخير بيفتد يا به طور كلي متوقف 
ش��ود، پس ازطي مراحل عمليات حفاري و تكميل چاه، 
موضوعاتي نظير عمق چاه، نقاط نصب لوله جداري و انتخاب 
نوع دكل حفاري بايد تحت نظارت و مديريت زيست محيطي 
حفاري و عمليات تكميل چاه باشد . مديريت زيست محيطي 
در محل چاه شامل مرحله توسعه، توليد و بهره برداري است. 
سوزاندن گازهاي همراه نفت به آلودگي هوا و افزايش گازهاي 
گلخانه اي منجر مي شود. ديگر آنكه خاكستر ناشي از اين 
گونه سوزاندن ها مي تواند بر گياهان و خاك نواحي اطراف 
بنشيند و موجب ترسيدن اكسيژن به آنها شود كه اين خود 
باعث از بين رفتن حيات گياهي و آسيب به صنعت كشاورزي 

مردم بومي آن ناحيه مي شود.
لازم به ذكر است به موجب بند سوم از »رئوس و سرفصل 
گزارش هاي ارزيابي اجمالي طرح ها و پروژه هاي مشمول 
ارزيابي زيست محيطي« ش��وراي عالي حفاظت محيط 
زيس��ت در خصوص تعيين طرح ها و پروژه هاي مشمول 
انجام مطالعات ارزيابي زيست محيطي پيشنهاد دهنده پروژه 
موظف است مرحله آماده سازي و اقدامات زيربنايي كه منجر 

به تغيير و تخريب محيط زيست مي شود به صورت فهرستي 
در گزارش ارزيابي ذكر كند ك��ه عبارت اند از خاكبرداري 
برداشت پوشش گياهي، تغيير زهكشي، حفاري و انفجار، 
تغيير در مسير آب هاي سطحي، احداث جاده و تأسيسات 
عمومي و خدماتي، آلاينده ها و پسماندهاي مهم توليد شده 
طي فرايندها و عمليات در هر يك از گزينه ها و فازهاي طرح 
شامل آلاينده هاي هوا، فاضلاب هاي بهداشتي و صنعتي، 
زايدات، ضايعات و زباله هاي س��ر و ص��دا و ... همچنين به 
موجب قراردادهاي خدمات بالادستي صنعت نفت و گاز 
ايران، پيمانكار مكلف به پيش��گيري از نشت نفت و مواد 
شيميايي و اقدام به پاكسازي آن در صورت وقوع، به حداقل 
رساندن توليد پس��ماندها و تصفيه و تخليه آنها به روشي 
منطبق با مس��ووليت هاي زيست محيطي، پيشگيري از 
س��وزاندن گازهاي همراه مگر در موارد اضطراري آن هم 
براساس قوانين ايران و رويه هاي صنعتي بين المللي است. 
به عنوان يك اصل، صدر اين ماده مقرر مي دارد كه پيمانكار 
بايد عمليات توس��عه را مطابق با حساسيت هاي محيط 
زيس��تي و به نحوي انجام دهد كه مردم امروز و نسل هاي 
آينده از چنين نظ��ارت خردمندانه بر منابع طبيعي بهره 
مند ش��وند . همين طور به موج��ب قراردادهاي خدمات 
 بالادستي صنعت نفت و گاز ايران، پيمانكار بايد سيستم ها

 و تأسيساتي را به شركت ملي نفت ايران ارايه كند تا اجراي 
پروژه هيچ گونه پيامد منفي براي سلامت كاركنان پيمانكار، 
كاركنان شركت ملي نفت و ساكنان محلي بر اثر فعاليت 
توس��عه اي پروژه نداشته باشد. همچنين در طرح توسعه 
ميدان، ايجاد و تجهيز كامل يك بيمارستان با قابليت فراهم 
آوردن كمك ه��اي اوليه و ثابت كردن حال بيمار تا انتقال 
وي از طريق آمبولانس به بيمارستاني در شهر پيش بيني 

شده است.
در گ��زارش شناس��ايي و ارزيابي پيامدها لازم اس��ت به 
روش هايي توجه شود تا فرصت هاي شغلي سنتي و معمول 
در منطقه بر اثر آغاز فعاليت هاي صنعتي از بين نروند زيرا اين 
مساله پديده بيكاري بوميان )كه عمدتا داراي مهارت هاي 
فني براي به كار گيري در صنعت نيس��تند( را در پي دارد 
و در نتيجه آن بوميان از آشكارترين منفعت كوتاه مدت و 

بلندمدت استقرار صنايع بي بهره مي مانند .
همچني��ن، نظرخواه��ي از عموم و مش��اركت در فرايند 
تصميم گيري از سوي افراد محلي كه از اجراي پروژه تأثير 
مي پذيرند موجب مي ش��ود آنها نيز بتوانند بر پروژه موثر 
باشند. مشاوره آزاد به شناسايي مس��ائل مربوط در زمان 
مناسب مي انجامد كه به نوبه خود باعث مي شود در مطالعات 
به شناسايي و ارزيابي پيامدها توجه شود. هدف از اين امر 
تحقق عدالت، انصاف و مشاركت مردمي، اطلاع رساني و 
آموزش به ذي نفعان، كسب اطلاعات از مردم در خصوص 
محيط انساني و زيستي ايشان و رابطه اي كه با آن دارند و نيز 
دريافت ديدگاه هاي مردم در خصوص كاهش آثار منفي و 
افزايش پيامدهاي مثبت است. بديهي است پروژه اي كه پس 
از كسب نظر از مردم و بر اساس نظريات ايشان اصلاح شده 

باشد، نزد جامعه مقبوليت بيشتري خواهد داشت .
در نتيجه مي توان گفت ويژگي مثب��ت قوانين و مقررات 
داخلي اين است كه براساس شرايط محلي تنظيم مي شود. با 
وجود اين، مزيت ارجاع به استانداردهاي صنعتي بين المللي 
به صورت توأمان اين اس��ت كه استانداردهاي بين المللي 
امكان دارد در برخي زمينه ها كيفيت بالاتري داشته باشد 
و همچنين بعضي موارد را پوشش دهد كه قوانين محيط 
زيست داخلي به آن اشاره نكرده اند. ديگر آنكه استفاده از اين 
شروط اجازه تغييرات بعدي در رژيم مديريت زيست محيطي 

پروژه را مي دهد .

   5- مسووليت اجتماعي شركت هاي فراملي 
در دعاوي حقوقي 

حقوق ش��ركت ها تحولات ماهوي زيادي را پشت سر 
گذاشته است. فعاليت هاي تجاري در ابتدا تنها از طريق 
حقوق تجارت و شركت هايي كه فقط با مالك آن- كه 
شخصا مسوول تمام بدهي هاي شركت بوده- شناخته 
مي شد. حقوق جديد شركت هاي اكثر كشورهاي غربي 
اصل شخصيت حقوقي مستقل را به كار مي برند؛ اصلي 
كه شركت و سهامدارانش را داراي شخصيت حقوقي 
مستقل و بدهي ها و مس��ووليت هاي شركت را جدا از 

بدهي ها و مسووليت هاي سهامدارانش مي داند.
در چند س��ال اخير، موجي از دع��اوي عليه بنگاه هاي 
مادر در مورد رفتار شعبه هاي فرعي آنها در خارج اقامه 
شده است. به هر حال هر دولتي اختيار دارد روشي را كه 
اتباعش طبق آن با ساير دولت ها در تعاملند، كنترل كند؛ 
ضمن اينكه مي تواند فعاليت بنگاه هاي خود را در خارج 

از طريق تصويب قوانين برون مرزي نيز تنظيم كند .
اقامه دعوا عليه بنگاه هاي چند مليتي در مورد رفتارشان 
در خارج، عاملي در جهت اصلاح رفتار اين بنگاه ها مانند 
عامل تنظيم مقررات اس��ت. اين به نفع بنگاه هاي چند 
مليتي است كه از اقامه دعوا عليه خود جلوگيري كنند، 
زيرا در غير اين صورت طرح دعاوي و مس��ائل ناشي از 
آن باعث پايين آمدن قيمت سهام آنها به عنوان نتيجه 
مسووليت مي ش��ود و شهرت نيك برندها و شركت نزد 
عموم م��ردم و بالطبع بازار محص��ولات آن به مخاطره 
مي افتد . ش��كل هاي تجاري و حقوقي بنگاه هاي چند 
مليتي و ثروت و اندازه آنها از اين ش��ركت ها خواندگان 
پيچيده اي مي سازد. برخي دعاوي در مورد سوءاستفاده 
از حقوق بشر با بهره كشي از كارگران است، بعضي ديگر 
به خسارت زيس��ت محيطي يا بي احترامي و صدمه به 
فرهنگ جمعيت هاي بومي مربوط مي ش��ود و س��اير 
دعاوي بر فقدان شفافيت و عدم پذيرش مقررات داخلي 
و بين المللي مبتني هستند .  از طرف ديگر، طرح دعاوي 
فراملي ممكن است منجر به ايجاد تنش هاي ديپلماتيك 
ميان دولت هاي صادر كننده سرمايه و دولت هاي ميزبان 
شود. قضات اين دادگاه ها نگران تأثير رأي صادره بر روابط 
خارجي ميان دولت هاي مذكور هس��تند چون تحميل 
يكجانبه مسووليت بر شركت فراملي كه اجازه فعاليت كردن 
را در كشور ميزبان تحصيل كرده، ممكن است با اصل نزاكت 
بين المللي سازگار نباشد.  ادامه در صفحه 9

    ميث�اق جهاني مل�ل متح�د در ارتباط با 
شركت هاي فراملي، جامع ترين سند جهاني تا 
به امروز است كه اصول ده گانه حاكم بر فعاليت 
شركت هاي چند مليتي را در برمي گيرد. اين 
سند به لحاظ عمق مسووليت شامل حقوق بشر 
بين المللي، حقوق اجتماعي نيروي كار و به ويژه 
مسووليت هاي زيس�ت محيطي شركت هاي 
فراملي اس�ت. به لحاظ گستره شموليت نيز 
مسووليت هاي ش�ركت هاي فراملي در قبال 
كل افراد بش�ري را دربر مي گي�رد. اصول ده 
گانه ميث�اق جهاني كه ش�ركت هاي فراملي 
بايد براس�اس آن عمل كنند از سه سند مهم 

بين المللي استخراج شده است

برش
    بنابراين در مرحله حفاري و اكتشاف بايد 
ملاحظات زيست محيطي مدنظر قرار گيرد. 
با توجه به اهميت مس�ائل زيست محيطي 
در دنياي ام�روز، يك پروژه ممكن اس�ت 
به علت چنين مس�ائلي به تأخير بيفتد يا 
به طور كلي متوقف شود، پس ازطي مراحل 
عمليات حفاري و تكميل چاه، موضوعاتي 
نظير عمق چاه، نقاط نص�ب لوله جداري و 
انتخاب نوع دكل حفاري بايد تحت نظارت و 
مديريت زيست محيطي حفاري و عمليات 
تكميل چاه باشد . مديريت زيست محيطي 
در محل چاه شامل مرحله توسعه، توليد و 

بهره برداري است.

برش
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چند تجربه جهاني از صندوق هاي 
ثروت ملي

نعمت در نروژ، نقمت در ونزوئلا
صندوق هاي ث��روت ملي در كش��ورهاي مختلفي 
تأسيس ش��ده اند تا هدف ثبات اقتصادي و حفاظت 
از منابع بين نس��لي را دنبال كنند. ام��ا صرف وجود 
اين صندوق ه��ا، ضامن عملكرد اقتصادي بهتر براي 
كشورها نيست و دو نمونه نروژ و ونزوئلا، گواهي بر اين 
مدعا هستند. ايرنا با بيان اين مطلب در گزارشي افزود: 
صندوق هاي ث��روت ملي، معمولًا به صورت نهادها يا 
صندوق هاي سرمايه گذاري تعريف مي شوند كه منابع 
آنها از ارزش پولي ذخاير يك كش��ور، به  دست آمده 
و براي انجام سرمايه گذاري هايي كه منافعي را براي 
كشور، شهروندان فعلي و نسل هاي آتي به همراه دارد، 
استفاده مي شود.  به طور معمول، ذخاير اين صندوق ها 
از مازاد بودجه، عمليات رسمي ارزي، منافع ناشي از 
خصوصي سازي و نيز صادرات منابع طبيعي تأمين 
مي شود. از منابع اين صندوق ها براي تثبيت بودجه، 
پس انداز بين نس��لي، صندوق هاي بازنشس��تگي و 
سرمايه گذاري هاي مولد استفاده مي شود. البته نوع اين 
سرمايه گذاري ها در كشورهاي مختلف، متفاوت است.
   نمونه موفق كاهش وابستگي به منابع طبيعي

برخي ديگ��ر از كش��ورها، با هدف تنوع بخش��ي به 
درآمده��اي خود، صن��دوق ثروت ملي را تأس��يس 
مي كنند. اين هدف مي تواند مورد توجه كشورهايي با 
اقتصاد تك محصولي يا وابسته به منابع طبيعي باشد. 
سازمان سرمايه گذاري ابوظبي نمونه اي از اين موارد 
اس��ت و به عنوان ضربه گير ريسك هاي نفتي عمل 
مي كند. اين صندوق كه در سال ۱۹۷۶ تأسيس شده، 
درآمدهاي حاصل از ص��ادرات نفت را در دارايي هاي 

مختلف، سرمايه گذاري مي كند.
   سالمندان مرفه و ثروت هاي ملي

برخي ديگر از كشورها چنين صندوق هايي را مطابق 
با نيازهاي جمعيتي خود، راه اندازي كرده اند كه نروژ، 
نمونه اي از آنهاست. بزرگ ترين صندوق ثروت ملي در 
جهان در سال ۲۰۱۸ متعلق به كشور نروژ بوده است. 
صندوق درآمدهاي نفتي اين كش��ور در سال ۱۹۹۰ 
تأسيس شد. هدف آن، جلوگيري از ورود شوك هاي 
نفتي به اقتصاد و تأمين رفاه نسل هاي بعدي بود. از سال 
۲۰۰۶، صندوق نفتي و صندوق بيمه ملي تحت عنوان 
صندوق بازنشستگي دولتي به فعاليت خود ادامه دادند. 
مديريت اين صندوق با وزارت دارايي، قانون گذاري آن با 
پارلمان و مديريت سرمايه گذاري در آن با بانك مركزي 
اس��ت. ارزش دارايي هاي اين صندوق بيش از ۱۰۷۲ 
ميليارد دلار است. صندوق سرمايه گذاري دولتي ژاپن 
نيز مثال ديگري براي استفاده از منابع طبيعي براي 
نيازهاي جمعيتي است. افزايش جمعيت سالخورده، 
كاهش جمعيت نيروي كار و كاهش بازده اوراق قرضه 
دولتي موجب ش��دند تا اين صندوق نسبت سهام و 
اوراق خارجي را در دارايي هاي خود از ۱۲ درصد به ۲۵ 

درصد افزايش دهد.
   وضعيت نخستين صندوق ثروت ملي

در سال ۱۹۵3 سازمان سرمايه گذاري كويت با هدف 
ثبات اقتصادي و پس انداز بين نسلي به عنوان اولين 
صندوق ثروت ملي در جهان ش��روع ب��ه كار كرد. در 
تركيب هيات مدي��ره اين صندوق، بخش خصوصي 
سهم بيشتري دارد، به طوري كه پنج عضو از نمايندگان 
بخش خصوصي و چهار عضو دولتي، شامل وزير دارايي 
و معاون او، ريي��س كل بانك مركزي و وزير انرژي در 
آن حضور دارند. ارزش دارايي هاي اين صندوق، ۵۹۲ 

ميليارد دلار است.
   با پول هاي نفتمان چه كرديم؟

صندوق توس��عه ملي ايران در سال ۱3۸۹ و با تغيير 
ماهيت حساب ذخيره ارزي، شروع به كار كرد. پيش از 
صندوق توسعه ملي، مازاد درآمدهاي ارزي حاصل از 
فروش نفت خام نسبت به پيش بيني بودجه، در حسابي 
در بانك مركزي نگهداري مي شد و دولت در چارچوب 
قانون برنامه سوم توسعه، مكلف اين شد از سال ۱3۸۰ 
اين مبلغ را در اين حساب و نزد بانك مركزي بگذارد. با 
اينكه جلوگيري از ورود شوك هاي نفتي به اقتصاد و نيز 
كاهش وابستگي دولت به درآمد حاصل از فروش نفت 
خام، از اهداف تأسيس اين حساب بود، اما مجوزهاي 
گوناگوني كه ب��ه دولت اجازه مي داد از اين حس��اب 
برداش��ت كند، تغييري در روال قبلي يا تأثيري براي 
دسترسي به اهداف مشخص شده را به همراه نداشت. 
ادامه استفاده دولت از منابع اين حساب، در نهايت به 
تغيير ماهيت آن به صورت صندوق انجاميد و در برنامه 
پنجم توسعه، هدف گذاري هاي جديدي مانند حفظ 
منابع بين نسلي و تبديل آنها به درآمدهاي پايدار بود كه 
براي اين منظور، حداقل ۲۰ درصد از منابع از دسترس 
دولت خارج ش��د و قرار بر اين شد تا اين ميزان، براي 
سرمايه گذاري خارجي يا اعطاي تسهيلات در اختيار 
بخش خصوصي قرار گيرد و سالانه سه درصد به سهم 
صندوق، اضافه شود. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اس��لامي در گزارش اخير خود، مصارف غيرمنطبق 
با اساس��نامه اين صندوق را در سه بخش شناسايي 
كرده كه بر اين اساس، در مجموع ۲۸.۱۴ ميليارد دلار 
تس��هيلات ارزي، ۵.۶3 ميليارد دلار سپرده گذاري 
ارزي و ح��دود 3۰ ميليارد تومان تس��هيلات ريالي، 
خارج از روال صندوق، تخصيص يافته  است. تركيب 
تقسيم اعتبارات ارزي به بخش هاي مختلف اقتصادي 
نيز نشان مي دهد صندوق توسعه در مجموع، حدود 
سه چهارم اين منابع را به بخش هاي بالادستي نفت 
و گاز، نيروگاه، پالايشگاه و پتروشيمي تخصيص داده 
كه عملكردي مشابه نمونه هاي ناموفق اين صندوق ها 
يعني ونزوئلا و مكزيك را ي��ادآوري مي كند. تمركز 
سرمايه گذاري صندوق هاي اين دو كشور نيز معطوف 
به توسعه بخش نفتي بوده است. از طرف ديگر، با وجود 
اينكه وجود صندوق هاي توس��عه به كشورها كمك 
مي كند آثار منفي اتكا به منابع طبيعي را در اقتصاد 
خود كاهش دهند، اما موفقيت آنها در گرو سياست هاي 
اقتصادي است كه ثبات اقتصاد كلان را دنبال مي كنند. 
مقايسه دو كشور نروژ و ونزوئلا به خوبي نشان دهنده 
اين است كه وجود صندوق توسعه ملي بدون توجه به 
كاركردهاي آن و بدون سياست گذاري كلان اقتصادي، 

به تنهايي ضامن بهبود اقتصاد ملي نخواهد بود.
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مقايسه نسبت تسهيلات، سپرده قانوني و ذخيره احتياطي بانك ها در ارديبهشت 98 نشان مي دهد 

روزانه 1225 ميليارد به سپرده ها و 691 ميليارد به تسهيلات اضافه مي شود

600هزارميلياردتومانسپردهدستنخوردهدربانكها

تغييرات قانوني و بهبود سياست پولي 

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
مانده كل س��پرده ها در ارديبهش��ت 98 به رقم بيش 
از 2131 ه��زار ميليارد تومان رس��يد كه نس��بت به 
ارديبهشت 97 معادل 447 هزار ميليارد تومان يا 26.6 
درصد رشد كرده و نسبت به اسفند 97 نيز معادل 63 
هزار ميليارد تومان يا 3.1 درصد افزايش داشته است. 
بيشترين مبلغ سپرده ها متعلق به استان تهران با مانده 
1163 هزار ميلي��ارد تومان معادل 54.58 درصد كل 
سپرده هاي كشور اس��ت. كمترين رقم نيز مربوط به 
استان كهگيلويه و بوير احمد با 5550 ميليارد تومان 
است.  مانده كل تسهيلات در ارديبهشت 98 نيز بالغ بر 
1534 هزار ميليارد تومان بوده كه نسبت به ارديبهشت 
97 معادل 252 هزار ميليارد تومان يا 19.7 درصد رشد 
كرده و نسبت به پايان اسفند 97 نيز 25 هزار ميليارد 
تومان يا 1.7 درصد افزايش داش��ته است. از اين رقم 
معادل 997 هزار ميليارد تومان متعلق به استان تهران 
 بوده كه س��همي معادل 64.96 درصد يا تقريبا حدود
65 درصد مانده تس��هيلات كشور به اس��تان تهران 

اختصاص يافته است. 

 س�هم ته�ران از تس�هيلات 10 واح�د
 بيش از سهم از سپرده ها

به عبارت ديگر، تهران با سهم 65 درصدي از كل مانده 
تسهيلات، سهم 54.6 درصدي از مانده كل سپرده ها 
داشته و س��هم تهران از تسهيلات معادل 10.4 واحد 
درصد بيش از سهم تهران از مانده سپرده ها بوده است. 
اين نكته نش��ان دهنده اين واقعيت است كه بانك ها 
تمايل بيشتري به پرداخت تسهيلات به استان تهران 
و فعاليت هاي اقتصادي در اس��تان تهران داش��ته اند 
كه يا فعالي��ت و محل كار آنها در ته��ران بوده يا دفتر 
مركزي آنها در تهران واقع شده است اما در هر صورت 
نشان دهنده تمركز امكانات مالي در تهران از سپرده ها 
گرفته تا تسهيلات بانكي است و اين موضوع هم مشكل 
براي تهران ايجاد مي كند و هم براي اقتصاد در س��اير 
نقاط كش��ور نارس��ايي ايجاد مي كند.  مقايسه ارقام 
رشد تسهيلات و سپرده ها نيز نشان مي دهد كه رشد 
سپرده ها با 26.6 درصد در اين يك سال نسبت به رشد 
مانده تسهيلات با 19.7 درصد، حدود 7 درصد بيشتر 
بوده و نشان مي دهد كه تمايل بانك ها در اين يك سال، 
براي تسهيلات دهي كاهش يافته است و رقم بيشتري را 
از سپرده ها به عنوان نقدينگي مورد نياز و قابل دسترس 

در بانك ها نگه داشته اند. 

  كاهش 5 واحدي نسبت تسهيلات 
نسبت تس��هيلات به س��پرده ها بعد از كسر سپرده 
قانوني 80.2 درصد بوده كه نس��بت به مدت مشابه 

سال قبل 4.8 درصد و نس��بت به اسفند 97 معادل 
1.1 درصد كاهش داش��ته و نش��ان مي دهد كه در 
اين يك سال، نوعي سياست انضباط مالي و سياست 
احتياطي براي پرداخت تسهيلات در دستور كار بوده 
تا ه��م مطالبات معوق كنترل ش��ود و هم نقدينگي 
احتياطي بيشتري در بانك ها براي مقابله با بحران هاي 

احتمالي در دسترس باشد. 

  600 ه�زار ميليارد تومان س�پرده دس�ت 
نخورده 

از رقم 2131 ه��زار ميليارد تومان س��پرده، معادل 
1912 هزار ميليارد تومان سپرده بعد از كسر سپرده 
قانوني بوده و معادل 1534 ميليارد تومان تسهيلات 
پرداخت شده اس��ت. براين اساس، معادل 219 هزار 
ميليارد تومان يا 10.27 درصد س��پرده قانوني بوده 
اس��ت. همچنين معادل 378 هزار ميليارد تومان يا 
17.74 درصد سپرده ها را سقف اعتباري يا نقدينگي 
مورد نياز بانك ها تش��كيل داده است و روي هم رفته 
معادل 597 ه��زار ميليارد تومان ي��ا 28 درصد كل 
سپرده ها را س��پرده قانوني به اضافه سقف اعتباري 
يا نقدينگي مورد نياز بانك ها تش��كيل داده اس��ت. 
به عبارت ديگر، 600 هزار ميليارد تومان س��پرده در 
بانك ها و ش��بكه بانكي باقي مانده و دس��ت نخورده 

است. 

 روزان�ه 1225 ميلي�ارد ب�ه س�پرده ها 
و 691 ميليارد به تسهيلات اضافه شد

آمارهاي بانكي از وضعيت س��پرده ها و تسهيلات در 
استان هاي كش��ور در ارديبهشت 98 نشان مي دهد 
كه در طول يك سال منتهي به ارديبهشت 98 به طور 
متوس��ط روزانه 1225 ميليارد تومان به سپرده ها و 
691 ميليارد تومان به تس��هيلات اضافه شده است. 
اين در حالي است كه در يك سال منتهي به دي 97، 
روزانه 1323 ميليارد به سپرده ها و 840 ميليارد به 
تسهيلات اضافه شده بود و اين موضوع نشان دهنده 
آرام شدن شتاب رشد نقدينگي، سپرده ها و تسهيلات 
درماه هاي اخير است و مي تواند در كنترل تورم موثر 
باشد هر چند كه در رش��د اقتصاد، رونق اقتصادي و 

گردش مالي اقتصاد نيز موثر خواهد بود. 

  28 درص�د س�پرده ها در ش�بكه بانك�ي 
حفظ شد

آمارهاي بانكي از وضعيت س��پرده ها و تسهيلات در 
استان هاي كش��ور در ارديبهشت 98 نشان مي دهد 
كه نس��بت تس��هيلات به كل س��پرده ها در كشور 
كاهش يافته و به 72 درصد رسيده كه نسبت به رقم 

75 درصدي ماه هاي قبل از آن كاهش داش��ته است 
و در حالي كه پيش از اين حدود 24 درصد سپرده ها 
با عنوان س��پرده قانوني و ذخيره احتياطي يا سقف 
 اعتب��اري حفظ مي ش��د و مابقي يعن��ي 75 درصد 
به صورت تس��هيلات بانكي پرداخت مي شد، اما در 
ارديبهشت ماه اين ش��اخص به 28 درصد رسيده و 
72 درصد تس��هيلات پرداخت ش��ده است.  نسبت 
تسهيلات يعني تس��هيلات به س��پرده بعد از كسر 
سپرده قانوني نيز كه قبلا در ارديبهشت 97 حدود 85 
درصد بوده، در ارديبهشت ماه به 80.2 درصد كاهش 
يافته و نش��ان مي دهد كه تمايل بانك ها به پرداخت 
تسهيلات كاهش يافته و رقم بيشتري از سپرده ها را 
به صورت سقف اعتباري و سپرده قانوني در نظر گرفته 
و بانك ها تحت تاثير سياس��ت انضباط مالي، كاهش 
مطالبات معوق و بهبود ساختار مالي، منابع بيشتري 
را در بانك ها حفظ كرده و رقم كمتري را از سپرده ها 
تسهيلات داده اند تا از اين طريق هم نقدينگي بيشتري 
را در بانك براي بازپرداخت س��پرده ها حفظ كنند و 
هم بتوانن��د تاحدودي مي��زان مطالبات معوق خود 
را كاهش دهند. اين نس��بت در تهران به عدد 94.5 
درص��د و در بويراحم��د به عنوان اس��تان محروم به 

105 درصد رسيده نشان دهنده اين واقعيت است كه 
تمايل بانك ها به پرداخت تسهيلات در يك سال اخير 
در تهران بالا بوده و به ميزان رشد سپرده ها در تهران، 
ميزان تسهيلات دهي نيز افزايش قابل توجهي داشته 
و نسبت تسهيلات در تهران عملا از 14.3 واحد درصد 
بالاتر از ميانگين كشوري بوده و عملا بخش عمده اي 
از افزايش مانده تسهيلات بانك هاي كشور جذب امور 

كسب وكار تهران شده است.

  نسبت تسهيلات در تهران بالاتر از ميانگين 
كشوري

نسبت تسهيلات به سپرده بعد از كسر سپرده قانوني 
در تهران معادل 94.5 درصد بوده كه از ميانگين كل 
بانك هاي كش��ور به ميزان 80.2 درصد بسيار بالاتر 

بوده است. 
در تهران از 1163 هزار ميليارد تومان سپرده معادل 
109 هزار ميليارد تومان س��پرده قانوني بوده يعني 
س��پرده قانوني در تهران معادل 9.34 درصد در نظر 
گرفته شده كه از 10.3 درصدميانگين سپرده قانوني 
كشوري كمتر اس��ت. در نتيجه 1054 هزار ميليارد 
تومان س��پرده بعد از كسر س��پرده قانوني در تهران 

برآورد شده اس��ت.  همچنين رقم تسهيلات معادل 
997 هزار ميليارد تومان بوده اس��ت. به عبارت ديگر 
نسبت تسهيلات به كل س��پرده ها در تهران معادل 
85.7 درصد بوده در حالي كه در كل كش��ور معادل 
72 درصد بوده و نسبت تسهيلات در تهران بالاتر از 
ميانگين كشوري است.  از سوي ديگر، حدود 57578 
ميليارد تومان به عنوان نقدينگي احتياطي يا سقف 
اعتباري در بانك هاي تهران موجود بوده است. اين رقم 
معادل 4.95 درصد كل سپرده هاي بانكي بوده است. 
اين در حالي است كه ميانگين رقم ذخيره احتياطي يا 
نقدينگي موجود در بانك ها يا سياست سقف اعتباري 
در كل كشور معادل 17.7 درصد كل سپرده ها بوده 
و در تهران رقم به مراتب كمتري نسبت به ميانگين 
كشوري در بانك ها باقي مانده است و بخش عمده آن 
تسهيلات پرداخت ش��ده است.  در كل شبكه بانكي 
كشور نيز از ميزان 2131 هزار ميليارد تومان سپرده 
به ميزان 27.7 درصد براي سپرده قانوني و نقدينگي 
مورد نياز بانك ها يا سياس��ت سقف اعتباري، در نظر 
گرفته شده و بقيه آن يعني 72.3 درصد معادل 1534 
هزار ميلي��ارد تومان به عنوان تس��هيلات پرداخت 

شده است.

تيمور رحماني|
توفيق بانك مرك��زي در كنترل تورم بيش و پيش از 
آنكه مستلزم قانون گذاري جديد باشد، مستلزم تغيير 

رويه سياست گذاري پولي است.
در دهه 1960 و 1970 بيش از هر موضوع ديگري در 
اقتصاد كلان راجع به نقش پول و سياس��ت پولي در 
سيكل هاي تجاري و ايجاد تورش تورمي و چگونگي 
بهبود سياس��ت گذاري پولي بحث شد و تعداد قابل 
توجهي از جوايز نوبل علم اقتصاد هم به نظريه پردازان 
اين حوزه اعطا شد. آنچه از درون اين تحليل ها بيرون 
آمد، تاييد و تاكيد نقش پول در تحولات اقتصاد كلان 
و زيان اجتماعي قابل توجه در صورت كم توجهي به 

نقش پول در سياست گذاري بود.
جريان اصلي علم اقتصاد پذيرفت كه سياست پولي 
در بلندمدت نقش��ي در رش��د اقتصادي و تحولات 
متغيرهاي حقيقي ندارد، اما تنها عامل توضيح تورم در 
بلندمدت است و بدون تغيير رويه سياست پولي امكان 
كنترل تورم وجود ندارد. اما اين بدان معني نيست كه 
پول در رشد اقتصادي نقش ندارد، چرا كه خلق اعتبار 
متناسب با توان بالقوه انباشت عوامل توليد و نوآوري 
عامل كليدي در توسعه اقتصادي جهان بوده و حتي با 
ايجاد ثبات اقتصاد كلان به بسترسازي رشد بلندمدت 

اقتصادي كمك مي كند.
از طرف ديگر، همين جريان اصلي كم و بيش به اين 
توافق نس��بي رسيده كه گرچه سياس��ت پولي بايد 
تمركز خود را بر كنترل تورم قرار دهد اما در كوتاه مدت 
مي تواند در حف��ظ ثبات اقتصاد كلان و جلوگيري از 
گسترش ش��كاف توليد واقعي و بالقوه موثر باشد. به 
همين دليل، امروزه غالب بانك هاي مركزي سياست 
پولي خود را به عن��وان يك ابزار مديريت كوتاه مدت 
اقتصاد كلان بر كنترل تورم و حفظ ثبات اقتصاد كلان 

قرار مي دهند.
در عمل چه اتفاقي براي سياست پولي و عملكرد آن 
افتاده است؟ شواهد آماري از وضعيت نرخ تورم نشان 
مي دهد كه تفاوت چشمگيري رخ داده است. در حالي 
كه در دهه 1970 و بخش عمده دهه 1980 متاثر از 
نظري��ه پول گرايي تاكيد زيادي ب��ر كنترل كل هاي 
پولي براي كنترل تورم ص��ورت مي گرفت، در عمل 
درجه توفيق بانك ه��اي مركزي رضايت بخش نبود. 
گرچه كشورهاي صنعتي به تدريج از تورم هاي بالاي 
دهه 1970 خلاص ش��دند، اما كش��ورهاي در حال 
توسعه زيادي درگير تورم هاي بس��يار بالا و ابرتورم 

باقي ماندند.
از نتاي��ج تحقيقات تئوريك اقتص��اد كلان )از جمله 
تحقيقات پرسكات و كيدلند )1977(، بارو و گوردون 

)1983( و ...( و تحقيقات تجربي )از جمله تحقيقات 
آلس��ينا و س��امرز )1993( و كيوكرمن و س��ايرين 
)1992، 1993( و...( آن بود كه واگذاري سياس��ت 
پولي به يك بانك مركزي مس��تقل مي تواند تورش 
تورمي را كاهش داده و به كنترل تورم كمك كند. بر 
همين اس��اس، برخي چنين نتيجه گرفتند كه براي 
بهبود عملكرد سياست پولي بالاخص در كنترل تورم 
لازم است كه قوانين ناظر بر اداره بانك مركزي تغيير 
يابد، به گونه اي كه اس��تقلال بانك مركزي را تامين 
كرده و به اين ترتيب به بهبود عملكرد سياست پولي 

در كنترل تورم كمك نمايد.
در عين حال، مي دانيم ك��ه از ابتداي دهه 1990 به 
تدريج تورم به عنوان يك مشكل فراگير جهاني شروع 
به ناپديد شدن كرد، به طوري كه متوسط نرخ تورم در 
كل جهان، در كشورهاي توسعه يافته و در كشورهاي 
در حال توسعه از روند مش��ابهي تبعيت كرد و دچار 
كاهش چشمگير ش��د. لذا، متوسط نرخ تورم نه تنها 
تك رقمي شد بلكه در كل جهان در حال حاضر حدود 
3 تا 4 درصد است. البته معدود مواردي از ابرتورم ها 
در همين دوران مشاهده شده كه زيمبابوه و ونزوئلا 

تجربه كرده اند.
اگر موارد نادر ابرتورم را كه به نوعي مربوط به مشكلات 
حكمراني و تنش هاي سياس��ي درون اين كشورها 
اس��ت، كنار بگذاريم به اين جمع بندي مي رس��يم 
كه درجه توفيق بانك هاي مرك��زي در كنترل تورم 
خيره كننده بوده است. البته اين به معني توفيق كامل 
بانك هاي مركزي در جلوگي��ري از بي ثباتي اقتصاد 
كلان نيس��ت، چرا كه در همين مدت بي ثباتي هاي 
اقتصادكلان كه منش��أ بخش مالي داش��ته اس��ت، 

همچنان ادامه داشته و بحران سال 2008 نشان داد 
كه هنوز ممكن اس��ت سياست گذاري پولي در ساير 

جنبه ها نياز به بهبود داشته باشد.
اگر بانك هاي مرك��زي در كنترل تورم توفيق بالايي 
داش��ته اند، آيا مي توان اين دس��تاورد را به تغيير در 
قوانين مربوط به حوزه سياس��ت گذاري پولي بانك 
مركزي نسبت داد؟ مي توان از اين نظر شواهد متعدد 
و متناقضي ارايه كرد، به اين معني كه برخي كشورها 
بدون تغيير قواني��ن و از جمله بدون تغيير در ميزان 
استقلال سياس��ت پولي به اين توفيق نايل آمده اند 
و برخي كش��ورها هم ضمن تغيي��ر قوانين و اعطاي 
اس��تقلال بيش��تر به بانك مركزي توفي��ق يافته اند 
عملكرد سياست پولي را بهبود بخشند. با اين حال، 
وزن ش��واهدي كه نش��ان مي دهد اي��ن تغيير رويه 
سياس��ت گذاري پولي و اراده نظ��ام حكمراني براي 
كنترل تورم بوده و نه اعطاي استقلال به بانك مركزي 
كه توفيق در كنترل تورم را به طور چش��مگير بهبود 

بخشيده، بسيار بالاتر است.
در واقع، با اهميت ترين انتقاد در تحليل هاي اقتصاد 
پولي از اي��ن موضوع كه تغيير قواني��ن عامل بهبود 
عملكرد سياست پولي اس��ت، دقيقا همين موضوع 
است كه بسياري از كشورها بدون هيچگونه تغييري 
در قوانين ب��ه اين توفيق رس��يده اند و تغيير قوانين 
متعاقب توفيق در كنترل تورم رخ داده است. احتمالا 
دقيق ترين توضيحي كه براي بهبود عملكرد سياست 
پولي در كنترل تورم در سطح جهان مي توان ارايه كرد 
آن است كه پيش��رفت در تحقيقات نظري و تجربي 
حوزه اقتصاد پولي دانش م��ا را در كنترل تورم ارتقا 
داده و به همين دليل است كه كنترل تورم يك پديده 

فراگير جهاني است و نه امري مختص جوامع پيشرفته 
و با نظام قانونگذاري مدرن و متعالي. پيشرفت علمي 
در حوزه اقتصاد پولي از جمله براي سياسيون روشن 
كرده است چه توقعي از سياست پولي داشته باشند و 
بي توجهي به سياست گذاري مناسب پولي تا چه اندازه 
پُرهزينه است و همين موضوع مي تواند دليل همراهي 
آنها با تغيير رويه سياست گذاري پولي و افزايش توفيق 

بانك هاي مركزي در كنترل تورم باشد.
بر اس��اس آنچه در بالا اش��اره ش��د، بس��يار در ميان 
اقتصاددانان ايران هم شنيده مي شود كه اولين شرط 
توفيق سياست گذاري پولي در كنترل تورم را اعطاي 
اس��تقلال به بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران 
مي دانند و در واقع آن را پيش شرطي مي دانند كه بدون 
آن هي��چ توفيق پايداري در كنت��رل تورم امكان پذير 
نيس��ت. جدا از اينكه اين گزاره كه »اس��تقلال بانك 
 مركزي پيش شرط كنترل تورم اس��ت«، قابل اثبات 
به صورت تجربي در س��طح جهاني نيس��ت، در مورد 
اقتصاد ايران نيز مي توان شواهد متناقض آن را به وفور 
ذكر كرد. آشكار است كه اعطاي استقلال به يك بانك 
مركزي كه در يك دني��اي خيالي آرماني هم و غم آن 
جلوگيري از زيان اجتماعي باشد، امري مطلوب است 
و در عمل نيز حركت در همين مسير احتمالا سودمند 
است.اما در تحليل واقع گرايانه اولا نمي توان تضمين 
كرد كه اعطاي اس��تقلال به بان��ك مركزي تضمين 
توفيق آن باش��د و ثانيا نمي ت��وان ادعا كرد كه بدون 
اعطاي استقلال به بانك مركزي و در بيان كلي تر بدون 
تغيير قوانين مرتبط با بانك مركزي و سياست گذاري 
پولي نمي توان هيچ بهبودي در عملكرد سياست پولي 
ايجاد كرد. اقتصاد ايران و تجربه سياست گذاري پولي 

و تورم پس از تاسيس بانك مركزي را مرور كنيم.
بانك مركزي از زمان تاس��يس تا سال 1350 تجربه 
درخشاني از سياست گذاري پولي با تورم بسيار پايين و 
رشد اقتصادي بسيار بالا را در كارنامه خود دارد. همين 
بانك مركزي در سال هاي 1350 تا 1357 بدون اينكه 
هيچ تغييري در قوانين مرتبط با سياست گذاري آن 
ايجاد شده باش��د و در حالي كه با اتكا به درآمدهاي 
سرشار نفتي و واردات امكان كنترل تورم را پيدا كرده 
بود، تجربه فاجعه باري در تورم و رش��د اقتصادي را 

پشت سر گذاشت.
بانك مركزي را براي دوره 1357 تا 1368 نمي توان 
مورد نقد قرار داد چرا كه تحولات مربوط به ملي كردن 
بانك ه��ا و پس از آن نا اطمينان��ي مربوط به كاركرد 
نظام بانكي و پ��س از آن جنگ تحميلي و كس��ري 
بودجه ش��ديد توقع عملكرد خيره كننده را منتفي 
مي نمايد، گرچه هنوز اقتصاد ايران از گزند تورم هاي 

بسيار شديد مصون بود. با خاتمه جنگ تحميلي و با 
وجود اينكه هيچ تغييري در قوانين رخ نداد، تركيبي 
از سياست هاي انبساطي و آزادسازي مطابق نظريه 
اقتصادي موجود زمينه كاهش شديد ارزش پول ملي 
و تورم را فراهم آورد و تغيير مس��ير سياست گذاري 
بلافاصل��ه براي حدود ي��ك دهه اقتصاد اي��ران را از 
تورم هاي بسيار ش��ديد دور كرد و در دهه 1380 نيز 
درآمده��اي نفت��ي و واردات ارزان همچنان امكان 

كنترل تورم را فراهم كرد.
اما آش��كار بود با وجود اينكه هيچ تغييري در قوانين 
مرتبط با سياس��ت گذاري پولي رخ نداده است، تورم 
زمينه جهش دارد و اين اتفاق افتاد. با اين حال، بخش 
قابل توجهي از تورم 1390 به بعد مرتبط با تحريم ها 
بوده و نمي توان تمام آن را به سياس��ت پولي نسبت 
داد، گرچه سياس��ت پولي در زمينه س��ازي ش��دت 
جهش هاي تورمي موثر بوده اس��ت. اين مرور سريع 
و البته فاقد عمق براي ما روش��ن مي نمايد كه توفيق 
بانك مرك��زي در كنترل تورم بي��ش و پيش از آنكه 
مستلزم قانونگذاري جديد باشد، مستلزم تغيير رويه 

سياست گذاري پولي است.
تجربه يك سال اخير نشان مي دهد چگونه مي توان 
با تغيير رويه سياست گذاري و البته اقناع سياسيون 
به تغيير محسوس در عملكرد بانك مركزي پرداخت. 
توفيق بانك مركزي در كنترل تورم مس��تلزم تغيير 
رويه به سوي هدف گذاري تورمي، تقويت نظارت بانك 
مركزي بر بانك ها و موسسات اعتباري و البته همراهي 
بدنه سياس��ي و اجرايي كشور براي تداوم اين توفيق 
است. مترقي ترين قوانين پولي هم در دنياي واقعي و 
در تعاملات گروه هاي سياسي مي تواند فاقد اثر باشد.

بسياري توفيق تركيه در كنترل تورم را به تغيير قوانين 
و اعطاي استقلال به بانك مركزي مي دانند. تغيير مسير 
اخير و دورقمي شدن مجدد تورم در تركيه پس از تجربه 
موفق تك رقمي كردن آن در دهه 2000 نشان مي دهد 
تا چه اندازه كم توجهي به اراده سياسي براي كنترل تورم 
با اهميت تر از هر نوع قانون و مقرراتي اس��ت. لذا، هيچ 
مبناي نظري و تجربي براي اين موضوع وجود ندارد كه 
تغيير قوانين پولي و بانكي و قانون بانك مركزي درمان 
درد تورم در ايران باشد، بلكه آنچه با اهميت است مسلط 
شدن به دانش اقتصادي روز، واگذاري سياست گذاري 
پولي به افراد حرفه اي و اراده سياسي و حتي اجتماعي 
براي كاهش و كنترل تورم است. به نظر مي رسد قبل از 
اينكه زيان ديگري از قبل آزمودن تغيير قوانين متحمل 
شويم، لازم است مكث كنيم و آنگاه كه هيچ تغيير رويه 
سياست گذاري پولي قادر به حل تورم نشد، سراغ تغيير 

قوانين پولي و بانكي و قانون بانك مركزي برويم.
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تعارض مخاطرات 
زيست محيطي و مقررات 

شركت هاي انرژي
در اين خصوص اتحاديه اروپ��ا به عنوان يك ديدگاه 
انقلابي، »تئوري واحد اقتصادي« را پيش��نهاد كرده 
است كه مسووليت نامحدود را بر شركت مادر در قبال 
شركت هاي فرعي خود بسته به ميزان كنترل شركت 
اعمال مي كند. دادگاه هاي اتحادي��ه اروپا واحدهاي 
مختلف يك شركت را در صورتي كه تحت كنترل و اداره 
همان سهامداران باشند يك شركت تلقي مي كنند. 
شايد نقطه ضعف اين تئوري در مطلق بودن آن است 
زيرا امكان اقامه دعوا به طور مداوم عليه شركت مادر را 
به وجود مي آورد و شركت مادر شانس برائت را حتي 
در مواردي كه آشكارا مقصر نبوده از دست مي دهد . 
از طرفي دس��ته اي از خواهان ها در طرح دعواي خود 
عليه بنگاه هاي چند مليتي خواسته خود را نه بر مبناي 
قرارداد منعقدشده بلكه به علت وجود يكي از اسباب 
مسووليت مدني براساس ضمان قهري طرح مي كنند. 
مثلا قربانيان حوادث ناشي از فعاليت هاي بنگاه هاي 
چند مليتي يك نمونه از اين نوع خواهان ها محسوب 
مي شوند. از منظر حقوق مسووليت مدني غير قراردادي 
چنانچه ثابت شود شركت مادر به دليل فعل يا ترك فعل 
با شركت فرعي در انجام عمل زيانبار و مسبب مسووليت 
مدني مشاركت داشته، داراي مسووليت است . در اين 
مورد تصميم دادگاه بخ��ش ايالات متحده در قضيه 
آموكوكاديز نشان دهنده توجه به نظر فوق يعني عامل 
تقصير و س��هل انگاري اس��ت. دادگاه در اين قضيه با 
ادعاهايي در مورد تقصير و سهل انگاري مواجه شد. 
خواهان هاي فرانسوي اقدام به طرح دعوا عليه شركت 
حمل و نقل بين المللي آموكو و شركت نفتي بين المللي 
آموكو و شركت مادر و اصلي آنها يعني شركت استاندارد 
اويل كردند. علت طرح اين دعوا نشت نفت در سواحل 
شمالي فرانسه ناشي از اقدامات اين شركت بين المللي 
به دليل كوتاهي سيستم و شركت در انجام تكاليف 
قراردادي و نيز قصور در آموزش پرسنل بود كه منجر 
به ورود خسارات شده بود. قاضي رسيدگي كننده به 
پرونده فرانك مك گار تحليل هايي را در مورد ش��يوه 
مديريتي شركت ارايه كرد و سرانجام هم شركت مادر 
و هم شركت هاي فرعي و تبعي را مسوول شناخت. از 
ديدگاه اين قاضي علت ها و اسباب موجهه مسووليت 
شركت مادر بدين ش��رح بود: شركت استاندارد اويل 
عميقا درگير مس��ائل مربوط به شركت هاي فرعي 
متعلق به خودش ب��ود و انجام فعاليت هاي گوناگون 
توسط اين شركت ها در زمينه هاي بهره برداري، توليد، 
پالايش، حمل و نقل و فروش نفت و ساير محصولات 
نفتي در سراسر جهان نيازمند مديريت دقيق و صحيح 
توسط شركت مادر است، بنابراين شركت مادر در قبال 
اقدامات زيان آور و ضمان آور شركت هاي فرعي متعلق 
به خود مس��ووليت مدني قهري دارد؛ از سوي ديگر 
شركت اس��تاندارد اويل با كنترلي كه بر شركت هاي 
فرعي زير مجموعه خود داشته، آنها را به ابزار و بازوي 
اجرايي خود تبديل كرده است. با توجه به مراتب فوق 
و توجه به وجود ارتباط كامل بين شركت هاي فرعي 
و شركت مادر اقدامات مسووليت زاي شركت فرعي 
منجر به مسووليت شركت مادر مي شود . همچنين 
در اتحاديه اروپا اعمال ملاحظات اجتماعي در سطوح 
گوناگون واگذاري قراردادهاي تأمين تداركات عمومي 
به شركت ها با محدوديت ها و ملاحظات خاصي همراه 
خواهد بود. به عنوان نمونه ديوان دادگستري اروپايي 
در يكي از آراي خود مقرر مي دارد: »معيارهاي مربوط 
به ملاحظات زيس��ت محيطي بايد با موضوع قرارداد 
مرتبط باشد. امكان استناد به معيارهاي مذكور به مقام 
واگذار كننده، آزادي انتخاب نامحدود اعطا نمي كند و 
اين معيارها بايد به روش��ني در اسناد قرارداد با اسناد 
مناقصه درج شده باشند همچنين اين معيارها بايد از 
اصول بنيادين حقوق جامعه به ويژه اصل منع تبعيض 
پيروي كنند« . لازم به ذكر است اگرچه تاكنون به طور 
عمده م��اده 20 گات به منظور حفاظ��ت از محيط 
زيست مورد اس��تناد قرار گرفته است، به نظر برخي 
از حقوقدانان بندهاي اين م��اده قابليت ارجاع براي 
 )a حفاظت از اهداف حقوق بشري را نيز دارد و »بند
اين ماده به طور خاص منبعي غني براي اعمال حقوق 
بشر فراهم مي آورد. ضمنا در فضاي اتحاديه اروپا امكان 
وارد كردن ملاحظات اجتماعي و دغدغه هاي حقوق 
بشري از جمله الزامات محيط زيستي و حقوق اقتصادي 
و اجتماعي بشر در تامين تداركات عمومي و توسط 

اعلاميه كميسيون در سال 2001 روشن شده است.

   6- نتيجه
براساس تحليل هاي انجام شده در اين پژوهش قوانين 
و مقررات داخلي جهت توسعه پايدار و تأمين امنيت 
بلندمدت انرژي با لحاظ مخاطرات زيس��ت محيطي 
كار آمد نيس��تند. همچنين احترام و رعايت تعهدات 
قراردادها بايد مورد توجه بيشتري قرار گيرد؛ بنابراين 
جهت تحقق و تقويت اقدامات مبتني بر مس��ووليت 
اجتماعي ش��ركت ها در صنعت نفت و گاز ايران- به 
عن��وان يك س��رمايه گذاري و ساختارس��ازي- بايد 
 CSR معاضدت حقوق��ي و اجرايي براي تطبيق مدل
و هموار كردن راه توس��عه و پيشرفت آن با گسترش و 
نهادينه س��ازي فعاليت هاي ارتباطي اعم از داخلي يا 
خارجي كه نسبت به حوزه مسووليت پذيري اجتماعي 
ايجاد آگاهي مي كند و همچنين توسعه مراكز آموزشي 
فني و مهارتي، موسسات پژوهشي و دانشگاه ها جهت 
بهره مندي اتباع ايراني به ويژه ساكنان بومي منطقه 
قراردادي، زمينه را براي اجراي متعادل مس��ووليت 
اجتماعي ش��ركت هاي نفتي فراملي فراهم كنند. در 
نهايت، پيشنهاد مي شود ش��ركت ملي نفت ايران با 
تعري��ف و اندازه گيري معيارهاي اصل��ي كه از طريق 
آنها عملكرد اجتماعي و زيس��ت محيطي با توجه به 
منطق��ه عمليات��ي اندازه گيري و گزارش مي ش��ود، 
برقراري خط مشي و سيس��تم نظارت براي زنجيره 
عرضه مفاهيم مسووليت اجتماعي شركت ها و الزام به 
رعايت استانداردهاي گزارش دهي CSR در صنعت 
نفت، با قطعيت بيش��تري خواهان الزام ق��راردادي 

پيمانكاران شود.
منبع: مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري
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 اختلالات اينترنتي خون وزير ارتباطات را به جوش آورد

جريمهشركتزيرساختبراييكساعتاختلالدرارتباطاتبينالملل
گروه دانش و فن |

درحالي كه كاربران اينترنتي هر از چند گاهي ش��اهد 
قطعي هاي كوتاهي در شبكه ارتباطي هستند، اما اين 
موضوع براي مسوول ارش��د ارتباطات در كشور قابل 
قبول نيست و به همين خاطر وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، مديران شركت ارتباطات زيرساخت را به دليل 
قطعي يك ساعته اي كه روز جمعه در شبكه ارتباطي 
بين الملل پيش آمده بود، مقصر دانست و با اظهار اين 
موضوع كه با حذف كارانه آنه��ا را تنبيه مي كند، ابراز 
اميدواري كرد كه از اين پس آنها هوش��ياري بيشتري 
داشته باشند و بدين ترتيب موارد مشابه كمتر رخ دهد.

در گذشته اي نه چندان دور، زماني كه اينترنت به تازگي 
به ايران راه پيدا كرده بود، قطعي هاي اينترنتي موضوعي 
عادي به شمار مي آمد و از آنجايي كه استفاده مردم از 
اينترنت به گستردگي امروز نبود، اختلال و قطعي در 
ارتباطات اينترنتي يك معضل به ش��مار نمي رفت. در 
يك دهه گذشته روند رشد ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در جهان و در كش��ور ما به سرعت طي شده و هرچند 
هنوز هم تفاوت هاي زيادي بين ارتباطات ايران و ساير 
كشورهاي پيش��رفته وجود دارد، اما اين تفاوت ها در 
مقايسه با ساير صنايع چشمگير نيست. همين موضوع 
هم فعالان اين حوزه را بر آن داش��ته كه س��عي كنند 
عقب ماندگي هاي جزئ��ي موجود را نيز جبران كنند و 
تلاش براي پيشرفت در زمينه تكنولوژي هاي روز مانند 
هوش مصنوعي، اينترنت نسل پنج، داده هاي بزرگ و 
اينترنت اش��ياء با همين هدف است. از طرفي در چند 
سال اخير كه اينترنت به جزئي جدايي ناپذير در زندگي 
افراد تبديل شده، قطعي هاي كوتاه اينترنت هم مي تواند 
تاثيرات و نمودهاي فراواني داش��ته باشد. درحالي كه 
اس��تفاده از اينترنت در سطحي ترين حالت ممكن به 
عنوان سبك و سياقي براي سرگرمي مورد استفاده قرار 
مي گيرد، امروزه بس��ياري از مشاغل در گروي همين 
ارتباطات اينترنتي است و البته گسترش پيام رسان ها 
و ش��بكه هاي اجتماعي هم به گستردگي و جامعيت 
اينترنت دامن زده و كمتر كسي را مي توان يافت كه اين 
روزها، روزمره اش با اينترنت گره نخورده باشد. در چنين 
شرايطي نمي توان انكار كرد كه اختلال در اينترنت مانند 
گذشته قابل چشم پوشي نيست. به همين دليل است كه 
حتي اگر قطعي پيش آمده در ارتباطات اينترنتي مانند 
گذش��ته به يك روز هم نرسد، يك ساعت و حتي چند 
دقيقه اختلال هم كافي است كه مردم نسبت به واقعه 

رخ داده هوشيار و علت را جويا شوند.

شايد به همين دليل است كه محمدجواد آذري جهرمي 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات- به س��ادگي از يك 
س��اعت قطعي پيش آمده در روز جمعه اول شهريور، 
عبور نكرده و با تاييد اختلال اينترنتي، اعلام كرده كه 
مديران شركت ارتباطات زيرساخت را تنبيه خواهد كرد. 
جهرمي كه اين روزها بسياري از اخبار خود را با استفاده 
از شبكه هاي اجتماعي به گوش مخاطبان مي رساند، 
اين بار در صفحه توييتر خود نوشت: »اختلال يك ساعته 
در اينترنت؛ اين بار اشتباه از شركت ارتباطات زيرساخت. 
»شرمنده آقاي وزير!« گفتن مديران زيرساخت، به  درد 
مردم نمي خورد و مشكل حل نمي شود. بايد تنبيه شوند 
تا حواسشان بيشتر جمع شود: خداحافظ كارانه اين ماه 
هيات مديره و مديران مربوطه.« البته پيش از آن، سجاد 
بنابي- عضو هيات مديره شركت ارتباطات زيرساخت- 
به موضوع قطعي اينترنت اشارده كرده و او هم در صفحه 
توييترش نوشته بود: »يكم شهريور ۹۸ ساعت ۱۷ :۱۹ 
دقيقه تا ۱۰ :۲۰ شاهد اختلال در ارتباطات بين الملل 

 default route بوديم. اين اشكالات به دليل تنظيم
از سوي يك تامين كننده بين الملل و نيز اشكالاتي در 
تنظيمات گذرگاه بين الملل زيرساخت، به وجود آمده 

است. براي اين اختلال پوزش مي خواهيم.«
اشاره مديران ارتباطي در كشور به قصوري كه منجر به 
اخت��لال در ارتباطات بين الملل بوده، تفاوتي را در اين 
زمينه نسبت به گذشته نشان مي دهد، زيرا اگرچه قطعي 

مسيرهاي ارتباطي موضوع تازه اي نيست، اما پيش از اين 
علت اين موضوع مواردي از جمله گيركردن لنگر كشتي، 
پاره شدن كابل توسط كوسه ها يا حفاري وزارتخانه هايي 
مانند راه و نيرو عنوان مي ش��د. از طرفي ايجاد اختلال 
در شبكه اينترنتي منحصر به ايران نيست؛ براي مثال 
اتفاقي كه فروردين ماه امسال براي زيرمجموعه هاي 
فيس ب��وك رخ داده و منج��ر ش��ده ب��ود فيس بوك، 
اينس��تاگرام و واتس اپ براي كاربران در سراسر جهان 
غيرقابل دسترس شوند و در حالي كه اين شبكه هاي 
اجتماع��ي نزديك به ي��ك روز در دس��ترس نبودند، 
فيس بوك »تغيير پيكربندي س��رور« را مقصر اصلي 
اين مشكل دانس��ت و از قطع شدن سرويس هاي خود 
از كاربران عذرخواهي كرد. در مواردي هم شاهد بوديم 
كه به اذعان همين مديران ارتباطي، قطع ش��دن فيبر 
نوري در نقاط مختلفي كه تامين كننده اينترنت ايران 
هستند، موجب قطعي ارتباطات بين الملل شده است. 
كما اينكه در آخرين اختلالات پيش آمده در ش��بكه 

اينترنتي كشور هم، بامداد پنج ش��نبه 6 تير، كاربران 
افت محسوسي در س��رعت و كيفيت اينترنت شاهده 
كردند كه به گفته س��جاد بنابي، اين اختلال گسترده 
بين ۴۳ دقيقه  و س��اعت ۲ بامداد امروز پيرو قطعي دو 
مسير انتقال فيبرنوري در اروپا به وجود آمده و موجب 
افت محسوس سرعت و كيفيت اينترنت اكثر كاربران 
داخل كشور شد. وزير ارتباطات هم درباره اين اختلال 
اظهار كرده بود: »قطعي فيبر در مسيرهاي بالادستي در 
اروپا بين بلغارستان و فرانكفورت كه چند تامين كننده 
اينترنت ايران، از آن مسيرها استفاده مي كرده اند، باعث 
اختلال گس��ترده ۱.۵ ساعته در ارتباطات بين المللي 
ايران ش��ده بود.« البته يكي ديگر از مواردي كه هر بار 
پس از قطعي هاي موقت در شبكه اينترنتي رخ مي دهد، 
ذهن مردم را به آن سمت منحرف مي كند، شبكه ملي 
اطلاعات است و شايعاتي كه از سال هاي گذشته مطرح 
بود مبني بر اينكه ش��بكه ملي اطلاع��ات جداكننده 
ارتباطات داخلي از ارتباطات بين الملل است، هرچند 
مس��وولان ارتباطي در كشور به ش��دت اين موضوع را 
تكذيب مي كنند و معتقدند هيچ��گاه اينترنت مردم 
براي تست شبكه ملي قطع نمي شود و اصلا قرار نيست 
شبكه ملي اطلاعات محدودكننده ارتباطات بين الملل 
باشد. از طرف ديگر، جهرمي پيش از اين هم نمونه هايي 
از برخورد با اختلالات اينترنت نش��ان داده بود. تير ماه 
امسال بود كه او با اشاره به اختلالات مقطعي اينترنت 
و جريمه ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت و اپراتورهاي 
اينترنت، براي اين موضوع، بيان كرد: »زيرس��اخت و 
شركت هاي اينترنتي بايد جريمه افت كيفيت را پرداخت 
كنند و نظر ما در اين زمينه قطعي است.«  در روزهايي 
كه استفاده از اينترنت به يكي از مهم ترين اجزاي زندگي 
افراد تبديل شده، يك ساعت قطعي در شبكه ارتباطي، 
مي تواند واكنش بسياري از كابرران معمولي اينترنت را 
به دنبال داشته باشد و فراتر از آن، منجر به آسيب   هايي 
جزئي و كلي به كسب وكارهايي شود كه حيات و دامنه 
فعاليتش��ان به اينترنت گره خورده است. اما جداي از 
اين موضوع، پيگيري ب��راي يافتن علت اين اختلال و 
پاسخ گويي به مطالبات كاربران، نمونه اي است كه اگرچه 
شايد كمتر شاهد آن بوديم، اما مي تواند روزنه اميدي 
باشد كه در آينده اشكالاتي كه در تنظيمات شركت ها 
رخ مي دهد و منجر به اختلال مي شود، بدون پاسخ باقي 
نمي ماند و همين موضوع مديران ش��ركت ها را ملزم 
مي كند موارد احتياطي را در جهت حفظ استانداردهاي 

لازم بيشتر رعايت كنند.
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توييتر سه سال قبل شورايي به نام اعتماد و ايمني تشكيل داد 
تا جلوي آزار و اذيت هاي مجازي برخي كاربرانش را بگيرد 
ولي اعضاي اين شورا مي گويد توييتر آنها را جدي نمي گيرد.

به گزارش مهر به نقل از انگجت، تعدادي از اعضاي اين شورا 
با ارس��ال نامه اي براي مديران توييتر تصريح كرده اند كه 
توييتر مدت هاست توجهي به توصيه هاي آنها ندارد و اصولا 
شوراي يادشده كاركرد خود را از دست داده و نمي تواند با 
باج گيري ها و قلدري هاي برخي كاربران توييتر مقابله كند.  
اعضاي يادشده افزوده اند كه توييتر گاهي ماه ها به پيام هاي 
ارسالي ش��ورا در اين زمينه پاسخ نمي دهد و اين موضوع 
مي تواند حريم ش��خصي و امنيت كاربران توييتر را دچار 
چالش كند. در بخشي از اين نامه تصريح شده كه اعضاي 
شوراي مذكور اطلاعي از سياست گذاري هاي جديد توييتر 
يا تغييرات ايجادشده در سياست ها و محصولات اين شركت 

ندارند و لذا نمي توانند به سوالات و ابهام هاي رسانه ها و جرائد 
پاسخ دهند. آنها اين ضعف ارتباطي را بسيار نگران كننده 
توصيف كرده اند. اعضاي شوراي يادشده خواستار ملاقات 
با جك دورسي-مديرعامل توييتر- شده اند تا از نقش آن 
در شركت مذكور آگاه شوند، اما وي به اين درخواست هم 

پاسخي نداده است.

گوگل نوشته هاي داخل عكس را كپي و ترجمه مي كند
گوگل اكنون مي تواند به جست وجوي متون نوشته شده 
در عكس ها بپردازد و حتي از اين پس مي توان متن هاي 

موجود در عكس ها را كپي كرد.
به گزارش ايس��نا به نقل از انگجت، گوگل جست وجوي 
تصاوير حاوي متن ه��اي خاص را از طريق برنامه »فوتوز 
)Photos( « خود بسيار آسان تر مي كند. اين غول فناوري 
با گذشت سال ها ويژگي هاي مختلف شناسايي شيء را 
توس��ط Google Lens به عنوان برنامه پشتيبان خود 
عرضه كرد. اكنون گوگل توانايي جس��ت وجوي تصاوير 
حاوي متن را در برنامه فوتوز از طريق جست وجوي متن 
موجود در آنها فراهم كرده است. ما با جست وجوي كلمات 
كليدي خاص توانستيم اسكرين شات ها را پيدا كنيم، اما 
به نظر مي رسد اين ويژگي حتي روي تصاوير معمولي نيز 
كار مي كند. در مورد تصاوير حاوي نش��انه ها يا صفحات 
يك كتاب ب��ه راحتي مي توان با جس��ت وجوي كلمات 
كليدي آنها را يافت. علاوه بر اين، هنگامي كه تصويري را 
كه مي خواستيد، پيدا كرديد، مي توانيد روي دكمه »لنز 
)Lens( « كليك كنيد تا متن موجود در تصوير كپي شود 
و هر جا كه خواستيد آن را بچسبانيد. همچنين مي توان 
كلماتي را كه درون برنامه برجسته )هايلايت( مي شود، 
ترجمه كرد. اين ويژگي مي تواند در س��فر به كشورهاي 
مختلف مفيد باش��د، چرا كه تنها با يك عكس گرفتن از 
تابلوها يا هر چيز ديگري كه متن دارد، مي توان كلمات آن 

را به راحتي ترجمه كرد.

هزينه فناوري اطلاعات و ارتباطات خانوار ايراني بر مبناي 
طرح آمارگيري برخورداري افراد از ICT در كشور اعلام شد.

به گ��زارش مهر، هزينه هاي فاوا خانوار ايراني كه از س��وي 
سامانه پايش ICT سازمان فناوري اطلاعات ايران منتشر 
شده، براساس مجموعه خدمات و تجهيزات فاوا به دست 
آمده است. هزينه خدمات به مقدار سالانه هزينه هاي مصرفي 
در ارتباط با خدماتي از جمله تلفن، موبايل و اينترنت مربوط 
مي شود و هزينه تجهيزات نيز مقدار سالانه هزينه مصرفي 
تجهيزات فاوا از جمل��ه رايانه روميزي، ل��ب تاب، تبلت و 
گوشي و MP۳ را در بر مي گيرد. بررسي ها نشان مي دهد كه 
كل هزينه هاي خانوار شهري از مصرف فناوري اطلاعات و 
ارتباطات طي يك سال ۱۷۹ هزار و ۴۳۴ ميليارد ريال و كل 
هزينه مصرف خانوار روستايي ۴۳ هزار و ۲۴۹ ميليارد ريال 
است. بر اين اساس در مجموع خانوار ايراني در يك سال ۲۲۲ 
هزار و 6۸۴ ميليارد ريال بابت فناوري اطلاعات و ارتباطات 
هزينه كرده است. وضعيت مصرف فناوري اطلاعات را تا پايان 
سال ۹6 نشان مي دهد و در حالي است كه هزينه مصرفي 
فناوري اطلاعات در سال ۹۴ براي خانوار روستايي و شهري 
در كل كش��ور ۲۰۴ هزار و ۱۵۴ ميليارد ريال بوده است. بر 
اساس اين آمار خانوار شهري ۱۱۸ هزار و ۴۳ ميليارد ريال 
بابت خدمات فناوري اطلاعات و 6۱ هزار و ۳۹۱ ميليارد ريال 
بابت تجهيزات فناوري اطلاعات در يك سال هزينه مي كنند. 
در همي��ن حال خانوار روس��تايي بابت خدم��ات فناوري 
اطلاعات ۳۱ هزار و ۸۰۱ ميليارد ريال و بابت تجهيزات فاوا 
۱۱ هزار و ۴۴۸ ميليارد ريال در يك سال هزينه كرده است.

نيمي از جست وجوهاي انجام شده در گوگل منجر به حتي 
يك كليك روي لينك هاي ارايه شده توسط جست وجوگر 
آن نمي ش��ود. به گزارش فارس به نقل از زددي نت، نتايج 
يك بررسي جديد نشان مي دهد در امريكا ۵۰/۳۳ درصد 
از كل جس��ت وجوهاي انجام ش��ده در گوگل با استفاده از 
گوش��ي و رايانه روميزي به هيچ كليك��ي روي لينك هاي 
نمايش داده شده نمي انجامد. تحليل گران معتقدند علت اين 
تحول تغيير در نحوه نمايش داده هاي جست وجوشده در 
جست وجوگر گوگل است. گوگل مدتي است كه بريده ها و 
تكه هايي از نتايج حاصل شده را در خود صفحه جست وجوگر 
اين س��ايت نمايش مي دهد و حتي پاسخ برخي سوالات 
مرتبط را در دس��ترس كاربران قرار مي دهد و لذا كاربران با 
مطالعه همين داده ها پاسخ سوالات خود را مي يابند و ديگر 
نيازي به مراجعه به سايت هاي ثالث نخواهند داشت. تداوم 
استفاده گوگل از همين روش، ارايه نتايج جست وجو ميزان 
كليك روي سايت هاي ثالث را باز هم كمتر خواهد كرد. اين 
كار به ضرر سايت هاي وابسته به شركت ها و كسب و كارهاي 
كوچك و البته به نفع گوگل است كه كاربران را در سايت خود 
نگه مي دارد. بر اساس همين بررسي ۱۲ درصد از موارد كليك 
روي نتايج جست وجوهاي گوگل روي لينك هايي صورت 
مي گيرد كه به وب سايت هاي وابسته به خود گوگل مانند 
خدمات نقشه اين شركت ختم مي شوند. سايت هاي مختلف 
براي مقابله با اين روش دس��تكاري هايي در طراحي هاي 
خود انجام داده اند تا بخش هاي مرتبط با س��وال كاربران با 

برجستگي و با جزييات بيشتري براي نمايش ارايه شود.

يوتيوب بي سروصدا اقدامي جديد براي مقابله با ويدئوهايي 
با محتواي نامناسب در نظر گرفته كه هدف آنها كودكان 
هس��تند. اين ويدئوها بط��ور يك ب��اره از پلتفرم حذف 

مي شوند.
به گ��زارش مهر به نقل از ديلي مي��ل، يوتيوب هرگونه 
محتواي بالغانه يا خش��ني كه كودكان را هدف گرفته 
باش��د، حذف مي كند. اين در حالي اس��ت كه فشارها 
براي ايمن ك��ردن اين پلتفرم براي ك��ودكان افزايش 
يافته است. در همين راستا اين شبكه اشتراك گذاري 
ويدئو اعلام كرده با بررس��ي تيت��ر ويدئوها، توصيف و 
تگ هاي )برچسب هاي( هر ويدئو محتواي غيرايمن را 
حذف مي كند و ع��لاوه بر آن پس از مدتي افراد خاطي 
را از حضور در پلتفرم منع مي كند. بطور كلي يوتيوب با 
اين اقدام هرگونه محتوايي كه در آن اثري از خشونت، 
مرگ، هرزن��گاري يا موضوعات نامناس��ب ديگر براي 
كودكان باشد را هدف گرفته است. اين شبكه اجتماعي 
تغيي��رات جديد را بدون س��روصدا دو روز قبل در يك 
فروم YouTube Help اعلام كرده است. طبق بيانيه 
اين پلتفرم محتواي متخلفانه در صورت كشف حذف 
مي شود اما توليدكننده محتوا يك باره از ورود به سايت 
ممنوع نمي شود بلكه يك بازه هشدار ۳۰ روزه در نظر 
گرفته شده تا كاربران با اين سياست جديد آشنا شوند. 
ويدئوهايي كه قبل از اين قانون آپلود شده اند نيز حذف 
مي شوند. از سوي ديگر يوتيوب براي محتواهاي ديگر 

خود محدوديت هاي سني در نظر مي گيرد.

يك شركت انگليسي قصد دارد چاپگرهاي سه بعدي 
را به توانايي راه رفتن، شنا و پرواز كردن مجهز كند.

به گزارش ايسنا به نقل از فيوچريسم، شركت انگليسي 
بري��ك د گري��د )Break the Grid( در نظ��ر دارد 
برنام��ه اي را ب��راي كمك به محيط زيس��ت و ترميم 
آسيب هاي واردشده به آن آغاز كند. اين شركت قصد 
دارد چاپگرهاي س��ه بعدي را به توانايي مس��يريابي 
خودكار مجهز كند. گروه هايي كه در اين ش��ركت با 
يكديگر همكاري مي كنند، سعي دارند تا چاپگرهاي 
س��ه بعدي را به ربات هايي تبديل كنن��د كه توانايي 
خزيدن، ش��نا كردن و حتي پرواز ك��ردن دارند. آنها 
س��ه نوع ربات طراح��ي كرده اند كه هرك��دام با يك 
هدف خاص ارايه مي ش��وند. چاپگر سه بعدي خزنده 
مي تواند به سرعت در سراس��ر جاده ها حركت كند و 
شكاف هاي جاده را بپوش��اند. اگرچه اين چاپگرهاي 
رباتيك هنوز فقط در حد طراحي هستند، اما كاسپر 
جنسن -بنيان گذار شركت طراح اين پروژه- باور دارد 
كه چاپگرهاي رباتيك، حت��ي قابليت بيرون رفتن از 
اين سياره را نيز خواهند داشت. وي در اين باره گفت: 
ورود چاپگرهاي سه بعدي به چالش هايي از اين دست، 
مي تواند تحول چشمگيري در ساخت آنها ايجاد كند. 
ما مي توانيم با مجهز كردن چاپگرهاي س��ه بعدي به 
توانايي هاي خزيدن، شنا و پرواز كردن، امكان مقابله با 
تهديدات مربوط به محيط زيست را با كمترين هزينه 

فراهم كنيم.

پيمانكاران طرف قرارداد با شركت اپل هر روز به هزار 
فايل صوتي ضبط ش��ده كه مربوط به كاربران دستيار 
صوتي سيري است، گوش داده و حريم شخصي افراد 

را نقض مي كنند.
به گزارش مهر به نقل از ورج، پيش از اين مشخص شده 
بود كه برخي شركت هاي بزرگ فناوري كه دستيارهاي 
صوتي هوشمند براي دريافت و اجراي فرامين صوتي 
كاربران عرضه كرده اند، از افراد جاسوس��ي كرده و به 
صداي مش��تريان خود گوش مي دهن��د؛ بدون آنكه 
رضايت آنها را جلب كنند. حال مشخص شده اپل نيز 
كه مدعي احترام به حريم ش��خصي كاربران است، در 
اين زمينه شرايط بهتري نسبت به رقباي خود مانند 

آمازون، گوگل و مايكروسافت ندارد.
دستيار صوتي هوشمند سيري اپل صداي كاربران را 

در زمان صدور فرامين صوتي ضبط كرده و پيمانكاران 
اپل به برخي از اين فايل هاي صوتي ش��خصي گوش 
مي دهند. اگر چه ادعا مي ش��ود كه اين اقدام با هدف 
ارتقاي تجربه كاربري و بهبود عملكرد سيري صورت 
مي گيرد، اما بسياري از داده هاي ضبط شده از اين طريق 
محرمانه هستند. از جمله اطلاعات محرمانه ضبط شده 

و مورد سوءاستفاده قرارگرفته از طريق سيري مي توان 
به اطلاعات پزشكي محرمانه، اطلاعات مربوط به خريد 
دارو، داده هاي مربوط به روابط ش��خصي و زناش��ويي 
زوجين و غيره اش��اره كرد. هيچ ي��ك از اين اطلاعات 
هم تا به حال براي بهبود عملكرد سيري مورد استفاده 
قرار نگرفته و هدف تنها استراق سمع از كاربران بوده 
است. گفته مي شود به دنبال درز اخباري در اين زمينه 
به رس��انه ها در روزهاي اخير، اپل از پيمانكاران طرف 
قرارداد با خود خواسته تا استراق سمع از مشتريان اين 
شركت و كاربران س��يري را متوقف كنند. اين اخبار 
توس��ط برخي كاركنان يك ش��ركت ايرلندي طرف 
قرارداد به اپل به نام گلوب ت��ك )GlobeTech( به 
رسانه ها نشت كرده است. اپل وگلوب تك فعلا از هرگونه 

اظهارنظر رسمي در اين زمينه خودداري كرده اند.

بي توجهي توييتر به آزار و اذيت هاي مجازي كاربران

امكان جست وجوي متن
در عكس ها به گوگل اضافه شد

ICT براي خانوار ايراني چقدر 
هزينه دارد

جست وجوهاي گوگل كه حتي 
به يك كليك هم ختم نمي شود

ويدئوهاي نامناسب از يوتيوب 
حذف مي شوند

چاپگرهاي سه بعدي كه راه 
مي روند و پرواز مي كنند

جاسوسي از كاربران دستيار صوتي سيري اپل

رويداد

دريچه فراسو

 بلاك چين براي ايران 
يك فرصت است

يكي از موضوعاتي كه در ماه هاي اخير اهميت ويژه اي 
پيدا كرده و در ايران نيز براي تصويب آيين نامه هاي آن 
اقداماتي از سوي دولت انجام شده، موضوع بلاك چين 
و استخراج رمز ارز است. اين دو واژه بيشتر از هر موضوع 
ديگري توانسته ذهن اقشار مختلف جامعه را به خود 
جلب كند و ش��ايد موضوع بيت كوين و بلاك چين 
بيشتر از دلار و نوسان آن در مركز توجه رسانه ها قرار 

گرفته است.
ميرسهيل نيكزاد- مشاور حوزه فناوري اطلاعات- در 
گفت وگو با فارس، با توضيح مفهوم بلاك چين، اظهار 
كرد: بلاك چين روشي براي ثبت اطلاعات مالي است 
و در اولين كاربرد خودش براي بيت كوين اس��تفاده 
مي شود. روشي است كه در آن اطلاعات بدون داشتن 
ناظر متمركز مي تواند با توافق كامل بين تعدادي از 
افراد به اشتراك گذاشته شود. پيش از اين اگر فردي 
مي خواست اطلاعات منطقي خود را به ثبت برساند، 
بايد از يك سرور اس��تفاده مي كرد، ولي بلاك چين 
مكاني اس��ت كه افراد مي توانند اطلاعات خود را به 
صورتي كه همه افراد به آن دسترسي داشته باشند و 
بدون وجود يك ناظر منتشر كنند. اين كار شق القمري 
اس��ت كه بلاك چين انجام داده است و بدون عضو 
مركزي و بدون سرور، تراكنش هاي مالي در دسترس 
تمامي كاربران قرار مي گيرد. تمامي محاسبات مالي 
و تراكنش ها طوري در بلاك چين ايجاد مي شوند كه 
كسي نمي تواند ادعا كند اين محاسبات غلط است، زيرا 
تمام اطلاعات در بازه هاي زماني مشخص در اختيار 
همه كاربران قرار مي گيرد؛ بطور مثال بيت كوين هر 
۱۰ دقيقه اطلاعات را جمع آوري مي كند و منتشر 
مي شود. نيكزاد درباره اينكه رمزارزها چگونه نوشته 
مي ش��وند؟ توضيح داد: براي نوش��تن رمزارزها هر 
رمز به رمز قبلي وابسته اس��ت؛ يعني اگر بخواهيد 
يك بلوك اطلاعاتي ايجاد كنيد، بايد بلوك قبلي را 
داشته باشيد و اين بلوك ها مانند دانه هاي كاموا به هم 
وصلند. اگر بخواهيد رمزارز شخصي را از بين ببريد، 
بايد بلوك هاي قبلي و بعدي آن را نيز از بين ببريد،  لذا 
اين كار غيرممكن است و نمي توان انجام داد. رمزارزها 
طوري نوشته مي شوند كه از اطلاعات قبلي يك رمزارز 
براي ايجاد يك رمزارز جديد استفاده مي شود. به اين 
روش، روش نوش��تن بلاك چين مي گويند. به اين 
ترتيب اطلاعات در هر بازه زماني در بلوك ها نوشته 
و بلوك ها منتشر مي شوند. فناوري بلاك چين براي 
جلوگيري از تقلب در س��طح اطلاعات است. البته 
كه بلاك چين فقط به بيت كوين محدود نمي شود 
و افراد مي توانند از كوين هاي ديگر اس��تفاده كنند. 
اما از آنجايي كه بيت كوين بي طرف اس��ت و فرايند 
ثبت تراكنش هاي بيت كوين كاملا شفاف است، در 
حال حاضر محبوبيت بيشتري دارد. او درباره ظهور 
بيت كوين نيز بيان كرد: ايده بيت كوين سال ۲۰۰۸ 
توسط نام مستعار ساتوشي ناكاموتو شروع به كار كرد. 
با وجود آنكه اين اسم به زبان انگليسي نوشته شده، ولي 
اصليت ژاپني دارد و در زبان ژاپني ساتوشي ناكاموتو 
بي��ش از ۳۰۰ معني دارد. اما يك��ي از معاني آنكه به 
فعاليت آن مرتبط است، بنياد ارتباطات هوشمند يا 
بنياد ارتباطات غيرمتمركز است. پيشنهاد ساتوشي 
ناكاموتو در فايل ۹ صفحه اي ارايه ش��د و چون ايده 
پرداخت شبكه غيرمتمركز بود، مورد استقبال قرار 
گرفت. نحوه تعريف شدن پول در شبكه بيت كوين 
به معدل سقف تراكنش ها ربط دارد. در مجموع ۲۱ 
ميليون بيت كوين در دنيا مي تواند استخراج شود و 
تمام كساني كه كامپيوتر دارند و مي توانند محاسبات 
انجام دهند، مي توانند بيت كوين اس��تخراج كنند. 
تاكنون نيز ۱۷ ميليون بيت كوين اس��تخراج شده 
است. بيت كوين ها كه تمام شد مانند ظرفي كه روغن 
آن پر شود و روغن شروع به گردش در موتور ماشين 
مي كند، بيت كوين ها نيز در گردش قرار مي گيرند و 
قيمت شان بر اساس تراكنش ها تغيير مي كند. نيكزاد 
با اشاره به فعاليت ماينرها بيان كرد: ايجاد رمزارزها 
توسط يك برنامه كامپيوتري و با محاسبات پيچيده 
و طولاني انجام مي شود. وقتي شخصي تراكنشي را 
انجام مي دهد، بايد همه اعضا از اين تراكنش مطلع 
باشند، لذا با وجود اينكه تراكنش منتشر مي شود اما 
هنوز ثبت نشده است. ثبت آن نياز به سي پي يوهاي 
ب��زرگ و قدرتمند دارد كه ب��ه آن ماينر مي گويند. 
پيش از اين با تلفن همراه نيز امكان ماينينگ وجود 
داش��ت، اما الان كه قدرت بيت كوين زياد ش��ده و 
در قس��مت هاي مختلف كشورهاي گوناگون بطور 
غيرمتمركز انجام مي ش��ود، پردازش داده ها نيز به 
كامپيوترهاي قدرتمند و غول پيكر احتياج دارد. اين 
كامپيوترهاي ب��زرگ با ثبت تراكنش ها بلوك هاي 
بعدي بلاك چين را تشكيل مي دهند و دستمزدي 
بابت اين كار دريافت مي كنند. در هر دقيقه ۱۲.۵عدد 
بيت كوين به ماينرهاي قبلي دستمزد و جايزه داده 
مي شود. در ابتداي كار بيت كوين و در ۴ سال اول اين 
عدد ۵۰ بوده است كه در ۴ سال بعدي به ۲۵ كاهش 
پيدا كرده و الان به ۱۲.۵ رس��يده است. تا چند ماه 
ديگر كه ۴ سال سوم تمام مي شود، اين عدد باز نصف 
شده و به 6.۲۵ مي رسد. همه اين دستمزدها به اين 
دليل است كه استخراج بيت كوين كار سختي است. 
انقلاب اسلامي به دليل آنكه از همان ابتدا مورد ظلم 
قرار گرفته، بيشتر بر فناوري هاي داخلي خود تكيه 
كرده و اين فناوري ها با تكنولوژي دنيا تفاوت زيادي 
پيدا كرده اس��ت. نزديك به ۲۰ سال ما از پيشرفت 
سريع تكنولوژي در دنيا كمتر بهره برديم و حالا جنس 
تكنولوژي ما با تكنولوژي دنيا متفاوت است. مي توان 
گفت تحريم ه��م روي اين موضوع تاثير دارد اما اگر 
همين حالا نيز تحريم ها برداشته شود و كشورهاي 
امريكايي و اروپايي با مسالمت به ما بگويند كه از اين 
تكنولوژي ها استفاده كنيد، باز هم به دليل تفاوت در 
نوع تكنولوژي نمي توانيم به خوبي از آن بهره ببريم. اما 
بلاك چين اين امكان را براي ما فراهم مي كند تا بتوانيم 
عقب ماندگي از نظام پرداخت جهاني را برطرف كنيم. 
تكنولوژي بلاك چين يك تكنولوژي نوظهور است و 
مي توان با استفاده از بيت كوين تراكنش هاي مالي با 

كشورهاي مختلف دنيا داشت. 

     اختلال يك ساعته در اينترنت؛ اين بار 
اش�تباه از ش�ركت ارتباطات زيرساخت. 
»ش�رمنده آقاي وزي�ر!« گفت�ن مديران 
زيرساخت، به  درد مردم نمي خورد و مشكل 
حل نمي شود. بايد تنبيه شوند تا حواسشان 
بيشتر جمع شود: خداحافظ كارانه اين ماه 

هيات مديره و مديران مربوطه

برش
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بدون ترديد در شرايط حساس فعلي و در روزهايي 
كه امريكا ب��ا تمام ابزارهاي اقتصادي و ارتباطي اش 
جريان س��يال اقتص��اد و بازرگاني كش��ور را تحت 
ش��ديد ترين نظام تحريمي قرار داده؛ بحث كاهش 
وابس��تگي به درآمدهاي نفتي و افزايش دامنه هاي 
مالياتي كش��ور مهم ترين راهكاري است كه اقتصاد 
ايران از طري��ق آن مي تواند از گردنه هاي س��خت 
پيش رو عبور كند. اما اين فرآيند ماليات ستاني در 
حوزه كسب و كار خرد و بنگاه هاي اقتصادي كوچك 
مي بايست تحت ضوابط خاصي دنبال و پيگيري شود 
تا روند رش��د و پويايي بنگاه ه��اي كوچك با اخلال 

مواجه نشود. 
واقعي��ت آن اس��ت كه موض��وع مالي��ات در حوزه 
فعاليت هاي اقتصادي و توليدي بنگاه هاي كوچك 
و متوس��ط؛ يكي از مش��كلاتي اس��ت ك��ه معمولا 
فعالان اقتصادي به عنوان س��نگ بزرگ پيش روي 
فعاليت هاي اقتصادي از آن ياد مي كنند؛ كافي است 
كه پاي صحبت يك��ي از فعالان اقتصادي و صنعتي 
بنش��ينيد تا مجموع��ه اي از گلايه ه��اي مرتبط با 
موض��وع ماليات به عنوان مهم ترين مش��كل پيش 
روي رشد بنگاه ها مطرح شود. مشكلاتي كه از منظر 
اهالي توليد و صنعت در صورت رفع آنها بخش قابل 
توجهي از مشكلات پيش روي توليد كشور نيز حل 

و فصل خواهد شد. 
بررسي هاي انجام ش��ده بيانگر آن است كه يكي از 
دلايل كوچك ماندن بنگاه ها در كشورهاي در حال 
توسعه، دش��واري دسترس��ي به منابع مالي است. 
بنگاه هاي خيلي كوچك معمولا از وام هاي خرد يا از 
آورده شخصي براي تامين مالي استفاده مي كنند،  اما 
بنگاه هاي كوچك و متوسط نيازهاي مالي افزون تر 
و متنوع ت��ري دارند. بانك ها و موسس��ات اعتباري 
معمولا يا با شركت هاي بزرگ تعامل يا وام هاي خرد 
اعطا مي كنند و تمايلي به كار با بنگاه هاي كوچك و 
متوسط ندارند؛ در اين شرايط نظام مالياتي مي تواند 
به ميزان زيادي اين مساله را جبران كند. كميسيون 
اقتصادي مجلس دهم در دور جديد فعاليت هايش 
تلاش مي كند تا با استفاده از الگوهاي بومي و با بهره 
مندي از تجربيات ساير كش��ورها ساختار سازمان 
يافته تري از نظام ماليات ستاني را ايجاد كند كه در 
آن هم به نيازهاي كش��ور براي اس��تفاده از ماليات 
همخوان باش��د و هم مبتني ب��ر مطالبات صاحبان 

بنگاه هاي اقتصادي منطبق باشد.
 بر اين اس��اس است كه اين كميسيون در فراخواني 
از فعالان اقتص��ادي و كارشناس��ان مي خواهد كه 
ديدگاه ها و دغدغه هاي خ��ود را در اين خصوص با 
كميسيون در ميان بگذارند. با توجه به اهميت بحث 

در جريان اين گفت وگو و از دل گفت وگو با مديران 
تشكل هاي بخش خصوصي و فعالان اقتصادي تلاش 
ش��ده تا بايدها و نبايدهاي اين حوزه مورد بررسي 

قرار بگيرد. 

حمايتازكوچكها
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
فارس گف��ت: راه برون رفت و مش��كلات اقتصادي 
و رونق توليد و كس��ب و كار، حماي��ت از واحدها و 
بنگاه هاي توليدي كوچك و متوسط است. موضوع 
ماليات هم يكي از دغدغه هاي فعالان اين بخش است 
بنابراين ساماندهي موضوع ماليات از اين واحدها در 

واقع حمايت از اين واحدهاست. 
جم��ال رازقي با اش��اره به اينك��ه 90 درصد بخش 
صنع��ت كش��ور متش��كل از واحده��اي كوچك و 
متوس��ط اس��ت، اظهار داش��ت: با وج��ود اهميت 
اين مس��اله ام��ا تاكن��ون در اين زمينه پيش��رفت 
چنداني در كش��ور نداشته ايم و همواره با مشكلاتي 
مواجه بوده ايم و مجموعه مش��كلاتي كه واحدهاي 
توليدي كوچك و متوس��ط با آن دس��ت به گريبان 
 هس��تند در نهايت منجر به تعطيلي آنها مي ش��ود. 
رييس ات��اق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 

فارس اظهار داشت: دور نخست تحريم هايي كه عليه 
كش��ورمان وضع ش��د بهترين زمان براي حمايت از 
توليد داخل، اقتصاد كشور و كاهش اتكا به درآمدهاي 
نفتي بود اما اين اتفاق نيفتاد و به جاي حمايت از رونق 
توليد و صنعت، بيش��تر به دنب��ال اين بوديم كه نفت 

بيشتري بفروشيم.
رازق��ي ادام��ه داد: در آن مقطع، قان��ون هدفمندي 
يارانه ه��ا هم تعريف ش��د كه بر اس��اس آن بنا بود به 
واحدهاي توليدي يارانه انرژي داده شود كه اين اتفاق 
هم نيفتاد ام��ا امروز در عوض حماي��ت از واحدهاي 
توليدي شاهد هس��تيم كه 37 هزار ميليارد تومان از 
صندوق توسعه ملي برداشت مي شود تا به مالباختگان 
و سپرده گذاران صندوق ها و موسسه هاي غيرقانوني 
ورشكس��ته كه به دنبال سودهاي 30 تا 80 درصدي 

بوده اند، پرداخت شود.
رازقي در پاسخ به اين پرسش كه بسياري از فعالان 
اقتصادي از س��اختار مالياتي گلاي��ه مندند، به نظر 
ش��ما براي بهبود اين وضع چه بايد كرد، مي گويد: 
نظ��ام مالياتي كش��ور ناعادلانه اس��ت؛ دولت براي 
تامين نيازهاي مالي خود، نبايد از واحدهاي توليدي 
كه خودش��ان به ش��دت با مش��كل و بحران مواجه 
هس��تند ماليات دريافت كند زيرا وارد آمدن چنين 

فشارهايي به تعطيلي آنها و بيكار شدن عده اي كارگر 
مي انجامد. از سوي ديگر يكي از بالاترين ارقام حق 
بيم��ه در دنيا در كش��ور ما پرداخت مي ش��ود )30 
درص��د حقوق كارگر( ام��ا در ازاي آن چه خدماتي 

دريافت مي شود.
او اظهار داشت: همه اين مسائل كه فشار آن بر كارگر و 
كارفرما وارد مي شود سبب مي شود كه كارگر انگيزه اي 
براي كار و فعاليت نداشته باشد و بازدهي كار به شدت 
افت كند. رييس اتاق فارس از نهادهاي مسوول مانند 
دول��ت و مجلس مي خواهد كه براي حل مش��كلات 
مالياتي بنگاه هاي خرد از نظرات كارشناسان اين حوزه 
استفاده كنند تا قوانين و دستور العمل هاي مصوب 
مبتني بر مطالبات و دغدغه هاي واقعي اهالي توليد 

برنامه ريزي و اجرا شوند. 

مالياتستانيازدهكهايبرخوردار
يكي ديگر از فعالان اقتصادي نيز در خصوص مشكلات 
نظام ماليات ستاني از كوچك ها به بحث بودجه اشاره 
مي كند و مي گويد: فشار مالياتي بر بنگاه هاي خرد و 
كوچك منجر به افزايش بيكاري، تعطيلي واحدهاي 
توليدي و تعميق ركود اقتصادي مي شود؛ در حالي كه 
انتظار مي رود دولت دهك هاي پردرآمد را نشان بگيرد 

و از آنها براي اخذ ماليات استفاده كند. وحيد شقاقي 
شهري اقتصاددان در گفت وگو با قدس آنلاين با انتقاد 
به ع��دم اصلاح نظام مالياتي در بودجه 98، افزود: در 
تمام دنيا از رقمي به بعد بر ميزان ثروت و دارايي افراد 
ماليات بسته مي شود، اين در حالي است كه در سال 
9۶ فردي ۲3 ميليارد تومان سود بانكي اخذ كرد بدون 
اينكه ريالي ماليات بپردازد، در حالي كه من شهروند 
عادي براي خريد يك مداد بايد ماليات بر ارزش افزوده 

آن را به دولت پرداخت كنم.
اين استاد اقتصاد اظهار داش��ت: متاسفانه در كشور 
ماليات هايي از قبي��ل ماليات بر درآم��د، ماليات بر 
مصرف، ماليات بر واردات كالاهاي لوكس و بسياري 
از پايه هاي مالياتي كه بايد از قش��ر مرفه گرفته شود 

خبري نيست..
وحيد ش��قاقي ش��هري گفت: تحقق كام��ل درآمد 
مالياتي پيش بيني ش��ده براي سال 98 به هيچ وجه 
امكان ندارد؛ بخش��ي از اين رقم كه محقق مي شود، 
متاس��فانه از كساني گرفته مي ش��ود كه طبقه فقير 
جامعه، نيروي كار، كارگران و كارمندان محس��وب 
مي شوند خواهد بود؛ متاس��فانه فشار مالياتي دولت 
بربنگاه هاي خرد و كسب و كارهاي كوچك گذاشته 
شده، درحالي كه بنگاه هاي كوچك رقمي براي ادامه 
حيات و تواني بر ادامه كار ندارند؛ لذا قادر به پرداخت 

ماليات نخواهند بود.
اين استاد اقتصاد بيان داشت: به هر حال بايد تكليف 
خود را با آخرين نفس هاي توليد كنندگان مشخص 
كنيم چرا كه امكان دريافت چنين ماليات هايي وجود 
ندارد و بنگاه هاي اقتصادي كش��ور را بيش از پيش با 
مشكل مواجه مي كند. انتظار مي رفت دولت با تكميل 
بانك هاي اطلاعاتي به شفافيت در اقتصاد كمك كرده 
و پايه هاي جديد اطلاعاتي ك��ه ثروتمندان را هدف 

بگيرد تصويب كند.
وي افزود: با اينكه كارشناسان اقتصادي سال هاست 
بر نظام مالياتي و ارتباط آن با دهك هاي پردرآمد در 
توسعه و رشد اقتصاد س��خن مي گويند اما دولت در 
ش��رايطي كه خود از آن تحريم و جنگي ياد مي كند 

تمايلي به اصلاح نظام مالياتي و يارانه اي ندارد.
اين كارش��ناس اقتصادي با تاكيد بر افزايش شكاف 
طبقاتي در جامعه اظهار داشت: بي شك عدم اصلاح 
نظام مالياتي به منزله افزايش شكاف طبقاتي است؛ در 
حالي كه دولت در شرايط تحريم نبايد از توليد كننده 
واقعي مالياتي اخذ كند بلكه لازم اس��ت نرخ مالياتي 
آن را نيز كاهش دهد؛ بهبود اقتصاد كش��ور نيازمند 
حضور مديراني جسور و شجاع است؛ اقتصاد به معناي 
جرات و جسارت در انجام بهترين تصميم به نفع عموم 
مردم جامعه است، موضوعي كه دولت هاي ما چندان 

اهميتي بدان نمي دهند.

بااستفادهازالگوهايبوميانجامشد

درآمد۸۰ميليونيبانويسيستانيباواماشتغال
بانوي ۲7 س��اله سيس��تان و بلوچس��تاني نمونه اي از 
جمعيت فعال و بيكار كش��ور اس��ت كه با تس��هيلات 
اش��تغال زايي توانسته كسب و كاري با درآمد 70 تا 80 

ميليون توماني براي خود ايجاد كند.
كيميا مالكي، بانوي ۲7 ساله از سيستان و بلوچستان 
فقط نمونه اي از يك جوان بيكار اس��ت كه با شناسايي 
ظرفيت منطقه محل س��كونت توانس��ته با تسهيلات 
حداقلي ۱0 ميليون توماني اش��تغال، كسب و كاري با 
درآم��د 70 تا 80 ميليون تومان در ماه براي خود ايجاد 
كند. اين بانوي ۲7 ساله كه محصولات خود را نمايشگاه 
توانمندسازي عشاير و روستاييان نيز عرضه كرده بود، 
كسب و كار خود را از سال 9۵ در حوزه سوزن دوزي روي 
انواع البسه و پوشاك آغاز كرد.مالكي در گفت وگو با مهر، 

با اشاره به نحوه آغاز كسب و كار خود گفت: در سال 9۵ 
بعد از اينكه تصميم به ورود به اين عرصه گرفتم، بعد از 
شناسايي بازار فروش، مقدمات اوليه براي شروع كسب و 
كار را آغاز كردم.وي ادامه داد: در همان زمان با تسهيلات 
۱0 ميليون توماني كار خ��ود را آغاز كرده و به تدريج با 
ش��ناخت بازار دامنه فعاليت خود را گسترش دادم.اين 
بانوي ۲7 ساله كارآفرين با بيان اينكه امروز محصولات 
خود را متنوع كرده و سوزن دوزي را روي انواع محصولات 
از جمله وسائل تزئيني منزل، چرم، مانتو، كت، شلوار و 
پوشاك آقايان و بانوان انجام مي دهم، تاكيد كرد: از برخي 
دس��تگاه ها و ارگان ها هم سفارشاتي دريافت مي كنم.

وي ب��ا بيان اينكه براي س��وزن دوزي روي محصولات 
و سفارش��ات 80 نفر به طور مستقيم و 8 خياط نيز با او 

همكاري مي كنند، گفت: همه اين افراد در روستاها و در 
منازل خود سفارش��ات را تهيه مي كنند.اين بانوي ۲7 
ساله درباره توسعه كسب و كار خود نيز گفت: در ابتدا كه 
سفارشات كم بود فقط با چند نفر كار مي كرديم؛ اما بعد 
از اينكه كيفيت و تنوع محصول را افزايش دادم، با معرفي 
محصولات از طريق واسطه ها يا شركت در نمايشگاه هاي 
مختلف، مشتريان جديد به من سفارش دادند.بر اساس 
اين گزارش، طبق آمارهاي مس��وولان وزارت كار سهم 
اشتغال روستايي از كل اشتغال كشور كه طي سال هاي 
88 تا 9۲ تقريبا صفر بود، اين سهم با ارايه تسهيلات از 
محل منابع صندوق توسعه ملي با تلفيق منابع چهار بانك 
عامل كش��اورزي، توسعه تعاون، پست بانك و صندوق 

كارآفريني اميد به حدود ۲۴ درصد رسيده است.

تنزل۱۳پلهاينرختورمدر
استانكرمانشاهطيبهارامسال

كرمانشاه| رييس سازمان 
مديري��ت و برنامه ري��زي 
استان كرمانشاه از تنزل ۱3 
پله اي نرخ تورم در اس��تان 
طي بهار امس��ال خبر داد. 
به گزارش مهر، حبيب الله 
وفاي��ي ديروز در ش��وراي 
برنامه ريزي و توسعه استان اظهار داشت: در سال 97 و 
قبل از آن استان كرمانشاه در نرخ تورم كشور جايگاه اول 
را داشت.رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان 
كرمانشاه افزود: در سال 97 به سبب تحريم هاي نظام 
پولي، بانكي و نفت ما با كمبود شديد منابع مواجه بوديم 
و اين كمبودها در مخارج دولتي تاثير زيادي گذاشت.

وفايي ابراز داشت: در سال 97 در قالب تخصيص منابع 
براي بخش هاي مولد و اشتغالزا در حوزه هاي مختلف از 
جمله در حوزه منابع عمومي و تسهيلات، برنامه هاي 
خوبي را دنبال كرديم و اعتبارات را به سمت پروژه هاي 
نيمه تمام و پروژه هايي كه وارد مدار اشتغال مي شدند، 
سوق داديم.رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان 
كرمانشاه خاطرنشان كرد: امسال تمام منابع را به سمت 
مهار معضلات و مش��كلات اساسي اقتصادي از جمله 
كاهش نرخ بي��كاري و تورم به كار گرفتيم.وفايي بيان 
داش��ت: تحريم ها مي تواند فرصت بسيار بزرگي براي 
كشور باشد و مي توانيم با مديريت اقتصادي و برنامه ريزي 
شده شرايط را به س��ود خود رقم بزنيم و اجازه ندهيم 

دشمن به اهداف شوم خود برسد.

بامداحاننجوميبگير
برخوردميشود

تهران| رييس س��ازمان 
بس��يج مداح��ان كش��ور 
گفت: كميته اي در راستاي 
رس��يدگي به تخلف��ات و 
تصميم گيري براي مداحان 
نجومي بگير تشكيل شده 
و در صورت تخلف برخورد 
مي شود.به گزارش ايرنا، يوسف ارجوني ديروز در حاشيه 
نهمين همايش سراسري بسيج مداحان اظهار داشت: 
نظارت روي كار مداحان در ايام محرم تشديد مي شود و 
اساتيد، پيشكسوتان و بزرگان عرصه مداحي، ايرادات و 
اشكالات را به محض مشاهده، اعلام كنند.وي تصريح 
كرد: كميته اي در راس��تاي رس��يدگي ب��ه تخلفات و 
تصميم گيري ها با حضور همه تشكل ها و مجموعه هاي 
ستايشگري تشكيل و مسووليت آن به موسسه »قديم 
الاحسان« واگذار شده است.رييس بسيج مداحان كشور 
افزود: امروز دشمنان اسلام و انقلاب درصدد ايجاد انحراف 
و تحريف در محافل و مجالس مذهبي هس��تند و اين 
موضوع وظيفه مداحان را سنگين تر از گذشته مي كند. 
مداحان در ش��رايط كنوني، موضوع دشمن شناسي و 
بصيرت افراطي و شناسايي توطئه هاي دشمنان را مورد 
توجه قرار دهند.ارجوني شناسايي اهداف دشمنان در 
ايجاد تحريف و انحراف را امري ضروري دانست و گفت: 
انتخاب اشعار و س��بك ها و خواندن مطالب مناسب از 
سوي مداحان در راستاي روشنگري و بصيرت افراطي و 

شناخت اهداف دشمن بسيار تاثيرگذار است.

آغازآموزشزبانتركي
درمدارسآذربايجانشرقي
آذربايج�انش�رقي|
مديركل آموزش و پرورش 
آذربايجان شرقي گفت: از 
اول مهرماه آموزش زبان 
تركي بطور آزمايش��ي در 
برخي از مدارس استان با 
محتواي تعريف شده، به 
مدت دو ساعت در هفته و در مجموع ۶0 ساعت، آغاز 
مي شود.به گزارش ايسنا جعفر پاشايي در خصوص 
تدريس زبان تركي در مدارس اس��تان، اظهار كرد: 
روز پنج شنبه در ش��وراي آموزش و پرورش استان، 
دس��تورالعمل ابلاغ��ي وزير آموزش و پ��رورش به 
استان هاي سراسر كشور در قالب برنامه ويژه مدرسه 
بررسي شد. وي افزود: براساس برنامه ويژه مدرسه، هر 
استان در كشور به تناسب ظرفيت منطقه اي- بومي 
مي تواند هر هفته دو س��اعت از ساعات درسي را به 
استفاده از ظرفيت هاي خود اختصاص دهد. پاشايي 
با بيان اينكه طبق تصميم گيري ها مقرر شد هفته اي 
دو ساعت به طور پايلوت جهت آموزش زبان تركي 
در اس��تان اختصاص دهيم، گفت: با توجه به اينكه 
آموزش زبان تركي هم��واره مطالبه عمومي مردم 
بوده است، به همين دليل تصميم بر اين شد، طرح 
آموزش زبان تركي در مدارس آذربايجان شرقي اجرا 
ش��ود.وي گفت: تعداد مدرس و مدارسي كه در اين 
طرح مشاركت داده مي شوند به احتمال زياد تا ۲۵ و 

۲۶ شهريورماه اعلام خواهد شد. 

بيمارينيوكاس
عاملكاهشعرضهمرغ

اصفهان|دبي��ر انجمن 
مرغداران گوشتي استان 
اصفهان گف��ت: اگر دولت 
با نرخ ارز كنوني مرغ وارد 
كند، قيمت مرغ منجمد 
براي مصرف كننده كيلويي 
۲۴ هزار تومان خواهد بود، 
بنابراين در سال رونق توليد، نيازمند مديريت توليد 
هستيم.بهرام پاكزاد در گفت وگو با ايسنا، در خصوص 
وضعيت دلايل افزايش قيمت و عدم كشتار مرغ در 
اصفهان، اظهار كرد: قيمت واقعي مرغ با توجه به نرخ 
نهاده هاي دام و طيور حداقل ۱۶ هزار تومان است.وي 
افزود: اينكه اكنون وزارت جهاد كشاورزي و بازرگاني 
براي قيمت مرغ تصميم گيري مي كنند، متأسفانه 
شناختي از توليد ندارند و تنها در جلساتي بر اساس 
فرمول هاي مختلف قيمت نهايي را مصوب مي كنند 
كه در بازار موجود نيس��ت.دبير انجم��ن مرغداران 
گوشتي استان اصفهان با بيان اينكه ميزان توليد مرغ 
به دليل فصل تابستان و شيوع بيماري نيوكاسل در 
كشور كاهش يافته است، تاكيد كرد: بيماري نيوكاسل 
موجب تلفات مرغ در مرغداري ها ش��ده است كه با 
اين شرايط قيمت كنوني مرغ موجب ضرر مرغداران 
مي شود. وي با تاكيد بر اينكه متأسفانه مسوولاني كه 
نرخ مرغ را تعيين مي كنند، به ريسك توليد توجهي 
ندارن��د، تصريح كرد: به دليل تصميمات نادرس��ت 

گوشت قرمز از سفره هاي مردم حذف شده است.

برداشتمكانيزهبرنجاز۱۱۹
هزارهكتارازشاليزارهايگيلان
گيلان|رييس س��ازمان 
جه��اد كش��اورزي گيلان 
ارتقاي سطح مكانيزاسيون 
را در توليد انواع محصولات 
مورد تأكيد قرار داد و گفت: 
تاكنون ۱۱9 هزار هكتار از 
شاليزارهاي گيلان به صورت 
مكانيزه برداشت شده است.علي درجاني در گفت وگو 
با تسنيم اظهار داشت: ارتقاي سطح مكانيزاسيون در 
توليد انواع محصولات كشاورزي به ويژه محصول برنج 
همواره يكي از اهداف و راهبردهاي اصلي سازمان جهاد 
كشاورزي گيلان بوده است.وي با بيان اينكه به همت 
شاليكاران اين اس��تان تاكنون برنج حدود 7۵ درصد 
شاليزارهاي استان برداشت شده است عنوان كرد: طبق 
گزارشات موجود در جهاد كشاورزي مجموعاً با احتساب 
آمار استفاده از دستگاه هاي مكانيزه ۱78 هزار هكتار از 
برنج شاليزار هاي اس��تان برداشت شده است. درجاني 
با بيان اينكه طبق پيش بيني هاي انجام شده سازمان 
هواشناسي ابراز داشت: در حال حاضر ۶0 هزار هكتار از 
مزارع برنج استان گيلان آماده درو است كه انتظار داريم 
كشاورزان به موقع آن را برداشت كنند.وي در مورد ميزان 
برنجي كه امسال در استان گيلان توسط شاليكاران توليد 
خواهد شد نيز بيان داشت: با توجه به شرايط خوبي كه 
در سال زراعي فعلي داشتيم اميدوار هستيم شاليكاران 
استان گيلان امسال بالغ بر يك ميليون و ۱00 هزار تن 

شلتوك را از مزارع خود توليد كنند.
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برخوردبافساددرونسازماني
اولويتاصليمقابلهبافساداست

كرج| رييس كل دادگس��تري استان البرز گفت: 
برخورد با فساد درون سازماني بر برون سازماني اولويت 
دارد و ما هم در اس��تان البرز كمترين مماشاتي در 
صيانت از سلامت قضات و كارمندان نخواهيم داشت.

حسين فاضلي هريكندي در نشست صميمي با اساتيد 
حوزه و دانشگاه با تاكيد بر اينكه برگزاري نشست  با 
اقشار و گروه هاي مختلف يكي از برنامه هاي جدي 
دادگستري است، گفت: هرچند اين تلقي صحيح كه 
برنامه هاي سند تحول ملي است را داريم ولي اقتضائات 
و شرايط خاص استان ايجاب مي كند با همفكري و 
جلب هم انديشي نخبگان استاني با كمترين انرژي 
و هزينه بيشترين دستاوردها را در خصوص مقابله با 

مفاسد اقتصادي داشته باشيم.

پلمبمركزتوليدغيرقانوني
دستمالكاغذيدرشيراز

شيراز| مديركل استاندارد استان فارس از پلمب 
يك باغ در منطقه بيدزرد شيراز خبر داد كه به شكل 
غيرقانوني اقدام به توليد و توزيع پنج نمونه دستمال 
كاغذي غيربهداشتي و غيراستاندارد مي كرده است.

مرتضي رهنما گفت: افرادي در اين كارگاه به شكلي 
بس��يار حرفه اي اقدام به توليد محصول دس��تمال 
كاغذي و حوله كاغذي كرده و با درج علامت و كد ۱0 
رقمي جعل شده استاندارد، اين محصول را با قيمتي 
كمتر از قيمت واقعي محصول به بازار عرضه مي كردند.

رهنما با بيان اينكه در زمان پلمب محل تنها يك نفر 
در باغ حضور داشته كه خود را باغبان معرفي كرده 
است، گفت: نيروي انتظامي افراد متخلف مرتبط با 
اين كارگاه غيرقانوني را تحت پيگرد قرار داده  است.

وي گفت: در اين كارگاه غيرقانوني پنج نوع دستمال و 
حوله كاغذي با مارك هاي نرگس، سونيا، فرمين، ركو 
و پاك فرم توليد و به بازار عرضه مي شده كه همه اين 

كالاها غيراستاندارد و غيربهداشتي است.

جداسازيگندمهايآلوده
سيلويگنبدكاووس

گرگان|ب��ا حض��ور دادس��تان گنب��دكاووس و 
كارشناس��ان، كار جداس��ازي گندم هاي آلوده در 
س��يلوي گنبدكاووس در حال انجام اس��ت.هادي 
هاشميان با اشاره به نگهداري 3۱ هزار تن گندم در 
س��يلوي گنبدكاووس اظهارداشت: علاوه بر انهدام 
۲00 تن گندم آلوده، براي اطمينان از سلامت مابقي 
گندم ها، دادستان گنبدكاووس در اين سيلو مستقر 
شده اس��ت و با حضور كارشناس��ان، كار پالايش و 
جداس��ازي گندم هاي آلوده را آغ��از كرده اند.وي با 
تاكيد بر اينكه اين گندم هاي آلوده وارد چرخه غذايي 
مردم نشده اس��ت، افزود: بدون تاييد كارشناسان و 
اجازه دستگاه قضايي، هيچ محموله گندمي از اين 
سيلو به كارخانه هاي آرد منتقل نمي شود.هاشميان 
گفت: تحقيقات از 9 نفر دستگيرشده در اين پرونده 
ادامه داشته و احتمال افزايش تعداد دستگيرشدگان 
وجود دارد.رييس كل دادگستري استان خاطرنشان 
كرد: اين س��ودجويان در فصل خريد گندم به علت 
استقرار نماينده هاي دادستان در مراكز خريد، بخشي 
از گندم ها را در مرغداري خارج از شهر گنبدكاووس 
انبار كرده بودند تا پ��س از پايان فصل خريد و اتمام 
ماموريت نماينده هاي دادستان، اين گندم ها را كه 
با خاك و فضولات حيواني مخل��وط كرده بودند به 
سيلو تحويل دهند كه خوشبختانه با رصد اطلاعاتي 
نيرو هاي امنيتي و حضور به موقع نيروي انتظامي، اين 

افراد شناسايي و دستگير شدند.

آغازعملياتپروژهاجراي
تاسيساتفاضلابروستاييكشور

اصفهان|با حضور اس��تاندار اصفه��ان، نماينده 
مردم فلاورجان در مجلس شوراي اسلامي، معاون 
برنامه ريزي و امور اقتصادي ش��ركت مهندسي آب 
و فاضلاب كشور، مديرعامل شركت آب و فاضلاب 
استن اصفهان و مديرعامل شركت ذوب آهن اصفهان 
اجراي بزرگ ترين تاسيسات فاضلاب در روستاهاي 
شهرستان فلاورجان اصفهان با سرمايه گذاري شركت 
ذوب آهن اصفهان و س��رمايه پذيري ش��ركت آب و 
فاضلاب استان اصفهان آغاز شد. مديرعامل شركت 
آب و فاضلاب استان اصفهان با بيان اينكه در آستانه 
هفته دولت و با تاكيد مديريت استان در شرايط خاص 
اقتصادي كشور پروژه ها به نحو احسن به مردم معرفي 
مي شوند تا نشاط و اميد به مردم هديه شود اعلام كرد: 
براي اولين بار در كشور با اعتباري بالغ بر 9۱ ميليارد 
تومان ايجاد تاسيسات شبكه فاضلاب در روستاهاي 
فلاورجان عملياتي مي شود. وي تاكيد كرد ما بايد بار 
اجراي پروره هاي فاضلاب را در قالب تبصره ١٩ و ورود 

بخش خصوصي از دوش دولت كم كنيم.

آمادگيمرزخسرويبراي
ميزبانيبيشاز۱,۲ميليونزائر

كرمانشاه| مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي 
استان كرمانشاه گفت: مرز خسروي براي ميزباني از 
بيش از ۱.۲ ميليون زائر اربعين آماده مي شود. فريبرز 
كرمي با اشاره به بازگشايي مرز خسروي براي اربعين 
امسال گفت: در سال هاي گذشته زيرساخت هاي اين 
پايانه تكميل شده و اكنون از نظر گيت هاي مسافران، 
سرويس هاي بهداش��تي و... مشكل خاصي نداريم. 
كرمي افزود: در حوزه راه ها و جاده ها نيز برنامه هاي 
متعددي داريم كه در فرصت باقي مانده تا ايام اربعين 
اجرايي خواهد شد. مديركل راهداري و حمل و نقل 
جاده اي استان كرمانشاه بر لزوم تدوين طرح جامع 
ترافيكي اربعين از قصرشيرين تا خسروي تاكيد كرد 
و گفت: نقاط حادثه خيز مسير زوار اربعين نيز بايد 

مشخص و آشكارسازي شود.

چهرههاياستاني
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يك شركت خودروساز براي اخذ مجوز توليد »سواري ديزلي« به دولت درخواست داده است 

سواري ديزلي؛ عقبگرد محيط زيستي

اخطار وزير بهداشت: كمبود پزشك نداريم

دولت در تدارك ارايه مجوز براي توليد سواري هاي ديزلي 
است. دولتي كه در سال 92 و در زمان انتخابات خود را 
دولت محيط زيس��ت معرفي كرد، در صورت همراهي 
با اين طرح، ش��ايد ضد محيط زيستي ترين دولت پس 
از انقلاب نام بگيرد. س��ازمان محيط زيست در ظاهر با 
اين اقدام مخالف اس��ت اما گويا اين سازمان قدرتي در 
اين زمينه ندارد. به دنبال درخواست يك شركت براي 
اخذ مجوز توليد »سواري ديزلي«، استاد دانشگاه شهيد 
بهش��تي تاكيد كرد كه توليد سواري ديزلي عقبگرد در 

حوزه محيط زيست است.
اخيرا عيسي كلانتري رييس س��ازمان محيط زيست 
از درخواس��ت يكي از خودروس��ازان براي صدور مجوز 
زيست  محيطي سواري ديزلي خبر داد و اعلام كرد كه 
مركز تحقيقات موتور يك خودروس��ازي از حدود يك 
دهه پيش، مطالعاتي روي موتور س��واري ديزلي انجام 
داده و در اين زمينه سرمايه گذاري ۵۰ ميليون يورويي 
نيز داشته است و در حال حاضر به دنبال توليد و توسعه 

موتورهاي ديزلي است. 
كلانتري تاكيد دارد كه سازمان محيط زيست با توليد 
سواري ديزلي مخالف است و اميد دارد كه هيچ دولتي 

حاضر به صدور مجوز براي توليد اين دستگاه نشود.
علاوه بر مخالفت سازمان محيط زيست با توليد سواري 
ديزلي، حدود دو هفته پيش »كنسرسيوم دانشگاه هاي 
برتر كشور« كه به منظور تهيه سياهه انتشار آلايندگي 
ش��هرهاي مختلف تشكيل شده اس��ت؛ مخالفت خود 
را با توليد س��واري ديزل��ي بطور مكتوب به س��ازمان 
محيط زيست اعلام و تاكيد كرد: با توجه به سهم بالاي 
ديزل س��وزها در توليد آلاينده ناك��س لزومي ندارد كه 
سازمان محيط زيست با توليد سواري هاي ديزلي موافقت 
كند. در همين راستا، يوسف رشيدي عضو هيات علمي 
دانشگاه بهشتي و متخصص آلاينده هاي محيط زيست 
در گفت وگو با ايسنا، ضمن ابراز مخالفت با توليد سواري 
ديزلي در ايران گفت: اگر قرار است خودروسازان داخلي، 
حركت جديد در حوزه توليدات داش��ته باش��ند؛ بهتر 
است سرمايه ها را به سمت تكنولوژي هاي پاك تر مثل 
خودروهاي برقي و گازسوز هدايت كنند، نه اينكه يك 
گام به عقب برگشته و به دنبال توليد خودروهاي سبك 

ديزلي باشند.
او توليد سواري ديزلي را مترادف با كاهش كيفيت هواي 
شهرهاي ايران دانست و تاكيد كرد: سازمان بهداشت 
جهاني اعلام كرده كه دود ديزل سرطان زاست و همين 
يك دليل كافي است كه سازمان محيط زيست و دولت 

با توليد سواري ديزلي مخالفت كند، اگر سواري ديزلي 
توليد شود؛ عقب گردي در حوزه محيط زيست ايران 

رخ مي دهد.

    آزموده را آزمودن خطاست
اين استاد دانشگاه شهيد بهشتي با اشاره به كاهش روند 
استفاده از سواري هاي ديزلي در اروپا، تصريح كرد: سواري 
ديزل بيشترين گستردگي را در اروپا دارد و در امريكا و 
ژاپن اقبالي نسبت به اين دستگاه ها وجود نداشته است، 
ضمن اينكه در اروپا هم آمار استفاده از سواري ديزلي به 
حدود 3۰ درصد رسيده است و سعي دارند مصرف ديزل 
س��واري را در چرخه حمل و نقلي خود كاهش دهند و 
به سمت خودروهاي برقي حركت كنند، بنابراين نبايد 

آزمون تجربه شده دنيا را در ايران تكرار كنيم. 
رشيدي در مورد چرايي كاهش استفاده از سواري ديزلي 
با بيان اينكه آلايندگي دليل اصلي افت جايگاه سواري 
ديزلي در اروپا است، گفت: روند استفاده از ديزل ها در اروپا 

به دليل مشكلات بهداشتي و سلامتي ناشي از آن كاهش 
يافته است. چون در خودروهاي بنزيني با يك كاتاليست 
مشكل آلودگي قابل حل است اما در ديزلي ها به همين 
سادگي نيست و بايد چند تكنولوژي كنار هم قرار گيرد تا 
آلاينده هاي ناشي از آن از جمله دوده، هيدروكربن هاي 
نسوخته و ناكس كنترل شود، بنابراين چرا بايد روي توليد 
خودرويي سرمايه گذاري كنيم كه كنترل آلايندگي آن 
به شدت دشوار و بسيار پيچيده تر از نمونه هاي بنزيني، 

برقي و گازسوز است؟
اين متخصص آلاينده هاي زيست محيطي تاكيد كرد كه 
حتي اگر همه تكنولوژي هايي لازم روي سواري ديزلي 
نصب ش��ود و درس��ت هم كار كند؛ وضعيت نگهداري 
و بهره ب��رداري از اين تجهي��زات در خودروهاي ديزلي 
بس��يار اهميت دارد ك��ه تجربه ثابت كرده ك��ه در اين 
زمينه وضعيت مناسبي در كشور نداريم كه خراب شدن 
كاتاليست  در خودروهاي بنزيني و نبود مراقبت كافي 
براي تعويض اين قطعه نمونه بارز اين وضعيت اس��ت، 

بنابراين توليد سواري ديزلي مشكلي به مشكلات آلودگي 
هوا در ايران اضافه و كيفيت هواي شهرهاي ما را از لحاظ 

ذرات معلق و اكسيدهاي ازت بدتر خواهد كرد.
رشيدي كه نماينده دانشگاه بهش��تي در كنسرسيوم 
دانش��گاه هاي برتر كشور اس��ت، در مورد مخالفت 13 
دانشگاه كشور با توليد س��واري ديزلي در ايران، گفت: 
كنسرسيوم دانشگاه ها به اين نتيجه رسيده كه تمركز 
روي خودروهاي سواري ديزل يك حركت هوشمندانه و 
عقلاني نيست. نظر كنسرسيوم قاطعا منفي است. دقت 
داشته باشيم كه اين كنسرسيوم از اعضاي دانشگاه هاي 
سطح يك كشور تشكيل شده است و همين گروه اعتقاد 
دارد كه توليد س��واري ديزلي مسير درستي نيست كه 

خودروسازي كشور انتخاب كرده است.

    تاريخ تكرار مي شود
او در پاس��خ به ابهام مطرح شده از سوي مركز تحقيقات 
موتور يك خودروسازي مبني بر اينكه دولت و سازمان 

محيط زيست نبايد جلوي توليد هيچ نوع تكنولوژي را به 
بهانه آلايندگي بگيرند، با اشاره به اينكه متاسفانه شاهديم 
كه خودروسازان داخلي تجربه موتورسيكلت هاي دوزمانه 
را روي س��واري ديزلي اجرا مي كنند، به ايسنا گفت: در 
دهه 8۰ كه شماره گذاري و تردد موتورسيكلت هاي دو 
زمانه ممنوع ش��د؛ توليدكنندگان همين ادله را مطرح 
مي كردند ك��ه س��ازمان محيط زيس��ت نبايد جلوي 
تكنولوژي را بگيرد، بلكه بايد با آلودگي مقابله كند؛ اما 
خوش بختانه محيط زيست در برابر اين موضوع ايستادگي 
كرد كه از نظر من حركت بسيار هوشمندانه اي بود. حالا 
هم سازمان محيط زيست به عنوان يكي از اركان اصلي 
مجوزدهي، بايد قاطعانه مخالفت خود را با توليد سواري 

ديزلي اعلام كند.
اين عضو هيات علمي دانشگاه شهيد بهشتي همچنين 
با اشاره به تاثير كيفيت سوخت در كاركرد موتورهاي 
ديزلي تاكيد كرد كه يكي از زيرساخت هاي لازم براي 
خودروهاي ديزلي، تأمين گازوئيل استاندارد است، در 
حال حاضر توليد و تأمين سوخت با كيفيت با موانعي 
مواجه اس��ت، حتي اگر محتوي گوگ��رد گازوئيل در 
حد اس��تاندارد و زي��ر PPM ۵۰ هم باش��د؛ به دليل 
ماهيت احتراق ديزلي ها و آلايندگي ناش��ي از آن، باز 
هم كنسرس��يوم دانشگاه ها با توليد س��واري ديزلي 

مخالف است.
به گفته رش��يدي، خودروس��ازان توجيه مي كنند كه 
راندمان سوخت ديزل بيشتر از بنزين است و در نتيجه 
بايد س��واري ديزلي توليد ش��ود، اين ادعا درست است 
اما راندم��ان بالاتر به چه قيمتي؟ ب��ه قيمت فدا كردن 
س��لامتي مردم؟. منطقا دولت بايد تامين بهداش��ت و 
سلامت مردم را در اولويت قرار دهد، ضمن اينكه در حال 
حاضر به خودروهاي سنگين ديزلي يارانه سوخت تعلق 
مي گيرد؛ يكي از ابهامات حول محور توليد سواري ديزلي 
آن است كه با چه ساز و كاري مي خواهند اين يارانه را به 

خودروهاي سبك شهري نيز سرايت دهند.
در پايان رشيدي با اشاره به محدوديت هايي كه صنعت 
خودروسازي با آن مواجه است، گفت: براي من عجيب 
است؛ در شرايطي كه كشور براي تامين برخي قطعات 
خودروهاي سواري بنزيني با مشكل مواجه است؛ چطور 
مي تواند خودروي ديزلي با تكنولوژي هاي روز دنيا مثل 
DPF يا انژكتورهاي لازم را تامين و تهيه كند؟. همچنين 
يكي از مسائل مبهم در مورد سواري هاي ديزلي، قيمت 
تمام ش��ده اين خودروها و پيدا كردن بازار فروش است 
كه قطعا نسبت به بنزيني افزايش قيمت خواهد داشت. 

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با بيان اينكه 
تا حدود چهار سال آينده مشكل پزشك در مناطق 
محروم برطرف خواهد ش��دف گفت: به دوس��تانم 
در مجلس محترم اخطار مي ده��م كه اين افزايش 
ظرفيت پذيرش دانش��جويان پزش��كي، جز بيشتر 
شدن پزشكان بيكار، حاصل ديگري نخواهد داشت.

سعيد نمكي در همايش روز پزشك گفت: مي خواهم 
از تمام كس��اني كه ما را مورد لط��ف قرار مي دهند 
تش��كر كنم. پزش��كان همواره در تلاش هستند تا 

سلامت مردم به خطر نيفتد. 
در اين زمينه بي مهري هايي نيز گريبانگير ما مي شود 
كه من از همكاران خود مي خواهم از اين بي مهري ها 
نرنجن��د، چراكه مردم ايران نش��ان داده اند همواره 

قدردان زحمات گروه پزشكي هستند.
وي در ادام��ه با اش��اره ب��ه اقدام��ات خيرخواهانه 
پزشكان اظهار كرد: من پزش��كي را مي شناسم كه 
علاوه بر آنكه از بيماران كم برخوردار ويزيت دريافت 
 نمي كند، بلكه هزينه رفت و آمد آنها را نيز پرداخت 

مي كند.
او با اشاره به آغاز طرح »هر خانه يك پايگاه سلامت« 
نيز گف��ت: اين طرح از ش��هريورماه آغاز مي ش��ود 
و پزش��كان مي توانن��د معلمان اين طرح باش��ند تا 

حداقل هاي پزشكي را به مادران آموزش دهند.

    آموزش ۱۴هزار پزشك عمومي براي اجراي 
برنامه پزشك خانواده و نظام ارجاع

نمكي با اشاره به اجراي پرونده الكترونيك سلامت نيز اشاره 
كرد و گفت: گام بعدي وزارت بهداشت، ورود پزشكي خانواده 
و نظام ارجاع است. ما قصد داريم 1۴ هزار پزشك عمومي را 
براي اين طرح آموزش دهيم و روانه اجراي طرح نظام ارجاع 
كنيم. امروز ديگر نمي توان بدون نظام ارجاع و گايدلاين هاي 
نظام سلامت در اين حوزه مقتدر عمل كرد.وي با تاكيد بر 
اينكه ديگر اجازه نخواهمد داد داروهاي خارجي كه مشابه 
داخلي آن توليد شده اند وارد كشور شود، گفت: با حمايت 
از داروسازان و افزايش اس��تاندارد داروهاي داخلي، بايد از 
ورود داروهاي خارجي جلوگيري كرد. در حال حاضر 1.2 
درصد سهم دارو از GDP است و در اين زمينه تنها توليد 
داخل است كه به ما كمك مي كند.وزير بهداشت از پزشكان 
خواست تا در نسخه نويسي الكترونيك به وزارت بهداشت 
كمك كنند و گفت: ما آموزش پزشكي را بايد جامعه محور 
كنيم. همچنين فارغ التحصيلان رشته هاي پزشكي بايد از 

مشكلات ارايه خدمات آگاه باشند.

    اجازه توهين به پزشكان را نمي دهم
وي خطاب به پزش��كان اظه��ار كرد: مي دانم كه ش��ما 
گلايه هاي��ي داريد مبني بر اينكه چرا هنگام وقوع برخي 
تخلفات پزشكي افرادي بيرون از اين حرفه به داخل حرفه 

ما ورود مي كنند. صراحتاً اعلام مي كنم تا من وزير بهداشت 
هستم اجازه نمي دهم كس��ي بيرون از حرفه پزشكي به 
درون حرفه ما ورود كند و ما را مورد توهين قرار دهد. طبق 
قراري كه با نماينده انجمن هاي علمي، وزارت بهداشت و 
نماينده نظام پزشكي داشتيم قرار بر اين شد تا مشكلات 

دروني خانواده پزشكي درون خودمان حل شود.
نمكي در ادامه با اش��اره به توجه به تعرفه هاي پزشكي، 
خطاب به پزش��كان گفت: مي دانم كه اين تعرفه ها مورد 
توجه شما نيس��ت، اما س��عي كردم تعرفه ها به گونه اي 
باشد كه رضايت شما را جلب كند. در همين زمينه، شاهد 
هستيد كه ساليان گذشته اين تعرفه ها گاه تا اواسط سال 
تصويب نمي شد، اما من توانستم تعرفه هاي سال 98 را در 
اس��فندماه 9۷ در مجلس تصويب كنم. براي تعرفه هاي 
سال 99 نيز سعي مي كنم تمام موارد به شكل منطقي در 
هيات وزيران گفته شود. همچنين من تفاوتي بين تعرفه 
بخش خصوصي و دولتي قائل شدم. وزير بهداشت با اشاره 
به اينكه اكنون ۵۵ هزار دانشجوي پزشكي در كشور داريم، 
گفت: سالانه هفت هزار دانشجوي پزشكي فارغ التحصيل 
مي شوند. ما براي 3۰ درصد مناطق محروم ظرفيت ويژه 
در نظر گرفتيم. من به عنوان وزير بهداشت تاكيد مي كنم 
ما كمبود پزشك نداريم. البته ممكن است در برخي نقاط 
كشور مشكلات خدمت رساني وجود داشته باشد كه آن 

هم به دليل توزيع نامناسب پزشكان است.

    رفع مشكل پزشك در مناطق محروم
تا چهار سال آينده

وي افزود: تا حدود چهار س��ال آينده مشكل پزشك در 
مناطق محروم برطرف خواهد شد. به دوستانم در مجلس 
محترم اخطار مي ده��م كه اين افزايش ظرفيت پذيرش 
دانشجويان پزشكي، به جز بيشتر شدن پزشكان بيكار، 

حاصل ديگري نخواهد داشت.

    خطر پديده پزشكان بيكار
نمكي در پايان گفت: ۴۴ درص��د بيكاران فعلي جامعه، 
ليسانس به بالا هستند و بايد توجه كرد كه اوضاع پزشك 

بيكار به مراتب بدتر از ديپلم بيكار خواهد بود. نبايد بدون 
كار كارشناسي سرمايه هاي ملي را دور بريزيم. جايگاه فعلي 
نظام ارايه خدمات اين تحول افزايش ظرفيت پزشكي را 
پذيرا نيست. وزير بهداشت در حاشيه مراسم روز پزشك 
و در جمع خبرنگاران نيز از اعلام جزييات طرح ماندگاري 

پزشكان در مناطق محروم، در آينده اي نزديك خبر داد.
نمكي درباره برنامه هاي اي��ن وزارتخانه براي ماندگاري 
پزشكان در مناطق محروم اظهار كرد: در اين زمينه طرحي 
آماده شده و آخرين مراحل تدوين آن در حال انجام است 
و به دنبال ايجاد انگيزه براي ماندگاري پزشكان در نقاط 

محروم هستيم.
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ماجراي واردات لوازم 
آرايشي با پولِ دارو

رييس سازمان غذا و دارو درباره برخي اظهارات مبني 
بر واردات لوازم آرايشي بهداشتي با ارزِ دارو، توضيح 
داد. محمدرضا شانه ساز درباره وضعيت واردات مواد 
اوليه دارويي، گفت: در حوزه نقل و انتقالات مالي براي 
واردات مواد اوليه هيچ گشايشي حاصل نشده است. 
البته توانمندي و تجربه سيس��تم مالي و دارويي ما 
افزايش يافته است. به هر صورت و با لطف خدا در حال 
حاضر داروي مردم به خوبي تامين مي شود و تعداد 

اقلام كمبود دارويي روز به روز در حال كاهش است.
او افزود: از طرفي هم از سوي سازمان غذا و دارو و هم 
از س��وي معاونت فناوري و ارگان هاي دست اندركار 
در تامين دارو، برنامه ريزي ش��ده است كه در زمينه 
توليد م��واد اوليه دارويي بطور منظ��م برنامه ريزي 
كنيم. در حال حاض��ر 9۷ درصد داروهاي مورد نياز 
مردم در داخل كشور تامين مي شود و برنامه ما اين 
اس��ت كه در حوزه مواد اوليه ني��ز بتوانيم توليد را از 
۶۰ درصد به بالاي 9۰ درصد ظرف يك سال آينده 
برسانيم. شانه س��از تاكيد كرد: تحريم هاي ظالمانه 
عليه كشورمان باعث شد كه همه داروسازان و ساير 
دست اندركاران صنعت داروسازي به جايي برسند 
كه بتوانيم در آينده اي نزدي��ك در حوزه مواد اوليه 
نيز به خودكفايي برسيم. اين يكي از بركات فشاري 
است كه دشمنان به مملكت مان وارد مي كنند. وي 
در پاسخ به س��والي درباره كيفيت داروهاي ايراني 
گفت: من فكر نمي كنم كه اعتماد به داروهاي ايراني 
كم شده باشد. بايد توجه كرد كه استانداردهاي توليد 
داروي ما استانداردهاي بين المللي است و در اين حوزه 
استاندارد ملي نداريم، اما قطعاً در كنار تامين كمي 
دارو روي بحث كيفي هم با دقت نظر بيشتري عمل 
خواهيم كرد. در جلسات متعددي كه با صنايع دارويي 
برگزار كرده ايم، تاكيد شده حتماً روي بحث كيفيت 
بايد بيش از گذشته انرژي بگذارند. وزير بهداشت هم 
در جلسات متعددي كه در رونمايي هاي اخير داشتند 
اعلام كردند كه ما نمي خواهيم براي توليد داخل رانت 
ايجاد شود و بر همين اساس حتماً بايد توليد داخل 
ما تلاش مضاعفي براي ارتقاء كيفيت خودش انجام 
دهد. اين جزو برنامه هاي قطعي ماست و در كنار تامين 
دارو به كيفيت دارو نيز مي پردازيم. رييس سازمان 
غذا و دارو در پاسخ به سوال خبرنگاري درباره برخي 
اظهارات مبني بر واردات لوازم آرايشي - بهداشتي با 
استفاده از ارز دارو، گفت: به هر حال در بحث تغييرات 
نرخ ارز و چند قيمتي ش��دن ارز كساني هم هستند 
كه سوءاس��تفاده مي كنند. برنامه ريزي ما اين است 
كه با ارتباط بهتر سامانه ها ميان وزارت صمت، بانك 
مركزي و وزارت بهداش��ت از بروز سوءاس��تفاده ها 
جلوگيري كنيم. او افزود: البته مواردي از تخلف در 
اين زمينه وجود داش��ته و اتفاقاتي افتاده است كه 
متخلفين شناسايي شدند و به دستگاه هاي قضايي و 
امنيتي كه در رسيدگي به اين امور صلاحيت دارند، 
معرفي شده اند و پرونده هايشان به جريان افتاده است. 

اميدواريم ديگر چنين موضوعاتي تكرار نشود.

وجود 3000 كلاس درس
۴۱ نفره به بالا در كشور

معاون وزارت آموزش و پرورش درباره تراكم جمعيت 
دانش آموزي در دوره ابتدايي اظهار كرد: تراكم كلاسي 
نبايد بالاي 2۶ نفر در دوره ابتدايي باشد. اين در حالي 
است كه حدود ۶2 درصد كلاس ها تراكم بالاي 2۶ نفر 
دارند و 3۰22 كلاس درس نيز بالاي ۴1 نفر هستند.

رضوان حكيم زاده با اشاره به چالش هاي تحقق عدالت 
آموزشي گفت: عدالت آموزشي يعني همه كودكان 
امكان رفتن به مدرسه را داشته باشند. معناي كيفي 
عدالت آموزشي نيز به فرصت برابر براي ياد گرفتن 
تاكيد دارد. آيا همه آنها كه امكان رفتن به مدرسه را 
پيدا مي كنند، مي توانند فرصت هاي برابر يادگيري 
داشته باشند؟ او افزود: اكثر رتبه هاي برتر كنكور هم 
شرايط اقتصادي و اجتماعي برتري داشتند كه بيانگر 
تفاوت در دسترسي به فرصت هاي برابر است. البته 
بايد همه جوانب را درنظر گرفت و به پيشرفت هاي 
حاصل شده در زمينه عدالت آموزشي نيز توجه كرد. 
هرچند هنوز در بخش هاي��ي نيازمند بهبود و ارتقا 
هستيم. يكي از دستاوردهاي خوب نظام آموزشي، 
پوشش تحصيلي 98.13 درصدي در دوره ابتدايي 
است. معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش 
با اش��اره به اينكه اگر همه دانش آموزان به مدرس��ه 
مي روند يعني همه آنها حق موفقيت دارند اظهار كرد: 
اگر اين اصل را به عنوان هدف نظام آموزشي بپذيريم، 
شرايط بايد به گونه اي رقم بخورد كه همه دانش آموزان 
به يك اندازه فرصت رشد و ترقي داشته باشند. ولي 
شاهد هستيم كه در عمل اين اتفاق نمي افتد و حتي 
كدرشته هاي خوب كنكور نيز در اختيار دانش آموزان 
و خانواده ه��اي مناطق برخوردارتر ق��رار مي گيرد. 
حكيم زاده اضافه كرد: ريش��ه اين موضوع به دوران 
كودكي يعني يادگيري اوليه ب��ر مي گردد. فرصت 
برخورداري از آموزش هاي پيش دبس��تاني يكي از 
شاخص هاي مهم اس��ت. اكنون نرخ پوشش پيش 
دبس��تاني ۷۴ درصد است و اتفاقا نكته جالب توجه 
آنكه مناطق كمتر برخوردار پوشش بهتري دارند، زيرا 
در چند سال اخير رديف اعتباري ويژه پيش دبستاني 
مناطق دوزبانه در بودجه هاي سنواتي ديده مي شود. 
در عين حال كه ميانگين كش��وري پوشش پيش 
دبس��تاني ۷۴ درصد اس��ت در اس��تان هايي چون 
خوزستان 1۰۰ درصد، در برخي چون ايلام 9۰ درصد 
است. در واقع در استان هاي كمتر برخوردار وضعيت 
پوشش ما بس��يار خوب است. او با اش��اره به عوامل 
موثر يادگي��ري در دوره ابتدايي گفت: عوامل درون 
مدرسه اي و برون مدرسه اي موثر بر يادگيري وجود 
دارند. معلم، كيفيت همسالان در كلاس درس، تراكم 
جمعيت كلاسي، فضا، امكانات و دسترسي به منابع 
يادگيري از جمله عوامل درون مدرسه اي تعيين كننده 
كيفيت يادگيري دانش آموزان هستند. معاون آموزش 
ابتدايي وزارت آموزش و پ��رورش ادامه داد: آيا همه 

دانش آموزان ما به يك اندازه مي توانند ياد بگيرند؟

»كوه خواري در كلاردش��ت«، »ساخت ويلاي لاكچري 
روي كوه ه��اي كلاردش��ت« و »وي��لاي آسانس��وردار 
كلاردش��ت« تيترهاي پر س��ر و صدايي بودن��د كه در 
هفته هاي گذش��ته فضاي مجازي را پر كردند و همراه با 
عكسي از س��ر در يك ويلاي آسانسوردار در دل كوه هاي 
كلاردشت دست به دست مي شدند. ساخت و ساز ويلا و 
خانه هاي لاكچري در ارتفاعات مختلف كش��ور موضوع 
جديدي نيست از كلاردشت گرفته تا حيران و...، اما آنچه 
اين ويلا را با سايرين متمايز كرده، ساخت آسانسور در دل 
كوه و ارتفاعات كلاردشت بود كه روي ديگر اين اتفاق است 
و بي شك زنگ خطر جديدي براي محيط زيست كشور 

محسوب مي شود.
اگر از مرزن آباد به س��مت كلاردش��ت حرك��ت كنيد، 
زمين هاي كش��اورزي فراواني را مي بينيد كه حالا تغيير 
كاربري پيدا كرده و تبديل به ويلا شده اند. در اين مسير 
نيم ساعته شروع به ش��مارش ويلاها مي كنم؛ يك، دو، 
س��ه، چهار و.... 11۰ . بعد از 2۰ دقيقه و نزديك شدن به 
كلاردشت تعداد ويلاها آنقدر زياد شده كه شمارشش از 
دستم خارج مي ش��ود. علاوه بر ويلاهاي ساخته شده يا 
نيمه ساخته، مسير پر است از املاكي. املاكي هايي كه يا 
آماده اند ويلا بسازند يا ويلاهاي مشرف به رودخانه و جنگل 
را اجاره دهند. اما آن چيزي كه اين روزها در كلاردش��ت 
رودبارك توجه ها را به خود جلب كرده، ساخت آسانسور 
و راه پله براي ويلايي در دل كوه است. ساليان سال است 
كه ويلاس��ازي در مناطق بكر طبيعي كشور زخم  بر دل 

جنگل ها مي گذارد ولي ساخت آسانسور براي رفت و آمد 
راحت به ويلايي در دل كوه پيش از اين سابقه نداشته است. 
آنچه در ادامه مي خوانيد حاصل بازديد ميداني خبرنگار 
ايسنا از محل س��اخت اين ويلا در رودبارك كلاردشت و 
گفت وگو با مسوولان محلي درباره چگونگي صدور مجوز 

براي ساخت آسانسور در كوه است.
به ورودي ويلاي جنجالي كلاردشت كه مي رسيم اولين 
چيزي كه جلب توجه مي كند سر در آسانسور است كه روي 
آن نوشته شده: »ملك شخصي«. در سينه كش كوه چند 
طبقه آسانسور روي يك سازه فلزي، يك بالابر ريلي مصالح 
ساختماني و يك راه پله بلند ديده مي شود. به گزارش ايسنا، 
جواد فلاح - رييس اداره منابع طبيعي كلاردشت- پيش 
از توضيح درباره چگونگي ساخت آسانسور و راه پله، سند 
زمين را به ما نشان مي دهد. كل زمين 11 هزار و ۶22 متر 
است و مالكيت شخصي دارد كه صاحب ويلا براي 91۵۵ 
متر از آن س��ند قانوني دارد و جزو مستثنيات محسوب 
مي شود. فلاح در ادامه توضيح مي دهد كه در ساخت اين 
ويلا دو تخلف مهم رخ داده است. اول اينكه 2۶۴۷ متر از 
اين زمين متعلق به منابع طبيعي است كه خوش بختانه 
رفع تصرف و از زمين ويلا جدا شده است. ساخت آسانسور 
و راه پله از كنار جاده تا بالاي كوه به طول 922 متر دومين 
تخلف است چون اين كار در زمين هاي منابع طبيعي انجام 
شده و متاس��فانه صاحب ويلا توانسته براي اين قسمت 
از اراضي ملي از اداره ثبت س��ند شخصي بگيرد بنابراين 
با توجه به اين موضوع هنگام س��اخت راه اين ويلا منابع 

طبيعي نتوانست جلوي آن را بگيرد چرا كه ابتدا بايد در 
دادگاه ثابت مي كرد كه اين بخش از زمين، اراضي ملي و 

متعلق به منابع طبيعي است.
منتظر هستم كه رييس اداره منابع طبيعي كلاردشت در 
ادامه صحبت هايش بگويد كه س��اخت راه پله و آسانسور 
براي دسترسي راحت و بدون زحمت به ويلايي در دل كوه 
تخلف بزرگ اين ساخت و ساز است اما همه چي برخلاف 
انتظارم پيش مي رود. از صحبت هاي فلاح اينگونه برداشت 
مي شود كه اگر سند ملكي را داشته باشيد مي توانيد در آن 
هر گونه ساخت و س��ازي انجام دهيد حتي اگر زمين آن 
ملك كوه هاي بكر جنگل هاي هيركاني باشد و مي توانيد 
براي رفت و آمد راحت، روي آن حتي آسانسور نصب كنيد!

هر چند كه تغيير كاربري اراضي كميسيوني دارد كه تمام 
دستگاه هاي ذي ربط عضو آن هستند و پس از بررسي هاي 
لازم اجازه ساخت و ساز را مي دهند اما نكته تاسف بار اين 
است كه در اين كمسيون منابع طبيعي شهرستان ها عضو 
نيستند و حق راي ندارند بنابراين با توجه به عدم حضور 
نماينده منابع طبيعي در اين كميسيون، ممكن است كه 
مجوز ساخت و ساز براي اراضي ملي اي صادر شود كه افراد 
مختلف با روش هاي غيرقانوني توانسته اند براي آن سند 
مالكيت بگيرند البته بايد به اين نكته اشاره كرد كه تغيير 
كاربري اراضي اگر در محدوده شهري باشد صدور مجوز 

ساخت و ساز در آن به عهده شهرداري است.
با وجود اينكه ويلاي كلاردشت در دل كوه ساخته شده 
است اما مريد جعفر صالحي - سرپرست مديريت جهاد 

كشاورزي شهرس��تان كلاردش��ت - به ايسنا مي گويد: 
شهرداري شهرس��تان براي ساخت اين ويلا مجوز صادر 
كرده است چرا كه بر اساس تبصره ۵ ماده يك قانون حفظ 
كاربري اراضي زراع��ي و باغي چنانچه زميني با كاربري 
كش��اورزي در محدوده شهري باشد، صدور مجوز تغيير 
كاربري براي آن به عهده ش��هرداري است. آسانسور اين 
ويلا در پنج طبقه س��اخته شده است. رييس اداره منابع 
طبيعي كلاردش��ت مي گويد: ما از ابتدا نمي توانس��تيم 
جلوي ساخت اين آسانسور را بگيريم چرا كه اولا فرد براي 
تمام زميني كه قرار بود در آن ساخت آسانسور را آغاز كند، 
سند دارد و ثانيا هيچ جاي قانون نيامده است كه ساخت 
آسانسور در ملكي كه جزو مستثنيات محسوب مي شود، 
ممنوع است. از اين رو ما ابتدا به دادگاه به دليل ساخت و 
ساز در 922 متر زميني كه جزو اراضي ملي بود شكايت 
كرديم تا رفع تصرف صورت گيرد اما تا دادگاه برگزار و راي 
صادر شود، ساخت و ساز تمام شده بود. به گفته فلاح در 
حال حاضر راي دادگاه بدوي به نفع منابع طبيعي صادر 
شده اما با شكايت صاحب ويلا پرونده به دادگاه تجديدنظر 

فرستاده شده است.
س��اختمان ويلا حدود 13۰ متر است و كمي بالاتر از آن 
بنايي نيمه كاره به چش��م مي خ��ورد. رييس اداره منابع 
طبيعي كلاردشت درباره اين بنا مي گويد: در حال حاضر 
جهاد كشاورزي كلاردش��ت جلوي ساخت آن را گرفته 
است چون ابتدا بايد مشخص شود كه ساخت بناي دوم 
تغيير كاربري اراضي محس��وب مي ش��ود يا خير؟ از اين 
رو جهاد كشاورزي از ش��هرداري منطقه استعلام كرده 
و ش��هرداري بايد پس از بررس��ي هاي كارشناسي اعلام 
كند كه آيا اين منطقه در محدوده ش��هري است يا خير؟ 

اگر در محدوده ش��هري باشد صدور مجوز ساخت و ساز 
در آن برعهده ش��هرداري اس��ت. در غير اين صورت بايد 
دس��تگاه هاي مختلفي از جمله وزارت كش��اورزي براي 
تغيير كاربري مجوز دهند. از صحبت هاي فلاح اينگونه 
برداشت مي شود كه دست منابع طبيعي براي برخورد با 
آسانسورسازي در دل كوه بسته است و صرف اينكه ملكي 
در كوه جزو مستثنيات باشد و صاحب زمين بتواند مجوز 
تغيير كاربري براي آن بگيرد، اجازه دارد هر گونه ساخت 
و سازي در آن انجام دهد. اين موضوع زنگ خطري جديد 
و جدي براي ويلاسازي هاي لاكچري در كوه هاي كشور 
است. چه بسا ويلاهايي كه جزو مستثنيات افراد و در كوه 
ساخته شده است. اگر صاحبان اين ويلاها نيز با الگوبرداري 
از اين شيوه ويلاسازي بخواهند براي دسترسي راحت به 
ويلاش��ان روي ارتفاعات، آسانسورسازي كنند نه تنها با 
افراد محلي به مشكل برمي خوردند بلكه اين حقيقت تلخ 
را آشكار مي كند كه با پول مي توان مفهوم كوه و ارتفاع را 
هم زير سوال برد. رييس اداره منابع طبيعي كلاردشت در 
پايان صحبت هاي خود درباره سرانجام اين ويلا مي گويد: 
چنانچه راي دادگاه تجديدنظر نيز به نفع منابع طبيعي 
باش��د مي توانيم به جاي تخريب آسانسور و پس گرفتن 
زمي��ن راه اين ويلا، طي توافقي با صاحب آن بخش��ي از 
اراضي بالاتر از اين ويلا را به جاي قس��مت پايين گرفته و 
به نام منابع طبيعي كنيم. بسيار اتفاق افتاده كه متصرفان 
اراضي ملي با هر شيوه  و روشي توانسته اند براي زمين هاي 
ملي س��ند مالكيت بگيرند و از آنجايي كه اثبات مالكيت 
زميني براي منابع طبيعي در دستگاه هاي قضايي زمان بر 
است، متخلفان از اين فاصله سوءاستفاده و ساخت و ساز 

خود را آغاز مي كنند.

گزارشي از ساخت ويلاي آسانسوردار در ارتفاعات كلاردشت
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پنجمين طرح تامين مسكن طي 4 ماه گذشته رونمايي شد 

سومين رييس و هيات رييسه شوراي شهر پنجم تهران امروز انتخاب مي شوند

تهاتر خانه هاي خالي با زمين هاي دولتي

تغيير در هيات رييسه پارلمان شهري پايتخت؟

گروه راه و شهرسازي|
هنوز دو هفته اي از انتش��ار جزييات دو طرح جديد 
مس��كني وزارت راه و شهرس��ازي نگذشته است كه 
معاون مسكن و س��اختمان اين وزارتخانه، از اجراي 
پنجمين طرح مس��كني )ت��ام تز( در س��ال جاري 
خبر داد، رس��انه اي ش��دن طرح جديد وزارت راه و 
شهرسازي در بخش مس��كن درحالي است كه طي 
سه، چهار ماه گذش��ته طرح هاي مختلفي با نام ها و 
كاركرده��اي متفاوت براي رونق بخش��يدن به بازار 
مسكن رونمايي شده اما تاكنون گام مثبت و عملياتي 
براي خانه دارش��دن يا تس��هيل فرآيند رهن و اجاره 
مسكن برداشته نشده است و اين طرح ها روي كاغذ 

مانده و اجرايي نشده اند. 
روزه��اي پاياني خردادماه بود ك��ه رييس جمهوري 
از طرح خان��ه داركردن كارمندان دول��ت )تام كاد( 
خبرداد و پس از آن وزيرراه و شهرسازي توضيحاتي 
درب��اره اين طرح ارايه كرد، براس��اس اين طرح كه با 
مشاركت خود دس��تگاه هاي اجرايي و در يك سطح 
فراگير در كشور در حال تهيه است، كارمندان از بدو 
ورود به حوزه كاري خود در صندوق پس انداز مسكن 
پس انداز كرده و اقساط منازل دريافتي خود را در ۱۵ 

سال پرداخت كنند.
پس از انتشار جزيياتي از طرح خانه دار كردن كارمندان 
دولت كه پس از گذش��ت سه ماه هنوز جزييات آن به 
درستي منتشر نشده و همچنان اما و اگرهايي درباره 
نحوه تأمين مالي اين طرح وجود دارد، در اوايل تيرماه 
پرونده خانه دار كردن نيروهاي مسلح باز شد و با امضاي 
قراردادي وزارت راه و شهرس��ازي و وزارت دفاع، قرار 
شد كاركنان نيروهاي مسلح پس از ۱۵ سال خدمت، 
صاحب مسكني مي ش��وند كه با مشاركت خودشان 
بانك ها و كمك س��ازمان ساخته ش��ده البته تاكنون 
و با گذش��ت 2 ماه از امضاي اي��ن تفاهم نامه خبري از 

چگونگي اجراي آن منتشر نشده است.
ام��ا رونماي��ي از طرح ه��اي مس��كني وزارت راه و 
شهرس��ازي درس��ال جاري به همين جا ختم نشد 
و اواخر تير س��ال جاري مدي��ركل دفتر برنامه ريزي 
و اقتصاد مس��كن وزارت راه و شهرس��ازي جزيياتي 
از اجراي طرح هاي تأمين مس��كن ب��ه روش فروش 
اقساطي زمين )تام فاز( و تأمين مسكن اجاره اي )تام 
اجِ( خبرداد، در طرح تام فاز مكانيزمي طراحي مي شود 
كه كساني كه قدرت پرداخت پول ساخت )اعياني( را 
دارند، اما از پرداخت هزينه زمين )عرصه( ناتوانند، پول 
اعيان را يكجا در ابتداي پروژه ساخت، به يك حساب 
مسدودي در بانك عامل واريز كنند و هزينه زمين را 
قسطي پرداخت كنند، در طرح مسكن اجاره اي هم، 

قرار ش��ده كه اجاره داري حرفه اي دركشور اجرايي 
شود. پس از رونمايي از اين دو طرح جديد، روز گذشته 
معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي از 
طرح جديدي به نام »تام تز« خبر داد، مازيار حسيني 
با اشاره به اينكه طرح ديگري تحت عنوان تام تز )تهاتر 
واحدهاي مسكوني آماده با زمين( به زودي رونمايي 
مي ش��ود، مي گويد: اين طرح در وزارتخانه در دست 
بررسي است و براساس آن قرار است موضوع تعيين 
تكليف و استفاده از خانه هاي خالي و ورود آنها به بازار 

مسكن مورد بررسي قرار گيرد.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، او 
ادامه مي دهد: در اين طرح، تلاش مي شود تا بازار تهاتر 
بين زمين و واحدهاي آپارتماني ساخته شده توسط 

سازندگان مسكن، ايجاد شود.
حس��يني اظهار مي كند: ت��ام كاد )تامين مس��كن 
كاركنان دولت( در جلسات شوراي مسكن بررسي و 
تصويب شده است و س��ازمان برنامه و بودجه متولي 
تهيه آيين نام��ه اجرايي تام كاد اس��ت كه به محض 

تصويب در دولت، كار آغاز خواهد شد.
با اجراي طرح تام كاد بخش��ي از اهداف و سياست ها 

در خصوص خانه دار كردن اقشار متوسط جامعه كه 
جزو كارمندان دولت هستند تامين خواهد شد، اما در 
خصوص بخش عمده اي از اقشار متوسط و كم درآمد 
كه جزو كارمندان دولت نيستند از طريق اجراي طرح 
تام فاز )تامين مسكن به روش فروش اقساطي( اقدام 
مي شود. حسيني توضيح مي دهد: در تام فاز كه هدف 
آن خانه دار كردن اقشار مختلف جامعه است، در نظر 
اس��ت تا هزينه هاي ساخت از قيمت زمين جدا شود 
تا از اين طريق بتوان بخش عمده اي از اقش��ار جامعه 
را كه طيف وس��يعي از مردم كه در اس��تخدام دولت 
نيستند را صاحبخانه كرد. معاون وزير راه و شهرسازي 
اظهار مي كند: چنانچه يك واحد متوسط مسكوني، 
قيمتي حدود ۱.۱ ميليارد تومان داشته باشد هزينه 
س��اخت آن حدود 2۵۰ تا ۳۰۰ ميليون تومان است 
و مابقي قيمت تمام ش��ده واحد مسكوني را زمين و 
ساير گزينه ها در برمي گيرند. در طرح تام فاز، در نظر 
است تا سرمايه هاي متقاضيان جمع آوري شده و در 
زمين هايي كه تحت اختيار دولت اس��ت، واحدهاي 

مسكوني از طريق پيمانكاران احداث شوند.
حسيني اضافه مي كند: در تام فاز )تامين مالي به روش 

فروش اقساطي زمين(، ساخت واحدهاي مسكوني با 
سرمايه هاي متقاضيان و امكاناتي همچون زمين كه 
در اختيار است، احداث مي شود بدون آنكه به شبكه 
بانكي فشار تحميل شود. در عين حال، قيمت زمين 

به صورت اقساطي از متقاضيان دريافت خواهد شد.
اي��ن مقام مس��وول با اع��لام اينكه انج��ام كارهاي 
كارشناسي تام فاز در حال انجام است، مي گويد: بعد از 
اجرايي و عملياتي شدن تام كاد، طرح تام فاز عملياتي 
و اجرايي مي ش��ود. مع��اون وزير راه و شهرس��ازي 
موضوع بعدي را كه در دستور كار وزارتخانه قرار دارد 
بحث ورود موسس��ات اجاره داري حرفه اي مي داند و 
مي گويد: ماده 2 آيين نامه اجرايي قانون ساماندهي 
مس��كن ورود وزارتخانه را به موسس��ات اجاره داري 

تكليف و تعيين كرده است.
به گفته حسيني، بحث ورود به موسسات اجاره داري 
حرفه اي در حال حاضر به صورت كارشناسي در دفتر 
س��رمايه گذاري و اقتصاد مس��كن در حال پيگيري 
اس��ت كه بعد از دريافت پاس��خ مثبت از س��وي وزير 
راه، جلسات كارشناس��ي عمومي آن برگزار مي شود 
ت��ا نظرات كارشناس��ي آن ني��ز اخذ ش��ود و طرح به 

صورت همه جانبه نگر به مرحله اجرا برس��د. او تاكيد 
مي كند: تلاش مي شود تا موضوع مسكن استيجاري 
و اجاره داري حرفه اي به صورت مدون و قانوني دنبال 
ش��ود. معاون وزير راه و شهرس��ازي ادام��ه مي دهد: 
هم اكنون در كش��ور بحث اجاره داري به صورت كاملا 
سنتي دنبال مي شود. حتي در اداره كردن مجتمع هاي 
مس��كوني يكي از دلايلي كه عمر ساختمان ها پايين 
است اين مطلب است كه تيم هاي حرفه اي نگهداري 
ساختمان ها شكل نگرفته و معضلات زيادي هم ايجاد 
شده است كه اجاره داري حرفه اي مي تواند نگهداري 

برج ها و آپارتمان ها را نيز انجام دهد.
حس��يني س��اماندهي بازار اجاره و كنت��رل آن را از 
طريق ماليات ممكن مي داند و مي گويد: پيشنهادي 
از س��وي وزارتخانه ب��راي اصلاح تبص��ره ۱۱ ماده 
۵۳ در كميس��يون اقتصادي دولت مطرح ش��ده كه 
بررسي هايي نيز در اين خصوص انجام گرفته و سازمان 
امور ماليات��ي در حال پيگيري آن اس��ت. او تصريح 
مي كند: در قانون قبل در تهران تا متراژ ۱۵۰ متر مربع 
و در شهرهاي ديگر تا 2۰۰ مترمربع، معاف از ماليات 
بود. با توافقي كه با س��ازمان امور مالياتي داش��تيم، 
تصميم بر آن ش��ده تا به جاي آنكه قانون ماليات بر 
روي متراژ متمركز شود روي عدد اجاره ماليات بسته 
شود و پايه آن پايه ارزش معاملات اجاره اي است كه 
دريافت مي ش��ود. معاون مسكن و ساختمان وزارت 
راه و شهرسازي درباره همكاري س��اير سازمان ها و 
وزارتخانه ها در ارايه زمين براي تحقق صبحت هاي 
رييس جمهوري براي احداث واحدهاي مس��كوني و 
تامين مسكن براي تمامي اقش��ار جامعه، مي گويد: 
ماده ۶ قانون س��اماندهي و توليد مسكن تاكيد كرده 
اس��ت كه دس��تگاه ها بايد براي توليد مسكن زمين 
ارايه دهند. حس��يني ادامه مي دهد: در جلسه اي كه 
با رييس جمهوري داش��تيم، وزارت اقتصاد مسوول 
ش��د كه زمين ها را شناسايي و احصا كند و در اختيار 
سازمان ملي زمين و مسكن و وزارت راه و شهرسازي 
قرار دهد. اي��ن مهم براي ابلاغ رييس جمهوري رفته 
اس��ت و در صورتي كه ابلاغ ش��ود وزارت اقتصاد كه 
جم��ع داري اموال دولت را برعه��ده دارد متولي اين 

موضوع مهم خواهد شد.
ناگفته نمان��د كه رونمايي از ۵ طرح مس��كني براي 
س��اماندهي و رونق بخش��ي به بازار مسكن درحالي 
انجام مي شود كه براساس تازه ترين آمار غيررسمي 
منتشر شده درباره تحولات بازار مسكن پايتخت، در 
27 روز نخست مرداد سال جاري ۳هزار و ۵8۰ فقره 
معامله خريد و فروش انجام ش��ده اس��ت كه نشانه 

تعميق ركود در بخش مسكن است.

گروه راه و شهرسازي| 
س��ومين دوره انتخابات هيات رييس��ه شوراي شهر 
تهران امروز برگزار مي شود. برخي معتقدند تغييرات 
در اين دوره جدي اس��ت، اما احتمال دارد محس��ن 
هاشمي همچنان رييس بماند. در مقابل عده اي هم 
اين موضوع را رد مي كنند . هاشمي هم گفته كه بهتر 

است در اين باره اظهارنظر نكند.
براساس شنيده ها قرار است تغييرات جدي در هيات 
رييسه شوراي شهر رخ دهد. حتي شنيده شد كه قرار 
است احمد مسجدجامعي جايگزين محسن هاشمي، 
رييس فعلي شوراي شهر تهران شود. هاشمي در اين 
باره گفته بهتر اس��ت كه فعلا در اين زمينه صحبتي 
نكنم، اما او چندي پيش اعلام كرده بود كه برخي از 
اعضاي شوراي شهر معتقدند بايد تغييراتي در هيات 
رييسه شوراي ش��هر رخ دهد و همچنين به عملكرد 

هيات رييسه انتقاداتي داشته اند.
باز هم براساس ش��نيده ها قرار است مجيد فراهاني، 
كانديداي نايب رييسي شوراي شهر تهران شود كه در 
حال حاضر ابراهيم اميني اين سمت را برعهده دارد. 
مجيد فراهاني در اين باره گفته تقريباً اعضاي شوراي 
شهر تهران در خصوص رياست دوباره محسن هاشمي 
در شوراي پنجم به اتفاق نظر رسيده اند، اما قرار است 
تغييراتي در ساير مسووليت هاي هيات رييسه صورت 
گيرد. كانديداهاي هيات رييس��ه ش��ورا بايد برنامه 
بدهند و اين كار براي تحرك بيشتر در هيات رييسه و 
كارآمدتر شدن شوراي شهر است و ايرادي هم ندارد. 
عضو شوراي ش��هر تهران با تأكيد بر اين موضوع كه 
بايد برنامه محور باشيم، گفت: ش��وراي شهر برنامه 

توسعه س��وم را تصويب كرد و بايد براي اقداماتمان 
برنامه داشته باشيم .بديهي است شورا بايد براي هر 
كاري برنامه ريزي كند و اين كار در راستاي انجام بهتر 
وظايف شورا است. در همين راستا بنا دارم برنامه اي 
براي حضور در هيات رييسه بدهم .تمام اين اقدامات 

در راستاي بهتر شدن كارها است. 
فراهاني در خصوص اينكه قرار اس��ت در چه پستي 
كانديدا ش��ود پاس��خي نداد و تأكيد كرد كه كارها با 
رويكرد برنامه محوري است و بايد در اين زمينه فعاليت 
كرد. براساس قانون، بايد اعضاي هيات رييسه شوراي 
شهر تهران هر سال انتخاب شوند و همچنين انتخاب 
هيات رييسه در جهت بهتر شدن و كارآمدي شوراي 

شهر است. 
محمود ميرلوحي ديگر عضو شوراي شهر تهران نيز 
با تأكيد بر اين موضوع كه يك مجموعه هس��تيم و با 
هم همفكري داريم،  گفت: همه دغدغه اعضاي شورا 
كارآمدي ش��ورا اس��ت و در اين راه قدم برمي داريم. 
 انتخابات هيات رييسه مورد خاصي نيست و تاكنون 
هم همه در حد توان خود تلاش كرده اند و با هم همراه 
و همدل هستيم و فقط بر اساس قانون قرار است دوباره 

هيات رييسه انتخاب شود. 
او در پاسخ به اينكه عده اي معتقدند محسن هاشمي 
دوباره رييس شوراي شهر تهران مي شود، گفت: اين 
موضوع قابل پيش بيني نيس��ت و هنوز نظر خاصي 
در اين باره داده نشده اس��ت .در جلسه هم انديشي 
مشخص مي شود كه رييس چه كسي است، اما به نظر 
مي رسد كه بيشتر در جهت تثبيت حركت مي كنيم 
و تغييرات گسترده نخواهد بود.  حسن رسولي، عضو 

كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران هم در 
اين باره گفت: انتخابات هيات رييس��ه يك انتخابات 
عادي است و افرادي كانديدا مي شوند و بعد رأي گيري 
صورت مي گيرد و تأكيد مي كنم كه جمع ما يكدست 
اس��ت و بعيد مي دانم اتفاق خاص��ي رخ دهد. خيلي 
حساسيت خاصي روي همديگر نداريم و بنده هم در 
اين دوره كانديد نمي شوم. برخي از اعضاي شورا خبر 
از تغييرات جدي در هيات رييس��ه مي دهند و تعداد 
زيادي هم خبر از تثبيت اعضاي فعلي مي دهند و البته 
انتقاداتي هم به هيات رييسه فعلي دارند و معتقدند كه 
بايد برطرف شود.  محمد سالاري، رييس كميسيون 
شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران در اين باره 
گفت: براساس قانون، انتخابات هيات رييسه هر سال 
برگزار مي شود و اينكه چقدر تغييرات داشته باشيم، 
بس��تگي به نظر اعضا دارد.به گفته سالاري، تركيب 
فعلي ثابت خواهد بود، چرا كه عملكرد خوبي دارند، 

اما انتقاداتي وارد است كه بايد برطرف شود. 
همچنين احمد مس��جدجامعي يكي از گزينه هاي 
جدي براي رياست شورا است وتاكنون هم اظهارنظري 
در خصوص انتخابات هيات رييسه نداشته است. در 
دوره هاي قب��ل كه قرار بود انتخابات هيات رييس��ه 
شوراي پنجم برگزار شود تقريبا افراد يكدست بودند 
اما در اين دوره زمزمه  تغييرات به گوش مي رسد ولي 
هنوز مشخص نيست كه تركيب هيات رييسه چطور 
خواهد بود، اما براساس رايزني هاي صورت گرفته گفته 
مي شود كه هاش��مي بر مسند رياست باقي مي ماند. 
لازم به يادآوري است، مهدي چمران ركورددار رياست 
شوراي شهر تهران اس��ت و ۱۱ سال بر صندلي سبز 

رياست ش��ورا تكيه زد.در دوره اول نيز عبدالله نوري 
رياست شورا را بر عهده داشت و در سال نخست از دور 
چهارم احمد مسجد جامعي رياست شورا را به دست 
آورد. در دو س��ال دوره پنجم نيز محسن هاشمي با 

راي اكثريت ش��ورا بر كرسي رياست تكيه زد و امروز 
نيز در جلسه علني براي بار سوم هيات رييسه انتخاب 
مي ش��ود و همانطور كه گفته ش��د به احتمال زياد 

محسن هاشمي در سمت خود ابقا خواهد شد.

نمره 15 هاشمي به شوراي 2 ساله تهران
رييس ش��وراي شهر تهران در آس��تانه سومين سال 
فعاليت شوراي شهر پنجم به عملكرد مديريت شهري 
نمره ۱۵ داد و گفت: در توس��عه حمل ونقل عمومي، 
نوس��ازي بافت هاي فرس��وده و مقابله با آسيب هاي 
اجتماعي نتوانس��ته ايم مطالبات بحق مردم را پاسخ 

كافي بدهيم.
محسن هاشمي با اشاره به فراز و نشيب هاي فعاليت دو 
ساله شوراي 2۱ نفره پنجم در تهران در آستانه سالگرد 
آغاز به كار، گفت: اگر عملكرد شوراي شهر را بخواهيم 
در چارچوب اختيارات و وظايف قانوني اش بررس��ي 
كنيم، بايد گفت كه قابل دفاع يا قابل قبول است، اما اگر 
بخواهيم در مورد عملكرد مجموعه مديريت شهري 
قضاوت كنيم، نمي توانيم به بخشي از انتقاداتي كه به 
عملكرد مديريت شهري كه شوراي شهر بخشي از آن 

است پاسخ قانع كننده بدهيم.

او افزود: شايد بتوان گفت در حوزه شهرسازي، حفظ 
محيط زيست و شفاف سازي عملكرد مديريت شهري 
ش��ورا كارنامه مثبتي دارد اما در برخي حوزه ها نظير 
توس��عه حمل ونقل عمومي، نوسازي بافت فرسوده و 
مقابله با آسيب هاي اجتماعي نتوانسته ايم مطالبات 

بحق مردم را پاسخ كافي بدهيم.
هاش��مي با بيان اينكه شوراي شهر تهران سعي كرده 
كه خواست و انتظارات شهروندان را سرلوحه عملكرد 
ش��وراي ش��هر خود قرار دهد، ادام��ه داد: انتظارات 
شهروندان تهراني را مي توان در چهار حوزه حل مساله 
ترافيك، كاه��ش آلودگي هوا، مقابله با آس��يب هاي 
اجتماع��ي و نوس��ازي بافت هاي فرس��وده و كاهش 
آس��يب پذيري و افزاي��ش تاب آوري در برابر س��وانح 
طبيعي به خصوص زلزله از درون نظرسنجي هاي علمي 

صورت گرفته استخراج كرد.

به گفته هاشمي، به نظر مي رسد راه حل بخش عمده 
اين معضلات، به ويژه ترافيك و آلودگي هوا، توس��عه 
حمل ونقل عمومي باشد كه طي دوسال نخست شورا، 
متاس��فانه انتظارات مردم از اين بخش برآورده نشده 
است و بايد در جهت افزايش ظرفيت و توسعه تجهيزات 
حمل ونقل عمومي اقدامات جدي و پرشتابي صورت 
گي��رد. او بر اين نكته تاكيد داش��ت كه امروز ظرفيت 
حمل ونقل عمومي تهران در مقايسه با يك دهه قبل، 
افزايش چنداني نيافته اس��ت در حالي كه در توسعه 
زيرس��اخت گام هاي خوبي برداشته شده اما به دليل 
ضعف در تامين تجهيزات از قبيل اتوبوس و تجهيزات 
ثابت و قطارهاي مترو، ظرفيت حمل مسافر جهشي 
نيافته است وبايد اولويت نخست مديريت شهري در 

دوسال باقيمانده در اين بخش باشد.
رييس شوراي شهر تهران در پاسخ به سوالي مبني بر 

اينكه برخي از اعضاي ش��ورا معتقدند كه دست هاي 
پنهان در ش��هرداري اجازه پيش��رفت امور در شهر را 
نمي ده��د، اين افراد چه كس��اني هس��تند، گفت: به 
صورت كلي در ذهنيت بخشي از جامعه ايران، تئوري 
توهم توطئه جا دارد، اگر منظور از دس��ت هاي پنهان 
بروكراسي موجود در شهرداري است كه اين موضوع 
هميشه مطرح بوده و معايب و مزايايي دارد و نمي توان 
آن را انكار كرد اما مي توان براي غلبه بر آن و براي تسهيل 

بروكراسي برنامه داشت.
او در پاسخ به انتقاداتي مبني براي اينكه برخي اعضاي 
شورا گويي دچار كرختي و كم كاري شدند گفت: اين 
قضاوت شما را بطور كلي قبول ندارم البته ممكن است 
در برخي موارد مصداق داشته باشد، طبيعي است برخي 
اعضا كه تجربه حضور در چنين سطحي از تصميم گيري 
و ملاحظات ومشكلات آن را نداشته اند، وقتي با موانع 

كار و فشارها ومش��كلات وبحران ها مواجه مي شوند، 
دچار تضعيف روحيه مي ش��وند ام��ا مي توانم بگويم 
اكثريت ش��ورا همچنان با انرژي و انگيزه در پي انجام 

وظايف خود وكاهش مشكلات شهروندان هستند.
هاشمي در مورد چشم انداز ش��ورا و نمره عملكردي 
گفت: يكي از مسائل اصلي مديريت شهري در دوسال 
نخس��ت بي ثباتي در مديريت بود كه موجب تعيين 
سه ش��هردار و دو سرپرست طي كمتر از دو سال براي 
شهرداري تهران شد، خوشبختانه از آبان ماه گذشته 
اين موضوع حل شد و دكتر حناچي مسووليت اجرايي 
مديريت شهري را برعهده گرفتند كه اميداوريم تا پايان 
دوره بتوانند ثبات مناسبي را در شهرداري تهران حاكم 
كنند. من به عملكرد دوساله شورا مانند سال گذشته 
نمره ۱۵ مي دهم يعني در مجموع قابل قبول بوده است 

اما انتقاداتي به برخي بخش ها وجود دارد.
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 الزام رعايت سقف و كف 
نرخ بليت هواپيما 

مدير روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري با 
تأكيد بر اينكه شركت ها ملزم به رعايت سقف و كف 
نرخ بليت در همه ايام سال هستند، گفت: تاكنون اعلام 
نشده است كه نرخ بليت هواپيما در ايام پرتقاضا سقف 
ندارد. رضا جعفرزاده در گفت وگو با فارس، در پاسخ 
به اينكه در برخي رسانه ها اظهارنظرهايي  درباره عدم 
رعايت سقف نرخي بليت هواپيما منتشر شده است، 
توضيح داد: اين اظهارنظرها هيچ صحت و اعتباري 
ندارد. مدير روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري 
افزود: بارها از قول اينجانب تاكيد شده است كه سازمان 
هواپيمايي كشوري و انجمن شركت هاي هواپيمايي 
سقف و كف نرخ را بر اساس معيارهاي مشخصي از 
جمله هزينه تمام شده يك ساعت صندلي پرواز تعيين 
كرده اند و از طريق انجمن شركت هاي هواپيمايي و 
سازمان هواپيمايي كشوري  به شركت ها ابلاغ و مقرر 
شده است. او ادامه داد: هر گونه فروش بليت هواپيما در 
هر برهه زماني خارج از دامنه نرخ و كلاس تعيين شده، 
غيرقانوني است و با متخلف برخورد مي شود.رعايت 
كف و سقف نرخ هاي ابلاغ ش��ده براي شركت هاي 
هواپيمايي امري قطعي است و سازمان هواپيمايي 
كشوري طبق همين اصول، نظارت مي كند، ضمن 
آنكه بارها از طريق رس��انه ها بر موضوع الزام رعايت 

سقف و كف نرخي تاكيد شده است.

افزايش عوارض 2 آزادراه 
درحالي كه ۵ ماه از س��ال مي گذرد، تعرفه عوارض 
آزادراهي دو آزادراه تهران-پرديس و خرم آباد- زال 
افزايش يافت. درهمين رابطه، مديرعامل ش��ركت 
آزادراه تهران - پرديس گفت: نرخ تردد در اين آزادراه 
در راس��تاي اجراي ماده ۳۴ آيين نامه اجرايي قانون 
احداث پروژه هاي عمران��ي بخش راه و ترابري ۵۰۰ 
تومان افزايش يافت. س��عيد غفوري در گفت وگو با 
ايرنا اظهاركرد: اين افزايش قيمت طي دستورالعمل 
افزايش نرخ براي عوارضي هاي كل كشور ابلاغ شده 
است و افزايش نرخ اعلام ش��ده در اين آزاد راه از اول 
شهريور ماه اعمال مي شود. مديرعامل آزاد راه تهران 
و پرديس با اش��اره به مخالفت خود ب��ا افزايش نرخ 
عوارض اين آزاد راه ادام��ه داد: افزايش نرخ عوارض 
آزادراه بر اساس سياست وزارت راه و شهرسازي و به 
منظور تسريع در پرداخت بدهي هاي سرمايه گذاران 
بخش خصوصي براي تمامي آزادراه هاي كشور سالانه 
اعمال مي شود كه سال گذشته در اين آزاد راه افزايش 
قيمت نداشتيم. غفوري گفت: افزايش نرخ آزاد راه از 
ارديبهشت ماه سال ۹8 به ما ابلاغ شده بود و ما پس 
از گذشت چند ماه اين افزايش را اعمال مي كنيم. در 
اين ميان، تعرفه عوارض آزاد راه انديمشك - خرم آباد 
)خرم زال( هم افزايش يافته است كه به گفته معاون 
ساخت و توسعه آزادراه هاي وزارت راه و شهرسازي، 
اين تعرفه ناچيز و كمتر از نرخ تورم اس��ت. خيراله 
خادمي درباره نرخ بالاي عوارض آزاد راه انديمشك 
- خرم آباد كه گلايه رانندگان به ويژه مردم خوزستان 
را به دنبال داشته، بيان كرد: نرخ عوارض اين آزادراه 
نسبت به پارسال تنها ۱۰ درصد گرانتر شده كه اين 
افزايش در مقايس��ه با افزايش نرخ ت��ورم و افزايش 
قيمت ساير هزينه ها در كشور رقم زيادي نيست. او 
افزود: آزادراه انديمشك - خرم آباد )خرم زال( از زمان 
بهره برداري تاكنون به سود دهي نرسيده، بنابراين 
براي نخستين بار امسال ۱۰ درصد نرخ عوارض اين 

آزادراه افزايش يافت.

پيش بيني باران يك هفته اي 
در ۱۰ استان

س��ازمان هواشناس��ي از بارش باران و رعد و برق در 
هفته جاري براي ۱۰ اس��تان خب��ر داد و اعلام كرد 
در برخي اس��تان ها هوا تا ۶ درجه خنك  مي ش��ود. 
به گزارش تسنيم، بر اس��اس نقشه هاي همديدي 
و آينده نگ��ري امروز )يكش��نبه( در برخي مناطق 
استان هاي هرمزگان، جنوب فارس، جنوب سيستان 
و بلوچستان و همچنين دامنه هاي شمالي و ارتفاعات 
البرز مركزي افزايش ابر و بارش پراكنده روي مي دهد.

دوش��نبه در ش��رق هرمزگان و دامنه ها و ارتفاعات 
البرز مركزي افزايش ابر و بارش پراكنده پيش بيني 
مي ش��ود.  طي هفته جاري در برخي مناطق شمال 
غرب رشد ابر به خصوص در ساعات بعدازظهر وجود 
دارد. از اواخر وقت دوشنبه ۴ شهريور با نفوذ جريانات 
شمالي، بارش پراكنده و خفيف تا آخر هفته در برخي 
مناطق استان هاي ساحلي درياي خزر و استان اردبيل 
پيش بيني شده است.  سازمان هواشناسي اعلام كرده 
براي استان هاي اردبيل، گيلان، مازندران و گلستان 
تا آخر هفته روند خنك ش��دن هوا بين ۴ تا ۶ درجه 
صورت مي گيرد. همچنين تا آخر هفته پديده غالب در 
شرق كشور به ويژه منطقه زابل وزش باد شديد گاهي 

همراه با گرد و خاك است.

راه اندازي يك خط اتوبوس 
برقي تا پايان سال

مديرعامل ش��ركت واحد اتوبوسراني تهران گفت: 
تا پايان س��ال يك خ��ط از خط��وط اتوبوس هاي 
برقي راه اندازي خواهد شد. به گزارش ايلنا، پيمان 
سنندجي عنوان كرد: اتوبوس برقي به عنوان يك 
مد حمل و نقل خ��وب كه كارآيي بالايي دارد براي 
شهرداري مهم است، به همين منظور براي توسعه 
آن برنامه ري��زي مي كنيم. در حال حاضر يك خط 
اتوبوس برقي در تهران داري��م و برنامه ريزي براي 
توسعه دو خط ديگر است. يك خط از ميدان خراسان 
تا ميدان راه آهن و خط ديگر از ميدان خراس��ان تا 
پايانه جنوب خواهد بود. تا پايان سال يك خط از اين 
خطوط راه اندازي خواهد شد.  سنندجي تاكيد كرد: 
بطور كلي در اين ۳ خط به ۶۴ دستگاه اتوبوس برقي 
نياز خواهيم داشت، اما درحال حاضر براي يك خط 

۱۶ اتوبوس برقي داريم.

رييسان شوراي اسلامي شهر تهران در دوره هاي مختلف
4 ساله دوره اول )از 77 تا 81( عبدالله نوري

4 ساله دوره دوم )از 81 تا 85( مهدي چمران 

4 ساله دوره سوم )از 85 تا 92( مهدي چمران 

سال اول از دوره چهارم )از 92 تا 93( احمد مسجدجامعي 

3 سال انتهايي دوره چهارم )93 تا 96( مهدي چمران 

2سال نخست دوره پنجم )از 96 تا 98(محسن هاشمي
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رشدشارژماليبنگاهها
تعادل|

جزييات پرداخت تسهيلات به بنگاه هاي توليدي 
كوچك، متوس�ط و طرح هاي نيمه در چهار ماه 
منتهي به تير سال 98 نشان از رشد 60 درصدي 
تامين مالي اي�ن بنگاه ه�ا دارد. آمارهاي ارايه 
شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
جزييات پرداخت تسهيلات بنگاه هاي توليدي 
كوچك و متوسط پرداخته كه نشان دهنده رشد 
و توجه ويژه به اين بنگاه ها در راس�تاي اقتصاد 
مقاومتي اس�ت. ام�ا آخرين روند درخواس�ت 
تسهيلات از سوي اين بنگاه ها نشان مي دهد كه 
بيش از 15 هزار متقاضي براي دريافت تسهيلات 
در چهار ماه نخست امسال وجود داشته است. 
داده هاي منتش�ر ش�ده نش�ان مي دهد كه در 
مجموع 37 هزار و 841 فقره تسهيلات به مبلغ 
260720.4 ميليارد ريال تا پايان تير ماه س�ال 
98 به بنگاه ه�اي توليدي كوچك، متوس�ط و 
طرح هاي نيمه پرداخت شده است. بر اساس اين 
اطلاعات، ببشترين تس�هيلات در اين مدت از 
آن استان هاي »تهران، البرز، گلستان، مركزي 

و زنجان« بوده است. 

  پيش رو هاي ثبت درخواست تسهيلات
گزارش وضعيت ثبت نام براي دريافت تسهيلات رونق 
توليد بيانگر آن است كه از 15 هزار و 841 درخواست 
ثبت شده براي دريافت تسهيلات، استان هاي »سمنان، 
قم، مازندران، اصفهان و گيلان« بيشترين درخواست را 

براي دريافت وام رونق توليد ثبت كرده اند. 
براساس آمار مذكور درخواست ثبت شده براي استان 
سمنان در دوره زماني مورد بررسي برابر با 2 هزار و 231 
درخواست بوده و تعداد يك هزار و 181 درخواست با 
مبلغ 19915.1 ميليارد ريال به بانك معرفي ش��ده، 
تعداد 806 درخواست به مبلغ 8763.6 ميليارد ريال 
در فرآيند رونق قرار دارد و همچنين 201 درخواست 
به مبلغ 1303.1 ميليارد ريال مستقيما به بانك معرفي 
شده اند. اما از اين ميان 91 درخواست به مبلغ 830.9 
ميليارد ريال از سال 97 به امسال منتقل شده است. با 
توجه به آمار اعلام شده از مجموع درخواست هاي ثبت 
شده براي اين استان در مجموع يك هزار و 98 متقاضي 
موفق به دريافت تس��هيلات شده اند كه رقمي معادل 

10897.6 ميليارد ريال را شامل شده است. 
از س��وي ديگر، درخواست هاي ثبت شده براي استان 

قم نيز برابر با ي��ك هزار و 307 فقره بوده و تعداد 711 
درخواس��ت با مبلغ 6349.2 ميلي��ارد ريال به بانك 
معرفي شده، تعداد 527 درخواست به مبلغ 4338.9 
ميليارد ريال در فرآيند رونق قرار دارد و همچنين 855 
درخواست به مبلغ 6998.1 ميليارد ريال مستقيما به 
بانك معرفي ش��ده اند. اما از اين ميان 69 درخواست 
به مبلغ 523.1 ميليارد ريال از س��ال 97 به امس��ال 
منتقل شده است. با توجه به آمار اعلام شده از مجموع 
درخواست هاي ثبت شده براي اين استان در مجموع 
يك هزار و 451 متقاضي موفق به دريافت تسهيلات 
ش��ده اند كه رقمي معادل 11861.1 ميليارد ريال را 

شامل شده است. 
همچنين درخواس��ت هاي ثبت ش��ده براي اس��تان 
مازن��دران برابر با يك ه��زار و 218 فقره بوده كه رتبه 
سوم درخواست را به خود اختصاص داده است. تعداد 
692 درخواست با مبلغ 11333 ميليارد ريال به بانك 
معرفي شده، تعداد 154 درخواست به مبلغ 2847.7 
ميليارد ريال در فرآيند رونق قرار دارد و همچنين يك 
هزار و 757 درخواست به مبلغ 4217.2 ميليارد ريال 
مستقيما به بانك معرفي شده اند. اما از اين ميان 114 
درخواست به مبلغ 460.4 ميليارد ريال از سال 97 به 
امسال منتقل شده است. با توجه به آمار اعلام شده از 
مجموع درخواست هاي ثبت شده براي اين استان در 
مجموع 2 هزار و 25 متقاضي موفق به دريافت تسهيلات 
شده اند كه رقمي معادل 7525.2 ميليارد ريال را شامل 

شده است. 
درخواست هاي ثبت ش��ده براي استان اصفهان برابر 
ب��ا يك هزار و 115 فق��ره بوده كه از اي��ن تعداد 804 
درخواس��ت با مبلغ 14927 ميليارد ري��ال به بانك 
معرفي شده، تعداد 157 درخواست به مبلغ 1881.3 
ميليارد ريال در فرآيند رونق قرار دارد و همچنين يك 
هزار و 599 درخواست به مبلغ 9658.1 ميليارد ريال 
مستقيما به بانك معرفي ش��ده اند. اما از اين ميان 70 
درخواس��ت به مبلغ 564.8 ميليارد ريال از سال 97 
به امسال منتقل شده است. با توجه به آمار اعلام شده 
از مجموع درخواست هاي ثبت شده براي اين استان 
در مجموع يك هزار و 826 متقاضي موفق به دريافت 
تسهيلات شده اند كه رقمي معادل 12104.3 ميليارد 

ريال را شامل شده است. 
از س��وي ديگر، درخواست هاي ثبت شده براي استان 
گيلان نيز برابر با يك هزار و 52 فقره بوده و تعداد 563 
درخواست با مبلغ 6915.2 ميليارد ريال به بانك معرفي 

شده، تعداد 84 درخواست به مبلغ 935.5 ميليارد ريال 
در فرآيند رونق قرار دارد و همچنين 876 درخواست به 
مبلغ 3784.7 ميليارد ريال مستقيما به بانك معرفي 
شده اند. اما از اين ميان 166 درخواست به مبلغ 504.3 
ميليارد ريال از س��ال 97 به امسال منتقل شده است. 
با توجه به آمار اعلام ش��ده از مجموع درخواست هاي 
ثبت شده براي اين استان در مجموع يك هزار و 126 
متقاضي موفق به دريافت تسهيلات شده اند كه رقمي 

معادل 5224.4 ميليارد ريال را شامل شده است. 

  پيشتازان دريافت تسهيلات 
اما در دوره زماني مورد بررس��ي، استان هاي »تهران، 
البرز، گلستان، مركزي و زنجان« بيشترين تسهيلات 
دريافت��ي را به خود اختص��اص داده اند؛ بطوري كه از 
مجموع 260720.4 ميليارد ريال تسهيلات پرداختي 
براي تامين مالي بنگاه هاي توليدي كوچك، متوسط 
و طرح هاي نيمه تمام، استان تهران با مجموع 2 هزار 

و 705 فق��ره تس��هيلات، 37454.3 ميلي��ارد ريال 
تسهيلات دريافت كرده است. تسهيلات پرداختي به 
استان البرز با 686 فقره تسهيلات معادل 22944.1 
ميليارد ريال بوده اس��ت. استان گلس��تان نيز كه در 
اين م��دت با مجموع 2 هزار و 442 فقره تس��هيلات، 
16030.9 ميليارد ريال تس��هيلات پرداخت ش��ده 
است. اما استان مركزي نيز در اين دوره 2 هزار و 144 
فقره تسهيلات دريافت كرده كه در دوره زماني مورد 
بررس��ي 15444.6 ميليارد ريال تس��هيلات به اين 
استان پرداخت شده است، اما براساس آمار اعلام شده 
تسهيلات پرداخت شده به استان زنجان نيز برابر با 2 
هزار و 327 فقره بوده كه در دوره زماني مورد بررس��ي 
13448.5 ميلي��ارد ريال تس��هيلات به اين اس��تان 

اختصاص يافته است.

  پيش روهاي فرآيند رونق
بررسي آمار اعلام شده درخصوص استان هاي پيشتاز 

براي دريافت تس��هيلات فرآيند رونق بيانگر آن است 
كه از مجموع 3 هزار و 761 فقره تسهيلات ثبت شده، 
بيشترين تسهيلات به اس��تان هاي »البرز، سمنان، 
گلستان، كرمان و قم« اختصاص يافته است. براساس 
آمار اعلام ش��ده اس��تان البرز در مجموع 241 فقره 
تس��هيلات موفق به دريافت 16773.7 ميليارد ريال 
ش��ده كه بيشترين ميزان تس��هيلات را در اين مدت 
دريافت كرده است. استان سمنان نيز با دريافت 806 
فقره تس��هيلات به مبلغ 8763.6 ميليارد ريال مقام 
دوم را به خود اختصاص داده است. در جايگاه سوم نيز 
استان گلستان با دريافت 191 فقره تسهيلات به مبلغ 
7619.7 ميليارد ريال قرار دارد، اما در جايگاه چهارم 
دريافت كنندگان تسهيلات فرآيند رونق استان كرمان 
با تعداد 48 فقره تسهيلات به مبلغ 4873.5 ميليارد 
ريال قرار گرفته است، استان قم نيز در اين مدت 527 
فقره تسهيلات به مبلغ 4338.9 ميليارد ريال دريافت 

كرده است.

مديركلدفتراموراقتصاديوسياستهايتجاريوزارت»صمت«مطرحكرد

لايحهقانونمالياتبرارزشافزوده؛چالشجديبخشتوليد
مديركل دفتر امور اقتصادي و سياست هاي تجاري وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: مهم ترين چالش هاي بخش 
توليد در خصوص ماليات بر ارزش افزوده كه سال ها مورد 
اعتراض فعالان اين حوزه بوده در اصلاحيه قانون ماليات بر 
ارزش افزوده لحاظ نشده است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
احمد تشكيني افزود: يكي از الزامات و پيش نيازهاي تحرك 
توليد به ويژه در ش��رايط فعلي، رفع مشكلات و چالشهاي 
واحده��اي توليدي در بخش هاي مختلف ب��ه ويژه حوزه 
ماليات است. وي گفت: آثار مستقيم و غير  مستقيم ماليات 
در توسعه توليد و فعاليت هاي اقتصادي در كشور، ضرورت 
اصلاح و تصويب قوانين و مقررات و فرايند ماليات س��تاني 
در راستاي كاهش فش��ار بر توليد را دو چندان مي نمايد و 
لذا در ماليات س��تاني اولويت بايد گسترش تور مالياتي و 
جلوگيري از فرار ماليات��ي و كاهش يا ثبات ميزان ماليات 
دريافتي از واحدهاي توليدي باشد. تشكيني گفت: قانون 

ماليات بر ارزش افزوده حدود 10 س��ال است كه به صورت 
آزمايش��ي در حال اجرا است و از س��ال 1395 نيز تدوين 
لايحه دايمي كردن ماليات بر ارزش افزوده آغاز گرديد و در 
اسفند ماه 1395 تقديم مجلس شوراي اسلامي شده است. 
او تصريح كرد: نكته قابل تامل اين است كه در قانون فعلي و 
در لايحه تدوين شده، مبنا، اخذ ماليات از مصرف است كه در 
قالب فرآيند ماليات بر ارزش افزوده دريافت مي گردد و اين 
موضوع موجب شده است ضمن اخذ ماليات و عوارض هاي 
مختلف در اين فرايند از واحده��اي توليدي و بدليل عدم 
زيرس��اخت هاي لازم )پايانه هاي فروشگاهي(، بازدريافت 
ماليات پرداختي واحدهاي توليدي از مصرف كننده نهايي 
با مش��كلات عديده اي مواجه گردد و با وجود اين موضوع، 
با تاكيد بر فحواي دريافت ماليات از مصرف كننده نهايي در 
فرآيند موجود )و نيز تعريف شده در لايحه( از پذيرش و رفع 
مش��كلات واحدهاي توليدي در قانون )و لايحه( اجتناب 

شود. تشكيني گفت: به نظر مي رسد اگر هدف اخذ ماليات بر 
مصرف است بايد لايحه به ماليات بر مصرف تغيير كرده و با 
ايجاد زيرساخت هاي لازم ماليات از مصرف كننده نهايي اخذ 
شود و واحدهاي توليدي از فرايند ماليات ستاني مبرا شده و 
صرفاً در فرايند انتقال كالا و با استفاده از شناسه هاي اقتصادي 
رصد شوند. وي تاكيد كرد: درصورتي كه امكان تبديل لايحه 
به ماليات بر مصرف فراهم نباشد، ضروري است به نكاتي از 
قبيل تاريخ تعلق ماليات، مميزمحوري، تشخيص سليقه اي 
ميزان ماليات و استفاده از شيوه علي الراس، الگوي حكمراني 
نامناسب در نظام مالياتي كشور، توسعه معافيت هاي مالياتي، 
حمايت ازكالاهاي خارجي )وارداتي( در مقابل توليدات ملي، 
فرآيند نامناسب دادرسي مالياتي در سازمان امور مالياتي، 
پذيرش اعتبار مالياتي فعالان اقتصادي، نبود مرور زمان در 
نظام ماليات بر ارزش افزوده و... مورد توجه ويژه قرار گيرد و در 
قالب لايحه تدوين شده مورد مداقه قرار گرفته و مرتفع شود.

رضارحمانيخطاببهمديرانوزارتخانهصمتتاكيدكرد
صدوربخشنامههايتكراريراكاهشدهيد

وزير صنعت، معدن و تجارت در بخش��نامه اي به معاونان 
وزارتخانه، روساي سازمان هاي صمت استاني، مديران عامل 
و روساي سازمان ها، شركت ها، صندوق ها، و موسسات وابسته 
اين وزارتخانه بر لحاظ كردن نظرات اتاق و شوراي گفت وگو و 
تشكل هاي مرتبط در تدوين قوانين و رويه هاي اجرايي تأكيد 
كرد. به گزارش شاتا، رضا رحماني در اين بخشنامه كاهش 
صدور بخشنامه هاي مكرر و حركت به سمت ايجاد ثبات در 
فضاي حوزه صنعت معدن و تجارت را سياست كاري خود 
معرفي كرده است. او تصريح كرده است كه در هنگام بررسي 
موضوعات مربوط به محيط كس��ب و كار، تدوين و اصلاح 
مقررات، آيين نامه ها ، بخشنامه ها و رويه هاي اجرايي، ضمن 
دريافت نظر  اتاق و شوراي گفت وگو و تشكل هاي مرتبط، 
در ابتدا هماهنگي لازم را با معاونت طرح و برنامه به عنوان 
مسوول بهبود مستمر محيط كسب و كار وزارتخانه به عمل 
آورده تا پس از تاييد، اقدامات بعدي انجام شود. گفتني است 
كه اين بخشنامه پيرو نامه معاون هماهنگي، نظارت اقتصادي 
و زيربنايي معاون اول رييس جمهور، منضم به نامه رييس  
دفتر معاون اول رييس جمهور و نامه دفتر مقام معظم رهبري، 

با موضوع »مطالبات بخش خصوصي و راهكارهاي اجرايي 
در جهت تسهيل امر اقتصادي نظام« و همچنين بند )3( 
مصوبات هشتاد و ششمين جلسه شوراي گفت وگوي دولت 
و بخش خصوصي در خصوص مواد )2( و )3( قانون بهبود 
مستمر محيط كسب و كار، بوده است. از سوي ديگر، وزير 
صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم 
عن��وان كرد كه رصد روزانه 100 قل��م كالاي پرمصرف در 
كشور نشان مي دهد در چند هفته گذشته قيمت حدود 80 
قلم از جمله خودرو يا روند كاهشي داشته يا بدون افزايش 
بوده است؛ او همچنين از تفاهم براي استفاده از ظرفيت بسيج 
در كنترل بازار خبر داد. رضا رحماني همچنين با اشاره به 
نزولي بودن قيمت برخي كالاها و اقلام از جمله خودرو اظهار 
كرد: ما به صورت روزانه 100 قلم كالاي پرمصرف و اساسي 
را بطور مستمر تحت رصد خود داريم و نتايج اين رصد نشان 
مي دهد در چند هفته گذشته، قيمت حدود 80 قلم كالا يا 
روند كاهشي داشته يا بدون افزايش بوده است.  وزير صنعت، 
معدن و تجارت افزود: البته در مقابل نيز قيمت حدود 17 تا 
20 قلم كالا همچون چاي خارجي و مرغ افزايش��ي بوده و 

پيش بيني ما اين است كه با توجه به برنامه ريزي هاي كلاني 
كه در اين حوزه انجام داده ايم و اقداماتي كه در دس��ت اجرا 
است، در آينده شاهد نتايج اين برنامه ها و اقدامات و كاهش 

قيمت ها در بازار باشيم. 
وي با بيان اينكه نظارت بر خرده فروشي ها در سطح عرضه از 
ديگر برنامه ريزي هاي اين وزارتخانه براي كنترل بازار بوده 
اس��ت گفت: علاوه بر برنامه ريزي ها براي كنترل و كاهش 
قيمت ها، به صورت همزمان به دنبال تقويب اقدامات مقابله اي 
با گرانفروش��ي و عدم رعايت حقوق مصرف كنندگان نيز 
هستيم و سعي داريم رصد و نظارت خود بر بازار خرده فروشي 
را نيز با ابزارهاي متفاوت، بيش از پيش تقويت كنيم. رحماني 
با اشاره به انعقاد تفاهم نامه اي با بسيج اصناف گفت: با توجه 
به ظرفيت بسيار بالاي بسيج و تجربه موثر حضور بسيج در 
عرصه هاي مختلف، ما در مكاتبه با بسيج اصناف، درخواست 
كرديم كه بسيج اصناف در موضوع نظارت بر بازار ورود كرده 
و از توان خود براي نظارت استفاده كند كه خوشبختانه آنها نيز 
بدون منت اعلام آمادگي كردند و از اين ظرفيت براي كنترل 

هرچه بيشتر بازار استفاده خواهيم كرد.

شناسايي۷۰واردكنندهچايباارز۴۲۰۰توماني
رييس سازمان حمايت با بيان اينكه 70 شركتي كه چاي با 
نرخ ارز 4200توماني به كشور وارد كرده اند احصا شده اند 
از مشخص شدن ميزان دقيق موجودي چاي وارداتي با ارز 
دولتي و تعيين ش��بكه توزيع خاص براي عرضه اين چاي 
در اواي��ل هفته جاري خبر داد. عب��اس تابش در گفت وگو 
خبرگزاري تسنيم، با اشاره به ورود سازمان حمايت به موضوع 
تعيين تكليف چاي وارداتي با ارز 4200توماني اظهار كرد: 
بر اساس بررسي هاي انجام ش��ده توسط سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان، 70 شركتي كه چاي با 
نرخ ارز 4200توماني به كشور وارد كرده اند احصا شده اند. 

رييس سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
گفت: روز دوشنبه هفته گذشته، جلسه اي با انجمن مربوطه 
و واردكنندگان چاي داشتيم. وي افزود: بر همين اساس مقرر 
شده، كه در روزهاي ابتدايي هفته جاري، ميزان موجودي 
چاي وارداتي با ارز دولتي به صورت دقيق مش��خص شود و 
در ادامه، شبكه توزيع خاصي براي عرضه اين چاي به بازار 
تعيين خواهد ش��د. به گزارش خبرگزاري تس��نيم، اواخر 
ارديبهشت ماه امسال به دنبال نامه وزارت صمت به مديركل 
سياست گذاري هاي ارزي بانك مركزي، ارز 4200توماني از 
واردات »چاي، كره و حبوبات« حذف شد و از 18 خرداد ماه، 

واردات چاي تنها با دريافت اخذ مابه التفاوت ريالي امكان پذير 
شد. اين درحالي است كه بر اساس آمار منتشرشده توسط اين 
خبرگزاري، از ابتداي امسال تا 18 خرداد ماه و تغيير نرخ ارز 
تخصيصي به چاي، بيش از 20 هزار تن چاي با ارز دولتي كه 
معادل يك سوم كل چاي وارداتي به كشور در سال گذشته 
است، وارد شده است. اما با وجود واردات 20 هزار تن چاي با 
ارز دولتي، قيمت چاي در هفته هاي اخير به شدت افزايش 
يافته و قائم مقام وزير صنعت نيز، از بررسي اسناد و مدارك 
واردكنندگان چاي با ارز دولتي توس��ط سازمان حمايت 

خبر داده بود.
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تعيين اولويت هاي 
سرمايه گذاري صنعتي

ايس�نا| معاون طرح و برنامه وزارت صنعت گفت: 
اولويت هاي سرمايه گذاري در بخش صنعت، معدن 
و تج��ارت با هدف رون��ق توليد، نوس��ازي صنايع، 
حمايت هدفمند از صنايع داراي اولويت و نيز توسعه 
صادرات غيرنفتي با توجه به ش��رايط كنوني كشور 
مشخص شد. سعيد زرندي افزود: فهرست اولويت هاي 
س��رمايه گذاري اين وزارتخانه در س��ال 1398 به 
تفكيك استان ها تدوين شده است. او تاكيد كرد: با 
عنايت به اهميت نحوه تأمين مالي طرح هاي اعلام 
 شده در سال جاري به عنوان اولويت اصلي، تخصيص 
اعتبارات صندوق توس��عه ملي براين اساس خواهد 
بود. زرندي تصري��ح كرد: از صندوق توس��عه ملي 
درخواست كرده ايم كه اين اولويت ها را مدنظر قرار 
دهند و به  بانك هاي عامل نيز ابلاغ كنند. معاون طرح 
و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه 
به محدوديت هاي مالي موجود، در هر استان بر اساس 
قابليت ها، ظرفيت ها و نياز كشور، اولويت هاي طرح ها 
تعيين شده است. زرندي تاكيد كرد: ساير طرح هايي 
كه در فهرست اولويت ها ديده نشده است، اما داراي 
ويژگي هاي خاص از جمله نوآوري، فناوري جديد، 
جايگزيني واردات در محصولات توليدي هستند، 
درصورتيكه براس��اس بررس��ي بانك هاي عامل، از 
توجيه پذيري فني، اقتصادي و مالي لازم برخوردار 
باشند، پس از تأييد معاونت طرح و برنامه اين وزارتخانه 

قابل پيگيري خواهند بود.

تشكيل كميته اي سه جانبه 
براي عبور از بحران 

ايرنا| رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران مقابله با جنگ اقتصادي را نيازمند اجراي قوانين 
خاص دانست وگفت: با توجه به تاكيدات مقام معظم 
رهبري مقرر شده تا كميته سه جانبه اي متشكل از 
كارشناسان اتاق بازرگاني، مجلس و صنعت تشكيل و 
براي رفع موانع راهكارهاي مناسبي تهيه و اجرا شود. 
غلامحسين شافعي افزود: رفتارها و تصميم هاي قوه 
قضاييه در مديريت جديد اميد و نيروي تازه اي را به 
جامعه تزريق مي كند و ذكر يك نكته در اينجا ضروري 
اس��ت كه براي كمك كردن به كاهش پرونده هاي 
قضايي يا كاهش زنداني ها بايد ضمن تقويت اقتصاد، 
به رشد اش��تغال و در نهايت كاهش بيكاري فراهم 
ش��ود. او موقعيت مناسب اس��تان البرز در كشور از 
جمله نزديكي به پايتخت را از ويژگي هاي اين خطه 
در مسير توسعه فعاليت هاي توليدي و تجاري عنوان 
كرد. شافعي با ذكر اين نكته كه 2 نماينده استان البرز 
در كميسيون هاي مجلس حضوري مهم دارند كه 
براي اين استان يك ظرفيت محسوب مي شود، افزود: 
علاوه برآن تلاش هاي سازنده اي در اتاق بازرگاني البرز 

انجام شده است. 



15 جهان

جنگ تعرفه چين و امريكا بار ديگر بالا گرفت

برگزاري اجلاس گروه 7 با چشم پوشي از سنت هاي گذشته 

حمله ترامپ به چين، شركت هاي امريكايي و  »فدرال رزرو«

نشستي براي كاهش شكاف ها 
گروه جهان|

 نشست هفت اقتصاد پيشرفته و صنعتي جهان )گروه7( روز 
آغازين خود را در شرايطي پشت سر گذاشت كه نگراني ها 
از تشديد جنگ تجاري چين و امريكا به اوج رسيده، ركود 
اقتص��ادي بريتانيا و آلمان افزايش يافت��ه و جوزپه كونته 
نخست وزير ايتاليا، كشوري كه با بزرگ ترين بدهي خارجي 
حوزه يورو پس از يونان درگير است، اخيرا اعلام كرده به خاطر 

اختلافات سياسي استعفا مي كند.
خبرگزاري فرانسه نوشته: نشست گروه7 در حالي آغاز به كار 
كرده كه آهنگ رش��د اقتصادي جهان به كندي گراييده و 
ركود اقتصادي در حال گس��تراندن سايه سنگين خود بر 
بسياري از مناطق و كشورهاي جهان، از جمله امريكا است. 
اين نشست در حالي آغاز به كار كرده كه شكاف ميان فقرا و 
ثروتمندان و نابرابري اقتصادي در جهان هيچگاه تا اندازه 
امروز عميق و گسترده نبوده است. اين نشست همچنين 
در شرايطي كار خود را آغاز مي كند كه بخش هاي وسيعي 
از جنگل هاي آمازون كه شش هاي تنفسي عمده كره زمين 
محسوب مي شوند، در حال س��وختن هستند و ابعاد اين 
آتش س��وزي به حدي گس��ترده و نگران كننده است كه 
مختصات يك بحران در س��طح جهاني را ترسيم مي كند. 
و بالاخره اين نشست در حالي آغاز مي شود كه مخاطرات 
ژئوپلتيكي در بخش هاي��ي از جهان، از جمله خليج فارس 
و تنگه هرمز، درياي چين جنوبي، كشمير، شرق اوكراين و 
كره شمالي ابعاد نگران كننده اي به خود گرفته و آتش جنگ 

در يمن، ليبي و سوريه هنوز زبانه مي كشد. چالش هاي ياد 
شده تنها بخشي از چالش هاي متعددي است كه بر سر راه 
سران هفت كشور بزرگ صنعتي جهان قرار دارد. ولي آنچه 
كار را مش��كل تر مي كند، موضع ناهمگون، متفاوت و گاه 
متناقض رهبران حاضر در اين نشست است. به غير از ترامپ 
كه در دو س��ال اخير و با شعار »اول امريكا« به وجود آورنده 
شكاف عميق، نه تنها در جهان، بلكه در اردوگاه كشورهاي 
غربي بوده است، اكنون بوريس جانسون نخست وزير جديد 
بريتانيا، نيز عاملي ديگر براي شكاف ش��ده و ساز مخالفت 
مي زند. بوريس جانسون كه پيش از اين نشست به برلين و 
پاريس سفر كرده و خواستار دستيابي به توافق جديدي براي 
برگزيت شده، تهديد كرده كه بريتانيا آماده است بدون توافق 
از اتحاديه اروپا خارج شود. او در نشست بياريتز مي خواهد 
همبستگي اروپايي ها را بسنجد. برگزيت بي ترديد يكي از 

موضوعات محوري و مناقشه برانگيز نشست گروه7 است. 
خبرگراي فرانسه با اشاره به روزهاي دشوار گروه7 نوشته: 
مشترك در بيش از چهار دهه گذشته بين كشورهاي عضو 
اين گروه موضع گيري مش��ترك وجود داشته است. آنها 
بر اساس ارزش هاي مش��ترك سياسي و باورهاي بنيادي 
اقتصادي مشورت و همكاري بي سابقه اي داشته اند. اما حالا 
شكل و ماهيت گروه7 مورد پرسش قرار گرفته است. گروه7 
پيشتر جايي بوده كه كشورهاي غربي اين امكان را داشتند 
كه به نحو رُك و و پوس��ت كنده ميان خود گفت وگو كنند 
و در همان حال موضع خ��ود را در قبال چالش هاي بزرگ 

بين المللي تلطيف و نزديك كرده و در نهايت موضع كاملًا 
مشتركي در برابر بحران ها داشته باشند. اما همه اين سنت ها 
در حال نابود شدن هستند. با اين وجود، ماكرون هنوز اميدوار 
است كه اين شكاف ها را كاهش دهد.  رييس جمهوري فرانسه 
در آستانه اين نشست به قدرت هاي غربي هشدار داد كه “با 
توجه به نفوذ رو به رش��د قدرت هاي آسيايي، غرب نبايد از 
خود ضعف نشان دهد و بايد در شكل دهي و سازماندهي نظم  
جديد جهاني مشاركت فعال داشته باشد، والا روزي چشم 
باز مي كند و مي بيند كه به رعيت ديگران تبديل شده است. 
“ يك ديپلمات ارشد اروپايي با اشاره به موضع كاملأ متفاوت 
رهبران حاضر در اين نشست گفته: »ما براي نخستين بار 
پيش  نويسي براي بيانيه نهايي نشست گروه هفت نداريم.« 
رويترز هم نوشته كه رييس جمهوري فرانسه مي خواهد از 
بيانيه نهايي نشست صرف نظر كند و اين سنت را به فراموشي 
بس��پارد. به گزارش رويترز، مهم ترين موضوع هايي كه در 

نشست گروه7 مطرح مي شود، عبارتند از: 
توافق هس��ته اي ايران: ماكرون به عنوان ميزبان و رييس 
دوره اي اين نشس��ت تصميم دارد كه موض��وع ايران را در 
نشس��ت بياريتز مطرح كند. موضوعي كه اعضاي نشست 
در مورد آن اختلاف شديد دارند. اين اختلاف خصوصاً بين 
اروپايي ها و امريكا محسوس است. ماكرون در اين باره گفته: 
»ما بايد گفت وگويي جدي ميان خود داش��ته باشيم. اين 
گفت وگو پيرامون نحوه مديريت پرونده ايران است كه در 
كشورهاي گروه 7 اختلافات واقعي بر سر نحوه مديريت اين 

پرونده وجود دارد.« فرانسه، آلمان و بريتانيا از توافق با ايران 
حمايت مي كنند. اين درحالي است كه ترامپ آن را محكوم 

كرده و در ماه مه۲۰١۸ از آن خارج شد. 
تغييرات آب وهوايي: اين پديده در سال هاي اخير به يكي 
از مهم ترين مباحث تبديل شده است. حتي اگر اجماعي 
ميان برخي از كشورها درباره آن وجود نداشته باشد، مطرح 
كردن آن، در نشست هاي بين المللي اجتناب ناپذير شده 
است. با خروج امريكا از توافق اقليمي پاريس، فرانسه قصد 
دارد ائتلافي از فعالان جهاني در محيط زيست ايجاد كند. 
در نشست بياريتز فرانسه قرار است پيشنهادهايي درباره 
كاهش آلودگي حمل ونقل دريايي و تغييرات بنيادي ديگر 
مطرح شود.  جنگ تجاري: اين موضوع، يكي از اصلي ترين 
نگراني هاي مهم جامعه جهاني است. جنگ تجاري بين دو 

اقتصاد برتر جهان، نتاي��ج زيان باري براي اقتصاد جهاني و 
اقتصادي هاي اين دو كشور دارد. اين جنگ موجب كاهش 
چشمگير رشد اقتصادي جهان شده و در همان حال با ادامه 
آن، اقتصاد امريكا به سوي ركود مي رود. ركود اقتصادي در 

امريكا به نوبه خود اقتصاد جهاني را به زير مي كشد.
برگزيت: نشس��ت گروه7 به بوريس جانسون اين فرصت 
را مي دهد ك��ه نبض كش��ورهاي بزرگ جه��ان را درباره 
برگزيت اندازه گيري كند. ماليات بستن فرانسه روي فروش 
شركت هاي بزرگ فناوري جهان،جنگ در يمن، سوريه و 
ليبي و امكان بازگشت ولاديمير پوتين به اجلاس كشورهاي 
گروه7 كه در صورت پيوستن روسيه دوباره كشورهاي گروه۸ 
متولد خواهد شد، از جمله موضاعاتي است كه در نشست سه 

روزه بياريتز درباره آن گفت وگو مي شود.

گروه جهان| 
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، از افزايش تعرفه هاي 
گمركي روي كالاهاي چيني خبر داده است. ترامپ گفته 
اين اقدام در واكنش به سياس��ت مشابهي صورت گرفته 
كه چين در پيش گرفته اس��ت. چين پيشتر اعلام كرده 
بود كه در واكنش به سياس��ت هاي بازرگاني امريكا روي 
7۵ميليارد دلار واردات خود از امريكا تعرفه گمركي جديد 
وضع خواهد ك��رد. رييس جمهوري امريكا همچنين بار 
ديگر از فدرال رزرو انتقاد كرده و به شركت هاي امريكايي 
نيز گفته كه سريعا چين را ترك كنند. سي ان ان نوشته: 
»اظهارنظر جنجالي ترامپ در سال ۲۰1۸ مبني بر اينكه 
»جنگ هاي تجاري خوبند و پيروزي در آنها راحت است« 
حالا ديگر بي معني به نظر مي رس��د. گويي ترامپ با يك 
ابرقدرت اقتصادي در حال ظهوري روبرو شده كه غلبه بر 

او دشوار خواهد بود.« 
جنگ تجاري امريكا و چين تاكنون آس��يب بسياري به 
اقتص��اد و بازرگان��ي جهاني وارد كرده اس��ت. در چنين 
شرايطي، ترامپ بارديگر از افزايش تعرفه هاي گمركي بر 
روي كالاهاي چيني خبر داده است، اقدامي كه مي تواند به 
اين جنگ تجاري ابعاد جديدي ببخشد. ترامپ همچنين 
از شركت هاي امريكايي خواسته كه به دنبال جايگزيني 
براي چين باشند و حتي شركت هاي خود را به خاك امريكا 
منتقل و محصولات خود را در خانه توليد كنند. سي ان ان 
نوشته: »اين اقدام ترامپ اقتصاد امريكا و تنها دستاورد او 
در رياست جمهوري اش را به خطر خواهد انداخت، روندي 
كه موقعيت او در انتخابات ۲۰۲۰ را تهديد خواهد كرد. “

ترامپ در واكنشي خش��مگينانه در تازه ترين اقدام 
تجاري علي��ه چين گفته تعرفه ه��اي گمركي روي 
۲۵۰ميليارد دلار از كالاهاي وارداتي امريكا از چين 
از روز اول اكتب��ر از ۲۵درصد ب��ه ۳۰درصد افزايش 
مي ياب��د. افزون ب��ر آن، تعرفه گمركي وضع ش��ده 
روي۳۰۰ميلي��ارد دلار واردات امري��كا از چي��ن از 
1۰درصد به 1۵درصد تغيي��ر خواهد كرد. ترامپ از 
سياس��ت باراك اوباما در ارتباط با بازرگاني خارجي 
با چين انتقاد كرده و گفته اجراي چنين سياس��تي 
منجر به بي عدالتي در داد و ستد با چين شده و هزينه 

اين سياست  خطا، به مردم امريكا تحميل شده است. 
بنا بر تصميم دولت چين تعرفه گمركي اين بخش از 
واردات از امري��كا در دو مرحله افزايش خواهد يافت. 
مرحله نخست روز اول سپتامبر آغاز مي شود و مرحله 
دوم 1۵ دس��امبر اجرا خواهد ش��د. ترامپ در پست 
توييتري خود نوشته است كه »چين بهتر بود دست 
به اين كار نمي زد.« اين اظهارات واكنشي به تصميم 
تلافي جويانه چين براي وضع تعرفه بر 7۵ ميليارد دلار 
كالاي امريكايي بود. در صورت اجراي سياست جديد 
بازرگاني امريكا، تعرفه هاي گمركي وضع شده از سوي 
دولت ترامپ تقريبا همه كالاهاي وارداتي از چين را در 

بر خواهد گرفت. وزارت بازرگاني چين اعلام كرده بود 
كه بر بيش از پنج هزار كالاي وارداتي امريكا تعرفه هاي 
۵ و 1۰درصدي اعمال خواهد كرد. اين كالاها ش��امل 
محصولات كشاورزي از جمله فراورده هاي نفتي سويا، 
گوشت گاو و خوك و همچنين هواپيماهاي كوچك 
خواهد بود. سي ان ان نوشته: »اختلاف بلندمدت امريكا 
با چين بر س��ر تجارت و رويه هاي اقتصادي اكنون به 
خصومتي ش��خصي ميان ترامپ و ش��ي چين پينگ 
تبديل شده است. اين خصومت شخصي به نقطه عطفي 
براي نظم جهاني تبديل شده است، نظمي كه خيزش 

چين در آستانه تغيير دادن آن است.« 

   حمله بي سابقه به فدرال رزرو 
دونال��د ترامپ همچنين بار ديگر به جرومي پاول رييس 
بانك مركزي امريكا، حمله كرده و حتي گفته كه هرگاه او 
بخواهد از كار خود كناره گيري كند، او مانع نخواهد شد. 
مشاجره ترامپ با رييس بانك مركزي بر سر نرخ بهره بانكي 

است. ترامپ خواهان كاهش بهره بانكي است.
به گزارش رويترز، پس از آنكه جروم پاول در سخنان خود به 
تاثير زياد جنگ تجاري با چين  روي رشد اقتصادي امريكا 
اعتراف كرد و سيگنال مشخصي براي كاهش بيشتر نرخ 
بهره ارس��ال نكرد، دونالد ترامپ در حملاتي بسيار تند و 
بي سابقه، او را دشمني بزرگ تر از چين براي امريكا دانست. 

ترامپ كه در حال ترك واشنگتن به مقصد پاريس براي 
شركت در اجلاس س��ران گروه7 به سوالات خبرنگاران 
پاسخ مي داد، گفته در صورتي كه پاول بخواهد از رياست 
بر فدرال رزرو اس��تعفا دهد مانع كارش نخواهد ش��د. او 
پيشتر نيز گفته بود: »مثل هميشه فدرال رزرو هيچ كاري 
نكرد! باوركردني نيست كه مي توانند بدون اينكه بدانند يا 
بپرسند من چه كار مي كنم حرف مي زنند. ما دلار خيلي 
قوي و بانك مركزي خيلي ضعيفي داريم و من بايد با هر 
دوي آنها سر و كله بزنم! تنها سوال من اين است: دشمن 
 بزرگ تر ما كيس��ت، جروم پاول )رييس فدرال رزرو( يا 

شي جين پينگ )رييس جمهور چين( !؟« 
مينث ترانگ فعال اقتصادي مي گويد: »س��خنان پاول 
بسياري از چيزها را زير سال برد، اينكه اقتصاد امريكا واقعا 
چه قدر خوب عمل كرده است و اينكه جنگ تجاري با چين 
چه پيامدهايي براي ما خواهد داشت. فكر مي كنم چيزي 
كه از دهان پاول بيرون آمد با چيزي كه بازارها مي خواستند 

بشنوند متفاوت بود.« 

   روز سياه بازارهاي مالي
تشديد جنگ تجاري واشنگتن و پكن، تاثيري منفي بر بازار 
مالي ايالات متحده داشت بطوري كه شاخص داوجونز در 
بدترين لحظات خود بيش از 7۰۰ رتبه س��قوط كرد و در 
نهايت پس از اندكي بهبود به منفي ۶۲۳ يا منفي ۲.۳7 درصد 
رسيد. شاخص »استوكس۶۰۰« كه در بر دارنده نماد۶۰۰ 
شركت بزرگ اروپايي است ۰.7۸درصد و شاخص »ام اس 
سي آي« جهاني كه در بردارنده شاخص هاي بورسي ۴7 
كشور جهان است 1.۵7درصد ريزش كردند. در بورس هاي 
منطقه امريكاي جنوبي ريزش بورس ها بطور ميانگين به 
عدد باورنكردني سه درصد رسيد، در آسيا شاخص »نيكي 
۲۲۵« بورس ژاپن بيش از دو درصد ريزش كرد. شاخص ها 
در چين، هنگ كنگ، كره جنوبي، مالزي، سنگاپور و استراليا 

نيز با ريزش هاي سنگين بسته شدند. 
ميشل اوركه استراتژيست موسسه جونز تريدينگ مي گويد: 
»نگراني خيلي زيادي اينجا وجود دارد. واكنش بازارها به اين 
مساله خيلي جاي تعجب ندارد. فكر مي كنم هيچ كس حتي 

تصورش را هم نمي كرد كه كار به اينجا بكشد.« 

دريچه

كوتاه ازمنطقه

كره شمالي دو موشك كوتاه برد 
جديد آزمايش كرد

گروه جهان| ارتش كره جنوبي گفته كره شمالي دو 
موش��ك كوتاه برد را از سواحل ش��رقي خود به سمت 
درياي ژاپن پرتاب كرده اس��ت. به گزارش بي بي سي، 
دولت ژاپن گفته پرتاب اين موش��ك ها نقض آش��كار 
قطعنامه هاي س��ازمان ملل متحد است و نبايد ناديده 
گرفته ش��وند. اين موش��ك ها در آب ه��اي ژاپن فرود 
نيامده ان��د. موش��ك هاي پرتاب ش��ده هفتمين دور 
آزمايش هاي موشكي كره شمالي در يك ماه اخير بود. 
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، در واكنش به اين 
آزمايش موشكي تلاش كرده آن را فاقد اهميت بداند و 
گفته او روابط خوبي با كيم جونگ اون رهبر كره شمالي، 
دارد. ترامپ گفته كشورهاي مختلفي دست به چنين 
آزمايش هايي مي زنند.  موشك هاي پرتاب شده اخير 
توسط كره شمالي همگي كوتاه برد بوده اند كه به گفته 
تحليلگران توان پرتاب در ارتفاع پايين و با سرعت بالا را 
دارند. انتظار مي رفت به دليل پايان پيش از موعد مانور 
نظامي مش��ترك امريكا و كره جنوبي، كره شمالي هم 
آزمايش موشكي خود را متوقف كند. كره شمالي به برپايي 
چنين مانورهايي اعتراض جدي دارد. ارتش كره جنوبي 
گفته برد موشك هاي پرتاب ش��ده شنبه حدود ۳۸۰ 
كيلومتر بود و اين موشك ها با حداكثر ارتفاع ۹7 كيلومتر 
پرواز كردند. شوراي امنيت ملي كره جنوبي نگراني خود 
را از آزمايش هاي موش��كي كره ش��مالي اعلام كرده و 
خواهان توقف چنين آزمايش هايي شده است. پرتاب دو 
موشك جديد يك روز پس از اظهارات تند وزير خارجه 
كره ش��مالي درباره مايك پومپئو وزير خارجه امريكا، 
صورت گرفت. ري يونگ هو وزير خارجه كره ش��مالي، 

پومپئو را گياه سمي ديپلماسي امريكايي خوانده است.

تهديد ماكرون به رد توافق تجاري 
بروكسل و امريكاي لاتين

گروه جه�ان| رييس جمهوري فرانس��ه با رهبري 
موجي از فش��ارهاي بين المللي رو ب��ه افزايش عليه 
رييس جمه��وري برزيل بر س��ر آتش س��وزي ها در 
جنگل هاي آمازون، گفت پاريس تلاش ها براي عقد 
يك قرارداد تجاري مهم را ناكام مي گذارد.  به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، امانوئل ماكرون رييس جمهوري 
فرانسه، شنبه پيش از ميزباني نشست گروه7 خواستار 
مذاك��رات فوري درب��اره بحران ه��اي بين المللي در 
جنگل هاي انبوه آمازون شد و گفت كه رهبران جهان 
بايد تدابير قاطعي براي رويارويي با آن بينديشند. اما 
سخنان او با پاسخ تند ژايير بولسونارو رييس جمهوري 
برزيل، همراه شد كه از تفكر استعماري امانوئل ماكرون 
انتقاد كرده اس��ت. رهبري فرانس��ه هم در واكنش به 
آن، بولس��ونارو را كه ماه ژوئن به مقابله با گرم ش��دن 
جهاني وعده داده بود، دروغگو خطاب كرد. يك مقام 
از رياست جمهوري فرانسه گفته: »با توجه به رويكرد 
برزيل در هفته هاي گذشته، ماكرون تنها نتيجه اي كه 
مي گيرد اين اس��ت كه بولسونارو در نشست گروه ۲۰ 
اوزاكاي ژاپن به او دروغ گفته بود. در نتيجه فرانس��ه 
با يك قرارداد تجاري ميان اتحاديه اروپا و كشورهاي 
مركوسور امريكاي لاتين مخالف است و عملا هرگونه 
فرصتي براي تصويب آن از بين رف��ت.«  اولويت قرار 
گرفتن آتش سوزي ها در جنگل هاي آمازون با موافقت 
رهبران آلمان و بريتانيا همراه شده است. آمارها نشان 
مي دهد تا به امروز در سال جاري ميلادي، 7۶ هزار و 
7۲۰ آتش سوزي در برزيل رخ داده است كه بالاترين 
ميزان از ۲۰1۳ ميلادي به شمار مي رود و بيش از نيمي 

از آنها در آمازون بوده است.

هشدار نسبت به راه اندازي اولين 
نيروگاه اتمي شناور جهان

گ�روه جهان| تأسيس��ات اتمي ش��ناور و بي نظير 
روسيه با نام »آكادميك لومونوسوف« به سوي مناطق 
قطب ش��مال به حركت درآمده است. فعالان محيط 
به خطرناش��ي از اين تايتانيك اتمي هش��دار داده اند. 
به گزارش دويچه وله، نخس��تين نيروگاه اتمي شناور 
در س��طح جهان با نام آكادميك لومونوس��وف از بندر 
مورمانس��ك واقع در ش��مال روس��يه لنگر برداشت. 
مسوولان ش��ركت اتمي روسيه موسوم به روس اتم به 
هنگام مراسم لنگربرداري اين كشتي كه حامل دو رآكتور 
هسته اي است، گفته اند كه اين كشتي دو ماه ديگر به 
مقصد خود در سيبري در پنج هزار كيلومتري اين منطقه 
خواهد رس��يد. اين نيروگاه هسته اي قرار است نيروي 
برق و گرمايشي مناطق صعب العبور را تأمين كند و نيز 
براي استخراج گاز و نفت از چاه هاي درياي قطبي انرژي 
ارسال كند. اين پروژه پرهزينه از آغاز مناقشه برانگيز بوده 
است. فعالان محيط زيست نسبت به احتمال وقوع يك 
فاجعه در درياي اطراف قطب شمال هشدار داده اند و اين 
تأسيسات اتمي را چرنوبيل شناور يا تايتانيك اتمي نام 
گذارده اند. ولاديمير اسليواك از سازمان محيط زيست 
اكوديفنس مي گويد، تقريبا غيرممكن است بتوان از اين 
نيروگاه هسته اي شناور در مقابل تهديدهاي خارجي 
حفاظت كرد. او مي افزايد: »متأسفانه اين يك فناوري 
بسيار پرريسك است. مدت زمان سفر اين كشتي فقط 
وابس��ته به وضعيت آب و هوا نيست، بلكه حجم يخ در 
مسير حركت كشتي نيز نقش دارد. البته در اين ميان گذر 
از مسير شمال شرقي، يعني جايي كه درياي آتلانتيك 
و اقيانوس آرام در حاشيه ش��مالي روسيه به يكديگر 

مي پيوندند، تسهيل شده است. 

سفر رهبران احزاب مخالف 
دولت هند به كشمير 

گروه جه�ان| رهبران مخالف دول��ت هند از جمله 
رائول گاندي رهبر سابق حزب كنگره، با وجود مخالفت 
مقامات محلي كش��مير به اين منطقه س��فر كردند. 
به گزارش يورونيوز، مقامات ارشد محلي ايالت جامو و 
كشميرِ تحت كنترل هند گفته اند اجازه نخواهند داد 
تا رهبران مخالف دولت، فرودگاه سرينگر اصلي ترين 
شهر كش��مير، را ترك كنند. به گفته مقامات محلي، 
رهبران مخالف دولت ساعاتي پس از ورود به فرودگاه 
س��رينگر به دهلي نو باز خواهند گشت و براي همين 
منظور پرواز بازگشتي در نظر گرفته شده است. شمار 
رهبران ارشد احزابي همچون»كنگره«، »كمونيست« و 
»كنگره ترينامول« حدود هشت نفر گزارش شده است. 
۲۴ ماه اوت )شنبه( نوزدهمين روزي بود كه اختيارات 
ويژه ايالت جامو و كشمير توسط دولت مركزي هند لغو 
شده تا اين منطقه پرمناقشه شاهد موج جديد بحران 
باشد. دولت مركزي هند به ش��دت بر شمار نظاميان 
در اين منطقه افزوده و ارتباطات تلفني و اينترنت را با 
هدف جلوگيري از تجمعات اعتراضي كشميري ها قطع 
كرده است. رهبران مخالف دولت ملي گراي فعلي هند 
مي گويند هدفشان از سفر به سرينگر بررسي وضعيت 
موجود منطقه است. اين دومين تلاش رهبران مخالف 
دولت و اولين تلاش رائول گاندي براي ورود به كشمير 
است. مقامات محلي جامو و كشمير مي گويند از رهبران 
مخالف خواسته شده تا برنامه سفر را لغو كنند، خصوصا 
زماني كه دولت تلاش مي كند تا نظم عمومي را به منطقه 
بازگرداند. پاكس��تان در اعتراض به لغو خودمختاري 
كش��مير تحت كنترل هند بار ديگر از شوراي امنيت 

سازمان ملل خواسته تا در اين باره اقدام كند. 

مخالفان انتخابات زودهنگام 
در ونزوئلا را رد كردند

گروه جهان| رهبر مخالفان دولت ونزوئلا اعلام كرده 
مخالفان در هيچ انتخابات قانونگذاري زودهنگام در اين 
كشور شركت نخواهند كرد. به گزارش آسوشيتدپرس، 
خوان گوايدو گفته: »با توجه به اينكه نيكلاس مادورو 
همچنان در ونزوئلا در قدرت به سر مي برد، شركت در 
هرگونه انتخابات مسخره است. آشكارا اعلام كرده ايم تا 
جايي پيش مي رويم كه انتخابات در ونزوئلا بطور كاملا 
آزادانه برگزار شود.« اين اظهارات رهبر مخالفان دولت 
ونزوئلا در حالي منتشر شده كه »دياسدادو كابيو« رهبر 
حزب حاكم ونزوئلا اعلام كرده انتخابات مجمع ملي 
ممكن اس��ت در ژانويه ۲۰۲۰ زودتر برگزار شود. دوره 
پنج ساله مجمع قانونگذاري ونزوئلا قرار بود در دسامبر 
۲۰۲۰ به پايان برسد و بطور سنتي در پايان همان ماه بايد 
انتخابات مجمع بعدي برگزار شود. اما دولت كاراكاس 
اعلام كرده با توج��ه به كارش��كني هاي قانونگذاران 
مخالف مجمع ملي در ش��رايط كلي ونزوئلا، تصميم 
دولت برگزاري زودتر انتخابات مجمع قانونگذاري است. 
رهبر مخالفان دول��ت كاراكاس گفته: »اين انتخابات 
نخواهد بود و نمايشي جديد از س��وي دولتي ها براي 
توجيه كردن اقدامات بد سياسي ش��ان در گذش��ته 
است.«  گوايدو همچنين گفته مخالفان بطور كامل در 
جريان تماس هاي اخير ميان امريكا و دولت مادورو قرار 
داشته اند. مشكلات اقتصادي ناشي از تحريم هاي امريكا 
براي چند ماه ونزوئلا را به سوي بحراني سياسي كشانده 
است. بحران اقتصادي در اين كشور باعث كمبود مواد 
غذايي و دارو، قطعي برق و سيل عظيمي از مهاجرت شده 
است. در سال هاي گذشته دست كم سه ميليون نفر از 

اين كشور به كشورهاي ديگر گريخته اند.
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ترامپ با مداخله در هنگ كنگ 
به دنبال امتيازگيري است

گروه جه�ان| با ادام��ه اعتراض ها در هنگ كنگ 
مشاوران دونالد ترامپ ظاهرا موفق شده اند او را متقاعد 
كنند مداخله بيشتر امريكا در موضوع هنگ كنگ لازم 
و حتي در جنگ تجاري امريكا با پكن سودمند است.

به نوشته اينديپندنت، در روزهاي اخير دونالد ترامپ 
موضعش را در قبال ناآرامي هاي هنگ كنگ تغيير داده 
و تلاش كرده به ظاهر با معترضان دموكراسي خواه در 
اين منطقه همبستگي نشان دهد. اين اتفاق بعد از آن 
افتاده كه ظاهرا ترامپ اين مساله را به عنوان يك اهرم 
احتمالي در مذاكرات تجاري با چين در نظر گرفته 
است. در اين گزارش آمده: مقامات دولت ترامپ تا چند 
وقت پيش اعتراض هاي هنگ كنگ را يك موضوع 
داخلي مرتبط با چين در نظر گرفته بودند و اين مساله 
را لحاظ مي كردند كه موضوع اين تظاهرات براي شي 
جين پينگ رييس جمهوري چين، و ديگر مقامات 
حزب كمونيست اين كشور حساس است. هر چند 
كه تنش ها ميان امريكا و چين بالا گرفته و مذاكرات 
تجاري آنها به بن بست خورده اما دولت امريكا معمولا تا 
پيش از اين نسبت به موضوع هنگ كنگ تلاش داشت 
بي طرف عمل كند. با اين حال با ادامه يافتن اعتراض ها 
معترضان هنگ كنگي مش��اوران دونالد ترامپ او را 
متقاعد كرده اند كه مداخله بيشتر او به اين موضوع 
لازم بوده و حتي مي تواند به س��ود امريكا تمام شود. 
ترامپ پيش از اين گفته بود كه موضوع هنگ كنگ 
از وضعيتي بسيار سخت برخوردار بوده و مديريت آن 
به عهده رهبران چين است. با اين حال اخيرا ترامپ 
از اين رهبران خواست تا پاسخي انساني به موضوع 
اعتراضات هنگ كنگي ها داده و از شي جين پينگ 
خواست وارد گفت وگو با معترضان شود. اين اظهارات 
ترامپ شايد با لحن دفاع از حقوق بشر ايراد نشده باشند 
اما با توجه به موضع خنثي قبلي او در قبال هنگ كنگ 
تعجب برانگيز اس��ت. يك روز پ��س از آنكه ترامپ 
نس��بت به تكرار واقعه تيان آنمن هشدار داد، مايك 
پنس معاون رييس جمهور امريكا، نيز در سخنراني 
در ديترويت صحبت هاي مشابهي مطرح كرد و گفت: 
»اگر اتفاقات خشونت آميز در هنگ كنگ رخ دهند 
كار ما براي حصول يك توافق بسيار سخت تر خواهد 
شد. مي خواهم به شما اطمينان دهم دولت ما از پكن 
خواهد خواست به روشي انساني عمل كند و در عين 
حال از چين و تظاهركنندگان هنگ كنگي مي خواهد 

اختلافاتشان را به صورت صلح آميز حل كنند.«

»اشرف غني« به عربستان رفت 
دفتر رياست جمهوري افغانستان از سفر اشرف 
غني به عربس��تان خبر داده اس��ت. به گزارش 
اسپوتنيك، محمد اشرف غني رييس جمهوري 
اسلامي افغانستان، شنبه در راس هيات عاليرتبه 
دولتي به منظور يك سفر رسمي، عازم عربستان 
سعودي شد. غني در جريان اين سفر ضمن اداي 
حج عمره، با سلمان بن عبد العزيز پادشاه سعودي، 
و ش��مار ديگري از مقام هاي دولتي عربس��تان 

ديدارهاي جداگانه خواهد داشت.

داووداوغلو: خائن  نيستم
نخست وزير پيشين تركيه كه قصد تشكيل يك 
حزب سياسي جديد را دارد، به سخنان انتقادي 
اردوغان كه او را خائن خطاب كرده، واكنش نشان 
داد. به گزارش احوال، احم��د داووداوغلو زماني 
از چهره هاي سرش��ناس ح��زب حاكم عدالت و 
توسعه )آك پارتي( بود. او از ۲۰۰۹ وزير خارجه 
ش��ده و بعد زماني كه رجب طي��ب اردوغان در 
۲۰1۴ به رياست جمهوري رسيد، نخست وزير 
شد. او ۲۰1۶ پس از مناقشه با اردوغان مجبور به 
استعفا شد. اين نخست وزير پيشين تركيه پس 
از شكس��ت حزب حاكم در انتخابات ماه مارس 
شهرداري ها به س��ختي از آك پارتي انتقاد كرد. 
از آن زمان گزارش هايي درباره تلاش داووداوغلو 
براي تشكيل يك حزب اسلامي جديد با گروهي 

از نمايندگان سابق آك پارتي منتشر مي شود.

»بغدادي« فرماندهي داعش 
را به »قرداش« واگذار كرد

روزنام��ه بريتانيايي تايمز گ��زارش داده ابوبكر 
بغدادي فرماندهي داع��ش را به عبدالله قرداش 
يك افسر سابق ارتش عراق در دوران صدام حسين 
واگذار كرده است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
بغدادي ۴۸ س��اله و ق��رداش كه هنوز س��ن او 
مشخص نيست، در سال ۲۰۰۳ توسط نيروهاي 
امريكايي به اتهام ارتباط با القاعده در زندان بصره 
زنداني شدند. گفته مي شود كه آن دو در زندان 
به يكديگر نزديك ش��دند. به نوشته اين روزنامه 
بريتانياي��ي، اين واگذاري به ح��دس و گمان ها 
درباره اوضاع نامساعد سلامتي بغدادي دامن زده 
اس��ت. امريكا براي اطلاعاتي كه بتواند منجر به 
دستگيري بغدادي شود ٢۵ ميليون دلار جايزه 

تعيين كرده است.

كاهش چشمگير كمك هاي 
امريكا به افغانستان 

بازرس ويژه براي بازس��ازي افغانستان )سيگار( 
در گ��زارش تازه خود گفته ك��ه كمك امريكا به 
افغانستان در سال ۲۰1۹ به حدود ۴ ميليارد دلار 
رسيده كه كمترين ميزان از سال ۲۰1۲ تاكنون 
است. ميزان كمك هاي امريكا به افغانستان در 
س��ال ۲۰1۲ نزديك به 1۵ميليارد دلار بود. اين 
نهاد اعلام كرده كه از ۲۰۰1 تاكنون امريكا بيشتر 
از 1۳۲ميليارد دلار به افغانستان كمك كرده كه 
بيش��تر از ۸۲ ميليارد آن فقط در بخش امنيتي 

مصرف شده است.



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Sun. Aug 25. 2019  1459   يك  شنبه 3 شهريور 1398   23 ذيحجه 1440  سال ششم    شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الیاسحضرتي
سردبیر:منصوربیطرف

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري3)روزتاب(-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:13:06اذانمغرب:20:00اذانصبحفردا:5:02

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترسميروزنامهدردسترساست

عكس: مهر برداشتبادامزمینیدرآستانهاشرفیه

عكسروز

چهرهروز

جاي خالي سعدي در كتاب هاي درسي
محمدرضا خالصي با اشاره به استفاده از انديشه ها و آموزه هاي اخلاقي سعدي در كتاب هاي درسي دانش آموزان ايراني در گذشته، تاكيد كرد 
كه امروز جاي خالي اين انديشه ها در كتاب هاي درسي به شدت مشهود است. اين استاد دانشگاه و سعدي پژوه گفت: انديشه هاي اخلاقي و 
تربيتي سعدي سال ها پيش به عنوان يكي از متون درسي در مكتب خانه ها به دانش آموزان ياد داده مي شد اما امروزه جاي خالي اين آموزه ها 
در كتاب هاي درسي به شدت احساس مي شود. او با بيان اينكه كمرنگ شدن حكايت هاي سعدي در كتاب هاي درسي زنگ خطري است 
براي ما كه س��بك زيست ايراني- اسلامي و فرهنگ ايراني را آرام آرام به فراموشي مي سپريم، بيان كرد: آن چه ممكن است جايگزين اين 
فرهنگ پربار و زخار شود فرهنگ سودانگاري utilitarianism است كه تنها معيار نهايي خود درباره صواب، خطا و الزام را سود مي داند. 

بازارهنر

اجراي تابلو منبت ريز قلم با طرح گل و مرغ

اين نمايش عروسكي است اما نه براي كودكان

نمايش »شكم« در تئاتر شهر

اجراخواني »تله موش ۲« در شهرزاد

تابلو منبت ريز قلم روي چوب شمشاد با 
الهام از طرح نقاشي گل و مرغ اثر بهرام 
مرندي )مينياتوريست(، توسط مژگان 
موسي نژاد اجرا شد. سيدعبدالمجيد 
ش��ريف زاده � رييس گ��روه هنرهاي 
سنتي پژوهش��گاه ميراث فرهنگي و 
گردشگري � روز شنبه دوم شهريورماه، 
با اع��لام اين خبر، طرح گل و مرغ را در 

فرهنگ ايراني از جهت زيبايي حائز اهميت دانست 
و اظهار كرد: به جهت ماندگاري بيش��تر، اثر چوبي 
نسبت به نقاش��ي و كاغذ طرح نقاشي ياد شده به 
صورت منبت ريز قلم با تلفيق هنر س��وخت، براي 

نخس��تين بار در اين رشته هنري روي 
چوب شمشاد اجرا شد.  او با بيان اينكه 
اين اثر در ابعاد۱*۱۴*۱۱ س��انتي متر 
س��اخته ش��ده، يادآور ش��د كه كار بر 
روي اين اثر س��ه ماه به طول انجاميد. 
ش��ريف زاده همچنين با بي��ان اينكه 
اجراي اين تابلو در راستاي حفظ، احيا 
و اش��اعه هنرهاي سنتي ايران صورت 
گرفت، تصريح كرد: طرح گل و مرغ به منزله نمادي 
از عشق به زيبايي، كمال و اميد به زندگي است؛ از 
اين رو مي توان براي ماندگاري بيشتر نقاشي گل و 

مرغ را به صورت منبت روي چوب اجرا كرد.

كارگردان نمايش عروسكي »تصعيد« با 
بيان اينكه اين نمايش براي مخاطب بالاي 
۱۰ سال است، گفت: در اين نمايش با يك 
كاراكتري مواجه هستيم كه بدون گفتن 
ديالوگي جنازه عروسك ديگري را تشريح 
مي كند. نمايش »تصعيد« به كارگرداني 
محمد صاحبي كه روايتي از عروسكي را 
روي صحنه برده كه مشغول تشريح كردن 

يك جنازه است، در گفت وگو با ايسنا از شروع اجراهاي 
اين نمايش در كارگاه نمايش تئاتر شهر خبر داد و گفت: 
نمايش »تصعيد« از ۳۱ مردادماه روي صحنه رفته و ۱۴ 
شب اجراهايش ادامه پيدا خواهد كرد. او ادامه داد: ناهيد 
وثيقي و مصطفي اوصانلوي نويسندگي اين نمايش را 
برعهده داشتند، اين در حالي است كه »تصعيد« هيچ 
ديالوگي ندارد و ما تنها ش��اهد تش��ريح شدن جنازه 
يك عروسك توس��ط عروس��ك ديگري هستيم. آوا 
عقدايي، مهگل صابري و مهنوش نراقي بازي دهندگان 

عروس��ك هاي اين نمايش هس��تند كه 
به ش��يوه تاپ تيبل اجرا مي شود و اندازه 
عروس��ك اصلي ما حدود ۶۵ سانتي متر 
اس��ت و سعي ش��ده تناس��ب اندام ها به 
درس��تي صورت بگيرد. اين كارگردان با 
اش��اره به تغييراتي كه ب��راي اجراي اين 
نمايش ايجاد شده، توضيح داد: ما براي اين 
اجرا سعي كرديم صحنه را كامل تر كنيم و 
به جزييات بپردازيم و به نوعي صحنه  را روتوش كرده ايم. 
البته ساختار عروسك هم تغييراتي داشته و نقص هاي 
حركتي او را اصلاح كرديم تا طبيعي تر به نظر برس��د. 
همه اين تغييرات در حالي اتفاق افتاد كه ما خودمان 
كارگاه عروسك سازي داريم و به همين دليل توانستيم 

در هزينه هاي خودمان مقداري صرفه جويي كنيم.
نمايش »تصعيد« پيش از اين در هفدهمين جشنواره 
عروسكي تهران مبارك و سي وهفتمين جشنواره تئاتر 

فجر اجرا شده است.

نمايش »شكم« از يكشنبه ۳ شهريور در 
تالار قشقايي تئاتر شهر به صحنه مي رود. 
نمايش »ش��كم« نوش��ته و كارگرداني 
عليرضا معروفي اس��ت كه از يكش��نبه 
۳ ش��هريور در تالار قش��قايي تئاتر شهر 
به صحنه مي رود. معروف��ي پيش از اين 
به عنوان نويس��نده و كارگردان نمايش 
»عقيم« را نيز در كارنامه خود داشت كه با 

كسب بيشترين جوايز، اثر برگزيده جشنواره لاله هاي 
سرخ انديمشك شد. مسعود شامي خاتوني تهيه كننده 
اين نمايش اس��ت كه تازه ترين تولي��د گروه نمايش 
»ديدومك« به سرپرستي ابراهيم گله دارزاده به شمار 
مي رود. نمايش »ش��كم« اثري اجتماعي است كه در 
خلاصه داس��تان آن آمده است: خانواده اي چهار نفره 
در ناكجاآباد زندگي مي كنند كه همه اقلام غذايي براي 

مردم سهميه بندي شده است. پدر خانواده 
به دليل شرايط تصميم مي گيرد غذا را در 
خانه سهميه بندي كند و... بازيگران اين 
نمايش: )به ترتيب ح��روف الفبا( كيوان 
احمدي، احمد جعفري، مهناز ميرزايي، 
ليلا ميناوند و حامد نساج بخارايي هستند.
ديگ��ر عوامل نمايش »ش��كم« عبارتند 
از: دستياركارگردان: اميد جمشيدپور- 
محمد س��ليمان، منش��ى صحنه: مرواريد دماوندي، 
آهنگساز: س��ينا كووايي، طراح لباس: سحرناز امامي، 
طراح گريم: كامبيز معماري، طراح پوس��تر و بروشور: 
ميلاد خرمن بيز، مشاور رسانه اي: ميترا رضايي، عكاس: 
مرواريد دماوندي، تبليغات مجازي: نسترن بيك نژاد 
نمايش »ش��كم« از ۳ تا ۱۵ شهريور، س��اعت ۱۸ در 

مجموعه تئاتر شهر، تالار قشقايي به صحنه مي رود.

نمايش��نامه »تل��ه موش ۲« نوش��ته و 
كارگرداني سياوش اسد هفتم شهريور ماه 
در پردي��س تئاتر ش��هرزاد اجراخواني 
مي ش��ود. اجراخواني »تل��ه موش ۲« 
)خداحاف��ظ مول��ي( به نويس��ندگي و 
كارگرداني س��ياوش اس��د ۷ شهريور 
ساعت ۲۲ در پرديس تاتر شهرزاد برگزار 
خواهد شد. اين اجراخواني كه اقتباسي 

از ۲ نمايشنامه »هدا گابلر« و »اتاق ورونيكا« است به 
نفع سيل زدگان خوزس��تان برگزار مي شود. عوامل 
اين اجراخواني عبارتند از طراح، نويسنده و كارگردان 
سياوش اسد، تهيه كننده علي فرج اللهي، بازيگران 
به ترتيب ورود سحر نظام دوست، آرام چراغي، مريم 
باقري، بابك نوري، سياوش اسد، سعيد تهراني، مريم 
آهنگر، كسري ذولفقاري، پانته آ مهدي نيا، مجري 
طرح مهدي عباس��ي، آهنگس��از فريد فراز، روابط 
عمومي گيتي شاكري، دس��تيار كارگردان آيدين 

صميمي، ساخت تيزر حمزه ولدبيگي، 
طراح پوستر امير حسين بصير، عكاس 
محمدرضا اصغرپور، ساخت تيزر حمزه 
ولدبيگي، گرافيس��ت س��پيده فراز. در 
خلاصه نمايشنامه آمده است: در »تله 
موش ۲« اتفاقات ۶ ماه قبل از رخدادهاي 
»تل��ه موش ۱« كه س��ال ۹۷ به صحنه 
رف��ت، رخ مي دهد. در »تل��ه موش ۱« 
عمه اموري در ابتداي داستان به قتل مي رسد اما در 
اين نمايشنامه ۶ ماه به عقب بر مي گرديم و قاتل عمه 
اموري و چگونگي قتل او به نمايش گذاشته مي شود. 
در اين اثر عمه اموري از برادرزاده اش دنيل و همسرش 
مولي مي خواهد تا چند وقتي را در عمارتش مهمان 
باشند كه با ورود اين زوج قتلي در نزديكي عمارت رخ 
مي دهد و زندگي آنها را تحت الشعاع خود قرار مي دهد 
گويي آنها در تله اي مي افتند كه نجات از اين تله غير 

ممكن به نظر مي رسد...

تاريخنگاري

اشغال ايران از شمال و جنوب 
در حالي كه دو روز قبل رهبران شوروي و انگليس حمله به ايران را تكذيب كرده 
بودند، نيروهاي نظامي اين دو كشور در حال آرايش نظامي در مرزهاي شمالي و 
جنوبي ايران بودند.  ايران كه در جنگ جهاني دوم از همان ابتدا اعلام بي طرفي 
كرده بود، روز سوم شهريور ۱۳۲۰ مورد حمله زميني، هوايي و دريايي شوروي 
و انگليس قرار گرفت. در اين روز، نيروهاي شوروي از شمال و شرق و نيروهاي 
بريتانيايي از جنوب و غرب، از زمين و هوا به ايران حمله كردند و شهرهاي سر 
راه را اشغال و به س��مت تهران حركت كردند. ارتش ايران به سرعت متلاشي 
ش��د. رضاشاه با فشار متفقين به ويژه بريتانيا ناچار به استعفا شد. متفقين پس 
از مدت ها كش��مكش با روس ها بر س��ر نوع حكومت جديد ايران، بالاخره در 
انتقال سلطنت به پسرش، محمدرضا، كه وليعهد او نيز بود، به توافق رسيدند. 
پس از اشغال، راه آهن سراسري ايران براي انتقال كمك هاي نظامي از جنوب 
ايران به پش��ت جبهه شوروي، بر اس��اس قانون وام و اجاره مورد استفاده قرار 
گرفت.اي��ران كه در آغاز جنگ، بي طرفي خود را اع��لام كرده بود در نهايت در 
۱۷ شهريور ۱۳۲۲ به آلمان اعلان جنگ داد. هدف اصلي ايران از اعلان جنگ 
پيوس��تن به اعلاميه ملل متحد و شركت در كنفرانس هاي صلح پس از جنگ 
بود. پس از اتمام جنگ، ارتش بريتانيا طبق توافق با دولت ايران كشور را ترك 
كرد ولي نيروهاي نظامي ارتش سرخ شوروي، همچنان در ايران باقي ماندند و 
از اجراي توافق امتناع كردند كه به تشكيل دو حكومت خودمختار و كوتاه مدت 
جمهوري مهاباد در كردستان و حكومت فرقه دموكرات در آذربايجان انجاميد. 

هر دو حكومت با حمايت ش��وروي پايه گذاري شدند و هدفي جز تجزيه ايران 
نداشتند. حمله ارتش هاي بريتانيا و شوروي به ايران در كشاكش درگيري هاي 
جنگ جهاني دوم، حاصل سومين تباني تاريخي اين كشورها، به زيان حاكميت 
ملي و تماميت ارضي ايران بود. در نهايت پس از پايان جنگ جهاني دوم و پس 

از كش و قوس هاي فراوان، ارتش هاي انگليس و شوروي از ايران خارج شدند.

میراثنامه

آرزويي كه خاكستر شد؟
آتش از شش روز گذش��ته دامنِ محوطه  حفاظت شده »ارسباران« در آذربايجان 
شرقي را گرفته؛ آتشي كه نه تنها بخش وسيعي از محوطه  طبيعي در جنگل هاي 
شمالي كشور را مي سوزاند، بلكه طرح ها و برنامه ريزي هايي هم كه مي خواستند اين 
محوطه را جهاني كنند خاكستر مي شوند. در شرايطي كه يونسكو ۱۴ تيرماه امسال 
بر جهاني شدن جنگل هاي هيركاني در ايران مُهر تاييد زد و ۱۰ روز بعد محمدحسن 
طالبيان- معاون ميراث فرهنگي- اعلام كرد كه »با توجه به محدوديت هايي كه در 
سهميه بندي يونسكو براي ثبت هاي جهاني ايجاد شده مي توانيم پرونده »ارسباران« 
را نيز به پرونده »جنگل هاي هيركاني« الحاق كنيم«، اكنون جنگل هاي ارسباران 
در آتش مي س��وزد و مشخص نيست اين آتش س��وزي تا چه حد امتيازاتي را كه 
مي توانست جهاني شدن اين محوطه  طبيعي را نهايي كنند، خاكستر مي كند! اما 
نخستين قدم ها براي جهاني شدن ارسباران از ۲۹ مرداد ۱۳۹۳ برداشته شد، زماني 
كه اين محوطه  طبيعي به شماره ۲۰۴ در فهرست ميراث طبيعي ملي ثبت شد و بعد 
از آن در اسفند ۹۴ طالبيان- معاون ميراث فرهنگي كشور- به دعوت ميراث جهاني 
يونسكو، اتحاديه جهاني حفاظت از طبيعت )iucn( و شوراي بين المللي بناها و 
محوطه هاي تاريخي )ايكوموس( و با هدف بررسي دو پرونده فرهنگي نامزدشده 
از طرف ايران براي ثبت در فهرست جهاني راهي پاريس شد، تا در كنار يك پرونده  
ديگر منطقه  حفاظت ش��ده ارسباران را به عنوان يكي از كانديداهاي ثبت جهاني 
بررسي كنند. بعد از آن جلسه در طول دو س��ال بعد از آن، چندين بار اين پرونده 
برررسي و اظهارنظرهاي كارشناسي مطرح شد تا اينكه ارديبهشت ۱۳۹۶ اعلام شد، 
»با پذيرش مرحله نخست پرونده نامزد ثبت جهاني منطقه حفاظت شده ارسباران 
 ،)IUCN( از سوي يونسكو و ارسال آن به اتحاديه بين المللي حفاظت از طبيعت
دو پايگاه پژوهشي در شهرستان خداآفرين در آذربايجان شرقي ايجاد مي شود.«  
با نهايي شدن انتخاب پرونده  »منطقه حفاظت ش��ده جنگل هاي ارسباران« در 
بهمن ماه سال گذشته، اين پرونده به يونسكو ارسال شد. در ادامه  بررسي ها اواخر 
مهر ۱۳۹۶ ارزيابان يونسكو به ايران آمدند تا اين محوطه  طبيعي و تاريخي را براي 
ثبت در فهرست ميراث جهاني بررسي كنند. سرانجام منطقه حفاظت شده ارسباران 
در ۲۰۱۷ به عنوان ميراث طبيعي ايران به يونسكو معرفي شد، اما يونسكو بررسي 
آن را به اجلاس امس��ال موكول كرد، اما »IUCN« - اتحاديه جهاني حفاظت از 
طبيعت - در چهل و دومين اجلاس يونسكو در منامه بحرين پرونده »ارسباران« را 
در مرحله  فني رد كرد. جهاني شدن محوطه  ارسباران تا چند ماه بعد مسكوت ماند تا 
اينكه با جهاني شدن »جنگل هاي هيركاني« در چهل و سومين اجلاس يونسكو در 
تير امسال، طالبيان- معاون ميراث فرهنگي كشور- در نشست خبري ثبت جهاني 

جنگل هاي هيركاني كه دوشنبه ۲۳ تير در سازمان ميراث فرهنگي برگزار شد، با 
بيان اينكه يونسكو از سه سال گذشته، محدوديت هايي را براي ثبت جهاني در نظر 
گرفته و هر كشور مي تواند فقط يك سهميه »طبيعي«، يا »فرهنگي« يا »منظر 
فرهنگي« در سال داشته باشد، توضيح داد: »در آينده اين امكان وجود دارد كه اگر 
كشور آذربايجان قصد اضافه كردن بخش جنگل هاي هيركاني خود به پرونده ايران 
را داشته باشد، براي يكپارچه كردن اين پرونده و جنگل ها، پرونده  ارسباران را نيز 
به پرونده هيركاني اضافه كنيم، در واقع اين امكان براي يكپارچه كردن جنگل ها 
پيشنهاد مي شود.« حالا مشخص نيست با شرايط كنوني و آتش سوزي گسترده اي 
كه اين روزها ارسباران درگير آن است، سرانجام جهاني شدن اين محوطه طبييعي 
به كجا برسد. منطقه حفاظت شده ارسباران را نگين تنوع زيستي ايران مي دانند، 
يكي از برجسته ترين نقاط تنوع زيستي كشور كه با وجود داشتن كمتر از پنج صدم 
مساحت كشور بيش از ۱۳ درصد پوشش گياهي ايران را در خود جاي داده است 
 و ۲۹ درصد از پس��تانداران، ۴۴ درصد پرندگان ايران، ۳۲ درصد از دوزيس��تان،
 ۹ درصد آبزيان و ۲۰ درصد خزندگان كشور در آن زندگي مي كنند. منطقه ارسباران 
در مقياس جهاني نيز به تنهايي معادل ۳۴ درصد پوشش گياهي كشور ارمنستان، 
 ۲۵ درصد از پوشش گياهي كشور آذربايجان، ۲۵ درصد پوشش گياهي فرانسه،

 ۲۵ درصد پوشش گياهي گرجستان، و ۱۷ درصد پوشش گياهي كشور ايتاليا است. 
اين منطقه در سال ۱۹۷۷ با پيگيري سازمان محيط زيست به عنوان »ذخيره گاه 

زيست كره« در برنامه انسان و كره مسكون يونسكو )MAP( ثبت شد.

ايستگاه

۹ كشور به رقابت اسكار ۲۰۲۰ 
اضافه شدند

راسل كرو در نقش راننده 
عصباني ديده شد

سينماي ۹ كشور از جمله 
كره جنوب��ي، آلم��ان و 
بلژيك نيز نمايندگان خود 
را براي ش��ركت در شاخه 
بهترين فيلم بين المللي 
نود و دومي��ن دوره جوايز 
س��ينمايي اس��كار ب��ه 
آكادمي معرف��ي كردند. 

 فيلم »پارازيت« اولين فيلم غيرانگليس��ي ساخته 
»بونگ جون-هو« كه در جشنواره كن امسال موفق 
به كس��ب جايزه نخل طلاي بهترين فيلم ش��د، به 
نمايندگي از س��ينماي كره جنوبي در جوايز اسكار 
۲۰۲۰ حضور مي يابد.كميته اسكار سينماي آلمان 
نيز فيلم »خرابكار سيس��تم« ب��ه كارگرداني »نورا 
فينگش��يت« را به عنوان نماينده سينماي خود در 
شاخه بهترين فيلم خارجي اسكار معرفي كردند و 
فيلم »مادران ما« س��اخته »سزار دياز« نيز از سوي 
بلژيك به آكادمي اسكار معرفي شده است. همچنين 
كش��ورهاي كامبوج با »در زندگي موس��يقي« به 
كارگرداني مشترك »كايلي سو« و »سوك ويسال«، 
اكوادر با »بلندترين ش��ب« به كارگرداني »گابريلا 
كالواچه«، استوني با فيلم »حقيقت و عدالت« از »تانل 
توم«، فلس��طين با »اين بايد بهشت باشد« ساخته 
»اليا سليمان«، پاناما با فيلم »همه تغيير مي كنند« 
به كارگرداني »آرتورو مونته نگرو« و اوكراين با فيلم 
»به س��وي خانه« به كارگرداني »نريمان علي اف« 
شانس خود در جوايز اسكار پيش رو محك مي زنند.  
پيش از اين سينماي ايران مستند »در جست وجوي 
فريده« آزاده موسوي و كوروش عطايي، الجزاير فيلم 
»پاپيچا« به كارگرداني »مونيا مدور«، گرجس��تان 
فيلم »شينديسي« س��اخته »ديتو تشينتاشادزه« 
و سويس كمدي رومانتيك »رگبار« به كارگرداني 
»مايكل اش��تينر« را براي شركت در شاخه بهترين 
فيلم بين المللي جوايز اسكار معرفي كرده بودند.  سال 
گذشته در مجموع ۸۹ كشور فيلم  منتخب خود را 
براي رقابت در اين شاخه از اسكار ارسال كردند كه در 
نهايت ۸۷ كشور واجد شرايط رقابت شناخته شدند. 

بازيگر فيلم »گلادياتور« 
با نمايش اولي��ن تريلر از 
فيلم جدي��دش در نقش 
يك رانن��ده از ك��وره در 
رفته ديده شد. به گزارش 
ورايت��ي، راس��ل كرو كه 
جديدتري��ن نقش��ش را 
در فيلم »قاطي كرده« يا 

»Unhinged« بازي كرده؛ با نمايش اولين تريلر 
فيلم در اين نقش ديده شد. او در اين فيلم شخصيت 
راننده اي را ايفا مي كند كه خش��مش از رانندگي را 
به سطح ديگري مي رس��اند. كرو در اين فيلم كه به 
كارگرداني دريك بورت سازنده »روياپرداز امريكايي« 
ساخته شده در برابر كارن پيستوريوس كه در نقش 
راشل بازي مي كند، جلوي دوربين رفته است. راشل 
مادري است كه در ترافيك و در زماني نامناسب بوق 
مي زند. در اولين تصاويري كه از اين فيلم منتشر شده 
كرو خشمي هزار برابر ماكسيموس گلادياتور را در 
برابر اين بوق بروز مي دهد. توليد فيلم كه بر مبناي 
فيلمنامه اي به قلم كارل الس ورث نويسنده »چشم 
قرمز« ساخته شده، يكشنبه در نيوراورلئانز به پايان 
مي رسد و فيلم قرار است در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۰ 
طبق برنامه ريزي هاي قبلي روي پرده هاي نقره اي 
برود. استوديوي س��ازنده فيلم يعني »سولستيس 
اس��توديوز« كارش را از اكتبر پيش شروع كرد و اين 
نخستين فيلم بلندي است كه اين استوديو ساخته و 

قصد دارد ۳ تا ۵ فيلم بلند هر سال توليد كند.

ايران قهرمان جام جهاني تكواندو شد

دستان باز محمد بنا براي انتخاب تركيب دلخواه

تكواندوكاران ايران موفق شدند با غلبه 
ب��ر تمامي حريفان خ��ود مقتدرانه بر 
سكوي نخست مسابقات جام جهاني 
۲۰۱۹ بايس��تند و كاپ قهرمان��ي را ب��الاي س��ر 
ببرند. مس��ابقات جام جهاني ۲۰۱۹ از روز جمعه 
يكم ش��هريورماه، با حضور ۹۷ تكوان��دوكار از ۱۰ 
كشور در »ووشي« چين آغاز ش��د و تا امروز ادامه 
دارد.  رقابت هاي تيمي مردان ديروز، ش��نبه، دوم 
شهريورماه برگزار شد؛ تيم دانشگاه آزاد اسلامي به 
عنوان نماينده ايران در اين ميدان حضور پيدا كرده 
بود كه با از پيش رو برداش��تن رقبا، عنوان قهرماني 
را به نام خود ثبت كرد. هوگوپوش��ان كشورمان در 
اولين گام توانستند قزاقستان را با نتيجه ۴۸ بر۳۳ 
شكس��ت دهند، در ادامه به مصاف نماينده ميزبان 
رفتند و با نتيجه ۶۶ بر ۵۳ به برتري رس��يدند؛ در 
فينال نيز موفق ش��دند كره جنوبي رقيب ديرينه 

خود را ۷۱ بر ۶۶ از پيش رو برداشته و كاپ قهرماني 
را بالاي سر ببرند. كره جنوبي عنوان نايب قهرماني 

را كسب كرد و تيم هاي روسيه و چين )يك( مشتركا 
عنوان سومي را كسب كردند.

برخلاف روال معمول، اين بار محمد بنا تركيب مورد نظر 
خود را طبق وعده قبلي بدون برگزاري انتخابي رو در رو و با 
دستاني كاملا باز براي حضور در رقابت هاي قهرماني جهان 
انتخاب كرد تا بار مسووليت نتايج در مسابقات جهاني نيز 

بيش از پيش بر دوش او باشد.
سرانجام تركيب تيم ملي كشتي فرنگي ايران براي حضور 
در رقابت هاي قهرماني جه��ان ۲۰۱۹ كه هفته پاياني 
شهريور ماه در قزاقستان برگزار مي شود، مشخص شد. 
بر خلاف روال س��ال هاي گذشته و در گير و دار برگزاري 
انتخابات فدراسيون كشتي و تعيين تكليف اين فدراسيون، 
محمد بنا كه با حكم بني تميم سرپرست فدراسيون كشتي 
بار ديگر هدايت تيم ملي را در دست گرفته بود، اين بار با 
دستاني كاملا باز و با اختيار تام نسبت به انتخاب نفرات 
دلخواه خود در رقابت هاي قهرماني جهان اقدام كرد. هر 
چند تصميم سرمربي تيم ملي در انتخاب تركيب مورد 
نظر خود به مذاق فرنگي كاران باتجربه اي همچون مهدي 
علياري، حسين نوري، مهرداد مرداني، سامان عبدولي و 

محمدرضا گرايي خوش نيامد و اين نفرات پس از چند ماه 
حضور در تمرينات و تحمل رنج و سختي هاي اردو، به گفته 
خودشان جواب قانع كننده اي براي علت خط خوردنشان 
از تركيب نشنيدند تا اقدام به ترك اردو كنند، اما هر چه كه 
هست تركيب تيم ملي براي حضور در مسابقات جهاني 
بر اساس تشخيص محمد بنا مشخص شده و همه بايد به 
آن احترام بگذاريم چرا كه در نهايت سرمربي تيم ملي بايد 
پاسخگوي نتايج تيمش باشد. به گزارش ايسنا، در اينكه 

تمامي نفرات انتخاب شده شايستگي پوشيدن دوبنده تيم 
ملي را دارند شكي نيست و در ميان آنها چهره هاي جوان و 
جوياي نامي به چشم مي خورند، اما در اين ميان انتقادهايي 
از چگونگي انتخاب اين نفرات و متر و معيارهاي سرمربي 
تيم ملي براي بستن تيم ملي است. در جايي كه در تيم ملي 
كشتي آزاد حتي نفرات مطرحي همچون حسن يزداني، 
رضا يزداني يا پرويز هادي براي رسيدن به دوبنده تيم ملي 
موظف به حضور در انتخابي شدند، اين انتظار مي رفت در 
كشتي فرنگي نيز حتي نصفه و نيمه روشي براي اجراي 
انتخابي پياده ش��ود تا بس��ياري از سرمايه هاي كشتي 
فرنگي ايران اينچنين از كشتي دلزده نشوند و سردرگم 
و هاج و واج بدون گرفتن پاسخي قانع كننده، اردوي تيم 
ملي را ترك نكنند.  با همه اين اوصاف تنها ۳ هفته تا آغاز 
اين رويداد بزرگ در پيش اس��ت و در اين فاصله اندك تا 
برگزاري رقابت هاي جهاني همه بايد از بنا و تيم منتخبش با 
همه توان حمايت كنند تا فرنگي كاران منتخب در آوردگاه 

بزرگ جهاني به موفقيت برسند.

ورزشي
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